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DEWAN UNDANGAN NEGERI MULA BERSIDANG PADA PUKUL 10,20 
PAGI 

IIADIR 

YANG BHRHORMAT YANG D1PIRTUA 
Dalo' Ilaji Abdul Rahman bin Mohd, 
I)PMT.,ASM.,P.IK.,BI.B. 

YANC". AM AT BBR1IORMAT MP.NTBR1 BISAR TKR.HNGGANU 
Dalo' Scri Amar Di Raja ( Ian Sri Ilaji Wan Mokhtar bin Ahmad), 
SSMT.. PSM. ,SPMT.. I )A. ,D1\MJ.. KM N. ,J P., P.I K. 
WAKJI. CIIIKAI 

Yang Bcrhonnat Dalo' Ilaji Abdul Rashid bin Ngah, 
SPMT., I )SMT., JSM., P.I ('., PPN., P.I K. 
WAKII. SliBHRANG TAKIR 

Yang Bcrhormat Dalo' Dr. Mohd Yusot bin Ilaji Mohd Noor. 
SPMT.. I )SS A.. J M N., PPT.. KM N. 
WAKII. KAMPUNG RAJA 

Yang Berhormal Dalo' Ilaji Mamat Gha/alcc bin Abdul Rahman, 
I)SMT.,DPM'I.,KMN.,P.IK. 
WAKII, LANGKAP 

Yang Berhormal Mulia Bngku Bijaya Sura (Dalo' Sved Omar bin Muhamad), 
DSMT.,DPMT.,AMN.,PJO.,P.IK., B1 B. 
WAKII. PAKA 

Yang Berhormal Dalo' Ilaji Axiy. (</ Ibrahim bin Awang. 

DPMT.,AMN.,PJK. 
WAKII. SURA 

Yang Berhormal Bncik Ahmad bin Said, ASM..PJK. 
WAKII. KIJAI. 

Yang Berhormal Mulia Tengku Puiera bin Tengku Awang. 
WAKII. TBI liMONO 
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Yang Berhonnal Dalo' Dr. Abdul I.alill bin Awang, 
1 )PMT., KM N., PK'l., P.I K. 
WAKII. HDKIT PAYUNG 

Yang Berhonnal lincik Wong Boon Meng. 
WAKII. BANDAR 

Yang Berhonnal 1-ncik Otlunan bin Daud, P.IC. 
WAKII. A.III. 

Yang Berhonnal Dalo' Ilaji Wan /akaria bin Abdul Rahman. 
DPMT., ASM.. P.IC.. P.IK.. PPN. 
WAKII. KUAI.A BliSUT 

Yang Berhonnal Dalo' Ilaji Muda bin Manial. 
DPMI'.,P.IK..PPN. 
WAKII Pl-NGKAI.AN BTRANGAN 

Yang Berhonnal Dr. Abdul Wahab bin Ngah. SMT. 
WAKII. RATI1 RAKI'l 

Yang Berhonnal Ilaji Ilarun bin Hassan. 
AMT..AMN..P.IK. 
WAKII. AIR PIT III I 

Yang Berhonnal Dalo' Ilaji Mohamad (a Abu Bakar bin Ali, 
DPMT.. AM N., P.IK. 
WAKII. Kl-MASIK 

Yang Berhonnal Ilaji Awang bin Abdul Jabar, 
ASM.,SMT.. AMN..P.IK. 
WAKII. BlTKIT Bl-'SI 

Yang Berhonnal Ilaji Idris bin Mamat, P.IK. 
WAKII. J1 :RI III 

Yang Berhonnal 1-ncik Mohd Jidin bin Shalee. 
WAKII. PI RMAISURI 

Yang Berhonnal Ilaji Mohamad bin Abu Bakar, 
WAKII. Bl I KIT TUN(i(iAI. 

Yang Berhonnal Ilaji Shafie bin Daud. PJK. 
WAKII. RAN IAD ABANG 
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Yang Bcrhoruial Mncik I.uknian bin Muda, l'.IK. 
WAKII. JAB I 

Yang Bcrhonnal Ilaji Ibrahim bin Yusol, 
WAKII. KUALA BMRANC. 

Yang Bcrhonnal 1 nan Yaaknb bin Abdul Kadir. 
WAKII. IIUl.U BUSUT 

Yang Bcrhonnal Ilaji Ilarun bin Taib. 
WAKII. MANIR 

Yang Bcrhoruial Ilaji Wan Abdul Mullalib bin Mm bong, 
WAKII. BATH BURIJK 

Yang lierhormat Ilaji Abdul Madi bin Ilaji Awang. 
WAKII. RIIU RHNDANCJ 

Yang Bcrhonnal Ilaji Mohd Abdul Wahid bin Ilaji 1 lidul, 
WAKII. WAKA1- Ml Ml'Ml AM 

Yang Bcrhonnal Ilaji Abu Bakar bin Abdullah. 
WAKII. TMPOIl 

Yang Bcrhonnal Lncik Yahaya bin Ali. 
WAKII. AMUR I.IMBAT 

Yang Bcrhonnal Ilaji Ismail bin Ilaji Manial, 
WAKII. THI. UK IAS I: 
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HAD IK MKNHR1T 1ASAL XIII(3) I 'NDANG-HNDANG BAGI DIRI 
KKRAJAAN TERENGGANl' (BAB VANG PLRIAMA) 

YAN(i BPRI lORMAI SPT1APSAIIA KP RAJA AN 
Dato' Ilaji Baharuddin bin Ismail, 
DPMI'., ASM ..P.K '..PJK. 

YANG BPRIIORMAT PRNASHIAT I IN DAN G-l IN DANG N1-G1RI 
Pncik Ah. Kariui bin Abel. Rahman 

YANG BPRIIORMAT PPGAWAI KPWANGAN NPGPRl 
Dalo' Scnara Muda (l)alo' Haji Ma/Ian (a Mohd Nairn bin Ilashim), 

DPM I ..ASM ..KMN..1MG-.PIK..BI.B. 

SPTIAl ISAIIA DP WAN UNDANGAN NP.GPRI 
Pncik Osman bin Muda. 1MK. 
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I) () A 

Dibaca oleh Yang Bcrhornial Dalo' Yang Diperlua. 

YANG Bl.RI IORMAT DATO' YANG DIPP.RTUA 1)1 WAN Kl-I.UAR DARI 
Dl-WAN UNDANGAN NHGHRI MHMPURSII AKAN DUl.I YANG MA1IA MU1.1A 
TUANKU AI .-SI B .TAN DAN DUl.I YANG MAI IA MUI.IA TBNGKU AMPUAN 
BI-SAR Bl'RANGKAl' KB MAJLIS DI.WAN UNDANGAN NHGHRI. DIIRINGI 
()L III DUl.I YANG THRAMAT MUI.IA YANG 1)1 PHRTUAN MUDA DAN 
YANG AM AT BHRBAI1AG1A GIK PI JAN SIR1 ROZ1TA. 

I l l  A l l  U U A P A N  D I  R A . I A  

Bisniillahirahmanirahhini Wabilii Nastain. 

Yang Bcrhornial 
Yang Dipcrlua Dcwan Uiulangan Ncgcri 

dan 

Yang Bcrhornial 
Ahli-ahli Dcwan Uiulangan Ncgcri 

Bcia bcrsyukur kchadral Allah Subhanahu Wataala kcrana dcngan limpah knrnia dan 
hidayahNya dapal Bcia dan Tcngku Ainpnan hadir kc Majlis Pcrasniian Penibnkaan Penggal 
Pcrsidangau Yang Kccnipat Dcwan Uiulangan Ncgcri Yang Kcscnibiian pada pagi ini. 

Beta dilahanikan Rancangan Malaysia KcUijuh iclah sanipai kc pcrlcngahan jalan pada lahnu 
um. Pcrancangan jangka panjang lima lahun dari R)l)6 hingga 2000 ini diharap dapal 
nicnyediakan asas-asas nnliik ncgara niclangkah kc abad dua pnliih sain kclak. Pclarasan 
program-program pcnibangnnan dari lahun ini akan mcmbcri kesan secara langsung kepada 
aklivili-akliviti sclcpas lahun 2000. Olch ilu adalah pcnling kcrajaan niclihat kcmbali kepada 
prcslasi program-program pembangunau scbelum ini nnliik dijadikan Icladan dan peuuujuk bagi 
uicnyambung projek-projek pcnibangnnan. Bagi Ncgcri Icrcnggauu cabarannya adalah unluk 
mclaksanakan program-program pembangunau supaya sciring dcngan mailamai bagi 
nicmbangunkan kerohanian rakyalnya di saniping nicmbina kemudahan asas sosial dan ckonomi. 
Dalam nicnuju mall am at ini. Wawasan 2020 ncgara dan Wawasan SI1IA1 ncgcri sudah 
in cm ad ai unluk membentuk scbuah niasyarakal yang bcrilniu, bcrdaya saing dan bcrtaqwa di 
Ncgcri Tcrciiggann Darul Inian. Juslcru. Bcia bcrharap program-program pcnibangnnan 
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iusaniyah akau icrus diberi pcnunipuan olch Kcrajaau Negeri icrutama kcpada golongan muda 
sebagai asas nicnibcniuk akhlak yang niulia. Tiudakau sebcgini akau memaslikan gejala sosial 
dapat diatasi dari pcringkat awalan. Dengan mcngambilkira seuiua iaktor ini, iiiatlamat unluk 
liiewujudkan masyarakat bertaniadun diharapkan akau menjadi kcnyataan pada tahuii 2010 kelak. 
Beta yakiu seniua Ah I i Yang Bcrhormat, Ketua Jabatan scrta rakyal sekalian sedar deugan 
cabaran ini dan dapat menganibil langkah-langkah yang bcrsepadu unluk menanganinya. 

Tahun 1007 adalah tahun yang paling mencabar bagi negara kerana senario ekonoini telah 
dikejutkan dengan kcgawatan yang incniberi kesan ketara kcpada pertumbuhan ekonoini negaia. 
Keadaan ini discbabkan oleh taklor-f'aktor luaran yang tidak dapat dikawal olch negaia. 
Seterusnya Ke raj a an telah mengamalkaii belanjawan berheniat dengan pengnrangan peruntukan 
unluk scktor awani bagi inenangani kcineiut ekonoini ini. l.augkah ini adalah tiudakau yang 
wajai uieuiaudangkau keadaan ekonoini seniasa di dalam negaia. Walanpuu dcniikian 
pelaksanaan program-program penibangunan di Negeri Tcrcngganu pada tahun lcpas telah 
berjalan dengan lancar. Dalani hal ini. Beta berpnashati dengan program-program penibangunan 
yang telah incneapai matlamat tahun seniasa dengan peningkatan mutu dan laral hidup rakyal 
Terengganu. Rerlumbulian ekonoini Negeri Terengganu sebanyak 7.1 pcratus adalah angka 
yang perlahaii jika dibandingkan pada lahun-tahun sebelumnya. Tetapi angka ini seiriug dengan 
kadar yang perlahan di peringkat negaia pada tahun 1007. Kadar yang rendah ini adalah akibal 
dari kemelesetan ekouomi bukan sahaja di Malaysia tetapi juga di negara-negara jiran. 
Walanpuu begiln kadar ini masih lagi meueukupi unluk memaeukan prestasi penibangunan di 
Negeri lerengganu. 

Beta difahamkan prestasi pertumbuhan ekonoini negeri sentiasa stabil kerana snmbaugan dari 
sektor perlombongan dan pcrkilangan. Keadaan ini dijangka berkekalan lerulama dengan 
peningkatan projek-projek indusiri dan pengeluaran hasil minyak dan gas di Tereuggauu. Pada 

tahun 1007, pertumbuhan sektor perlombongan meningkat kcpada 5.3 peratus dari 2.3 peralns 
pada tahun 1006. Tetapi pertumbuhan sektor perkilangan merosot sedikit dengan kadar 1-1.8 
peratus berbanding dengan 15.1 peratus di tahun 1006. Walanpuu dentikian kedua-dua sektor 
ntenyumbangkau 70.4 peratus kcpada Keluaran Dalani Negeri Kasar Terengganu. Bagi 
pelaburan langsung, Negeri lerengganu pada tahun lepas telah berjaya menarik sebanyak 
RM2.20 bilion pelaburan dengan pewujudan 1,720 peluang-pcluang pekerjaan. Unluk 
memastikau kepesatan pertumbuhan ekouomi negeri. Beta yakiu Kerajaan Negeri akau 
mengambil tindakan-tindakan sewajarnya untuk menyokong perkembangan sektor perkilangan 
lerulama dengan program-program galakan pelaburan langsung dan juga pertumbuhan dalam 
indusiri hiiiran sektor perlombongan. Dalam masa yang sama langkah-langkah pelcngkap juga 
harus diambil bagi meningkatkan prestasi sektor perkhidmatan dan sektor perlauian. Dengan 
slrategi-strategi yang leugkap dan senipurna dijangkakan pertumbuhan ekouomi negeri akan 
terns stabil walanpuu pada kadar yang lebih perlahan. 

Dari perspektil sektor perlauian pula, ianya perlu diberi penekanan kerana salah satu strategi 
inenangani krisis ekouomi seniasa ialah dengan mcngurangkan import bahan niakatiau. Di 
samping itu. Negeri Terengganu bertanggungjawab untuk mentberi pcnunipuan kcpada sektor ini 
kerana mempuuyai jtinilah tenaga kerja yang raniai dan juga kawasan perlauian yang masih luas 
untuk diniajukan. Beta dimaklumkan Negeri Terengganu menginiport lebih kurang RM 130 juia 
hasil-hasil pertanian dari luar. Antara hasil-hasil pertanian yang diiniport ialah daging ayam dan 
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lembu, sayur-sayurau, boras dan buah-buahan. Jika diperhatikan kcbauyakan komoditi-komoditi 
iui dapal dikeluarkau dalam uegeri. Justeru, projek-projek perlanian sccara komcrsil haruslah 
ditiugkatkan lagi. Pewujudau Tarn an Industri Tani di Setin inerupakan sam peudekatan yaiig 
scsuai ko arah pcningkalan hasil-hasil pertaniau negeri. Selain dari itu, gerakan besar-besaran 
untuk melihatkan sonma iapisan inasyarakat nicnanam bahau-bahan niakanan seperti sayur-
sayuran, buah-buahan pcrlu juga dilaksanakan bagi men am bah hasil-hasil pertaniau negeri. 
Pcugenalan Program Terengganu Menuju Pertaniau Maju adalah langkah yang tepat unluk 
meugatasi kekurauyan hahan-bah.ui niakanan di Terengganu. 

Beta berpuashati dengan usaha-usaha Kerajaan Negeri untuk menantbah kawasan jelapang padi 
di daerah Besut dan Setiu supaya rakyat lidak perlu lagi niembeli beras dari luar. Pada masa 
yang sama bidang ternakan dan perikanan perlu juga ditambah kadar pengeluarannya supaya 
inenjadi peleugkap kepada suinber bahan niakanan negeri. Dalam bidang ternakan. penekanau 
perlu diberi kepada bekalan ilagiug kerana tahap sara diriuya adalah sebanyak 32 peratus sahaja. 
Oleh iiu cara menternak di ladang-ladang kelapa sawit bolehlah diperbauyakkan lagi. Untuk 
bidang perikanan pttla, tahap sara diri telah santpai kepada kadar 100 peratus letapi niasili ada 
ruang lagi untuk nieniantapkan bidang iui lerutama dalam industri ternakan ikan air tawar. 
Sentua program ini diharapkan dapat meningkatkan prestasi sektor pertaniau Negeri Terengganu 
yang nteiupunyai 65,000 tenaga kerja dengan 20 peratus dari junilah ini yang ntasih lagi berada 
dalam kancah kentiskinan. Beta yakin jika rakyat Negeri Terengganu ntemberi perbalian 
sewajarnya kepada sektor pertaniau, niatlamat pertumbuhan sektor ini pada kadar 4 peratus 
setahun akau menjadi keuyataan. Tambahan pula peningkatan ini akan mengurangkan lagi 
keluaran tukaran asing dalam sektor pertaniau serta inenambahkan lagi pendapatan nelavan. 
petani dan penternak Negeri Terengganu. 

Sektor perkhidmatan hams juga diberi penekauan kerana selepas tahun 2000, sektor ini dijangka 
akan nieuingkat sumbaugannya kepada Keluaran Dalam Negeri Kasar. Oleh itu langkah-laugkah 
awaian perlu dilaksanakan oleh Kerajaan Negeri bagi memajukan sektor ini. Industri 
pelancongan adalah teras sektor perkhidmatan di Terengganu. Pada tahun 1997. Kerajaan 
Negeri telah melaksanakan program Tahun Melawat Terengganu yang telah sedikit sebanyak 
berjaya memperkenalkau Negeri Terengganu kepada pelancong-pelancong tern pa tan dan luar 
negeri. Junilah pelancong yang telah melawat Terengganu pada tahun lepas dianggarkan 
mclebihi salu juta. Bagi meneruskan kedalangan pelancong ke Terengganu, Beta nieuyarankan 
supaya program-program penggalakan sektor pelancongan diberi penumpuau lagi. lindakan ini 
sesuai dengan kcadaan tukaran nilai ringgit yang rendah akan memastikan pertanibahan 
kedalangan pelancong luar negeri ke Malaysia dan seterusnya ke Terengganu. Justeru, adalah 
wajar peluang-peluaug ini diambil oleh usahawan-usahavvan sektor ini bagi memantapkan 
industri pelancongan negeri. Dalam hubuugan ini Beta berharap Projek Pembesaran Lapangan 
Terbang Sultan Mahmud akau diteruskan. Projek ini akan memastikan Terengganu menjadi 
destinasi penting pelancongan negera kerana dapat menguruskau lebih ramai kedalangan 
pelancong tempatan dan luar. Dalam bidang perdagangan dan perniagaan, Kerajaan Negeri 
perlu terns menyokong program-program untuk mewujudkan golougan mencngah Bumiputera di 
Terengganu. Walaupun dengan kemelut ekonomi. program sebegini masih boleh dilaksanakan 
dengan melihat kepada halangan dan rintangan semasa. Beta yakin Kerajaan Negeri melalui 
program-program keusahawanan akau dapat mewujudkan Masyarakat Perdagangan dan 
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Perindustriau Bumiputera dengan lebih ccpal. Beta bcrharap sumbaiigan seklor perkhidmalan 
bcrtanibah dari kadar 17.2 peratus pad a lahun lepas kepada 21 pcratus pada lahun 2000. 

Pada asasnya kesemua seklor dalam ucgeri perlu diperhebatkan lelapi deiigau mcngambil kira 
keadaan dan cabaran seniasa. Kecekapau uuluk niengurus ekoiiomi pcnibaaguuaii negeri 
menjadi lebih niencabar dan dalam masa yang sama lebih penliug uuluk mengejar negeri-uegeri 
yaug lebih maju di Pantai Baral. Dengan illizam penggubal dasar. pelaksaua dasar dan rakvat 
dari seimia lapisan, kegawatan ekonomi seniasa akan dapat diharungi dan dialasi dalam 
jangkaniasa yang singkat. 

Dalam melaksanakan anialan belanjawan berhenial. Beta bcrharap projek-projek kemudahan asas 
sosial diteruskan kerana Negeri Perengganu niasih menierlukan projek-projek sebegini. 
Pembinaau Lebuhraya Timur-Barat adalah sam projek yang harus dilaksanakan kerana ianya 
akan mcuggerak kemajuan di Pantai Timur dan Tcrengganu khususnya. Dengan lain an jalan 
darat ini. kepesalan penibangunan negeri dijangka akan berlipatgauda. Di samping itu, projek-
projek membiua sekolah dan hospital, perlu juga diteruskan mengikut keperluau dan keadaan 
seniasa. Beta dilahamkan tahap pcrkhidmalan kesihalan di Negeri Perengganu lelah nieningkal 
tetapi niasih boleh dipertingkalkau jika dibaudingkau dengan negeri-uegeri Pantai Baral. Kadar 
bilangan penduduk bagi setiap dokior adalah scramai 4,071 orang manakala purala Malaysia 
ialah 2.076 orang. Dari segi pcrkhidmalan pendidikan pula. Terengganu niasih menierlukan 
pembinaau sekolah-sekolah barn bagi menampung pertanibahau penduduk. Justeru. ad a I all 
pen ting keadaan ini dipcrbaiki demi kepentingan tahap kesihalan dan pendidikan rakyat negeri. 

Salah satu langgungjawab kerajaan ialah dalam nienyediakau kemudahan uuluk rakyatnya 
mcmiliki ruiuah kedianian lerulama kepada golougan yaug berpendapalan rendah. Beta percaya 
Kerajaan Negeri akan lerus meningkalkan preslasi peuyediaan rumah kos rendah dan sederhana 
kepada yang nienierlukannya sehingga akhir 1997. Beta dilahamkan sejunilah 8,670 unit lelah 
dibiua melalui projek-projek Pcrumahau Aw am Kos rendah dan Skim pertapakan dan 
Kemudahan Asas. Beta bcrharap program ini diberi kcutamaau dari sctahun ke setahun unluk 
keselesaan hidup rakyat. Selaiu dari pcrumahau, peniugkatan pendapalau golougan miskin perlu 
juga ditumpukan oleh Kerajaan Negeri. Beta dimaklumkan lerdapal lebih kurang 4,000 keluarga 
terniiskin pada masa kini di 'Perengganu. Dalam hal ini Beta niencadangkan gerakan bersepadu 
dilakukan untuk niengeluarkau keluarga-keluarga ini dari kancah kemiskinan. Dengan illizam 
uienyeluruh seuuia pihak. Beta yakin inatlanial unluk mencapai kadar kemiskinan di paras 9.9 
peratus pada lahun 2000 akan menjadi kenyataan. 

Beta gembira dengan langkah-langkah Kerajaan Negeri dalam niembanguukau suniber manusia 
di Perengganu. Walaupuu bidang ini menierlukan perunlukan yang linggi tetapi pelaburau 
melalui pewujudan (enaga kerja yang berpengetahuan dan berkemahiran akan niemberi pulaugan 
yaug besar di masa hadapan. Tindakau ini perlu unluk ntenyerap pelajar lepasan sekolah yang 
ham pi r 8,000 orang setahun. Beta puas hali dengan peraneangau lerperinci penibaugiman 
sumber manusia yang dilaksanakan oleh Kerajaan Negeri dengan menyediakan peluaiig-peluang 
ini kepada generasi muda Negeri Perengganu. Dengan berbekalkan pengetahuan dan 
kemahirau, setiap pelajar yang keluar dari iustitusi-instiiusi ini akan berpeluang mendapat 
pekerjaau dengan peudapatan yaug berpatulau. Pada lahun 1997, kadar peugangguran negeri 
adalah pada 3.4 peratus. Angka ini meuuujukkan Perengganu lelah mencapai lahap guna leuaga 
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pcnuh. Dal am hubuugan ini, Bel a mcnasihatkau golongan nnuia supaya tidak tuemilih pekerjaan 
kerana sctiap pekerjaan akan memberi pengalaman kepada scscorang di dalam kehidupaiuiya. 
Sclain dari ilu, bidang pendiclikan juga diberi penekanaa sctimpaluya oleh Kerajaan. Sekolah-
sekolah rendah dan menengah di Tcrengganu sentiasa meucipta kejayaan berasaskan keputusan 
ccincrlang dalam peperiksaau Ujian Penilaian Sckolah Rendah, Penilaian Menengah Rendah, 
Siji 1 Pelajaran Malaysia, Siji 1 Pelajaran Vokasioaa! Malaysia dan Siji 1 Tiuggi Pelajaran 
Malaysia. Beta bcrharap bidang pendidikan dan pembangunan manusia akan scntiasa menjadi 
tmnpnan utama I eras pembangunan ncgeri selaras dengan wawasan Kcrajaan Ncgeri iintuk 
mewnjndkan golongan belia dan beliawanis yang berakhlak, berpengetahnan dan berkemahiran. 

Dalam mcugurns ekonomi pembangunan tennasuk penyediaan kemudahan awam. 
tanggungjawab kakitangan kcrajaan adalah antara pcrkara yang lerpenting. Beta ingin sctiap 
kakitangan Kcrajaan Ncgeri dan Pcrsekutuan memberi tumpuan dan pcrhatian yang sewajaruya 
kepada kchcndak rakyat. Perkhidmaian yang bcrsih, cekap, aiuanah, tcpat dan adil merupakau 
unsur-nnsur utama vang akan meningkatkan prestasi scktor awam di Tcrengganu. Selain dari ilu 
pendekatan-pendekatan baru perlulah juga dipcrkcnalkan dari scniasa ke semasa bagi menangani 
masalah-masalah yang baru. Dalam hal ini Beta bcrharap program lcrengganu Net akan 
mcnyokong Koridor Raya Multimedia dan seterusnya memantapkan lagi pcutadbirau awam 
ncgeri. Beta dilahamkan Kcrajaan Ncgeri scdang meuyediakan Pelan lindakan Pembangunan 
Teknologi Maklumat Tcrengganu sebagai laugkah pettyelarasaii semua program dan projek 
pent ant apan kcrajaan clektronik dan perdagangan elektronik di Percnggauu. Pelan lindakan ini 
akan memastikan penggunaan teknologi maklumat dapat dimanlaatkan oleh semua pihak di 
Tcrengganu. llsaha-usaha ke arah ini bukau sahaja bagi menangani masalah semasa telapi 
dalam jaugka panjang iauya adalah untuk kepeutingau agama. bangsa, ncgeri dan uegara. 
Dengan jumlah penjawat awam seramai hampir 35.000 orang telah memadai untuk memberi 
pcrkhidmatan berkesan kepada lebih knrang salu juta penduduk Ncgeri Tcrengganu. Oleh itu 
sctiap kakitangan kcrajaan baruslah peka dan sedar dengan tanggungjawab masing-masiug 
supaya semua program dan projek kerajaan dapat dilaksanakan dengan sempurna di sampiug 
memenuhi keperluan rakyat. Beta yakin jika kakitangan Kcrajaan Ncgeri dan Pcrsekutuan 
mengambil sikap cakna dan hormat kepada rakyat, sctiap masalah akan dapat ditangani bersama 
dengan cemerlang. 

Akhir kala. Beta berdoa kepada Allah agar scntiasa memberi rahmal kepada rakyat dan Kerajaan 
Beta, semoga usaha-usaha murni ini akan dapat keredaanNya dan beroleh kejayaan jua. 

Dengan nama Allah Yang Maha Pcngasih Lagi Malta Pcnyayang, Beta Merasniikau Pembukaan 
Penggal Persidangan Yang Keempat Dewan Dndangan Ncgeri Kesembilan. 

Selamat Bersidang. 

DUI.I YANO MAI 1A MU1.IA TUANKU AI. SULTAN DAN DUI.I YANO MAMA 
Ml'1.1 A THNGKU AMPUAN Bl-SAR DI1RINOI OLF1I DUI.I YANO TPRAMA'T 
Ml'L1A YANO DI PI RTUAN Ml IDA DAN YANO AM AT B PR BAH AO IA OIK 
PI'AN SPRI RO/ITA BIRANOKA'i DARI MAJLIS DP WAN UNDANOAN 
NPOPRI. 
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YANG HI kHORMAT DAK)' YANG Dll'HRTUA MASUK SHMULA KH DlvWAN 
UN DANG AN Nl-GI-RI. 

YANG BHRHORMAT DAK)' YANG DIPBRTUA: Yang Ainat Berhonnal Dalo' Sen Aniar 
Di Raja, Tan Sri Ilaji Wan Mokhlar Ahmad, Menleri Besar dan Ahli-ahli Yang Berhonnat 
sckalian, sekarang saya langgnhkan l'cisidangan Dewan ini sehingga hari esok, 13 Mei, 1998 
jam 9.30 pagi. 

l'cisidangan Dewan dilangguhkan. 

DI-WAN DITANGGU11KAN I'A DA I'UKUl. 10.55 PAGI. 

10 



P E R S I D A N G A N  

PADA HARI RABU, 13 MEI, 1998 





Hari Rabu 
1 3  M e i  1 9 9 8  

KANDUNGAN 

1. Nama Ahli-ahli 

2. Ucapan Yang Berhormat Yang Dipertua 

3. Kertas-kertas Kerja dan Laporan-laporan 

[ Muka 1 1 ] 

[ Muka 15 ] 

[ Muka 16 ] 

4. Soalan-soalan Yang Telah Diberi Notis: 

- Soalan-soalan Bertulis 
- Soalan-soalan Lisan 

Muka 17 
Muka 18 

5. Usui Yang Telah Diberi Notis 

Usui  Menjunjung Kasih Kebawah 
Dul i  Yang Maha Mul ia Sul tan 

[ Muka 38 ] 

[ BERSAMBUNG ] 





13 Mei  1998 

DEWAN UNDANGAN NEGERI MULA BERSIDANG PADA PUKUL 9.30 

IIADIR 

YANG BI-RHORM AT YANG DIPHRTUA 
Dalo' Haji Abdul Rahman bin .Mohd. 
DPMI., ASM., PJK.. BLB. 

YANG AM AT Bl-RHORMAT MHNTHRI BHSAR THRKNGCiANU 
Dalo' Seri Ainar Di Raja ( Tan Sri llaji Wan Mokhtar bin Ahmad), 
SSMT..PSM..SPMT. ,I)A.,DPMJ.,KMN.,JP..PJK. 
WAKII. CUKAI 

Yang Berhormal Dalo' Haji Abdul Rashid bin Ngah, 
SPM'T.. I )SMT., JSM. ,PJG.. PPN.. PJ K. 
WAKII. SF.BIRANG TAKIR 

Yang Berhormal Dalo' Dr. Mohd Yusol bin llaji Mohd Noor. 
SPMT., I )SS A., J M N.. P PT., KM N. 
WAKII. KAMPIJNG RAJA 

Yang Berhormal Dalo' llaji Mamal Gha/alee bin Abdul Rahman. 
DSMT..DPMT., KMN .,PJK. 
WAKII. I.ANGKAP 

Yaug Berhorniat Mulia Ilngku Bijaya Sura (Dato' Sycd Omar bin Muhauiad). 
DSM'P. .DPMT. .AMN..P.IG..PJK..BI.B. 
WAKII. PAKA 

Yang Berhorniat Dalo' Haji Aziz (a Ibrahim bin Awang, 
DPMT., AM N.. PJK. 
WAKII SURA 

Yang Berhormal I-ncik Ahmad bin Said. ASM..PJK. 
WAKII. KIJA1. 

Yang Berhormal Mulia Tengkii Putera bin Tengku Awang. 
WAKII ITLEMONG 
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Yang Berhonnai Daio' Dr. Abdul I atiH bin Awang, 
DPMT..KMN..PKT. ,PJK. 
WAKII. BUKIT PAYUNG 

Yang Berhonnai Lncik Wong Boon Meng, 
WAKII. BANDAR 

Yang Berhonnai Hucik Othman bin Daud, PJC. 
WAKII. AJII. 

Yang Berhonnai Dalo' I Iaji Wan /akaria bin Abdul Rahman. 
DPMI. .ASM ,,PJC. .PJK..PPN. 
WAKII. KUALA BKSUT 

Yang Berhonnai Dalo' Haji Muda bin Mam at, 
DPMT..PJK..PPN. 
WAKII. PLiNGKALAN BHRANDAN 

Yang Berhonnai Dr. Abdul Wahab bin Ngah, SMT. 
WAKII. BATU RAKIT 

Yang Berhonnai Haji Ilarun bin Hassan, 
AMI ..AMN..PJK. 
WAKII. AIR PI mil 

Yang Berhonnai Dalo' Haji Mohamad (a Abu Bakar bin Ali, 
DPMT..AMN..PJK. 
WAKII Kl-MASIK 

Yang Berhonnai Haji Awang bin Abdul Jabar. 
ASMSMT.,AMN.,P.IK. 
WAKII. BUKIT BHSI 

Yang Berhonnai I Iaji Idris bin Mamal. PJK. 
WAKII. JLRTIII 

Yang Berhormat Lneik Mohd Jidiu bin Shaiee, 
WAKII. PliRMAlSURI 

Yang Berhonnai Haji Mohamad bin Abu Bakar. 
WAKII. BUKIT TUNGUAL 

Yang Berhormai Haji Shalie bin Daud, P.IK. 
WAKII, RANTAU AHANCI 
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Yang Berhormal Lncik I.ukinan bin Mnda, PJK 
WAKII. JAB1 

Yang Berhormal Haji Ibrahim bin Yusof, 
WAKII. KUALA BLRANG 

Yang Berhormal Tuan Yaakub bin Abdul Kadir, 
WAKII. HUI.U BLSIJT 

Yang Berhormal Haji Harun bin Taib. 
WAKII. MANIR 

Yang Berhormal Haji Wan Abdul Mulialib bin Fmboim 
WAKII. BATU BURUK 

Yang Berhormal Haji Abdul Hadi bin Haji Awang 
WAKII. RIIU RLNDANG 

Yang Berhormal Haji Mohd Abdul Wahid bin Haji Lndui. 
WAKII. WAKAF MLMPLI.AM 

Yang Berhormal Haji Abu Bakar bin Abdullah, 
WAKII. TLPOII 

Yang Berhormal Hncik Yahaya bin Ali, 
WAKII AI.UR I.IMBAT 

Yang Berhormal Haji Ismail bin Haji Mania! 
WAKII. TBI.I IK PAS 11 
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HADIR MENURirr FASAL XIII(3) UNDANG-UNDANG BAGI I)IIG 
KERAJAAN TERENGGANU (BAB YANG PERIAMA) 

YANG BERHORMAT SH'J'IAUSAHA KHRAJAAN 
Dato' Ilaji Baharuddiu bin Ismail. 
DPMT.,ASM.,PJC..PJK. 

YANG BKRIIORMAT PHNASIIIAT UNDANG-UNDANG. NHGPRI 
Hiicik Ah. Karini bin Abd. Rahman 

YANG BERHORMAT PEGAWAI KB WANGAN NHGHRI 
Dalo' Senara Muda (Dalo1 Ilaji Ma/Jan (a Mohd Nauri bin Hashim). 
DPMI'., ASM. ,KMN.,PJC., PJK.. BI.B. 

SHTIAUSAHA DHWAN UNDANGAN NBC I PR I 
Hncik Osman bin Muda, PJK. 
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l'UKl 'L 9.30 l'AGl 

YANG Bl-RIIORMAT DAK)' YANG DIPHRTUA: Ahli-ahli Yang Bcrhormat sckalian. 
mcsyuaral disambung scniula. 

YAN(i B1.-.RI lORMAI DAK)' YANG DIP1-.R1 UA: Assalainualaikuni warahmatullahi 
wabarokaluh. 

Yang Aniat Bcrhormat Dalo' Seri Aniar I)i Raja. Ian Sri llaji Wan Mokhlar bin Ahmad. 
Mcnlcri Besar, 
Ahli-ahli Yang Bcrhorinal. 
luan-tuan, puan-puan. hadiriu-liadiral yang dihonnaii sckalian. 

Bersynkur kita kehadrai Allah s.w.i. dimana dcngan taul'ik dan iuayahNya maka dapal diadakan 
sidaug Dcwan kali ini vang iclah sclanial dirasinikan pcmbukaannya oleh Kcbawah Duli Yang 
Malia Mulia luanku Al-Sullau. Dan saiua-sanialah kita doakan scnioga pcrsidangan kali ini 
akan bcrjalan dcngan lancar dan uicmbuahkan hasil-hasil yang baik. 

Saya scpcrti dalant ntcsyuaral-incsyuaral yang lepas lnengharapkan mcsyuaral kita pada kali ini 
akan sentiasa berada dalani kcadaan tcnang, hanncmi hingga sclcsai bcsok, inrsya Allah, lusya 
Allah, pada hari ini akan saya pcnintukkan bagi Ahli-ahli Dcwan. Ahli-ahli Yang Bcrhormat 
membnal ucapau uicmbahas Titah Di Raja dan jawapan iiisva Allah, akan dibuat olch pihak 
kcrajaan bcsok. 

Mcinandangkau kepada niasa agak Icrhad, maka sukalah saya ingatkan kepada Ahli-ahli Yang 
Bcrhormat agar dapal nicngguuakan masa dcngan baik supaya pcluang yang dibcri dapal 
dimaulaatkan bersania-santa oleh Ahli-ahli Dcwan sckalian. 

Sclain daripada itn. diharap juga Ahli-ahli Yang Bcrhormat akan sentiasa patnh kepada pcraturnn 
Dcwan. insva Allah dcngan cara demikian maka harapan kc arah niencari kebaikan akan 
tcrcapai. 

Sckian. terinia kasih - Sclanial Bcrsidang. Assalainualaikuni warahniatullahi wabarokaluh. 

IK A PAN YAN(; BKRHORMAl DAK) YAN(i DlPIvRTUA 
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KKRTAS-KKRTAS KKRJA I)AN LAPORAN-LAPORAN 

YANG BMR1IORMAT DATO' YANG DIPBRTUA: Ahli-ahli Yang Berhonnal sekalian. 
Kcrlas-kcrlas Kerja dan 1 aporau-laporan yang dihcnlangkan ialalr. 

1. Pcnyata Kira-Kira Tahunan Majlis Dacrah Kent am an Bagi Tahun 
1996. 

(D.U.N. Bil. 1/98) 

2. Pcnyata Kira-Kira Tahunan Majlis Dacrah Hulu Tcrcugganu Bagi 
Tahun 1996. 

(D.U.N. Bil. 2/9N) 

3. l.aporan Tahnnau Kolcj Agania Sultan /ainal Ahidin (KUS/A) Bagi 
Tahun 1995. 

(D.U.N. Bil. 3/98) 

4. l.aporan Tahnnau Kolcj Agania Sultan /ainal Abidin (KUS/.A) Bagi 
Tahun 1996. 

(D.U.N. Bil. 4/98) 

5. Pcnyata Tahunan Suruhaujaya Perkhidmatan Ncgcri Tcrcugganu Bagi 
Tahun 1997. 

(D.U.N. Bil. 5/98) 

6. Pcnyata Kira-Kira Tahunan Majlis Dacrah Sctiu Bagi Tahun 1996. 

(D.U.N. Bil. 6/9,S) 
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SOALAN-SOALAN YANG TLLAII DIRERI NOUS 

SOALAN-SOALAN BEKTULIS 

YANG KhRI 1()RMA1 DAK) YANG DIPhR'll'A: Jawapan-jawapan kcpada soalan-soalan 
bcrtulis yang (clah dibcri nolis dan dibciitangkan di hadapan Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian 
ialah soalan-solalan daripada: 

1- Y.K. In Jin Yaakub bin Abdul Kadir 
(Wakil Hnln Bcsut) 

2. Y.H. Ilaji Wan Abdul Muttalib bin I-inbong 
(Wakil Ham Huriik) 

3. Y.H. Ilaji Abdul JIadi bin ilaji Awang 
(Wakil Rhu Rciidang) 

4. Y.H. Ilaji Mohd Abdul Wahid bin Ilaji I'ndul 
(Wakil Wakaf Menipclam) 

3. Y.H. Ilaji Abu Dakar bin Abdullah 
(Wakil Tepoh) 

(>. Y.H. l-ncik Yah ay a bin Ali 
(Wakil Alur I.iinbal) 

7. Y.H. Ilaji Ismail bin Ilaji Mainal 

(Wakil Teluk Pasu) 

8. Y.H. Ilaji ilarun bin Hassan 
(Wakil Air Pulih) 
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SOALAN-SOALAN LISAN 

YANG BHRIIORMAT DAK)' YANG DIPHRTUA: Sekarang saya jcnipui penyoal pcrtama 
iaitu Yang Bcrhorinat Wakil llulu Besut iinluk mengeniukakau soalau. 

YANG BHRIIORMAT THAN YAAKUB BIN ABDUI. KADIR (Wakil 1 lulu Hcsut): 
Assaiamualaikum warahuialullahi wabarokatuh. Yang Bcrhorinat Dato' Yang Dipcrtna. soalan 
yang pertain a -

Berapa ramaikah golongan-golongan cacat dan kurang upaya di seluruh Negeri 

Terengganu mengikut pecahan daerah-daerah? 

Apakah langkah-langkah yang telah diambil oLeh pihak kerajaan dalam usaha 

membantu golongan-golongan tersebut. 

YANG BHRI IORMAT MUI.IA l'.NGKl! BIJAYA SURA (Wakil I'aka): Assalannialaiknin 
warahinatnllahi wabarokatuh. Yang Berhornial Dato' Yang Dipcrtna. bagi nienjawab soalan 
yang ciikcinukakan olch Yang Bcrhorinat Wakil llulu Besut - orang-orang yang kurang upava. 
golongan cacat di seluruh Negeri Terengganu adalah bagaiinana berikut mengikut pecahan: 

Daerah Kuala Terengganu seraniai - 2.146 orang 
Daerah Marang - 445 orang 
Daerah llulu Terengganu - 607 orang 
Daerah Dungun - 523 orang 
Daerah Romanian - 46S orang 
Daerah Set in - 474 orang 
Daerah Besut - 704 orang 

JUMI .A1I: 5.367 orang 

yang nierupakan lebih kurang ,5S',7 daripada jumlah keseluruhan pcududuk Negeri lerenggann. 

I angkah-langkah yang diantbil olch kerajaan dalam usaha membantu golongan tersebut ialah: 

- Pendaltaran orang-orang kurang upaya. 
- I.atihan vokasional. 
- Kemasukan ke Institusi Remulihan. 
- Program Pemulihan Dalam Komuniti. 
- Bantuan kevvangan dan alat tiruan. 
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- Bam nan pelanearan. 
- Pcnempatan kcrja. 
- Maun Pekerja ('acat. 
- Kentasukan kc lusliiusi Pendidikan. 
- Perkampungan Tarn an Rahmal. 

Sekian. Date' Yang DipcMua. 

YANG BLRHORMAT THAN YAAKIIB BIN ABI). KADIR (Wakil I lulu Bcsui): Terima 
kasih, I)al«' Yang Dipcrtua. Soalau yang kedua -

Apakah usaha-usaha yang sedang dilakukan oleh kerajaan neger-i bagi 

memastikan seluruh rakyat Terengganu mempunyai pengetahuan sewajarnya bagi 
menjayakan projek 'Koridor Raya Multimedia" (MSC)?. 

YANG BHRIIORMAT DATO' DR. ABDU1. I.ATI1T BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
Assalaimialaikuni vvarahmatullahi waharokatuh. Yang Hcrhormal Dalo' Yang Dipcrtua, Ahli-
ahli Yang Hcrhormal sekalian, dalam menjawab soalau yang kedua yang dilanyakan oleh Aiili 
Yaug Hcrhormal daripada I lulu Bcsui mengenai usaha-usaha yang sedang dilakukan oieli 
kciajaan ncgeri bagi memastikan seluruh rakyat Terengganu mempunyai pengetahuan 
sewajarnya bagi menjayakan projek Koridor Raya Multimedia (MSC). 

I)i dalam menjawab soalau ini, sukacila dimaklumkan bahawa pelbagai usaha sedang dijalankan 
oleh kerajaan negeri lerenggauu dalam meningkatkan Iagi pengetahuan dan kesedaran rakyat 
negeri amnya tentang niustahaknva 1! dan pcrsediaan pelaksanaan MSC di Kuala I umpur. Bagi 
melahirkan masyarakat yang berilmu dan bermaklumal serla berdaya saing, usaha-usaha berikul 
telah dan sedang kita laksanakan -

Pcrtama, kampir kesemuanya sekali jabatan kerajaan telahpun mempunyai sistem rangkaian 
sislem aplikasi tersendiri seperli Pejabat SDK. Unit Perancang Lkonomi Negeri, Pejabal 
Akauntan Negeri. Jabatan Hal Lhwal Aganta Islam Ncgeri. Pejabat I'anah dan Galian, Majlis 
Perbandaran Kuala Terengganu dan jugak Majlis-Majlis Dacrah dan sekolah-sekolah mcnengah. 
Di samping itu, Kurikuluin 11. Kelab-kelab Kompuicr dan Ilyperntedia telahpun kita wujudkan 
sebagai pcrsediaan awal kepada pel ajar-pel ajar meugenali dan menggtinakan leknologi maklumat 
di dalam pembelajaran ntereka. 

Kita juga telahpun mengadakan kursns-kursus IT pada tahun 19X9 lagi di Unit Pengurusan 
Maklumat Negeri dan sehingga kini telahpun 4.000 lebih telah dilatih dalam bidang IT. 
Sekarang ini pakej-pakej lalihan sedang dikendalikan oleh pihak UPMN. 

Di samping itu. kita juga telah mengadakan pendedahan dan pengetahuan IT ntelaltii 
persidangan. kouvensyeu. seminar dan jugak festival yang telah kita laksanakan baru-baru ini 
seperli festival Sains dan leknologi. Panicran Pengajiau linggi dan Lkspo Kerjaya. Kita juga 
sedang membangun, yang dinamakan Rangkaian Terengganu Net di Negeri Terengganu dan 
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insya Allah, ini merangkuuii hubuugan di anlara kerajaan dengan kerajaan, kerajaan dengan 
rakyai dan jugak kerajaan dcngan swasta. Dalam penibinaan Terengganu Net ini ia incraugkmni 
pcnibinaau inlrastruktur yakni Rangkaiau Intra Net dalauian di anlara negeri dan Internet antara 
negeri dcngan Persekntuan dan jugak duuia luar. Ini insya Allah akan dapat disiap meujelang 
akhir lahun PW. 

Di saniping iin. kerajaan negeri jnga lelah nicnubnhkan Majlis Inlonnasi Teknologi Negeri 
selaras dengan peringkal Persekntuan yang telah nicnubnhkan Majlis Inlormasi Negara. Majlis 
ini bertungsi uutuk merancang. niengesan dan nieinbuat polisi-polisi I I negeri sehinggalah tahun 
2010, insya Allah. 

Sekian, tcrinia kasih. 

YANG BLRHORMAT 1IAJ1 ABDUL 11ADI BIN 11 A.I 1 AWANG (Wakil Rhn Rendang): Tuan 
Yang Dipertna, soalan tanibahan - Apakah inisiatil yang dapat diberi oleh kerajaan negeri di 
dalant inenangani perkara-perkara negatil yang terlalu banyak daripada tcknologi makluniat yang 
disalah gnnakan ketika ini. dan ianva berlaku di kalangan niasyarakat dengan earn yang kclara 

YANG BLRIIORMAT DAK)' DR. ABDIM. I.ATIPT BIN AWANCI (Wakil Bukit Payung): 
Terinia kasih. soalan daripada Wakil Rhu Rendang. 

Dalo' Yang Dipertna, apabila kita bercakap tentang IT dan jnga penerima makluniat. Makluniat 
dalang tidak tertapis, datang nielalui wire, melalui kabcl optik ataupun kabel tcmbaga dan 
makluniat ini bukannya saja datang daripada dalani negeri letapi jnga luar negeri. ladi, 
terserahlah kepada pengguna untuk meuapis. meugambil yang baik dan meinbuang yang tidak 
baik. Tidak keseniua sekali makluniat yang diteriiua tidak baik, malah am at berguna kepada 
penibangunau diri, sahsiah dan jugak negara. Tapi di sini harus sedar bahawasanya makluniat 
ini perlu kita kaji, perlu kita anibil yang baik sesuai untuk generasi kita. ladi. kita laham bukan 
saja melalui IT, tapi nielalui TV, radio, surat khabar jnga ada yang negatil. lerserah kepada 
pembaca dan pengguna untuk nienilai dan meuapis meugambil yang baik dan inenibiiang yang 
tidak baik. insya Allah. 

YANG BLRHORMAT 1IA.II AWANG BIN ABDUL JABAR (Wakil Bukit Besi): Dalo' Yang 
Dipertna, soalan tanibahan - Adakah kerajaan bercadang alau apakah langkah-langkah kerajaan 
dalam uietnperluaskan budava multimedia ini di kalangan badan-badan sukarela seperti 
Persatuan-persatuan Belia. Persaluan Nelayan, Pekebun Kecil dan sebagainya. Sebab apa yang 
diterangkan oleh pihak kerajaan barn sekejap. multimedia ini hanya meluas di kalangan pegawai-
pegawai kerajaan dan ke atas sikit. 

YANG BLRHORMAT DATO' DR. ABDUL LATILL BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
Dato Yang Dipertna, terinia kasih kepada Wakil Bukit Besi. ladi saya niaklmn bahawa 
Terengganu telahpun nienubuhkan Pusat-pusat Hypermedia ke seniua daerah dalam Negeri 
Terengganu. Dan pusat-pusat ini bukan hanya bertungsi untuk sekolah-sekolah, guru-guru telapi 
juga untuk golongan belia nielalui Persatuan Belia mereka boleh berhubungan dcngan pusat-
pusat kita di daerah-daerah untuk menggunanya. Dan Alhamdulillah, setakat ini kita telah 
dimaklumkan bahawa penggunaau oleh belia eukup membanggakan. 
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Di sampiug Pusat Hypermedia yang kita ada, kita juga melalui JKKK, NGO berusaha unluk 
nicnubuhkau kelab-kelab di kampung masing-masing. Dengan kita niemberi kepakaran. kaedali 
niengguna dan jugak mengauibil ktirsus-kursus pakej IT. Misaluya. sebagai eoutoh di kampung-
kampuug bawah JKKK boleh buat kelab II, kita akan menoloug dari scgi sd-up, mclihat 
perjalanannya supaya sesuai dengan IT yang kita bangun di periugkat negeri, insya Allah. 

YANC. BliRIlORMAT THAN YAAKUB BIN ABI), KADIR (Wakil I lulu Besut): Terima 
kasih, Dato' Yang Dipcrtua. Soalan ketiga -

Masih ramai lagi golongan masyarakat yang tinggal di kawasan pendalaman 

yang dikategori sebagai kawasan Hulu tidak dapat menikmati kemudahan-

kemudahan asas seperti perkhidmatan telefon, siaran televisyen dan bekalan 

air bersih dari kerajaan. Apakah tindakan segera yang patut diambil cleh 

pihak kerajaan supaya kemudahan-kemudahan tersebut dapat dinikmati oleh 

masyarakat yang tinggal di kawasan Hulu seperti Hulu Besut? 

YANG Bl-RHORMAT MUI.IA 1TNGKU PUTHRA BIN THNGKW AWANG (Wakil 
Teleinong): Assalamualaikum warahmatullahi wabarokalnh. Yang Berhonnat Dato' Yang 
Dipcrtua, Ahli-ahli Yang Berhonnat. Terima kasih kepada ADUN I lulu Besut yang ingin 
penjelasan apakah program kerajaan untuk niembekalkan kemudahan-kemudahan asas bagi 
kawasan hulu khustisnya di Ilttlu Besut. 

Dato1 Yang Dipertua. Ahli-ahli yang Bcrhormat, sebenarnya pendnduk kawasan hulu sudahpun 
menikmati pelbagai kemudahan asas tetapi ada seteugah-seteugah kawasan yang belum begitu 
selesa ataupun begitu sempurna menerima kemudahan-kemudahan ini. Meuyedari hal itii. 
tindakan segera yang telah diambil oleh kerajaan untuk membolehkan penduduk di pedalaman ini 
khustisnya di Hulu Besut menikmati dengan lebih baik dan sempurna kemudahan-kemudahan 
telelon. sistem televisyen dan bekalan air bersih adalah seperti berikut: 

Keniudahau lelelon: Kerajaan telah dan sedang mengauibil beberapa laugkah segera untuk 
memberikan kemudahan telelon kepada penduduk Hulu Besut di antaranya dengan pemasangan 
projek Skim Kabel Kabinet yang telah dan siap di pasang di lertih, dengan perkhidmatan telefon 
boleh dibekalkan pada bila-bila masa kepada penduduk-penduduk tenitaniauya di Kampung 
I .ubuk Kawah. 

Pada masa ini juga kerja-kerja penambahau skint kabel di Kampung Padang Bual, Kampung 
Batu lo dan Kampung Bukit Payuug sedang dilaksanakan. Kerja-kerja ini dijaugkakau siap pada 
bulan September 199S ini. Apabila kerja-kerja ini siap, penduduk di kampung tersebut akan 
ditawarkan kemudahan perkhidmatan telelon. 

Skim kabel juga akan dibina di Kampung Tanjung Aler dan Kampung Awek, Darau dan 
dijangka siap pada akhir lahun ini. Kebanyakan kampung di sekitar Ibusawat Tenaug telah 
diberikan kemudahan telelon. 

Kedua Kemudahan Sistem Televisyen: Tindakan segera juga diambil bagi meniastikan penduduk 
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di kawasan I lulu Besul nienikniati dengan sempurua siarau lelcvisyen dengan kcrajaau akan 
nictubina stesen Fcniaucar lelcvisyen dan Radio di Hulu Besul. Uutuk tujuan ini satu tinjauan 
dan lawatan lapak iclahpun diadakan olch pihak Jurulcia RI M Kajang Selangor pada 15 April 
1998 baru-baru ini unluk nieinbual kajian mciigenai lokasi yaug sesuai bagi pcueriniaan 
gclombang tclcvisycn dan radio. 

Selelah dibual tinjauan dan lawatan ke bcrapa lokasi, lerdapat dua (2) lapak yang sesuai 
didirikan stesen pemancar lelcvisyen dan radio iaitu di Bukit Mak Sabit. Mukini Pasir Akar dan 
di kawasan Balai Serbaguna Kcruak. 

Pihak RTM juga akan mengeinukakan permohonan rasmi bagi meuyegerakan kedua-dua tapak 
ini kepada Penladbir Tanah Besul. 

Yann Kcliga Kennidahan Bekalan Air Bersih: Haitian paip air ulama ke I lulu Besul khususnya 
di Kaiupung Kcruak lelah disediakan nielalui jalan ulama .Iertih/1 Itiln Besul. Walau 
bagaintanapun pemasangan paip-paip jejari nielalui jalan-jalan kecil ke kampuug-kauipung 
berganiuug kepada niaklumai dan permohonan yang dilerinia olch Jabatan Bekalan Air. 
Pemasangan kemudahan ini dilaksanakau di bawah program Bekalan Air l.uar Bandar yang 
disediakan pcrunttikan dalam seliap Rancangan Malaysia. 

Pemasangan kemudahan bekalan air bersih olch Jabatan Bekalan Air seutiasa diadakan dari 
sentasa ke semasa berganiuug kepada permohonan dan pcrunlukan yang disediakan. 

Terima kasih. 

YANG Bl-Rl IORMA1 THAN YAAKUB BIN ABI). KADIR (Wakil I lulu Besul): lerima 
kasih, Dato' Yang Diperlua. 

YANG Bl-RIIORMAT DATO' YANG. DlPl-RTUA: Dipersilakan Yang Berhormat Haji 
Roslan Awang Chik, Wakil l.adang mengeinukakan soalan. 

YANG BHRIIORMAT 11AJI ROSLAN BIN AWANG GII1K (Wakil l.adang): 
Assalamualaikum warahmalullahi wabarokaluh. Yang Berhormat Dato' Yang Diperlua, soalan 
kedua -

Kerajaan Negeri Terengganu telah meluluskan beberapa bidang tanah kepada 

YPK, apakah perancangan pembangunan terhadap tanah-tanah ini. 

YANG BliRlIORMAI DAK)' HAJI ABDUI. RAS1IID BIN NGAII (Wakil Sebcrang 'lakir): 
Assalamualaikum warahmalullahi wabarokaluh. Yang Berhormat Dalo Yang Dipcitua, 
jawapan kepada soalan iiu ialah perancangan pembangunan terhadap tanah-tanah yang lelah 
diluluskan oleh kerajaan negeri kepada YPK ialah seperti berikul: 

- 6 daripada tapak lanah yang diluluskan adalah unluk akliviti 1ASKA diiuana .•> 
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daripadanya iclah .siap dibina dan telah beroperasi. Manakala liga lagi tapak scdaug 
dalam proses niendirikan bangunan TASKA. 

- Sam daripadanya adalah untuk aktiviti Tainan Hinibingau Lepasan Sckolah (TAB1LAS) 
yang lei ah siap didirikan bangunan dan lelahpun beroperasi. 

- Dua daripadanya adalah unluk akiivili Pusal Kelnarga diniana kedna-duanya telah siap 
didirikan bangunan Pusal Kelnarga dan lelahpun diguua. 

- Sam daripadanya adalah untuk akliviti Dcsa Kelnarga yang kini leiah siap juga didirikan 
dan akan inula beroperasi pada perlengahan lahuii ini, 

Daio' Yang Dipertua, leriina kasih. 

YANG Bl'KI 1( )RM A1 11A JI ROSI.AN BIN AWANG CIIIK (Waki! I.adang): Dalo' Yang 
Dipertua, soalan ketiga -

Apakah peranan Planetarium di Padang Hi Iiran dan adakah ianya berfungsi. 

YANC. Bl-RI IORMAT DNCIK OTHMAN BIN DAI ID (Wakil Ajil): Bisinillahi rahmani 
rahhini. Yang Berhonnai Dalo' Yang Dipertua, seterusnya Ketua-Kelua Jabalan, luan-luau dan 
puau-puan sekalian. 

Peranan yang diniainkan oleh Planetarium di Padang Ililirau ialah sebagai Pusal Pendidikan 
Aslronomi dan juga Pelancongan yang berasaskan kepada kenpayaan peralalan yang tersedia dan 
juga bagi meniberi mant'aal kepada pelaiar-pelajar dari seluruh Negeri Terengganu dan luar 
Terengganu. Dan sehingga kini junilah pengunjung-pengunjung lerutanianya pelajar-pclajar ke 
Planetarium Negeri adalah seramai 72,865 oraiig. Dan setelah ianya beroperasi selania satu 
lahun selengah, kila dapat nielihal bahawa sainbutan di kalangau pelajar-pelajar dan pelawat-
pelawat lain amnya adalah begilu menggalakkan lerutanianya dari Negeri Terengganu sendiri. 
Pihak pengurusan akan mengadakan tavangan skrip barn Astrononii Islam dijaugka bernmla 
pada bulan Jnn 1998 ini dan kila berharap dengan layangan barn ini dia akan menanibah lebih 
ramai lagi pengunjung-pengunjung ke Planelarium ini. Di saniping itu juga sebuah Gelari Sains 
dijaugka akan dibuka pada bulan Jnn ini juga dan diharap dapat meniugkalkau kehadiran 
pelawat-pelawal dan selerusnya menanibah pelancong-pelaneong dan pengunjung luar ke 
Terengganu. 

Yang kedua ialah peranan Konipleks Planetarium itu sendiri iaitu ia nienempatkan sebuah 
jabalan agensi kerajaan - Yayasan Penibangunan Ushawan yang merupakan agensi terpenting 
kerajaan Negeri lerengganu bagi nienibanlu melahirkan usahawan dan menibangunkan 
usahawan. Konipleks Planetarium ini juga dijadikau sebagai tenipat bagi mewujudkan gerai-
gerai dan ruang-ruang panieran bagi produk-produk usahawan tempatan. Di saniping itu juga 
pihak YPU yang mengurus konipleks ini lelah berjava nieuianl'aatkan kemudahan-kemudahan 
yang ada bagi menganjurkau berbagai-bagai kursus keusahawanan dengan kerjasauia berbagai-
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bagai pihak sepcrti MIDA. SIRIM, Pusat Khidniat Kontrakior dan Iain-Iain agensi dari masa ke 
niasa dan sehingga kini scraniai 2.100 orang iclah liadir dari kursus yang kita aujurkan ladi. 

Terima kasih. 

YAN(i BI-RIIORMAT IIAJI ROSI.AN BIN AWANC1 ( IUK (Wakil I.adaug): Soalan 
laiubabaii, Dato' Yang Dipertua. Kalan kila lihal daripada lapak Planetarium ini nanipak 
kanvas-kanvas jalur biru ptilih. Macam niana perkara ini. kalan dikata kompleks Planetarium ni 
dia nienyakitkan mala sikil. Tidakkah boleli ianya dialih ataupnn mcmang gerai-gerai kauvas in 
dijadikan scbagai bahan panieran. 

YAN(» BI-RIIORMAT LNCIK OTIIMAN BIN I >AUD (Waki! Ajil): Yang Berhornial Dalo' 
Yang Dipertua, kita niengadakan gerai-gerai sementara yang dirujukkan oleh Yang Berhornial 
yang beralapkau biru pulih dan ini sebenarnya telah memberi manlaat yang besar dalam usaha 
kerajaan untuk nienyediakan ruang-ruang niaga kepada usahawan-usahawan tempalan. Dan kila 
mcinang menipunyai rancangan jaugka panjang nnluk niengadakan dan nielengkapkau kompleks 
ini dengan lebih sempurna dan baik bila keadaan ekonomi negeri kila dan negara ini 
mengi/jnkan. insya Allah. 

YANG BI RIlORMAl IIAJI AWANd BIN ABDUL JABAR (Wakil Bukit Besi): Dato' Yang 
Dipertua. soalan lanibahan - Bolehkah Yang Berhornial terangkan hubungan sub-Planetariuni 
dan subjeel-subjeci yang ada di dalainnva dengan usahawan-usahawan yang ada gerai-gerai di 
I uar. 

YANG BI-RI IORMAT INC1K OIIIMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Terima kasih. Yang 
Berhornial Yang Dipertua, ini soalan yang saya rasa perlu diberi pcrhalian yang lebih besar dan 
nieniang nienjadi agenda ulania kerajaan negeri nienubuhkan Yavasan Penibangunan Usahawan 
nialah Terengganu nierupakan negeri yang pertain a dalani Malaysia nienubuhkan satii agensi 
khas bagi nienibangunkan usahawan ini. Dan sehingga kini. saya dilahanikan beluui ada lagi 
negeri lain yang berbual deuiikian dan kila uieudapat pujian dalani mesyuaral-iiiesyuaral 
peringkal Persekuluan dengan Kcnienlerian Penibangunan Usahawan yang niana kesuuggtihan 
kerajaan Negeri Tereugganu khususnya nienibangunkan usahawan-usahawan ini lelahpun 
nienanipakkan kejayaan. Dan apa yang kila penlingkan di sini dalani penibangunan usahawan 
ini. dia nieliputi berbagai-bagai asjiek yang pertauia sekali ialah penibangunan dari segi 
infraslrukiur iailu nienyediakan kenindahan-keniudahan tenipal niaga, ruang niaga kepada 
usahawan-usahawan. Yang kedua ialah bagi nienyediakan modal yang nierupakan juga satu 
perkara yang dititik beralkan oleh kerajaan Negeri lereugganu yang niana kila baru-baru ini 
lelahpun nielancarkan Tabling Penibangunan Usahawan. Dan yang ketiga. yang kila bual setiap 
masa, setiap niinggu, setiap lnilan melalui Yayasan Penibangunan Usahawan ialah niengadakan 
kursus-kursus bagi uicmberi ilmii dalani bidang pcngurusaii kewangan. pengurusau pern as a rail, 
penladbiran dan keseluruhannya bagainiana niemahami bu.sinc.ss unit yang kila lahirkan ladi 
supaya usahawan-usahawan kila ini ialah usahawan-usahawan yang belul-betul kemanipuan. 

Terima kasih. 
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YANG BERHORMAT HAJI AWANG BIN ABDUL JABAR (Wakil Bukit Besi): Dato' Yang 
Dipertua, tak berapa jejak mana. Saya nak mintak Yang Berhormat terangkan, hubungan sub-
Planaterium apa-apa yang ada di dalam, ilmu-ilmu hak yang ditunjukkan dalam bintang apa 
semua sekali til dengan pembangunan usahawan, dengan Yayasan Usahawan. Bukan nak cerita 
pasai gerai, pasal itu. 

YANG BERHORMAT ENCIK OTHMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Yang Berhorniat Dato' 
Yang Dipertua, Planetarium itu sendiri macam saya terangkan tadi untuk menyediakan pelajar-
pelajar yang melawat ke sana dan juga orang awam bagaimana pelajaran Astronomi ni yang satu 
ketika dulu kita pelopori kita nak kenibalikan minat di kalangan pelajar-pelajar supaya dengan itu 
nanti akan timbul pula kesungguhan. Dan minat ini kita harap akan dapat didalami supaya 
pel ajar-pel ajar ini akan meneruskan lagi dalam bidang Astronomi. Dan kalau dikaitkan kenapa 
pulak Yayasan Pembangunan Usahawan diletak dekat Planetarium, saya rasa persoalan ini 
berbagai-bagai perspektif boleh kita lihat oleh kerana kita dah ada kompleks yang begitu cantik 
di samping kita guna dia untuk Planetaiium kita juga gunakan untuk menempatkan agensi 
kerajaan ini kerana kita kekurangan ruang ui. Satu langkah yang cukup bijak yang kerajaan buat 
di samping kita menyewa bangunan-bangunan yang lain atau membina bangunan yang lain 
kenapa tidak manfaatkan Kompleks Planetarium ni di samping kita mengadakan Planetaiium. 
Saya harap ADUN Bukit Besi, fahamlah - kalau nak jelas panjang boleh panjanglagi. 

Terima kasih, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT HAJI ROSLAN BIN AWANG CH1K (Wakil Ladang): Yang Berhormat 
Dato' Yang Dipertua, saya ucap terima kasih atas penerangan yang telah diberi itu dan mungkin 
usahawan-usahawan nanti akan pergi ke angkasa lepas. Dengan adanya Planetarium di situ, 
dengan adanya YB di situ, akan membawa usahawan-usahawan kita ke angkasa lepas di satu 
masa yang akan datang. Soalan tambahan - Adakah alat-alat di Planetarium itu berfungsi ke 
tidak? 

YANG BERHORMAT ENCIK OTHMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Setakat ini, Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, alat-alat tadi berfungsi sesuai dengan kehendak semasa kita dian 
keupayaan kita. Dan kita memang akan merancang sebagaimana telah saya katakan tadi dengan 
adanya tayangau barn nanti dan dari masa ke masa kita akan tambah kemudahan-keniudahan 
lain, maklumat-maklumat lain bagi faedah umum dan bagi faedah pelajar-pelajar. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT HAJI ROSLAN BIN AWANG CHIK (Wakil Ladang): Terima kasih, 
Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Saya jemput Yang Berhormat Haji 
Ibrahim Yusof, Wakil Kuala Berang mengemukakan soalan. 
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YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Assalamualaikum 
warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, soalan pertama saya telah 
ditolak, saya pergi kepada soalan nombor dua, Dato' Yang Dipertua. 

Sejauh manakah pembinaan Rumah Awam Kos Rendah di negeri ini dapat 

menampung keperluan sebenar rakyat yang memerLukannya? 

YANG BERHORMAT ENCIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Assalamualaikum 
warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, menurut kajian yang telah 
dilaksanakau oleh Jabatan Perumahan Negara dan Unit Perancang Ekonomi, Jabatan Perdana 
Menteri di dalam Rancangan Malaysia Ketujuh sebanyak 15,680 unit rumah kos rendah dijangka 
diperlukan di Negeri Terengganu. Setakat ini pembinaan rumah kos rendah beluiu mampu 
menampung keperluan sebenar rakyat yang memerlukannya. Namun demikian, kerajaan negeri 
sedang berusaha untuk memenuhi permintaau terhadap perumahan kos rendah ini melalui 
program: 

Yang pertama penubuhan Konsortium Perumahan Negeri - Konsortium ini diharapkan 
dapat membekalkan 10,000 unit rumah kos rendah dalam masa lima tahun pertama. 

Menggalakkan pembinaan perumahan secara penswastaan oleh pemaju-pemaju swasta 
di atas tanah kerajaan serta membantu agensi-agensi kerajaan dan badan berkanun 
seperti UDA, PMINT, KETENGAH dan Iain-lain melaksanakan projek perumahan kos 
rendah. 

Membantu pemaju swasta melaksanakan projek perumahan di atas tanah milik 
perseorangan, 

serta menubuhkan Sistem Pendaftaran Terbuka bagi mendaftar semua permohonan 
perumahan bagi rumah kos rendah di Negeri Terengganu untuk mendapatkan jumlah 
sebenar mereka yang memerlukannya. 

Terima kasih, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT ENCIK YAHAYA BIN ATI (Wakil Alur Limbat): Assalamualaikum, 
soalan tambahan, Dato' Yang Dipertua. Berdasarkan kepada kemajuan perumahan kos rendah 
yang telah dilaksanakan setakat ini, umpamanya kita ainbi! yang terakhir pada tahun lepas -
Berapakah jumlah yang berjaya dimajukan oleh pihak kerajaan dan berapakah jumlah yang telah 
dilaksanakan oleh pihak pemaju swasta dari sudut perbandingan. 

YANG BERHORMAT ENCIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Yang Berhormat Dato' 
Yang Dipertua, sehingga tahun lepas pembinaan rumah kos rendah Negeri Terengganu yang 
dilaksanakan oleh pihak kerajaan ialah sebanyak 8,900 unit. Manakala pembinaan yang 
dilaksanakan oleh pihak swasta, saya perlukan notis Dato' Yang Dipertua. Terima kasih. 
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YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Terima kasih. 
Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Say a jemput Yang Berhormat Haji Wan 
Abdul Muttalib Embong, Wakil Batu Buruk raengemukakau soalan. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Assalamualaikum warabmatullahi wabarokatuh. Dato' Yang Dipertua, soalan yang pertaina -

Adakah Kerajaan Negeri bercadang melaksanakan dan mentadbir undang-undang 
jenayah Islam (Islamic Criminal Law) dan bi la? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Ya, 
kerajaan memang berhasrat untuk melaksanakan undang-undang jenayah Islam sebaik sahaja 
selesai urusan-urusan yang berkaitan. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, saya mintak yang akhir tu saya kurang dengar. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Sebaik sahaja selesai urusan yang berkaitan. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Penjelasan, Dato' Yang Dipertua. Urusan yang berkaitan tu, urusan apa? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, soalan itu sebeuarnya boleh ditolak kerana bertanyakan 
perkara yang diketahui umum. Kalau kita nak meluluskan satu undang-undang, tentulah kalau 
seorang itu menjadi lawyer misalnya tentu dia dah tahu dah, buat apa dia tanya. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, saya minta penjelasan dan jawapan yang lebih tepat daripada Yang 
Berhormat Exco - Apakah yang menglialaug ataupun yang melambatkan usaha ini? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOIID YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, saya tidak menyebutkan bahawa urusan kita terlambat 
tapj saya menyebutkan bahawa urusan ini sedang dibuat. Hukuman sama ada lambat ataupun 
tidak adalah subjektif. Biarlah kita serahkan kepada pakar-pakar kerana yang kita lantik ialah 
pakar-pakar, kalau lambat tentulah pakar yang harus terangkan tapi hasrat kerajaan ialah untuk 
menyegerakan. 
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YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Soalan tambahan, Dato' Yang Dipertua. Soalan pakar tidak timbul, soalnya pembuat dasar. 
Sekarang ini soalan saya, saya tanya soal dasar technical you can over come, dengan izin. Tapi 
soal dasaraya dan kalau nak gubal satu malani pun boleh. Saya tanya ni dasar kita. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kainpung Raja): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, saya dah jawab dasar, dasamya 
kerajaan bercadang nak buat. 

YANG BERHORMAT HAJI HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato' Yang 
Dipertua, soalan tambahan - Bilakah dijangka urusan yang berkaitan selesai? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kainpung Raja): Dato' Yang Dipertua, bila urusan siap. 

YANG BERHORMAT HAJI ABDUL HADI BIN HAJI AWANG (Wakil Rhu Rendang): Tuan 
Yang Dipertua, soalan tambahan - Adakah pihak kerajaan sudah berpuas hati dengan undang-
undang jenayah yang diamalkan sekarang dapat menangani masalah-masalah yang wujud di 
dalam masyarakat? 

YANG BERHORMAT DATO* YANG DIPERTUA: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, 
barangkali kita harus kepada soalan. Soalan menyebut adakah kerajaan negeri bercadang 
melaksanakan dan mentadbir undang-undang jenayah Islam. Jawapan telah diberi. Jadi, saya 
cadangkanlah apa-apa soalan tambahan henditklah berligar di kawasan ataupun dalam lingkungan 
soalan dan atas maksud penjelasan semata-mata. Jadi, saya faham bahawa 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, soalan tambahan - Yang Berhormat Exco tahu dak apa dia undang-
undang jenayah Islam? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato" Yang Dipertua, bolah saya tanya Yang Berhormat yang berkenaan. 
Yang Berhormat tahu dak undang-undang sivil? 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Barangkali harus kita ingat juga bahawa 
setiap soalan dikemukakan bukan maksud untuk berdebat, hanya untuk penjelasan. Dan telah 
diberi oleh pihak menjawabnya tadi. Jadi, saya cadangkan Yang Berhormat 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL. MUTIALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Saya tak dengar apa yang dia kata tadi. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, tak payah saya ulanglah. Tapi yang saya sebut tadi, 
Yang Berhormat tahu dak undang-undang sivil. 
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YANG BERHORMAT HAJI "WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, soalan tambahan - Adakah Yang Berhonnat Exco Agama tahu undang-
undang Takzir dan Qisos? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YIJSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, soalan saya belum dijawab lagi. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Saya kira 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI MAMAT GHAZALEE BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Dato' Yang Dipertua, kila buang masa sebenarnya Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT HAJI HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertua, soalan 
tambahan. Memanglah pihak kerajaan bila cakap Islam, buang masa. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI MAMAT GHAZALEE BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Bukan Dato' Yang Dipertua, jawab tu sudah diberi memuaskan. Tengoklah jawapan 
tu, tengok soalan. Saya pun faham bahawa jawapan sudah diberikan dengan memuaskan 
terhadap soalan itu. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Saya bersetuju dengan apa vang disebut 
bahawa soalan telah diberi dan telah dijawab, dan saya merasakan telah dapat penjelasan 
daripada jawapan tadi kepada soalan yang diberi. Jadi, saya kira cukuplah dengan dua tiga 
soalan tambahan itu dan saya mintak pihak Yang Berhonnat kemukakan soalan ketiga, soalan 
kedua ditolak. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, soalan ketiga -

Si la nyatakan kos sebenar bagi pengambilan balik tanah di bauah PTM. 

06/62/1992/A0003 bertarikh 1.1.1996 dan jumlah kos pembinaan jalan yang 

terlibat. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI AZIZ @ IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Yang 
Berhonnat Dato' Yang Dipertua, kos pengambilan balik tanah tersebut berjumlah RM85,746.00 
dan kos pembinaan jalan terlibat RM91,955.00. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, soalan tambahan - Apa tujuau jalan ini dibina? 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI AZIZ @ IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 
Yang Dipertua, tujuan jalan ini dibina yang pertamanya ialah untuk kemudahan asas bagi 
kegunaan awam dan di samping itu untuk kegunaan pelancongan, penghijauan dan lanskap 
Kampung Paya, Mukim Rusila, Marang. Terima kasih. 
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YANG BERHORMAT HAJI HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato' Yang 
Dipertua, soalan tambahan - Apakah perkara-perkara yang mendesak dan paling muslahak 
bahawa pembinaan jalan di tempat itu mustahak disegerakan. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI AZIZ @ IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 

Yang Dipertua, mustahak. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Soalan tambahan, Dato' Yang Dipertua - Exco yang jawab tu, dia tahu dak dimana jalan m? 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI AZIZ @ IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 
Yang Dipertua, lebih dari tahu lagi, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Terima kasih. Sekarang saya menjemput 
Yang Berhormat Encik Mohd Jidin bin Shafee, Wakil Permaisuri mengemukakan soalan. 

YANG BERHORMAT ENCIK MOHD JIDIN BIN SHAFEE (Wakil Permaisuri): 
Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, soalan 

nombor satu -

Sejauh manakah perkembangan mengenai cadangan penubuhan Universiti 

Terengganu. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. ABDUL LATIFF BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
Bismillahi rahmani rahhim. Assalamulaikum warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhormat 
Dato' Yang Dipertua, bagi menjawab soalan ini yakni sejauh manakah perkembangan mengenai 
cadangan penubuhan Universiti di Terengganu. 

Sukacita kita maklumkan bahawa setakat ini Kementerian Pendidikan telah bersetuju dengaii 
cadangan untuk meningkatkan taraf Universiti Putera Malaysia Terengganu (UPMT) menjadi 
sebuah Universiti Kolej. Walau bagaimanapun, memandangkan kepada kegawatan ekonomi 
sekarang, peningkatan taraf ini tidak akan melibatkan perkembangan fakulti baru atau 
perpindahan lokasi. Kementerian Pendidikan akan mengemukakan satu kertas kabinet mengenai 
cadangan ini dan sekiranya dipersetujui, insya Allah akan mendapat kelulusan Parlimen ke atas 
cadangan penubuhan sebuah Universiti Kolej di Terengganu. 

Dal am masa yang sama kita juga telah menerima permohonan daripada IPTA tempatan untuk 
mengadakan cawangan-cawangan di Terengganu. Di samping itu, beberapa permohonan untuk 
mendirikan kolej swasta yang bertaraf IPTS di Terengganu sedang dalam proses dan insya 
Allah akan bermula tidak lama lagi. 

Di samping itu jugak sebagaimana Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian tahu di KUSZA clan di 
TATI juga hari ini sedang dalam pelaksauaan Program Ijazah UIA dengan KUSZA dan I ATI 
dan UTM. Ini akan memberi kemudahan dan peluang anak Terengganu tempat di Negeri 
Terengganu. Sekian, terima kasih. 
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YANG BERHORMAT ENCIK MOHD JIDIN BIN SHAFEE (Wakil Permaisuri): Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, seal an nombor dua -

Sejauh manakah perancangan pembangunan Industri Kecil dan Sederhana (IKS) 

di negeri ini yang dapat diLaksanakan sehingga kini. 

YANG BERHORMAT ENCIK OTHMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Bismillahi rabmani 
rahhim. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, Ahli-ahli Yang Berhormat, tuan-tuan dan puan-
puan sekalian. 

Dalam usaha kerajaan untuk membangunkan industri kecil dan sederhana di negeri ini berbagai-
bagai langkah, perancangan telah dibuat dan sedang dibuat dan akan dibuat terutamanya dalam 
usaha menyediakan kemudahan-kemudahan infrastruktur seperti mewujudkan kawasan atau 
tapak industri itu sendiri. Dan ini merupakan perkara yang sangat penting dan asas 
pembangunan industri kecil dan sederhana di negeri ini. Sehingga kini tapak industri telah 
mendapat sambutan dan permintaan yang meuggalakkan daripada usahawau-usahawan tempatan 
dalam berbagai-bagai sektor. 

Kerajaan juga dalam membangunkan IKS ini telah menyediakan berbagai-bagai peluang dengan 
pengwujudan kilang-kilang bimbingan dan juga Inkubator Industri Desa yang kita buat di seluruh 
Negeri Terengganu iaitu dua di Anak Ikan, Besut, dua di Kuala Ping, Hulu Terengganu, dua di 
Kuala Telemong, dua di Ajil, dua di Menerong, dua di Pasir Akar. Di samping kita sedang 
merancang membangunkan lebih banyak lagi di tempat-tempat lain. Kilang-kilang bimbingan ini 
akan disewakan kepada usahawan-usahawan IKS yang berpotensi dan yang mainpu menjalankan 
aktiviti masing-masing. 

Tumpuan perancangan juga diberikan kepada pembangunan insan ataupun pembangunan 
usahawan melalui Yayasan Pembangunan Us ah aw an Terengganu. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT ENCIK MOHD JIDIN BIN SHAFEE (Wakil Permaisuri): Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, soalau nombor tiga -

Apakah Langkah-Langkah jangka pendek dan jangka panjang yang teLah dan akan 

diambiL oLeh kerajaan negeri daLam menangani masaLah kegawatan ekonomi masa 

kini bagi mempastikan jaminan ekonomi yang kukuh dan stabiL. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI ABDUL RASHID BIN NGAH (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, tindakan-tindakan jangka pendek yang telah diputus dan 
dilaksanakan untuk menangani kegawatan ekonomi semasa di negeri ini ialah mengawal 
perbelanjaan atau dengan perkataan lain belanja lebih jimat dan hemat, meuggalakkan tabungan, 
memberi penerangan mengenai ekonomi semasa, menyelaraskan peluang-peluang pekerjaan. 
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Untuk jangka panjangnya pula Dato' Yang Dipertua, merasionalisasi badan-badan berkanun iaitu 
menjuruskan kegiatan-kegjatan asas satu-satu badan berkanun, raeningkatkan hasil pertanian dan 
pada masa yang sama menggalakkan pelaburan dalam sektor yang banyak mengeluarkau barang-
barang eksport selain daripada galakan pelaburan langsung, Dato' Yang Dipertua. Dan araltan-
arahan yang diteriina secara langsung dari Kerajaan Persekutuan yang sesuai dilaksanakan di 
negeri ini, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT ENCIK MOHD JIDIN BIN SHAFEE (Wakil Permaisuri): Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, terima kasih. 

YANG BERHORMAT DATO* YANG DIPERTUA: Saya jemput Yang Berhormat Haji Idris 
bin Mamat, Wakil Jertih mengemukakan soalan. 

YANG BERHORMAT HAJI IDRIS BIN MAMAT (Wakil Jertih): Assalamualaikum 
warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, soalan pertama#-

Apakah konsep yang digunakan apabiLa Kerajaan Negeri menubuhkan Tujuah Buah 

Pusat Hypermedia? Bagaimanakah Pusat Hypermedia beroperasi dan siapakah 

yang menggunakan kemudahan tersebut. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI ABDUL RASHID BIN NGAH (Wakil Seberang Takir): 
Dato' Yang Dipertua, konsepnya ialah menghiinpunkan kemudahan pada satu tempat tertentu, 
jadi dalam hal ini menghimpunkan kemudahan koinputer dan alat-alat yang berkaitan dengannya 
di satu tempat, sekolah ataupun bangunan-bangunan yang ada hubungannya dengan pendidikan 
untuk diguna pakai oleh semua pel ajar-pel ajar, guru-guru dan juga belia-belia dalam kawasan 
tertentu. Untuk maksud ini Pusat Hypermedia beroperasi secara autonomi maksud saya ertinya 
dia boleh berdiri di atas kaki sendiri dengan bantuan awal dan kemudiannya disokong sedikit 
sebauyak belanja daripada sekolah yang berkenaan. Kerana selepas itu sehingga sekarang tidak 
ada sebarang bantuan kewangan diberikan kepada Pusat-Pusat Hypermedia ini. 

Pusat ini diurus oleh seoraug Penyelaras yang bekerja sepenuh masa. Penyelaras itu seorang 
guru tidak ada sebarang elaun dibayarkan kepada Penyelaras. Masa bekerja waktu pejabat atau 
waktu-waktu yang ditentukan bila timbul keperluan. 

Secara umumnya pel ajar-pel ajar yang menggunakan kemudahan Hypermedia ini ialah pelajar-
pelajar tingkatan 4, 5 dan 6, ahli-ahli Kelab Sekolah seperti kelab Komputer, Geografi, Bahasa 
Iuggeris dan lain-lain. Para pendidik, guru diberi peluang untuk sama-sama mengguna atau 
memimpin penggunaan oleh pel ajar-pel ajar dan pada waktu-waktu tertentu tidak bercanggah 
dengan masa yang diperlukan oleh guru dan pel ajar-pel ajar peluang diberikan juga kepada belia-
belia setempat untuk menggunakan kemudahan di Pusat Hypermedia ini, Dato' Yang Dipertua. 
Terima kasih. 
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YANG BERHORMAT HAJI IDRIS BIN MAMAT (Wakil Jertih): Dato' Yang Dipertua, 
soalan tambahan - Apakah Pusat ini dibuka juga kepada orang ramai secara perseorangan 
mahupun bcrkelompok. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI ABDUL RASHID BIN NGAH (Wakil Seberang Takir): 
Dato' Yang Dipertua, saya tidak terima dengan jelas. Tapi saya rasa apa yang dimaksudkan 
oleh penanya ialah adakah ia dibuka kepada orang ramai? Seperti yang saya sebut tadi peluaag 
diberi kepada belia ertinya sebahagian kecil saja diberi kerana masa terhad kepada mereka untuk 
mengelakkan daripada masa yang diperlukan oleh murid-murid terutamanya dan guru-guni di 
Pusat Hypermedia ini, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT HAJI IDRIS BIN MAMAT (Wakil Jertih): Dato' Yang Dipertua, 
soalan nombor dua -

Difahamkan bahawa penggunaan air bersih daripada Jabatan Bekalan Air di 

Daerah Besut, kini telah melebihi dariapda kemampuan Jabatan memprosesnya. 

Apakah langkah-langkah yang telah dan akan diambil oleh Kerajaan Negeri 

agar bekalan air di Negeri Terengganu tidak akan menjadi masalah kepada 

pengguna. Adakah Kerajaan mencadangkan untuk mengswastakan Jabatan Bekalan 

Air? 

YANG BERHORMAT MULIA TENGKU PUTERA BIN TENGKU AWANG (Wakil 
Telemong): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, Jabatan Bekalan Air Terengganu telah 
mengambil beberapa langkah untuk mengatasi masalah kekurangan bekalan air bersih di daerah 
Besut. Di antaranya, langkah segera dan langkah jangka pendek dengan meningkatkan 
keupayaan pengeluaran air di Loji Pembersihan Air Bukit Bunga dari 3.7 juta gelen sehari 
kepada 4.5 juta gelen sehari dengan menggantikan kabel elektrik baru agar 3 pam air mentah 
dapat beroprasi serentak. 

JBA juga mengadakan kempen pemasangan tangki air simpanan persendirian di kalangan 
pengguna agar air boleh dibekalkan di waktu off-peak. Mengawal penggunaan air dengan 
mengadakan kempen penjimatan air. 

Bagi langkah jangka panjang Dato' Yang Dipertua, JBA akan membina sebuah loji pembersihan 
air baru di Bukit Bunga, Besut yang berkeupayaan mengeluarkan air bersih sebanyak 8 juta 
gelen sehari ia dijangka akan dilaksanakan pada akhir tahun ini. Tender dijangka akan 
dikeluarkan segera dimana pada masa sekarang kerja-kerja peringkat akhir penyediaan dokunien 
tender sedang diuruskan oleh Jurutera Perunding yang dilantik. Pembinaan loji ini dijangka siap 
sepenuhnya pada tahun 2001. 

Pembinaan loji pembersihan air ini adalah salah satu pakej kontrak di bawah Projek Bekalan Air 
Besut yang telah diluluskan dalam Rancangan Malaysia Ketujuh. Pihak Jabatan telah mengenal 
pasti beberapa pakej kontrak di bawah projek bekalan air Besut untuk bekalan air daerah Besut 
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Fasa Kedua. Pakej-pakej ini akan diteruskan apabila peruntukan diluluskan oleh pihak kerajaan 
Pusat dengan mengambil pasti bahawa kegunaan demostik dan industri di daerah Besut adalah 
sangat perlu bagi keperluan ini sehingga 2010 yang akan datang. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT HAJ1 MOHD ABDUL WAHID BIN HAJI ENDUT OVakil Wakaf 
Mempelam): Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Soalan tambahan, Dalo' Yung 
Dipertua - Apakah usaha Jabatan Bekalan Air untuk mengatasi masalah kehilangan air kerana 
paip bocor dan bcrapakah kerugian setahun di seluruh negeri akibat daripada kehilangan air 
daripada paip-paip bocor ni. 

YANG BERHORMAT MULIA TENGKU PUTERA BIN TENGKU AWANG (Wakil 
Telemong): Terima kasih. Dato' Yang Dipertua, soalan ini saya rasa ada soalan Yang 
Berhormat dan saya akan menjawab apabila sampai masanya. Dan soalan yang kedua saya 
perlukan notis. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT HAJI IDRIS BIN MAMAT (Wakil Jertih): Dato' Yang Dipertua, 
soalan ketiga -

Apakah usaha-usaha yang dilakukan oleh Jabatan Pertanian Negeri/Kerajaan 

Negeri Terengganu untuk memperLuaskan lagi penanaman sayur-sayuran secara 

hidroponik. 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI MAMAT GHAZALEE BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, terima kasih. Ahli Yang Berhormat itu 
bertanyakan apakah usaha-usaha yang dilakukan oleh Jabatan Pertanian Negeri/Kerajaan Negeri 
Terengganu untuk memperluaskan lagi penanaman sayur-sayuran secara hidroponik. 

Bagi menjawab soalan ini Dato' Yang Dipertua, sukalah saya menyatakan bahawa Kerajaan 
Persekutuan dan jugak Kerajaan Negeri sememangnya pada masa dahulu dan jugak pada masa 
sekarang sangat menggalakkan penanaman sayur secara hidroponik terutamanya di kawasan-
kawasan perumahan di bandar-bandar utama bagi mereka-mereka yang tidak memiliki tanah dan 
jugak sebagai penghasilan sayur-sayuran untuk kesihatan. Selain daripada itu kerajaan jugak 
menggalkkan supaya tanaman sayur-sayuran hidroponik ini dibuat secara usahawan iaitu secara 
komersil dan besar-besaran. 

Berbagai-bagai langkah telah dijalankan oleh Jabatan Pertanian untuk menggalakkan, 
memperluaskan lagi tanaman sayur-sayuran secara hidroponik ini iaitu melibatkan kempen-
kempen kesedaran untuk meningkatkan kesedaran ataupun awareness dalam bahasa Inggerisnya 
Dato' Yang Dipertua, melalui program kempen-kempen, ceramah-ceramah, demontrasi-
dcmonstrasi dan lawatan-lawatan sambil belajar serta jugak tunjuk ajar-tunjuk ajar dan khidinat-
khidmat nasihat. Di samping itu, berbagai-bagai bentuk bantuan seperti bekas-bekas takungan 
hidroponik jugak diberikan termasuklah masa dan jugak khidmat pegawai dan kakitangan di 
bawah jabatan. Pada masa ini suka saya menyatakan bahawa 25 program kempen penerangan, 
lawatan sambil belajar dan demonstrasi dan sebagainya sebagaimana yang telah saya katakan, 
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lelah dijalaukan di Negeri Terengganu mclipiiti lanian-tainan perumahan, sekolah-sekolah, 
kakilangan jabalan-jabatan dan agensi-agensi dan kcina-kclna serta pemimpin-peniimpiu 
masyarakat. 

Insya Allah, lananian sayur secant hidroponik iui akan dilingkalkan oleh rakyat Negeri 
Terengganu sendiri, Dato' Yang Dipertua. Teriuia kasih. 

YANG BHRHORMAT IIAJI IDRIS BIN MAMAT (Wak.I Jcrlih): Soalan tan.bahau, Dato1 

Yang Diperina - Adakah kerajaan bercadang untuk inenibeiikau keniudahan lananian hidroponik 
mi k e p ad a j aba t an - j aba 1 an kerajaan nntuk nienggaulikan lananian bunga. 

YANC. BLRHORMAT DAK)' IIAJI MAMAT GIIA/ALLL BIN ABDUI. RAHMAN (Wakil 
Laugkap): Dalo* Yang Diperina, belnni ada lagi likirau ilu. Boleh kila lengok. Dato' Yang 
Dipcrtua. Bagns, bunga digantikan dengan sayur. Kila lengok. 

YANG BLRHORMAT HAH IDRIS BIN MAMAT (Wakil Jcrlih): Teri.na kasih. Dalo' Yang 
Diperina. 

YANC, BHRHORMAT DATO' YANC, PIRKRTUA: Saya jcmpul Yang Bcrhonnat Haji Harm, 
bin laib, Wakil Mauir. 

YANG BliRIIORMA1 IIAJI IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dale' Yang Diperina, soalan 
pert am a -

Apakah kesan-kesan yang telah dikenalpasti dan dirasai oleh pihak kerajaan 
akibat kegawatan ekonomi sekarang. 

YANG BLRIIORAMT DATO' IIAJI ABDUL RASH ID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhonnai Dalo' Yang Diperina, secara kescluruhannya kesan langsung kepada kerajaan 
inasih lerkawal alau akibatnya niasih terkawal kerana program-program Kerajaan Negeri tidak 
banyak yang terdedah deugau penurunan nilai ringgil dan sentinien negalif Bursa Saham Kuala 
Lumpur. Kesan-kesannya barangkali boleh disebui pad a asasnya kesan utania ialah perlumbuhau 
ekonomi negeri berkurangan alau akan berkurangan kepada lahap A'Z hingga 5"/, tahuu semasa 
tahun 199S. Aigka ini lebih linggi daripada angka negara iailu 2'Z hingga 3V< kerana KDNK 
Icrengganu banyak berganiung kepada seklor pelroleuni dan kesan kepada seklor ini lidak 
seteruk seklor lain sekarang. 

Dan perspeknl yang sania, perlumbuhan seklor pembuatan pada lahuii ini dijangka pada kadar 
\2.y/, sahaja dibanding dengan 15'^ pada tahun yang lain. Dan tidak dapal dinafikan kesan 
seterusnsya adalah pengurangan peruulukan Kerajaan Persekutuau unluk projek-projek 
Pcrsekuluan di negeri kerana amalan perbelanjaan berhemai di seluruh negara dengan kadar 
peugnrangan sebanyak 10^. 
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Tclapi untuk projek-projck pcningkatan nnitu dan taral hidnp rakyat scpcrli yang peril ah disebut, 
peruntukannya lidak lerjejas terniasuk projek-projck Pcnibangunan Rakyal Terniiskin (PPRT) 
sepcrti penambahan peruntukan RM1 bilion yang telah diiinninikan olch kerajaan. 

Kesan lain Dato' Yang Dipertua ialah dari segi penyediaan peluang-peluang pekerjaan kepada 
pckerja-pekcrja yang terpaksa diketepikau nnluk niengelakkan kadar pcngangguran yang naik 
bcgilu drastik sekali, Dalo' Yang Dipertua. 

Kesan kepada hasil pendapaian kerajaan dijangka lidak banyak berubah kerana Alhanidulillah, 
syukur kila royalti pelroleuni sepcrti kadar harga sekaraug boleli dikatakan lidak bcgitu 
nienibiiubangkan. 

Itnlah beberapa kesan yang dapal disebut sccara kasarnya sehingga ini. Dato' Yang Diperlua. 

YANG BHRIIORMAT 11A JI 1IARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Diperlua, soalan 
tanibahan - Apakah yang dapal dirainalkan oleh kerajaan kenmngkinan-keniungkinan yang akan 
berlaku pada beberapa ketika yang dekat ini. 

YANG BHRIIORMAT DATO' 11 AH ABDUL RASIIII) lilN NGAII (Wakil Seberaug lakir): 
Berdasarkan kepada petunjuk-petuujuk seniasa, niisaluya tukaran vvang. turun naik harga sahani 
di Bursa Sahani Kuala I .tunpur, dapat disebut dengan ringkas bahawa kedua-dua pasaran ini -
pasaran vvang dan pasaran sahani ini beluni bcgilu mantap, Dato' Yang Dipertua. Tclapi 
berdasarkan kepada tindakau-tindakan kerajaan harga barang-barang boleh dikatakan dapat 
dijauiin, kita kata tidak akan naik terutanianya barang-barang keperluan asas, Dato' Yang 
Dipertua. 

YANG BHRIIORMAT UAH 11ARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Berhorniat Dato" Yang 
Dipertua, soalan tanibahan. Berdasarkan kepada ranialan-ranialan keniungkinan, selain daripada 
apa-apa yang telah disebut dan dijawab kepada persoalan yang tclah ditinibulkan oleh wakil 
daripada Perniaisuri, apakah langkah-langkah lain vaug dilikirkan oleh kerajaan untuk niengatasi 
niasalah-niasalah yang niungkin berlaku dalani nienghadapi kegawatan ekononii. 

YANG BHRHORMAT DATO' 11AJI ABDUL RASI III) BIN NGAII (Wakil Seberaug 'lakir): 
Dato' Yang Dipertua, di sini dapat jnga saya sebut lanjutan kepada apa yang saya sebul ladi -
keniungkinan bila kerajaan dapat hasil kurang daripada syarikat-syarikat sepcrti yang disebut 
oleh Yang Aniat Berhorniat Perdana Menteri beberapa niiuggu yang lain. Jadi. hasil kerajaan 
daripada suniber ini, daripada punca-punea ini bcrkurangan jadi tentulah carunian ataupun 
pcmbcrian alau agihan daripada Kerajaan Persekntuan yang kila teriina pun akan bcrkurangan 
jugak. Dato' Yang Dipertua. Prtinya projek-projck yang telah dirancangkan dulu terpaksalah di 
di sana-ini dikurang ataupun dilangguhkan keeuali projek-projck yang lerlalu pcrlu, Dato' Yang 
Dipertua. 

YANG Bl-RIIORMAT IIAJI HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertua, soalan 
yang kedua. 

YANG BHRI IORMAT DALO' YANG DIPHRTUA: Soalan kedua dilolak. Soalan tiga. 
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YANG BLRIIORMAT IIAJI IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Bcrhoriual Dalo' Yang 
Dipertua, soalau liga. 

Si La nyatakan kemajuan projek Lebuhraya Pantai Timur (LPT) yarig 

menghubungkan Karak hingga ke Kuala Terengganu. 

YANG BLRIIORMAT MUi.IA TLNGKU PUTHRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Iclcniong): Yang Berhormal Dalo' Yang Dipertua, kcniajuaii projek Lebuhraya Panlai Timur 
Vang nienghubiiugkan auiara Karak ke Kuala Terengganu sctakal hari kelmarin: 

1) Projck ini akan diteruskan di bawah penswastaan Kerajaan Pcrsekutuan. 
-) Peijanjian konscsi anlaia Kerajaan Persekutuan dan pihak pengnsaha akan 

dilaksanakan scbcrapa segera dan sekarang berada di peringkal akhir. 
3) Kciajaan Ncgcri Iclahpun mcugcnal pasii laluan vang dicadangkan dan proses 

pcngauibilau balik lauah akan dijalankan apabila nicndapat perinohonan 
daripada I.enibaga Lebuhraya Malaysia. 

Peri in a kasih. 

YANG BLRIIORMAT IIAJI IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): 1'erinia kasih. Dalo' Yang 
Dipcrlua. 

YANG BLRIIORMAT DATO' YANG DIPI RTUA: Ahli-ahli Yang Berhonnal sekalian. 
incniandang niasa unluk soalau telah selesai dan diharap iusya Allah, niaua-uiana soalau vang 
bcluin dijawab akan dijawab secara bertulis. Dan inulai sekarang saya langguh Devvan dan kila 
sambung balik jam I 1.00 pagi. insya Allah. 

DI WAN DI TANGGIII1KAN PADA imKl'L 10.40 PAGI 
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PUKUL 11.00 PAGI 

YANG BLRIIORMAT DAK)' YANG DIPLR'JUA: Ahli-ahli Yang Bcrhonnal sekalian, 
mesyuaral disainbung seinula. 

USUL YANG 1'KlvAlI DlBURl NOTIS 

USUI, MKNIUNJUNG KASH1 ATAS THAU 1)1 KAJA 

YANG BHR1IORMAT DALO' IIA.II ABDUL RASIIID BIN N(iAIl (Wakil Sebcrang Takir): 
Yang Bcrhonnal Dalo' Yang Diperlua, saya niohon incncadangkan -

"Bahawa Dewem Uiieleiiipem Neperi vemp bersielanp paela hari ini membuai 

KEI'ETAPAN berselujii inereikeini dan merajakkan sembah ucapan 

penplieirpeiem dan menpinjimp kasih Kebawah Duli Yemp Media Midi a Sail an 

keranei inenyeiinpeiikem Utah Di Jiajei men pen en elasar-elasar Kerajaan 

bersempenei den pan I'cmbukaan I'clipped Persidempan Yanp Keempeil Pe/pi 

Dewan Undempem Neperi Yanp Ke.sembilem elan berselujii merajakkan sembah 

ikrar lean selia Ahli-ahli Dewan Undetnpan Neperi Kcbeiwah Duli Yanp Media 

Mitlia Sudan elan kesediaan memberi kerjasamei yanp eraI kepada Pentaelhiran 

Neperi supaya elapeii nielaksaneikein da.sar-dasar kerajaan elenpan meiniiaskan 

demi kepenlinpein neperi elan rakyai selurnhnyei. " 

Saya niohon incncadangkan, Yang Bcrhonnal Dalo' Yang Diperlua. 

YANG BLRIIORMAT LNCIK MOIID JIDIN BIN SIIAILL (Wakil Pcrniaisuri): 
Yang Bcrhormat Dalo' Yang Diperlua, saya niohon nienyokong usul icrscbul. 

YANG BLRI IORM AT DAK)' YANG DIPLRTUA: Usui ini telah niendapal 
sokongan. sckaraug sava buka uiiluk perbahasau. Sila -

YANG BLRI IORM AT LNCIK MOIID JIDIN BIN SIIALLL (Wakil Pcrniaisuri): 
Assalamualaikuui warahanilullahi wabarokaluh. Yang Bcrhonnal Dalo' Yang 
Diperlua, Ahli-ahli Yang Bcrhormat, pertamanya kila bcrsyukur kepada Allah s.w.l. 
dengan 1 i in pah dan rahnialNya kila Iclah dibcri kcsihalan dan dapal berada di dalain 
Dewan yang niulia pada pagi ini bcrsauia unluk nienyokong usul nicrakam dan 
mcrafakkan sembah ucapan penghargaan dan mcnjuiijiing kasih Kebawah Duli Yang 
Malia Mulia Sullan yang Iclah menyainpai lilah Di Raja mcngeuai dasar kcrajaan 
sempena dengan penibukaan Pcnggal Pcrsidangan Kecuipal Bagi Dewan Undangan 
Ncgcri Kcscmbilan scrla nierafakkan sembah ikrar laal selia Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Sudan di alas kerjasania era! kepada peuiadbiran ncgcri bagi inclaksanakan dasar 
kerajaan demi kepenlingan uegeri dan rakyai scluruhnya. 
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Dato' Yang Dipcrtua, pada kcseluruhannya prestasi pembaiigunan Ncgcri Tereugganu 
sangai mcmbanggakan. Sava ingin mengucapkan syabas dan lahniah kcpada Yang 
Anial Berhorniat. Menteri Besar 'lcrcngganu, Aiili-ahli 1-xco, Ahli-ahli Yang Berhonnat 
dan juga pcgawai-pcgawai kcrajaan ncgcri serta Pusal yang telah bckcrja dcngan gigih 
dan knai scrla nicngcniblcngkan tenaga dan buah likirannya bagi nicmastikan Ncgcri 
lcrcngganu ini Icrus niakniur. 

Wawasan SI1IAT yang tclah dilancarkan olch Kcrajaan 'lcrcngganu icrnyata niampu 
telah dapat niembentuk masyarkat yang berilniu, berdaya saing, bcrtakwa. Kita yakin 
dcngan pclaksanaan program-program pcnibauguuan yang bcrkcsan matlamat imtuk 
mcnibentuk gcncrasi bcrakhlak mulia dan nicughapuskan gcjala sosial hcndakuya dapat 
dicapai. Walaupun pcrlunibuhan ckonomi Negcri lcrcngganu pada tahap 7.1'/ agak 
pcrlahan bcrbanding pada tahun-tahun scbcluniuva naniun angka ini selari dcngan kadar 
pcrlahan di pcriugkat kebaugsaan tahun lain disebabkan olch kegawatan ckonomi yang 
bukan saja mclauda ncgcri dan ncgara kila malah juga ucgara di .Asia Tcnggara. Bcgitu 
pun kita di Ncgcri lcrcngganu harus bersyukur kcrana kcsan kegawatan scjak 
pcrtcngahan tahun lain lidak setcruk di ncgara-negara lain. 

Dato' Yang Dipcrtua. laisalah penibangunan kcrajaan ncgcri yang tclah nielaksanakan 
sccara bcrpcringkat incngikut lasa-tasa tcrlcutu ntcrupakan langkah yang baik dan tcpat. 
lcrcngganu bcrtuah kcrana lasa pcrlantanya tclahpun sclcsai yang ntcrupakan nadi asas 
pentbangitnan untuk pembanguuan bcrikutnya. Pctnbangtlnan lasa pcrtanta ini 
sudahpun sclcsai dan lcrcngganu kini mcniasuki Fasa Kcdtia iaitu lasa pengisian 
pembangnnan. Jika ncgcri lain tcrpaksa mcnangguhkan bcbcrapa projek infrastruklur 
mcrcka ataupun kcnnulahan asas olch kcrana kegawatan ckonomi sekarang, Tereugganu 
tidak mcughadapi masalah itu dan ham pi r kcscinua kemudahan asasnya sudah tcrbina di 
dalam lasa Pert am a dahulti. 

Dato1 Yang Dipcrtua, pengisian Fasa Kcdtia yang berjalan sekarang tidak kurang 
pentinguya bagi menjana keniajuan ncgcri. Jusleru. kita berharap kegawatan ckonomi 
sekarang tidak dijadikan alasan untuk mcnangguh ataupun mcmbalalkan projek yang 
diraucangkan dalam l asa Kcdua, tcrutamanya projek Lcbuhraya Pantai Timur dan 
projek pembesaran I .apangan Tcrbang Sultan Mahmud misaluya amat penting dalam 
menjana ckonomi ncgcri khususnya di bidang pcrindustrian dan pclaucongan. 

Dato' Yang Dipcrtua, dcngan rakyatnya hampir scjuta orang scktor pcrloinbongan dan 
pcrkilangan meniberi sumbangan scbanyak 70.4'// kcpada kadar pcngelnaran dalam 
ncgcri kasar. Walaupun bcgitu sokougan daripada scktor pcrtanian tidak harus 
dipandaug ringan memandangkau kcrajaan perln terns meniberi penumpuan khusus 
kcpada pcngelnaran sumbcr makanan asasi mclalui penambahan kawasan jelapang padi 
ncgcri. pcntcrnakan dan pcrikanan. Kemarau yang panjang akibat lcnomcna Id Nino 
sekarang dilaporkan limit menjejaskan hasil pcrtanian di bebarapa ncgcri ataupun 
ncgara di rantau ini. Sclcpas itu kita pula dilahamkan I a Nina juga diramalkan akan 
meniberi lcnomcna hujan yang lebat. Walau bagainianapun usaha-usaha itu akan kita 
teruskan. 
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(iejala seunipama ini jika tidak ditangaui nielalui rancangan jangka paujang boleh 
mcmberi kcsan buruk kepada rakyal di niasa akau datang. Kita sudah dengar 
bagaimaua rakyat ncgara jiran menghadapi masalah kckuraugan makanan sehingga 
menibcri kcsan kepada keslabilan polilik di negeri niereka. 

YANG BHRIIORMAI IIA.il 1IARUN BIN TA1B (Wakil Manir): Yang Berhomial 
Dale' Yang Diperlua, sekarang bolah baca? 

YANG BHRIIORMAI HNCIK MOHD JIDIN BIN SIIAFHH (Wakil Perniaisuri): 
Yang Berhoriuat Dale' Yang Diperlua, walaupnu apa keadaan di negeri ini lebih baik 
dan iusya Allah (idak sampai ke lahap itu perancangan pertcrinei perlu diusahakan 
scgera bagi niemastikan kcadaannya lidak berlaku di siui dan rakyat torus tidak 
menghadapi kckuraugan makanan scrta kegawatan ckononii yang berpanjaugan dan 
bencana alam. Insya Allah, kita mendoakan kepada Allah s.w.t. supaya negeri kita 
diberi rahmal. 

Di dalam hubungan ini. kita berharap usaha tnenggalakkan rakyat memaksimum 
penggunaan tanah sania ada padi, sayuran dan buah-buahan terns ditiugkatkaii. 

YANG BHRHORMAT DAK)' YANG DIPHRTUA: Yang Berhormal, barangkali apa 
yang disebut oleh Wakil Manir tadi ada belulnya dan saya cadangkan Yang Berhormat 
boleh melihat sekali sekala saja kepada Catalan itu. 

YANG BHRIIORMAI 1NCIK MOIID JIDIN BIN SHAFHH (Wakil Perniaisuri): 
Yang Berhormat Dato' Yang Diperlua, cuma kita melihat kepada panduan saja bukan 
kita 111 em baca terns. 

Yang Berhormat Dato' Yang Diperlua, rakyat Terengganu khususuya orang-orang 
Melayu beluni merasai kegawatan ekonomi ini kerana niereka tidak ramai nienyertai 
bidang pemiagaan alaupun berntain saham. Dengau sebab itu kita akan terns 
melaksanakan dasar-dasar yang ada scrta membangun dengau keadaan keupayaau negeri 
kita sendiri. Kenaikan harga makanan dan kesukaran mendapatkan bahau, langkah 
penjimatan majikan dan tiudakan memperkecilkan saiz pekerja sudahpun berlaku di 
negeri ini. liudakan kerajaan negeri mengambil beberapa langkah berjinial cennat 
adalah satu langkah yang baik serta langkah-langkah yang berjaga-jaga. 

Kerajaan juga perlu menyeniak semula beberapa kedudukan atari harla kerajaan yang 
mana diiikirkan jika ada perkara yang boleh atari yang tidak menguntungkan kerajaan 
sebaliknya jika perkara-perkara tersebut perlu dijual alau dilelong hemlaklah dibuat 
tiudakan dengau kadar yang scgera. 

Dato' Yang Diperlua. saya ingin juga menyenluh perkara yang telah dibangkitkan oleh 
rakyat ramai terutanianya di kawasan DUN Perniaisuri iaitn perkara mengenai 
kemudahan yang telah dilaksanakan. kemudahan kepada rakyat yang mana bekerja 
sebagai nelayau tradisi iaitn mencandat sotong. Dimana diTahamkan bahawa lesen-lesen 
besar yang telah diberi kepada uelayan nelayau yang nieiupuuyai polensi dimana had 
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had jarak daripada pantai tciahpun dibcri syaratnya. Walau bagaimanapun. kila tclah 
nicndapal rungulan bahawa sebahagiau daripada nclayau-nclayan Iradisi ini lelahpun 
mengalami masalah diniana iiclayau-neiayan besar ini lelahpun mencerobohi kawasau 
yaug sepatulnya lidak dibenarkan. 

Jadi dengan deniikian saya meiieadaugkan supaya kcrajaau lerus nicniberi pcrhatinn 
sen a mengambil langkah-langkah yang baik bagi menyelamalkan dua liga rat us orang 
nelayan-uelayan iradisi yang maua scbahagiannya meudapat sumbangan alaupun subsidi 
kerajaan lenilanianya bagi ineinbeli hot dan pukal. enjin dan sebagainva sehingga tidak 
dapal unluk uicinbayar balik subsidi yang inereka pin jam. Akibatuya uiercka begitu di 
dalani keadaan com as dan keluh kesah dan kila harap langkah-langkah yaug lebih baik 
supaya nelayau-nelavan Iradisi ini akan terns nicndapal perhalian dijaga supaya inereka 
lerus mendapal re/eki di niasa-masa akan datang. 

Yang Berhonual Dalo' Yang Diperlua, nieniang menjadi Iumrah kelika Makniur 
kerajaan dan negara nieniang sentiasa dipuji sama ada oleh masyarakat sclcmpat 
alaupun masyarakai anlarabangsa. Telapi apabila keadaan ekononii dan kila niengalami 
kegawalau semua dasar yang dianggap dulu sebagai baik lelah menjadi cemuhan. 
Dalani hal ini kerajaan perlu bersabar di dalani nieuaugani perniasalahan ini kerana 
niusibah yang datang ini bukanlah kerana ketidak alaupun kerana kealpaan penierintah 
lelapi adalah kealpaan semua. Bahkan ini mcrupakan satu daripada dugaan besar 
daripada Allah laala supaya kila semua dapal bersalu niendukung eita-eita harnioni 
bagi nielihai semua rakyat di negeri ini khususnya mendapal re/eki dan kebahagiaan 
serla makniur di dalani kehidupan seharian. 

Dalo' Yang Diperlua, saya jtiga ingin menyenluh soal perpaduan serla yang bcrkaitan 
dengan sembahyang lumaai dua masjid salu kampung yaug masih lagi lerdapal kesan 
yang kurang baik alau kesan negalih. Dan perkara ini perlu jnga disebut beberapa kali 
supaya lindakan lanjiit perlu diambil bagi nielihai umal Islam di negeri ini terns berpadu 
dan kukuh di dalani niendukung cila-cila sama ada eila-cila negeri, hasral pern ini pin dan 
sebagainya unluk nielihat Islam sebagai pegangan hidup yang luhur. Jadi, masih 
lerdapal lagi lenilanianya di kawasau Parlimen Seliu. gejala-gejala seperli ini 
teruiamanya di kalaugan orang-orang lua. Saya nienyilalkan keadaan ini merupakan 
salu proses pengacauan likiran oleh pembangkang alaupun yang menipunyai 
kepeutingan. Sebab orang-orang lua ini sebahagian besariiva seakan-akan lidak mahu 
niendengar langsung nasihai supaya inereka pergi ke masjid yang lelah disediakau oleh 
kerajaan kononnva masjid ini lidak mendapal pengiklirafan. Mereka lebih suka pergi 
ke niasjid-niasjid yang mereka tetap akan pergi lermasuk pondok-pondok dan surau-
surau yang buruk sehinggakan kila rasa kecewa. Dan kila bcrharap kepada yang 
berkenaan supaya sama ada pembangkang alau kerajaan dan dim ana dilahainkan jugak 
kalaupuu pembangkang, sava dilaham jugak pembangkang ada, sama ada wakil 
rakyatnya dan orang-orang besarnya pun hadir ke masjid kerajaan sedangkan bagaimana 
pnlak rakyal jelala ini dijmsingkan olaknya supaya lidak pergi ke masjid kerajaan 
kononnva lidak betul akidah. 
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Jadi, kita haraplah saiiia-sania uuluk mclihal sain umat Islam di ncgcri iui lerus hcrada 
di dalam kcadaan scjahtera 

YANG BLRHORMAT DATO* IIA.II MAM AT G1 IAZAI.I li BIN ABDUL RAHMAN 
(Wakil I.angkap): Yang Bcrhorniat Dale' Yang Dipertua. penjclasan - Pnsing apa ladi 
in. saya lak berapa dengar. Pnsing apa ladi? 

YANG BLRHORMAT LNCIK MOIID JIDIN BIN SIIAI I I- (Wakil Permaisuri): 
Pnsing otaknya. 

YANG BI-RIIORMAI DAK)' IIAJI MAM AT GIIA/AI.I H BIN ABDUI. RAHMAN 
(Wakil Langkap): Pnsing otak. 

YANG BHRHORMA1 LNCIK MOIID JIDIN BIN SUA! I I• (Wakil Permaisuri): Di 
dalam bahasa yang lain tikirannva dirosakkan atau dipesongkau. 

Jadi, dalam pcrkara iui kita bcrharap sama-sama. sain a ada pembangkang alaupnn 
kerajaau terns bersaina-sama dalam mendukuug cita-cila Islam supaya kita dapal 
nicncgakkan yang dikchendaki Islam iui sebagai addin dan kerjasama supaya bersama 
dan sehaluan unluk mclihal orang Melayu yang bcragama Islam mendukuug cita-cita iui 
bukannya ntelalui perpccahan. 

Date' Yang Dipcrtna, saya motion liienyokong. Sekian. 

YANG BLRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA. Terima kasih. Sila Yang 
Berhormat -

YANG BERHORMAT IIAJI ABDUL HADI BIN IIAJI AWANG (Wakil Rhu 
Rcndang): Assalamualaikum warahnialullahi wabarokatuh. 

Tuan Yang Dipcrtna, lilah ucapan yang disampaikau olch Bagiuda A1 Sultan yang 
men jadi ucapan dasar kerajaau ncgcri ditilahkan dengau begitu rupa sclaras dan sejajar 
dengan perkembangan mulakhir yang berlaku dalam ncgara kita sania ada dalam aspek 
politik, ekononii dan sosial. Kami menyedari betapa hasrat yang dikchendaki olch 
Baginda A1 Sultan di dalam ucapauuya, di dalant titalmya antara lain mcuyatakan bagi 
Ncgcri Tcrcugganu cabarannya adalah untuk mclaksanakan program-program 
penibangtinau supaya soiling dengan matlamat bagi membangun rohaniah rakyatnya di 
sampiug membina kemudahan asas sosial dan ekonomik. Seterusnya mcngharapkan 
masyarakat yang berdaya saing dan bcrlakwa. 
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Hasral ini lidak boleh dicapai selagi kerajaan negeri lidak nicmpunyai sikap yang tcrbuka, 
tcrbuka di dalani mcueriiua pandaugau-pandangan dan kritikan-kritikan sama ada daripada pihak 
pcuibaugkaug ataupun daripada pihak dalani kerajaan dan juga daripada pegawai-pegawai 
kerajaan. Diniana sikap yang tcrbuka ini jelas tidak ada apabila kclihatan bcrlakuuya tindak 
tanduk. apabila dibcri pandaugan-paiidangau yang nierupakan tcguran yang mendedahkan 
kesilapan-kesilapan dan kcsalahan-kesalahan yang dilakukau oleh kerajaan negeri. Sepatutnya 
kerajaan negeri yang dipimpin oleh seorang yang tinggi dalani bidang agama nicnganibil conloh 
dan teladan daripada pemimpin-pemiuipin yang ditunjuk oleh Allah s.w.t. uniiik uienjadi conloh 
dan teladan kepada kita seinua. Di antaranya Nabi Sulainian a.s. yang dikurniakan oleh Allah, 
kerajaan yang disebut dengan nutqala yanhari lialiad. kerajaan yang tidak sayugia dibcri kepada 
seorang pun selain daripadanya. Nainun begiln besarnya kerajaan yang dipimpin oleh Nabi 
Allah Sulainian, beliau lelap nienganggap sama ada ia dalani keadaan baik ataupun dalani 
keadaan buruk, ia adalah suatu balak, suatu ujian dari Allah s.w.t. yang perlu bagi dirinya 
niembut pcrhituugan seperti yang dinyalakan oleh Al-Qurauulkarini: 

Yang berniaksud Baginda bersabda: Inilah adalah kurnia dan J'uhanku, .sama ada ia tnahu 

mengaji aku, adakah aka seorang yang hcrsyukur alaupun aku .seorang yang kit fur. Dan .sesiapa 
yang hersyukur maka se.sungguhnya ke.syukuran ilu unluk dirinya sendiri dan sesiapa yang kufur 
sama ada ajarannva alau nikmatnya, maka sesunggah Allah ilu maha kaya dan lagi maha 

pemurah. 

Apabila berlaku tahnu kemarau yang incnjcjaskan hasil pertanian, yang niemberi kesan kepada 
hasil ekononii uegara Nabi Sulainian a.s. nienghisab dirinya, beristighlar dan bertaubat 
niengajak rakyatnya snpaya bersembahyang Isliqaq meniohou dilurunkan hujan. Apabila mereka 
keluar ke padang. liba-liba Naib Sulainian a.s. uiclihat seekor sennit yang nielentang nieuadah 
tangan ke langil yang berdoa kepada Allah s.w.t. - Ya Allah. Ya lnhankn turunkan hujan. 
anipuniiah dosa-dosa yang dilakukau oleh uianusia. Sennit nienyatakan nianusia yang liienibuat 
dosa, Naib Sulainian a.s. niengajak rakyatnya pulang dan nieniberitahu bahawa ada golongan 
yang lain yang berdoa dan nienyatakan bahawa kita telah nieuibuat niaksial dan meniohou ainpun 
kepada Allah s.w.t. Nabi Sulainian lidak niarah, tidak lnenerjah dan meughancurkan sennit 
yang nienyatakan bahawa kesilapan yang dilakukau oleh nianusia lerniasuk diri Nabi Sulainian 
a.s. walaupun ia seorang yang dipelihara daripada dosa. 

Dalani sejarah Islam. Allah s.w.t. meminjukkan contoh-couloh Khalitah-khalilah Islam yang 
terbilang. Boleh dikatakan tiap-tiap orang daripada mereka apabila dilantik nieujadi pemimpin 
niercka nicmbuat penegasaii: 
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A 

Apahi/a kamtt tticlihai da/am diri sava mi add penvclcwcayan maka si I a perbetulkanlah soya. 

Adakah yang lerbuka ini ada pada diri kcrajaan. Kila melihai pembangkang memberi teguran-
tcguran dianggap seniuanya kasar, dianggap semuauya lidak boleh dilcrinia. Kalau ada dalam 
kalangan kcrajaan scndiri yang nicmpunyai pandangan yang lain daripada pcniimpin, maka 
orang yang ada dalani kcrajaan juga akan disingkir. Kalau ada di kalangan pcgawai yang bcrani 
mcngkrilik kcrajaan. sudah tcnlu pcgawai itii tidak akan naik pangkat. 

Ini adalah sikap-sikap yang negatil sama ada bcrdasarkan kepada Islam alaupun bcrdasarkan 
kcpada dcmokrasi baral. Dimana kita mclihal orang-orang barat juga nicmpunyai sikap yang 
lerbuka. mcngapa kila lidak bcrani nicmbuka pcluang uiii.uk mana-mana pihak mcngkrilik dan 
scgala krilikan itn dibual penilaian dan ukuran. Kita pcrlu menyedari bahawa scgala perkara-
perkara ncgalil yang bcrlaku dalani ncgara kila sama ada yang berkail deugan politik. yang 
berk ail dengan gcjala sosial. yang berkail dengan ckonomi. scmuanya lelah kila bcri amaran. 
Kita memberi amaran bclapa politik wang yang diamalkan dalam pilihan rava yang bolcli 
mcmbawa rasuah di dalam pemerintahan. yang mcnimbulkan jahanam kcpada ncgara, yang lidak 
boleh ni cm bcri kcpcrcayaau kcpada pclabur-pclabur sama ada dalam negeri alaupun luar ncgcri. 
Dan scmua rakvat mcngclahui. ia lidak menjadi rahsia lagi bagaimana gcjala politik wang ini 
mcnular di dalam UMNO yang menjadi tulaug bclakang kcpada kcrajaan yang memcrinlah. 

Ini adalah couloh-coutoh vang lidak baik. Discbut olch para Ulainak kila: 
Anassitaladinimithtkilimi - Rakvat maiigiknl con loll paniimpin-peniimpin mercka. Kalau 
pemiuipin begini sifatnya dinodai olch polilik wang dalam pcrtandingan Kclua Bahagian sahaja, 
ada yang mcnghabiskan wang sampai ratus-raius ribu dan ada yang mungkin mcnghabiskan duil 
sampai bcrjula-jula. Dimana polilik wang ini disahkan scndiri olch Yang Am at Bcrhorniat 
Mcnlcri Bcsar, pcniimpin kcrajaan dalam kenyataannva mclalui Utusan Malaysia 28 Mac 19l)8 -
bcrila yang diambil daripada dacrah Kcmaman. Mcnlcri Bcsar scndiri lelah mcudcdah pcrkara 
ini dan pihak yang berkenaan di dalam undang-undang lidak mampu mcngambil liiidakan 
tcrhadap mcreka yang Icrlibal dengan politik wang ini kerana undang-undang dalam ncgara kita 
lebih bcrsilai undang-undang saratty lahah-Iabah yang hanya boleh mcngambil, meuangkap 
scmul-scmut, lalal-lalal yang kccil-kecil saja, burung-buruug yang bcsar boleh lebus begitu saja. 
Begitu juga dalam masalah ekouoini, kila pcrlu menyedari bahawa walaupun Ncgcri Tcrcugganu 
dikaiakan masih lagi nicmpunyai kctahanan dalam pcrkara ckonomi, kila pcrlu menyedari 
bahawa kesau daripada kerapuhan ckonomi yang bcrlaku di peringkat nasional akan nicnjcjaskan 
juga di peringkat Ncgcri Tcrcugganu. Scring kali pihak kcrajaan nienyalahkan pihak-pihak luar 
dimana di dalam ucapan litah, di dalani ucapan dasar kcrajaan inipuu juga memberi penekanan 
kcpada masalah-masalah luar yang menjadi sebab kcpada kcruntuhaii ckonomi. Kila pcrlu 
menyedari bahawa kami pcrnah memberi nasihat kcpada kcrajaan, anlara perkara yang 
niciijahananikaii ckonomi ialah kila bcramal dengan saudara selan - nicmbazir. Projek-projek 
mcmba/jr bauyak ada di dalani ncgara kila ini. Projek-projek vang lidak memberi pulangan dan 
lacdah, nianfaat yang banyak kcpada rakyat. Projek-projek di anlaranya icrlalu bauyak memberi 
penekanan dalam pcrkara sukan. Sukan adalah pcrkara yang penling, lidak pcrlu dinalikan 
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ictapi memberi kemudahan asas kepada rakyai yang masih ketinggalan masih ada 4,000 lagi 
lakyat termiskin scpcrli yang didcdahkan di dalani ncapan dasar ini, adakah meuycdiakaii 
kenuidahan-kcniudakaii sukan lebih dahulu daripada menyelesaikan iuasalah 4,000 rakyai 
lermiskiu. Rakyai yang masih bcliini ada lagi keinudahau elektrik dalam kawasan pcdalaman 
dan rakyai yang masih tidak lerhela di kalangan nelayan dan lain-lain tidak dapat mengeluarkan 
diri daripada kcpompong lermiskiu kepada kcadaaii yang lebih baik. 

Kemudahan-kemudahan yang diberi kepada orang-orang yang lerlenln apabila adanya perayaan-
perayaan yang besar-besar, kila melihat bagaimana lampu-lampu yang bauyak dipasang 
mengeluarkan leuaga elektrik yang begitu bauyak ini mengambilkira cara uniuk mengapu 
kalangan yang lerlenln tidak memandang kepada kepeulingan rakyat yang perlu dibela. Semua 
perkara-perkara ini adalah ruang-ruang yang menempah bala yang bolch menjahananikan 
negara. 

Kiia juga dilanda oleh penyakil sosial, penyakit keruiiluhaii akhlak leiapi oleh kerana ekonomi 
yang menjadi rukun yang pertama kepada kerajaan. apabila limbuluya masalah ekonomi niaka 
jadi macam kiamat. Segala masalah-masalah yang lain, tcrmasuk masalah sosial dianggap 
sebagai sualu masalah yang kecil atanpun dilupakan begitu saja. Masalah sosial yang berlaku 
dalam negeri, masalah keruntuhan akhlak ini perlu diatasi. Dalam titah ncapan menyalakau 
bahawa kila perlu membual persediaan daripada petingkat awal lagi untuk meuyediakan rakyat 
yang bcrakhlak ruelalui sislem pendidikan yang diamalkan di dalam negara. Kila hendaklah 
menyedari bahawa lahirnya generasi yang runtuh akhlak pada hari ini adalah gagal daripada 
sislem pendidikan yang diamalkan di dalam negara. 

Sistem Pendidikan yang memberi penekanan juga dalam masalah akhlak dan pendidikan again a. 
leiapi akhlak dan pendidikan again a semata-mala menjadi mala pelajaran bukannya menjadi 
pel ajar an yang meudidik, yang meugajar, yang mengasah tiki ran. Kerana pelajaran be r be/a 
deugan pendidikan sehingga kerajaan mengubah daripada Kementerian Pelajaran kepada 
Kemenieriaii Pendidikan kerana mempunyai hasral bukan saja untuk memberi pelajaran tetapi 
pelajaran yang membina insan, yang membina manusia, yang membina hati yang menjadi raja di 
dalam diri manusia supaya memeriniah anggola. meuieriniah sikap dan pendirian menjadi 
manusia yang berakhlak luhur dan berbudi pekerli mulia. 

leiapi perkara-perkara ini lidak berlaku. menaudakan bahawa di sana adalah kelemahan di 
dalam sistem pendidikan yang diamalkan di dalam negara. Tetapi sislem peudidikan ilu masih 
diperlahankau. Saya pernah memberi periugalan di dalam Dewau ini bahawa sistem pendidikan 
yang diamalkan dalam mana-mana negara hendaklah sejajar dengan akidah, dengan akhlak. 
dengan moral yang menjadi auulan kepada peududuk sesebuah negara. Bahkan di kalangan 
negara barat sendiri berbe/.a di aulara satu negara dengan sain negara yang lain walaupun 
uiereka sama-sauia mengauut krisiian. Sislem pelajaran di England bcrbeza dengan sistem 
pelajaran di Amerika. sistem pelajaran di Perancis berbe/.a dengan sistem pelajaran di Jerman 
walaupun mcreka saina-sama inenganut krisiian, mengauut faham kapitalismc barat dan 
demokrasi barat, tetapi dalam sislem pelajaran mcreka berbeza di antara satu sama lain. 

Ini menunjukkan bahawa di dalam meiigemukakan sislem pelajaran dan pendidikan, dan 
merealisasikaimya mestilah diambilkira apakah akidah yang dianut oleh penduduk negeri yang 
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berkenaan. Apakah moral yang dianul kepada ncgeri yang berkeuaan. Apa yang bcrlaku pad a 
hari ini nicuunjukkan kepada kila bahawa sistem pendidikan yang diaiualkan di dalam negara 
lebih membcri penekanan pelajaran agama dan pelajaran akhlak hauya nienjadi mala pelajaian 
bukannva nienjadi sualn kevakinan yang dibuahkan di dalam hali yang membentuk diri dan 
mcuibina insan. 

Kila mclihal bagaimana dalam lahun 50-an dan 60-an dulu. Jabalan Hal I-.hwal Agama diberi 
pc ran a 11 yang begilu besar di dalam mendidik, ada kolas lardhu Ain di waktu pclaug di scniua 
sckolah kebangsaan di masa itu. Dan kita mclihal bahawa peranan Sekolah Agama Pelang yang 
dikeudalikan oleh .labalan Agama di masa itu mcniberi kesan yang baik kepada anak-anak muda, 
dim ana generasi Ina yang lahir pada hari ini adalah melalui sistem pelajaran yang diamalkau 
pada lahun 50-an dan 60-an. Kila meuyedari ada kelemahannya tetapi cara menonjolkan 
pendidikan agama dan akhlak sepaiutnya nienjadi conloh kepada kila. letapi dalam lahun 60-au. 
apabila adanya teori yang menyatakan, leori yang dikemukakan oleh Menieri Pelajaran dimasa 
itu, niakin banyak sekolah agama. makin banyak penyokong-penyokong PAS. Mereka bimbang 
kalati ada sekolah agama. orang mengaji agama banyak penyokong-penyokong PAS. Ini teori 
yang dikemukakan oleh Mentcri Pelajaran di masa itu. 

I.alu mereka menggubal sistem pelajaran yang barn dan kila mclihat di anlara yaug dikemukakan 
dan dilonjolkan di masa itu ialall penghapusan tulisan javvi dan penghapusau hunif-hurul al-
Quran. Dint ana generasi selepas itu. yang lahir daripada sistem pelajaran yang lersebut adalah 
generasi yang buta jawi. yang buta al-Quran, yang buta l ardhu Ain, yang buta dalam iliuu 
agama kerana sebahagian besar daripada buku-buku teks agama ditulis dengan hurul Arab Ini 
adalah suatu perkara yang sepatutnya nienjadi pelajaran dan pengiktibaran. dan suatu pembetulau 
perlu diiakukan. 

Kita perlu meuyedari bahawa di dalam menangani niasalah sosial bukan sahaja kita diwajibkau 
niengambil pendekatan secara pendidikan. Pendekatan melalui kuasa pemerintah juga hcndaklah 
diiakukan kerana Rasulullah s.a.vv. bersabda: 

, j  G D Q 
J  "  '  

Sesiapa di kaiangan kanin vang melilial perkara vang mungkar heiulaklah ia mengubah dengan 

langaii, katan lidak mampn deiignn lidah, kalan lidak mainpii benei di dalam hali. Paia Ulailiak 
ada yang menyatakan bahawa yang dimaksudkan mengubah dengan laugan itu i al ah kuasa 
pemerintahan. Kerajaan hendaklah menggunakan kuasa pemerintahan, kuasa undang-uudang 
yang ada padanya bagi niembendting aktiviti-aktiviti yang menggalakkan keruntuhan akhlak dan 
gejala sosial. Diantaranya hiburan-hiburan yang boleh merosakkan akhlak. 

YANG BHRHORMAT DAK)' DR. AHDU1. 1.AT111' BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
Ditto' Yang Diperlua. saya pohon peujelasan sedikit mengenai sistem pendidikan di baral tadi. 
Yang Berhormat menyatakan bahawa saya sebenaruya juga mclihal dan mengkaji sistem 
pendidikan, tetapi kurikulum satu persalu di l-.ngland. di Amerika lapi Peraneis sava tak lengok. 
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di Switzerland dan Belanda saya tcngok. Tadi Yang Hcrhomiai lncuibcrilahu ada perbezaan 
walaupun sistem haral dan berdasar kepada kristianili letapi masili ada perbezaan di antara 
I ngland, Anierika dan Perancis. Jadi, kita uak tengok dimana perbezaan ladi. Kita akui 
bahawa kurikuluni yang kila bual pendidikan di Malaysia bcrbaiiding di Jepun, di Saudi Arabia, 
di Mesir, di negara-negara lain bahawa ada perbezaan. letapi dimana perbezaan yang kila 
boleh ambil contoh nnluk meinperteguh dan uiemperkualkan lagi sisteui kita. Jadi untuk hal ini 
barangkali Yang Bcrhornial boleh ineiuberilahu kepada Dewan perbezaan-perbezaan yang ada di 
Peiancis, di hngland dan di Amerika. Saya lidak lahu di Perancis niacani niana perbezaan yang 
kelara ladi. Terima kasih. 

YANC. BLRIIORMAT 1IAJ! ABDUL 1IADI BIN IIAJI AWANC. (Wakii Rhu Rendang): liian 
Yang Diperlua, boleh bagi niasa kepada saya dtia jam. Kalau benar saya bereakap dua jam saya 
boleh terangkan perkara ini. 

YANG BLRIIORMAT OAK)' DR. ABDUL I.ATIFL BIN AWANG (Wakii Bukit Paynng): 
C oniohnya saja, hak yang di Perancis apa dia beza. lak payah dua jam, lima mini! 

YANG BLRIIORMAT IIAJI ABDUL IIADI BIN IIAJI AWANG (Wakii Rhu Rendang): Saya 
berilahu supaya beliau metnbaca sebuah buku yang ditulis oleh seorang penulis Islam yang 
lerkeual Maulana Abu Hassan Ali AJ-Nadawi - "Ke Arab Pendidikan Islam Yang Hebas" dimana 
di dalam buku lersebul beliau telah menjelaskan secara perbandingan di antara pendidikan di 
negaia-negara baral, bahkan di antara barai dengan negara komunis dan dibanding dengau sistem 
pendidikan Islam, menunjukkan betapa perlunya kila kembali kepada sistem pendidikan Islam 
vang  le lah  d i le takkau  landasannya  o leh  A l lah  s .w . i .  d i  da lam A l -Quranu lka r im:  I k r a k b i s m i r a b i k  

• liacalah dengan nama Titlran. Semua ilmu, sama ada ilmu agama alaupun ilmu sains dan 
teknologi mestilah berdasarkan kepada beriman kepada Allah. Ilmu yang dikendalikan oleh 
baial. bauyak memberi penekanan kepada malerialisme, kepada kepercayaan kepada kebendaan 
sesualu yang bersilat malerialislik yang diasingkan daripada beriman kepada Allah yang tidak 
menimbul niasalah dosa dan pahala. Kita perlu menyedari oleh kerana amalan demokrasi di 
Perancis, di Amerika bcrbeza begilu juga amalan yang berlaku di Lngland berbeza di antara 
sain sama yang lain. Begilu jugak suasana masyarakal bahkan ma/had kristian yang dianut oleh 
inereka juga berbeza di anlara sain sama lain. Oleh kerana itu, niereka juga meinbual perbezaan 
perbezaan di dalam sisient pelajaran dan pendidikan di kalangau mereka. Beliau malm detail 
boleh rujuk kepada buku-buku dan kalau perlu kepada sain kuliah pendidikan saya boleh bagi, 
Tuan Yang Diperlua. 

Oleh kerana ini mesyuarat Dewan Negeri dan kila ada lajuk-lajuk yang lain maka saya 
lerpaksalah bereakap pula dalam lajuk-lajuk yang Iain. 

Kila perlu menyedari bahawa pihak kerajaan perlu menggunakan kuasa yang ada padanya. 
Dianlara kuasa undang-undang yang ada pada kerajaan ialah menyekat aktiviti-akliviti hiburan 
yang menjadi baja kepada nienyeburkan gejala-gejala sosial. Antaranya aktivili selama ini 
dibenaikan oleh pihak kerajaan. konsert-konserl yang liar sempena dengan hari-hari sambutan 
yang tertcutu. Perkara ini lebih inenjunis kepada nak suka-suka saja deugau kita tidak 
menyedari betapa pulangan yang uienjahanamkau sosial yang berlaku. Pesta Pantai yang 
diadakan unipamauya, yang diberi sokongaji oleh kerajaan, Pesta Pantai yang diubahstiai dengan 
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leknik-tcknik yang barn, yang beberapa program yang diadakan di dalamnya boleh mencetuskan 
gejala-gejala sosial yang tidak baik. Ilal-hal ini diketahui olch niasvarakai. 

Pihak kcrajaan hcndaklah mcmbotulkan keadaan-kcadaan ini dan diantara cara untuk nienangani 
niasalah sosial juga ialah tindakau uudaiig-inidang. Islam menipunyai undang-undang yang 
scmpnrna dan leugkap. Dalani scsi soal jawab tadi. ada soal jawab yang berkait dengan undang-
undang, tctapi Kxco vang bcrkcnaan mcniberi jawapan yang lidak nicmuaskan, yang icrlalu 
pendck dan saya mcrasakan jawapan iln lebih bersil'at jawapan yang tidak bertanggungjawab, 
tidak bersungguh untuk sama-sama nienangani dan menyelesaikan niasalah. Kjta menyedari 
bahawa di dalani undang-undang jenayah Islam berbeza dengan undang-undang jenayah barat 
kerana undaug-undang jenayah barat tidak ada di dalamnya aspek yang dinyatakan di dalani A1 -
Quran: Nakalaniiuallah - Cegahan daripada Allah s.w.t. Adapun undang-undang Islam, ada 
Nakalaniinallah - Cegahan daripada Allah yang nieuguasai di ri manusia. Kit a nielihat contohnya 
apa yang dilakukan olch kcrajaan Pusat, sebagai eontoh - Ilukuman mandatori yang dikenakan 
kepada pengedar-pengedar dadah. Walaupun undang-undang ini begitu kcras sekali kelihatan 
letapi sehingga hari ini tidak dapat mendidik rakyat di dalani niengatasi niasalah dadah. 
Pengedaran juga berlaku. penagihannya juga bcrlanibah nieningkat dari satu niasa ke satu masa. 
Ini nienunjukkan kegagalan undang-undang yang diamalkan walaupun togas undang-undang. 
walaupun kcras nicngapa ia tidak berkesan. 

Kerana kita pcrlu nicnycdari undang-undang Islam nicmpunyai dua aspek yang lidak ada dalam 
undang-undang  yang  la in .  Yang  per t  am a  aspek  lah i r iah  dan  yang  keduauya  aspek  . s p i r i t u a l .  

aspek rohaniah yang ada dalani undang-undang Islam. Dimana perhitungan dalani undang-
undang Islam bukan saja berdasarkau kepada salah dari segi undang-undang tctapi berdasarkau 
kepada dosa disisi Allah s.w.i. Walaupun scscorang yang melakukan kesalahan ilu tidak 
diketahui oleh pihak yang berkuasa ianya diketahui olch Allah s.w.t. Walaupun sescorang ilu 
terlepas daripada tindakau undang-undang di dunia ia tidak terlepas daripada hukttni Allah di 
hari akhirat kelak. Ini adalah aspek yang ada di dalani undang-undang Islam yang tidak ada di 
dalani undang-undang barat. Ini suatu hal yang mesti kita lahani dan pihak kcrajaan pcrlu 
bersungguh di dalani niengeniukakan perkara ini, dan kanii bersedia untuk nieugadakau 
perbincangan bersama. 

Dimana Islam lelah niembahagikan secara yang sisteniatik dalam perkara yang tidak nmngkin 
diselesaikan oleh manusia dengan akal likiran niereka niaka Allah s.w.i. mengadakan huktim-
hukum yang dinaskan di dalam Quran, yang dinaskan di dalani hadis Nabi s.a.w. yang 
dinaniakan Hukninan Qisos dan yang dinamakau Ilukuman Ilndud. Dimana Hukuinan Kisos 
dan Ilukuman lludud adalah hukum yang dinaskan oleh Allah yang mcniberi hak hanya oleh 
Allah s.w.t. kcrajaan tidak boleh cantpur dalani perkara ini. Ini adalah milik Allah s.w.t. 
dimana orang-orang Islam yang berada di dalani kcrajaan hcndaklah luiiduk kepada nas yang 
dinyatakan oleh Al-Quran. Mereka boleh bineang bagainiana nak nienguatkuasakan undang-
undang, bagaimaua nak niengendalikan saksi, bagainiana nak niengedaiikan niahkamah. 
bagainiana nak mentadbir undang-undang. Ini boleh dilikir dan boleh dibincang letapi undang-
undang ilu secara nas adalah milik Allah s.w.t. Dimana Allah nicnycbut di dalam Al-
Qurautdkarim secara nas dalam Ilukuman Qisos sebagai eontoh: 
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W a h a i  o r a i i g - o r a n g  y a n g  b e n / n a n ,  < l i w a j i b k a n  h e  a l a s  k a m u  h u k u i n a i i  k i s o s  d a l a m  p e r k a r a  

pemhunuhan. Dimana kaliuiah vang saina disebut dalani perkara kewajipan kuasa: 

W a l u n  o r a n p - o r a n p  v t u t g  b e n  m a n  d i w a j  i b k a  n  k a  a l a s  k a m u  b c r k u a s a .  Dipakai dengan perkataau 
kuliba menuujukkan bahawa ini adalah sualu kewajipan yang dianianahkan kepada oraug Islam 
yaiig diniestikan meuunaikan langgungjawab lersebui. Dalam perkara hukuman qisos. iui adalah 
langgungjavvab penieriutah dan kila melihal bagaimana di dalam perkara qisos ini kila melihal 
lidak banyak halangan-halangaii kerana di negara kita juga membenarkaii hukuman bunuh. qisos 
juga membeuarkan hukuman bunuh. Walaupun ini kuasa kerajaan Pusat, tapi kalau kerajaan 
Pusai lak mahu, maka kerajaan negeri yang majoriti peududuknya orang Islam boleh 
melaksanakan dan boleh meudesak kepada kerajaan Pusai supaya membeuarkan kerajaan negeri 
melaksanakan hukum ini di negeri yang majoriti orang Islam seperti di Terengganu, Kedah. 
Kelantan dan Iain-Iain untuk menjadi contoh. Dan kila melihal bagaimana jrerbezaau yang jauh 
di antara qisos dengan hudud yang diamalkan. I'mpamanya, dalam undang-undang yang 
diamalkan oleh negara kila. undang-undang British yang berhak unluk memberi keampunan 
kepada penjeuayah ialah Lembaga Pengampun. I embaga Pengampun. dia boleh mengampunkan 
orang yang dijatuhkau hukuman bunuh. Sedangkan mengikut hukum qisos, orang yang berhak 
unluk niengampun ialah keluarga kepada simali. Ini diuyatakau oleh Al-Quranulkarim, kalau 
dalam perkara kecederaau maka orang yang menjadi maugsa ilu berhak mengampuu bukan 
I.embaga Pcngampunan. Dimana kila melihal bahawa pengampunan yang dilakukau melalui 
Lembaga Pengampunan lidak boleh meughilaugkan dendam yang ad a di dalam diri oraug-orang 
vang menjadi maugsa. 

Keniudian dalam perkara hudud, kila melihal walaupun hukuinannya adalah lerlalu keras leiapi 
di dalam masalah saksinya adalah lerlalu kelat. Untuk meujatuhkan hukuman. lerlalu payah 
bukannya seuang kerana saksi mestilah adil. lidak melakukan dosa besar, lidak berterusan 
mcngerjakan dosa kecil. lidak terns menerus dalani melakukan perkara yang nienjatuhkaii 
mamah meslilah mempunyai bilangan yang cukup, dalam kes /ina 4 orang yang ineneukupi 
syarat-syaral saksi. Unluk meujatuhkan hukuman lerlalu payah, letapi undang-undang ini 
menggerunkan, menakulkan. Inilah yang periling dimana undang-undang ini mempunyai aspek 
pendidikan. 

Apa yang berlaku di dalam undang-undang yang diamalkan sekaraug lidak ada aspek pendidikan, 
lidak menggerunkan penjeuayah, lidak menggerunkan bakal penjeuayah. Ini suatu hal yang 
perlu difahami oleh kerajaan. Kerajaan hendaklah luerasa berlanggungjawab dalam perkara ini 
walaupun di peringkal negeri dimana desakan boleh dibuat kepada kerajaan Pusai unluk 
menunjukkan contoh bagaimana cara Islam ini memberi kesan di dalam menangani masalab-
masalah sosial. Kila lidak mahu kerajaan negeri hanya menjadi gerobok keretapi kepada 
kerajaan Pusat. Apa yang disebut oleh kerajaan Pusat, kila angguk - apa kenyalaan yang dibuat 
oleh kerajaan Pusai semuanya angguk. ada yang laham dan ada yang lak laham. Bila kerajaan 
Pusat sebul, Wawasan 2020 habis semua bercakap wavvasan 2020. 
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YANG BHRHORMAT DATO' II All ABDUL RASH ID BIN NGAH (Waki Scbcraug Takir): 
Yang Bcrhonnat Dalo' Yang Dipcriua, adakah kcrajaan Ncgeri Kclanian juga salah satu 
gerobok-gerobok yang dimaksudkan oleh Yang Berhormal ADUN Rhu Rcudang? Dalo1 Yang 
Dipcriua, soalan saya - Adakah Kcrajaan Ncgeri Kelanlan jugak salah satu daripada gerobok 
yang dimaksudkan oleh Yang Bcrhonnat. 

YANG BHRHORMAT HAJ1 ABDUL HAD1 BIN HAJI AWANG (Wakil Rhu Rcudang): 
Untuk nienjelaskau Tuan Yang Dipcriua, Kcrajaan Ncgeri Kclanian telah tncluiuskan satu Kanuu 
Jenayah Dua Negcri Kclanian dan lelah dikcniukakan kepada kcrajaan Pusal. Yang Amal 
Berhormal Perdana Mcnteri. saya niendcdahkan dalani Dcwan ini, telah nienghanlar sural 
kepada Kcrajaan Negcri Kclanian niemberi aniaran, sekiranya kcrajaan Ncgeri Kclanian 
lnclaksanakan undang-undang ini maka kcrajaan Pusal akan bcrtindak. Kami lidak jadi gerobok 
dan kauti masih lerbuka dan kaini lelah mcmbuka kepada kcrajaan Pusal untuk lucngadakan 
pcrbincangan. 

Bahkan dalani sidaug Parlimen baru-baru ini, saya sendiri lelah mengeniukakan dua usul kepada 
kcrajaan Pusal dalani mcnangani masalah murtad, dalani perkara isu niurlad dan dalani pcrkara 
undang-undang niurlad. Dikcniukakan kepada kcrajaan Pusal dan kcrajaan Pusal menerima 
untuk saya mengeniukakan dan nicmbentangkan sccara hujah tctapi ditolak sccara diam-diam. 
Ditolak sccara diani-diani. Dan saya meuipunyai bukti bahawa Perdana Mcnteri pernah 
uiciiibuat keiiyataan dalani ucapannya bahawa bcliau lidak liiahn kepada hukiini hudud, lidak 
lnahu kepada hukuin Islam dan bcliau mcnganggap bahawa hukum ini adalah lak scsuai 
diamalkan dalani ncgara ini. Apa yang mcnyedihkan saya, orang yang ahli dalani ilinn agania 
yang hadir sama dalani mcsyuarat itu lidak niemberi nasihal, lidak niemberi hujah, hanya 
in end i am k an diri sahaja. Sekurang-kurangnya niereka mcmbcri pandangan dan hujah berkenaan 
dengan hukuin Islam dan undang-undang Islam, jangan men jadi selan bisu dalani uiajlis yang 
seperti itu. Ini nienyebabkan orang yang tidak lahani scpcrli Perdana Menteri membenarkan 
hal-hal yang seperti ini. Kita pcrlu menyedari bahawa pcrkara ini 

YANG BHRHORMAT DATO' 11 All ABDUL RASII1D BIN NGAII (Wakil Sebarang Takir): 
Yang Berhormal Dalo' Yang Dipcriua, perkara yang ada hubungannya dengan Perdana Menlcri 
selayaknyalah dikcniukakan di dalani Dcwan Rakyat supaya Yang Amal Bcrhonnat Perdana 
Mcnteri niemberi penjelasan. Tidak guna Dato' Yang Dipcriua. dibangkitkan di sini. 

YANG BLRIIORMAT IIA.11 ABDUL HADI BIN HAJI AWANO (Wakil Rhu Rcudang): Oleh 

kerana Yang Berhormal Seberang Takir tanya maka saya jawab. 

YANG BHRHORMAT DAPO' HAJI ABDUL RASH ID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Bcrhoruiat Dalo' Yang Dipcriua, saya tak tanya hal-hal yang ada hubungau dengan 
Perdana Menteri. Apa yang saya tanya ialah hubungannya dengan kcrajaan Ncgeri Kclanian 
yang sampai sckarang pun, seperti yang kila lengok bersania Dato' Yang Dipcriua, masih 
nienjadi dengan scliauya scbuah gerobok, Dato' Yang Dipcriua. 

YANG BHRHORMAT HAJI ABDUL HADI BIN HAJI AWANG (Wakil Rhu Rcudang): 
Mcngapa tanya hal Kclanian, tak tanya hak Terengganu? Oleh kerana itu saya jawablah hal 
Kclanian. 
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YANG BLRHORMAT DATO' HAJI ABDUI. RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Dato' Yang Dipertua, kila lahu Yang Berhoruiat bersama-saina dua liga orang Yang Berhoruiat 
yang Iain nieujadi Penasihai yang cukup pandai kcpada kcrajaau Negeri Kelanlan. 

YANG BLRIIORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Yang Bcrhorniat, ini meriijuk kcpada apa 
yang saya sebut dalani ucapau tadi masa kita am at tcrhad sebeuarnya. Walatipuu saya percaya 
inasih bauyak hujah-hujah yang akan diberi telapi uieinandang kcpada masa tcrhad dan niungkin 
rarnai lagi yang nak bcrcakap dan saya bercadang bersedialah nutuk bcrhcnti, insya Allah. 

YANG BLRllORMAT IIAJI ABDUL 1IADI BIN HAJI AWANG (Wakil Rhu Rcndang): Saya 
nak gulling - Mengguluuguya Tuan Yang Dipertua, bukan saja kita inengalanii niasalah politik, 
niasalah sosial, saya nak tckan dalani niasalah ekononii diniana kcrajaau negeri bcrgantung 
kcpada sunibcr tabii. suniber tabii hasil petroleum nicnjadi sunibcr yang diberi oleh Allah s.w.t. 
tctapi ditunipahkan kcpada perkara-pcrkara yang lidak mciiibina, yang tidak nicnghasilkan satu 
sunibcr yang lain sckiranya t'claga-tclaga niinyak itu kcring. Ini suatu hal yang bcrlaku, 
scbabnya tidak lain dan lidak bukan oleh kerana kerakusan dalani berpegaug kcpada fall am 
niatcrialisnic yang nicnganibil kcseuipalan daripada kcwaagan yang bauyak, yang ada yang lidak 
berl'ikir untuk luclakukau scsualu yang bersifat kepentingan kcpada generasi yang akan dataug. 
I)i anlarauya saya pcrnah nicniberi nasihat dalani niasalah pcrtauiau supaya nicnycdiakau projek-
projek pcrtanian yang nicnghasilkan liiakauan yang cukup bagi negeri. Saya masih ingat lagi, 
bila saya sanipaikan pcrkara ini dalani Dcwan ini ada Ahli-ahli Yang Berhoruiat uicnyatakan 
saya ulang hak tula, tiap-tiap tahun ulang hak tula. Mcmang saya ulang hak tula bcbcrapa 
tahun. Saya niembcri aniaran scbcluni daripada gcjala ekononii ini bcrlaku. Sekarang 
Alhamdulillah, kcrajaau pusat sudah menerima pandangan ini, incmcrlukan kcpada stralegi 
ekononii nicncukupkan niakanan ncgara scbagaimana yang dilakukan oleh ncgara-iicgara besar 
dalani dunia. Negara-ncgara gcrgasi industri scpcrti Anierika, Jcpun, 1 ugland dan lain-lain, 
walaupun nicrcka dianggap scbagai gcrgasi ekononii tctapi niereka nienipuuyai pcrscdiaan 
niakanan yang cukup. 

Jcpun nicniberi subsidi 99 pcratiis kcpada pcrtanian niakanan bagi uegaranya, 99 pcratus subsidi 
untuk nicncukupkan niakanan bukan subsidi untuk nak kenipcn pilihan raya, bcri subsidi lembu 
dua ckor, bcri dua liga ekor untuk pilihan raya. Dua liga ekor nak nicncukupkan niakanan 
bukan nicnycdiakau ladang bagi nicncukupkan daging bagi negeri. Ini scbagai satu eoutoh, 
bauyak tanah-tauah yang tcrbiar, kita bolch anibil manfaal daripada cnipangan Kenyir yang 
bauyak airnya bolch disalurkan kc kawasan-kawasan pcrtanian yang bolch nicnghasilkan 
niakanan. Sepatutnya pcrkara ini sudah lama dibtial, sudah lama dilikirkan oleh kcrajaau tapi 
bila terhantuk kcpala - bicul barulah nak scdar. 

Dan niudah-niudahan kcrajaau peka dalani aniaran-amaran yang saya bcri. Dan saya rasa 
sckadar itulah yang dapat saya berikan tcrinia kasih, Tuan Yang Dipertua. 
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YANG BHRI IORMAT HNGIK I .U KM AN BIN Ml'DA (Wakil Jabi): Bismillahi rahmam 

rahhim. Date' Yang Dipertua 

YANG BHRIIORMAT DATO' YANG DIPRRTl'A: Sila Wakil Jabi -

YANG BHRI IORMAT l-NCIK RUKMAN BIN MUDA (Wakil Jabi): Assalaimialaikuin, Halo 

Yang Dinertua. Ahli-ahli Yang Berhonnat, pegawai-pegawai kanan kcrajaan, penicrhati yang 

saya hormati sckalian. Mima nraat, Dato' Yang Dipertua lakttt iak dan sebab han nu pendek, 

sekcrat hari, inungkin. 

Sava bcrsynkur kehadral Allah s.w.l. kerana diberi pcluang unluk bersama-saina dalam 

ntenibahaskttn Tilah Ucapan Willi Yang Maha Mulia Tuanku yang telah mcrasnukau Pcrabukaan 

Penggal l'ersidangau Kceuipal Dcwan Undangan Negcri Kcsemb.lau pada scnialam. Saya tnsya 

Allah, tidak akau nicugan.MI masa yang panning dalam membahaskan litah Ucapan kc.ai.d saya 
akan pci'gj kepada pmka.a-pc.kara poke* yang lelah disan.paikan oleh kawan-kawau saya lad. 

Yang Bcrhoriual Pcrniaisuri dan Ayah Cik kita, Yang Bc.hotnia. Rhu Rcndang. 

Dato' Yang Dipcrtua, Ahli-ahli Yang Berhonnal, titan-tutu. dalam Tilah Ucapan Dull Yang 

Maha Mulia Tuanku, Willi Yang Maha Mulia Tuauku lelah bcrpuas han dcugan progrant-

prograni pe.nbaugr.nai. yang Iclal. mencapai urallan.al lahun sc.nasa dengan pcnrngkalan ........ 

dan taraf hidnp rakyat Tcrcnggann. Kalau Duli Yang Maha Mulia Tuanku sc.dm telah be,putts 

hali sctaku Kc.ua Kcrajaan yang sen.iasn .uerncrhati lindak-landuk k.la sclaku Wak.l-wakil 

Rakyat alaupun Ahli-ahli Yang Bcrhoriual, maka tidak syak lag. bahawasanya kepunptnan Ytng 

An,a, Berhonnat Dato' Scri An,a, Di Raja, Mcnleri Bcsar Tcrcnggann lelah ntempcrlthatkan 

sain pcrkara yang antat baik dan patut kita coutohi. Tidak k.ra saint, ada k.la dan lcrcnggami 

atanpi.il kita dari Kclantan, kilt, dari penbangkang attn, kita dari pihak kcrajaan. Kcrana pcrkara 

in.lt,h sebenarnvt, yang telah diberi alauput, yang tclah dipcrlaknkan olch Yang An,a, Bcrhornttt, 

Menteri Bcsar dengan barisau l.xconya dalam usaha kita unluk mcutantapkau keadaan 

kehidupan, keharnionian kita di negcri kita ini. 

Dalam tilah ucapan Bttgindt, yang lain, Bagindt, jugtt tclah nteuyaraukau sttpttya bcbcrapa 

program pcnggalakkatt stunt, ada dari scktor pelancongan tttattpuu scktor-scktor ltnn d.bcn 

pennmpnan lagi kcrana ini tclah tncnjciaskttn kepada kita bahawasanya melaltt, program-program 

yang tclah diautrkat, olch piht.k kcrajaan telah diberi sain ganjartn. yang balk ta.lt, kita sccara 

tidak langsunguya tclah ntcuainbahkan pendapatan kepada ucgen kita tni dan juga kepada scktor 

scktor yang akan tnentberi pnlaugau. Contohnya, dalam industr, pcudtdtkan scbagamtaud yang 

dinyatakan olch Yang Hcrhorntat Hxco Pcugerusi Jawatankuasa Peudtdtkan dan Tcknologr 

Tinggi Tereugganu. 

Cnma yang utcujadi tnasalah kepada kita sckarang tni ialah kita scntiasa inenalikaii apa tujuan 

yang dibnal olch pihak kcrajaan. Saya tcrtarik scbagaintana kata Yang Berhonnat Rhu Rcndang, 

in en vat akan bahawasanya scmasa pcrbincangan alaupun sent as a apa. saya tidak lahu sebab say< 

tidak Ahli Pari ini en, insva Allah tahnn depau saya bcrlandiug Parhmen pulak uumgk.n -

nicnyatakan bahawasanya orang yang pandai again a ialah sctan b.su Iciap. kita tidak ada scian 

bisu, yang kita ada jin bisu. Kcrana jin bisn ini scbagaimaua yang d.nyatakan olch saudara saya 
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ADUN Permaisuri menyatakan bahawasauya raasalah sembahyang tlna masjid saliii kampuiig 
yaug begin, berlelnasa di Parlimeu Setin. Saya aml.il con.oh, dalam DUN saya DUN Jab k a 
ada injnh niasjid dua kampung - t.ij.ih kampuug dua masjid dalam lu saya nak tcrang - ah M J 

masjid dalani dua kampung 

YANG Bl-RHORMAT DATO1 IIAJI MAM AT GIIAZ.AI.Hb BIN ABDUI RAHMAN (Wakil 
Laugkap): Dalo1 Yang Diperlua. ada tujuh bnah kampuug. dalam liap-ttap kampuug ada dua 

buah niasjid. 

YANG BKRllORMAT liNCIK l.UKMAN BIN MUDA (Wakil labi): Teriu.a kasih Abang 
Mai (KHTAWA) kit a Seliu ni memaug tolong menolong sebenamya. Jadi yaug 
uienjadi masaiah kcpada kita pihak pcu.bangkaug selalu mengkritik kcrajaan dia kata permgat 
liap-tiap kali Dewau bersidang pcriugat sokmo, peringkat sokmo ke pihak kcrajaan. Jadi. kl a 
pun dok pc,ruga, sokmo, peringkat sokmo nak suruh haul masaiah m. In. masalahnya gcjala 
sosial kerana pada sava gJjalu sosial ui kit. tidak iku, apa yaug lelah dihentahtt. dilirman dan 
i„ga disabda olcb Allah dan Nabi mcugcuai apa yang belul. Saya minla maal, saya tidak panda, 
agama. Tapi saya nak royal secara directnya bahawasauya masaiah kita sckaraug in,, kita, tidak 
payah flkil masaiah bagaimaua kcrajaan nak mcmbeuluk negcr, kita ,n, nak memullhkau 
kcadaaau, nak meuambahkan pcudapatan mcngalasi masaiah gawal letap, pcrkara .sal kna yaug 
lelah me,,jadi bala kcpada ncgcri kerana salah sal,, kercuah ialah daripada part, P™^^, 
Saya yakin dan pcrcaya bahawasauya kerana masaiah in, sudah tcrlalu lama. Kita pihak 
kcrajaan dan saya sendiri selaku Wakil Rakyal scnliasa bcrjumpa, scnt.asa berbmcang macan, 
man a masaiah ini berlaku? Macam maua masaiah iui bolch bcrurutan sampai sckaraug. clapi 
jawab mcreka yang scnaugnya, kalan kita ada ialwa kala hak nulla lak sah, gcrcnli kita man 
sembahyang masjid kcrajaan. Ini yang menjadi masaiah. 

Jadi, tuau-tuan Ahli-ahli Yang Berhormat sckalian, kita batik kcpada asal iaim dalam usaha kita 
nak uicmajukan negcri kila ini, kin, jangan lalai, kita jangan lupa apa yang lelah d.benarkano eh 
kcrajaan dan apa yang telah diarahkan olch Allah s.w.t. dan apakah yang d.larang olcb, AIM 
s.w.l. Jadi kila lak nak dalam Dcwan yang mulia ini, kita bercakap. kita ben coutoh Nab, 
Sill aim an, kila beri couloh Nabi Noh. kila bcri conloh 

YANG HMRIKJRMAT IIAJI MOHU ABDUL WAHID BIN HAII HNDUT (Wakil Wakaf 
Mcmpelam): Dalo1 Yang Diperlua, pcnjelasan. Saya rasa Dalo1 Yang Diperlua kcnaJAkai 
ini Dalo1 Yang Diperlua sendiri alas nan,a l'cugeriisi Jawatanknasa Peipaduan Ummah 
mcmanggil mesyuaral, dalani masa dua tahun lak mesyuaral. Ditubuhkan Jawatanknasa leisebm 
„„„,k mcngalasi masalah-masaiah yang sering dibangkitkan. Kalan nak bangk.t ,ntLsat.ah dua 
masjid Dalo1 Yang Diperlua, kawasau saya Wakaf Mcmpelam dab ada Masjid Ibkku Palr h. 
kcrajaan biua masjid lain. Di Suugai Reugas, kawasau saya - maspd sebcrang jalan saja -^dua 
masjid sckampuug yang kcrajaan bina. Kuala Ibai, 3 masjid. Mckah battyak lag, lek.t-dcka . 
Jadi hi art ah Yang Bcrhoruiai Dalo' Yang Diperlua sebagai Pcugerusi panggil mesyuaiat. dalam 
masa dua tahun dab lak beni.esyuarat dan jangan ada lagi Ahli-ahli Dcwan yang mcngungkukau 
perkara-pcrkara seperti ini. Tcrima kasih. Date' "Vang Diperlua. 

YANG BERHORMAT 1-NCIK l.UKMAN BIN MUDA (Wakil Jabi): Dalo' Yang Diperlua, 
saya sambuug sikil lagi. Masaiah masjid yang kcrajaan bina kerana masjid lama lu buruk, una 
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bak barn. Mckah inclining banyak masjid. Tetapi soalnya sekarang, awak dia in cukup lak 
cukup. makmuni dia 111 cukup lak cukup. Dan kalau susah sangal nak jadi Pengerusi Pcrpaduan 
I Jin m ah biar saya scndiri senang, biar saya panggil sendiri, niari tak mari. Saya lakutuya Yiug 
Dipcrtua panggil. lak mari, sibuklah ada lulah, ada nil ah. Jadi. kila kira .siapa yang nak jadi, 
kalau kila kir;i Ustaz Wahid, kila bcri Ustaz Wahid. 

YANCi BHRHORMAT IIAJ1 MOIID ABDUL WA111D BIN 11A.1I HN.DUT (Wakil Wakai 
Mem pel am): Dalo' Yang Dipcriua, saya cabar bolch keinukakan siapa yang lak ada dalani 
mcsyuarat? Sam a ada kila pembangkang yang lidak ada dalani nicsyuarat alaupiiu daripada 
kerajaan. Senaug. 

YANG BF.RHORMAT HNCIK LI'KM AN BIN MUDA (Wakil Jabi): Dalo' Yang Dipcriua, 
soal nak panggil insya Allah, kila akau panggil. Kerana saya rasa saya dah akan dilaulik 
Pengcrusi. insya Allah saya akan panggil (K1TAWA) 

Dalo' Yang Dipcriua. pcrkara yang nienjadi salu kcnyiluan alau sain pcrasaan yang sedili kepada 
kil;i Ahli-ahli Yang Bcrhonnal ialah usaha kila, dalani Duli Yang Maha Mulia luauku Iclah 
uiengiktiraf kepimpinan yang ada pada hari ini, kepimpinan Yang Amal Bcrhonnal Dalo Scri 
Aniar Di Raja dan juga barisan Kxco seria pegawai-pegawai kanan kerajaan dalani usaha unluk 
mcnipastikan bahawasanya rakyat di negeri kita ini dan juga program-program yang Iclah diatur 
ini niencapai salu lahap yang bcgilu nicinbanggakan. Maka yang nienjadi kcnyiluan scperli yang 
saya kalakau ladi bahawa kila inasih lagi tidak dibcri pcngikliralan olch rakan-rakau kila, Ahli-
ahli Yang Bcrhonnal di pihak pembangkang. Kerana saya iclah dilahamkan bahawasanya 
bcbcrapa rombongan daripada Kerajaan Negeri Kelanlau Iclah dalang dan berjumpa Yang Amal 
Bcrhonnal Mcnlcri Bcsar kila. Dalo' Scri Aiiar Di Raja, Mcnlcri Bcsar Terengganu unluk 
bclajar incngkaji dan nicngclahui pcrjalanan pcnladbiran yang dilakukan olch Yang Amal 
Bcrhonnal Mcnlcri Bcsar kila. 'lapi sayangnya mungkin barisan rombongan yang dalang kc 
Negeri Terengganu kila ini unluk nicngclahui dan bclajar lidak nicmberilahu kepada penasihal-
peiiasihal kanannya daripada Negeri Terengganu kita sendiri. 

Jadi, luan-luan Ahli-ahli Yang Bcrhonnal, pcrkara ini lidak akau dinalikan dan saya yakin kalau 
kila nak beritahu siapa-siapa yang dalang unluk nak bclajar dengan kila, cara kila nak ladbirkan 
negeri, cara kila nicinbuat bcbcrapa program unluk mcningkaikan laral pendidikan 
membasmikau keniiksinan yang ada di negeri kila ini. sudah icniu kila akau kemukakakan 
nanianya, insya Allah. Pihak kerajaan, saya rasa lidak lakul dan tidak main kerana kita berkata 
beuar dan kila akan niclakukan sctiap pcrkara yang baik. Kerana pcrcayalah wahai luan-luan 
Ahli-ahli Yang Bcrhonnal dari barisan pembangkang kerana kita seniua akan mati dan sctiap 
kita mcncintai syurga yang Iclah dijanjikan oleh Allah s.w.l. 

Sekian, wassalamualaikuni warahnialullahi vvabarokaluh. 

YANG BFRIIORMAT DAl'O' YANCi D1PHRTUA: Sila Yang Bcrhonnal Bukit Tuuggal -

YANG BLR1 lORMAT 11AJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukil Tunggal): 
Assalamualaikum warahnialullahi laala wabarokaluh. Yang Bcrhonnal Dalo' Yang Dipcriua, 
Ahli-ahli Yang Berhormal, Kctua-kctua Jabatan yang dirahniali Allah sckalian. 
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Saya ingiu mcngambil kesempalau untuk menjuujuug kasih di alas Tilah Ucapan Duli Yang 
Maha Mulia Tuanku vang mcrangkumi pclbagai aspek dan pengharapan. Salu pcrkara yang 
nicnarik pcrhalian sava ialali bcrkcnaan dengan seuluhan yang dililahkan olch Duli Yang Maha 
Mulia Tuanku ialah bcrkcnaan dengan seklor induslri pclancongan yang nierupakan leras 
pcrkhidnialan di Tcrcngganu. Scbagaimana yang kila scdia maklum pada lahuu 1997, kila lelah 
inelancarkan Tahun Mclawal Terengganu dan hasil daripada pelancaran Tahun Mclawal 
Terengganu iiu, kila lelah dikunjungi lebih kurang salu juia pelaucong saina ada daripada dalam 
negeri dan daripada luar negara. Seharusnya usaha-usaha ini dileruskan dan kila mengharapkan 
supava induslri pclancongan ini nierupakan salu daripada pcudapalan alaupun pulangan yang 
besar kepada Negeri Terengganu yang in an a Negeri Terengganu ini nieinpunyai tenipal-tempai 
yang menarik, lenipal-Ienipal sejarah yang begilu unik dan juga leiupal-lempal yang nieniberi 
kesau bukan saja dari segi kesan iliniah dan juga kesan dari segi rohaniah. 

Suka saya uienyatakan di sini beberapa pcrkara bcrkcnaan dengan untuk mencruskan lagi 
kedatangan pelancong-pclancong ke Negeri Terengganu yang lebih ramai. Kila seharusnya 
melengkapkan makiuiual-niakluniat nieugenai leuipal-ieinpal yang menarik dan juga perelokkan 
lagi usaha-usaha pcniugaran mesii dibual alau diperlingkalkan. Sudah pasli banyak lempal-
lenipat yang menarik yang boleh dikenal pasli dan dipugarkan niiluk dijadikan pusal pclancongan 
dan menjadi salu daripada tarikan kepada Negeri Terengganu dan pendapalan kepada Negeri 
Terengganu ini. 

Yang kedua, kila harus nieleugkapkan niaklunial-inakluniai yang belul kepada pemandu-
peniandu leksi. Saya boleh sebul di sini, pemandu-pemandu leksi. pcmandu-pcniandu van, 
pemaudu-peuiandu bas alaupun konduktor-konduklor bas alaupun pemandu-pemandu beca dan 
juga organisasi-organisasi lerienlu kerana terdapal kesilapan-kesilapan yang ketara lerutama 
sekali daripada pcmandu-pcniandu leksi dan van. Bila pelancong-pclancong yang daiaug ke 
negeri kila ini bertanya sesiialu niereka itu beri lnaklumat-maklumal yang sangat berlainan - kala 
yang lebih lepal maklumal yang sal ah. Dan bagi melengkapkan kepada pemandu-pemandu leksi 
ini kita perlu beri, kaiau katakan kursus, kila berikau kursus, kalau kila perlukan kuliah. kita 
berikan kuliah kepada niereka ini. Dan niereka ini juga pcrlu diberi penghormatan kepada 
kenderaan niereka. Umpamanya. kalau kenderaan leksi lu kila beri salu label, leksi ini boleh 
beri panduau kepada pelancong-pelancong dan hak yang lak boleh beri panduau kepada 
pelaucong in jangan beri label. Kalau kila pergi ke luar negara sekalipun, kila naik leksi mesti 
kila pilih vang dapal nieniberi maklumal kepada kila. Salah salu conloh yang lelah diberi 
maklumal yang salah kepada saya sendiri, saya lak nak sebutlah nombor leksi lu - bila saya 
lanya bcrkcnaan dengan Bain Bersurat. Jadi. saya pergi ke Kuala Berang ilu hari - dia kala 
Batu Bersural lu orang lulis, orang lulis alas batu, jadi batu bersuratlah, kala dia. Jadi, mungkin 
dia lak kenal saya 

YANC. BHRIIORMAT 11AJ1 ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Dato' Yang 
Diperlua. saya minta pcnjelasan sedikil - saya ingai duln cerita dah ui. ke cerila hak lain pulak? 
Dulu pernah cerila dah hak ni, cerila hak lain pulak. 

YANC. BHRIIORMAT IIAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit Tunggal): Pernah 
cerila dah? Sekali lagi. lak dengar? 
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YAN(i BLRIIORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Data* Yang 
Dipertua, dulu ccrila dah kisah ni, saya ininlak ccrita hak lainlah pulak (KB. 1AWA) 

YANCi Bl-RIIORMAT HAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit Tunggal): Tak 
apa, kila peringaikan. Tadi kaia kita nak pcringalkau, iugat mengiugat Til sal 11 daripada yang 
barns kila anialkan. 

Pcrkara yang kcliga ialah kita barns jnga pcrgiatkan lalihau-latihau kepada pcmandu-pemandu 
pelaucong. Sebab saya inclihat bcnda ni 

YANG BLRIIORMAT LNCIK OT1IMAN BIN MUDA (Wakil Ajil): Date' Yang Dipcrtna, 
ccrila tadi kalan bolch selcsaikan. pasal kila dari Ilnln Tereugganu nak antbil lindakan. Ccrita 
naik leksi tadi niacam tnana? Kalan bolch tcrnskan. 

YANG BLRIIORMAT IIAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bnkit Tunggal): Ccrita 
naik leksi tadi. niaksndnya saya tanya berkenaan dengan Bain Bcrsnrai. Saya kata bain bcrsnral 
ni dimana dijuinpai? Jadi. dia pun tak bolch jawablah sebab mnngkin pemandn teksi in dia tak 
lahn. Tapi bila saya tanya - Rata Bcrsnral ni benda apa? Dia kata bain bcrsnral ni orang tnlis 
alas bain. Bctnl dah dia jawab in tapi kalan kena pclancong daripada luar negara ataupun lnar 
negeri jadi bcnda In dia bual balik kc negeri ilia, bcratlah kita kata orang. Jadi, kita 
mcngharapkan supaya pcniandn-peniandn teksi ni jnga diberikan lnaklninat-uiakluuiat yang 
lengkap snpava bila dia bawak orang tn dak payah orang tanya dia ccrita scialu, sainpai di 
Wakal Tapai ni, kanipnng ni nam a Wakal Tapai kcrana bcnda ni-benda ni. Itu ntaksud sayanya. 
Dan Kuala Bcrang ni, sebab apa dinainakan Kuala Bcrang? Dia ccrila sclalu. Mintak maallah 
ni. 

Keniudian sclain daripada itu jugak 

YANG BLRIIORMAT MULIA TLNGKU l'UTLRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Tclcntong): Yang Bcrhonnat, ccrita pasal lepoh sikit. 

YANG BLRIIORMAT IIAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit Tunggal): Saya 
rasa kalan saya ccrita sebuah kanipnng kc scbuah kanipnng, kalan Yang Bcrhonnat Rhu 
Rendang nak dua jam. saya bolch antbil satu hari satn 111 til am. Jadi. saya mintak hak ni kita 
ccrita luarlah tak usah ccrita dalam Dcwanlah sebab orang lain nak am hi I pcluang nak cakap 
jugak. 

YANG BLRIIORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Ya, sila tcrnskan. 

YANG BLRIIORMAT IIAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit Tunggal): 
Keniudian pcrkara yang selerusnya ialah kita seharuskan mcnghidupkan jnga budaya-budaya 
yang positil dan kratlangan-krattaugan supaya dijadikan demonstrasi dan jnga penerangan-
pencrangan kepada pclancong-pclancong. Kita mcngharapkan supaya punca-punca pendapatan 
negeri ini bukan saja daripada pendapatan lain dan kita mengharapkau puuca iudustii 
pclancongan ni merupakan satu daripada punca pendapatan yang besar. 
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I)i samping im juga saya utohon iziu Dato' Yang Dipcrtua. saya mohou uiaaf supaya uiakhiimat-
maklumal ini juga dibcri kepada pcgawai-pcgawai kcrajaan dan juga kepada mereka-mereka 
yaug diauggapkan penting kepada keuiajuan pelaucougau di ucgeri ini lerutatna sekali kepada 
Jabaian Kebudayaan, Belia dan Sukan dimana kita mengharapkan supaya uiereka ini apabila 
mengadakan kursus-kursus seperti di Pupitk Semaugat, di instilusi-inslilusi dan dimana-mana 
saja pcrkara ini palul didedahkan kepada mereka. 

Di samping itu juga kila harus ingai nnluk menarik pelancong ini. pelancong biasanya mula-mula 
dia daiaug kc negeri kila ui, dia nak dalaug ke Bandar Kuala Tereugganu. Dimana Bandar 
Kuala Tereugganu ini pusal pentadbiran dan pintn utama datang ke Kuala Tereugganu ialah 
melalui darat dan juga inelaini udara. Saya rasa melalui laut tu kurang dah. Salah salu piutu 
kedatangan paling ulaina ialah melalui udara Icrulania sekali daripada pelaneoug-pelancong luar 
negara. Yang mana kila niengharapkan apabila mereka datang daripada Lapangan Terbang 
Sultan Mahniud itu ke Bandar Kuala Tereugganu ini sudah pastilah mereka akan melihal 
perkampuugau-perkampungan dan juga pembaugunan-pembanguuau daripada lapangan terbang 
ke Bandar Kuala Tereugganu. Kila niengharapkan supaya kerajaan dapat memberi perhalian 
yang serins, saya perlu ulangkan sekali lagi pcrkara ini walaupun saya pernah bercakap dalani 
Dewan pada sesi yang lepas, pembangunan serins di pinggir-pinggir bandar lerutama sekali 
pulau-pulau dalani Sungai Tereugganu, contohnya Pulau Duyuug. Sebab hari ini Pulau Duyung 
dikunjungi boleh dikalakan liap-tiap hari oleli pelancong-pelaueong daripada dalani ucgeri dan 
juga luar ucgeri. 

YANCi Bl-RIIORMAT IIA.I1 WAN ABDIU. MUTIAI-IB BIN I-M BONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato Yang Dipcrtua, penjelasan. Yang Berhormal pernah tengok dak pelaueoug-pelancong 
mari? 

YANG BHRHORMAT 1IA.I1 MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit Tunggal): Ya? 

YANG BHRHORMAT 1IA.I1 WAN ABDUL MUTTA1.IB BIN HMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Yaug Berhormal pernah tengok gok pelancong-pelaueong hak mari? 

YANG BHRHORMAT IIA.II MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukil lunggal): Unluk 
menjawab soalan Yang Berhormal, memang saya lengok. 

YANG BHRHORMAl HAJ1 WAN ABDUL MUTTALIB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipcrtua. kalau pernah lengok seluju gok dengan saya. H)r/< tu tak senonoh 
pakaian? 

YANG BHRHORMAl HA.II MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukit lunggal): Yang 
datang ke Pulau Duyung tu Yang Berhormal, saya tengok tu pakaiannya senonoh. Hak kat lain 
tu wallahualamlah. Kalau ke Batu Buruk, wallahualam, sebab saya tak pergi tengoklah sana tu. 
Sebab hak Pulau Duyung tu dia datang tu untuk melawat lempat pembinaan bot yaug terntasyhur 
di duuia, yang dilokus dalani lelevisyen di seluruh dunia. Jadi. lempat pembinaan bot tu depan 
rum ah saya. 
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YANG BKRIIORMAT HAJI WAN ABDUL MUT'IALIB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dalo' Yaug Dipertua, kalau Yaug Berhormal dapal duduk dckal airport lu, boleh lengoklah 
niaknanya scparuh in lak sampai 5r/i pun pakai baju. 

YANG. BHRHORM AT IIAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukil Tunggal): Saya 
lak pergi lunggulah di airport tu. Minta inaailah. Jadi, saya minlak sambung Dalo1 Yang 
Dipcriua. 

YANG BLR IlORMAT DAK)' IIAJI MAMA! GIIAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Dalo' Yang Dipcriua. Yang Berhormal Balu Buruk lu yang dia lahu sangal. dia 
Icngok ke? Yang Berhormal lengok? 

YANG BLRHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUT'IALIB BIN LMBONG (Wakil Balu Buruk): 
Dalo' Yang Dipcriua, jenis-jenis hak mari in saya kala 10^ lak scnonoh pakaiannya. 

YANG, BLRHORMAT HAJI MOHAMAD BIN ABU BAKAR (Wakil Bukil Tunggal): Saya 
pohon sanibung Dalo' Yang Diperlua. 

Penibangunau di pulau dan juga di sekilar laluan daripada lapangan terbang harus diberi 
perhalian yang serins leruiaina sekali di Pulau Duyung lu saya kala ladi liap-tiap hari ada 
pelancong-pelancong yang dalang lerutaina sekali daripada dalaui negeri pada musiin euli 
sckolah ni. Dan yang paling menariknya apabila niereka ui dalang mereka selalu uicninjau 
dalam perkanipungan itu dan salah salu daripada yang jadi anch, minla maaflah, Pulau Duyung 
lu dibenleng di lepi di bahagian depau dan di bahagiau belakang saja, di lengah dok benleng. 
Telapi Alhaindulillah, saya lelah niendapat jawapan daripada kerajaan negeri penibenlengan iiu 
akan disambung dan dilaugguhkan oleh kerana kegawalan ekononii. Sural lu ada kalau nak 
lengok pun. 

Dalo' Yang Dipertua. salu lagi perkara yang saya nak senluh berkcnaan dengan seklor sosial. 
Negeri Terengganu inerupakan salu negeri yang saya rasa sangal bcrluah. Berluah dalam erii 
katauya sangal murah hali. Kalau dibandingkan di ncgeri-negeri lain Negeri Terengganu adalah 
yang paling banyak sekali yang mengeluarkan banluan bulanan kepada penerima-penerima 
banluan. Ilampir 20.000 kila keluar banluan bulanan kepada penerima-penerima banluan. 
Telapi kila meugharapkau dalam kajian kila. banluan ini lidak akan diberi seeara berpanjangan 
dan usaha-usaha telahpun dibual supaya mereka ini dapal berdikari dengan harapan supaya 
niereka ini diberi banluan-banluan modal dan juga nienghasilkan hasil-hasil tangau sepcrli - saya 
mengesyorkan niereka ini mengeluarkan hasil-hasil langan gayuug yang dibual daripada 
lenipuruug. niaksudnya peralalan-peralalan lama supaya men jadi sebagai buah langan ataupuu 
kila kala sebagai cenderamala, liniba-limba upih dan kuih-kuih tradisional. 

Dan kila sedia makluni, kerajaan telahpun nienibantu pihak-pihak ini dalam berbagai-bagai aspek 
lerulama sekali banluan modal yang dilaksanakan oleh kerajaan seperli nielalui program Jaya 
Diri. program Amanah Ikhiiar. oleh .labatan Kebajikan Masyarakal, oleh LKIM. oleh KLMAS, 
J aba tan Perikanan dan Yayasan Penibangunau Keluarga. Salu perkara yang nienarik perhalian 
sava dan seharusnya nienarik perhalian luan-luan dan puan-pnau, Yayasan Penibangunau 
Keluarga ni bukan saja nicngeluarkan banluan itu bahkan diberi pulak ccnderinala kepada orang 
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vang melahirkan anak Icbih daripada cam orang. lui sab, pcrkara yang sanga. menariklah lap. 

dS^ "rang .encnin, saya ,ak ben sc.abo. anak lebih daripada cam. lak apa,ah 

liiungkiii sava lak layak. 

Duo' Yang Diper.ua. ki.a jnga haras merennug ken.bali bahawa dalan, kegawa.au ekonon.i dan 

peutadbirail ki.a haras dibcri pajian. Sebab kece.nerlanga,. pemadb.ran 
ki.a iui lelail meudapal Anugerah Ce.ne.lang sepcrl. bcntadb.ran lanah ScUU mtod.p.1 

peringka. per.a.na di peringka. negara. Dan labalan Tauah Kuala ierenggann n.endap,c«,a 

kedua di peringka. negara. lui merupaka,, sal.l daripada pcrkh.du.alan >ang haras k.la ..... 

buuggr Da" saya jtga .elah dhnaklun.kan bahawa ki.a iclah n.endapa. ,ah...ab danpad 

Perdaua Menleri sendiri bagain.ana usaha kerajaau yaug dipimp... olel. Yang Amal Bcrhonna 

Meuleri Bcsa, ki.a ....Ink n.cnabung di kalangan Wakil-wakil Rakya, dan ,.,ga driawarkan kepada 

pegawai-pegawai kcrajaan. Di.nana hari iui saya rasa Wakil-wakil Rakya, .clahpun .. c. aw b 

sural ...enabung san.a ada n.elalui Tabnng llaji, ASD1 dan sd.aga.uya, Kalau lak s.lap saya 

melalui Tabung Hajilah. 

Ke.m.dian saya inginlai. ...engan.hil peluang mcuyenluh scdiki. poli.ik wang ni. Saya „ak seuu.h 

bahagiaii hak sayalah, poli.it wang ni. Saya rasa ierlarik jugak di kawasan saya pada .ahu 

1995 ... ada sal., ken.pen yang dilakukan oleh Parti Seu.angal 46 yang seu.asa .... ...enja 
, dennui PAS - API'. Corita ni hukan eerita dongeng, ccnia scbtnarny . 

:r £* 46. h*, - 46 Trr -^ 
,li , '11,1k cik' kepada orang vang nienerinia bantuan imskii), mak uk kalau 1 art. 46 muuiig, 
ka'lsa^a meinulg baulnan lilak cik akan dinaikkan kepada RM2()1>.0.) - hak RM50.0U k... na.k 

RM21I0', kala dia. Tapi ...alang sckalilah Kawasan Bnkil T.mggal d, .ncnang. oleh Ban. an 

Nasional. 

Jadi, cerila yang ...enariknya, dua n.inggu se.elah saya jadi wakil 

scoraug han.ba Allah yang n.enarin.a banli.au, dia man u,enag,h jan,,. D.a kala Ok A J. 
• dia dak panggil Yang Berhonnat. dia dok kenal lag! Yang Herhonnal u.asa in, d.a pangpl Ok 

Aw an g Dia kala 'Cik Awang, sava mari ni saya nak Wn.nl janj.'. Saya kala jauji apa mak elk 

CT, ian » alau rnenrag mak cik hak bo,eh RM50.00 naik RM20., 00 . Saya pun any. 

s i a p a  v a n g  i a n j i  d u l u ?  D i a  k a . a  o r a n g  h a k  n . e n g e n . p e n  i u l a h  l a d . ,  s a y a  i r a u a s i r i a h  

o ring" vang n.eugcn.pcn saya lak nak sebutlah d. sin,, lap, memang orang 46ldl,. hak 

n.engcu.pcn iadi saya kalalab kepada mak cik in. hak .ianji In bukan p.hak saya mak lahn dok 

hak menallg ni parii .nana? Dia kala saya lak lahn mcnang hak .nana, d.a t.dak tahu meuang 

narli Baristl ke. parti 46. iadi, saya kaia saya ,ak bolehlah naik sebab bukan kuasa say , nak 

naik RM200.00, RM500.00. yang menaikkan ialah satu Jawataukuasa Saya (KJ 

km dah mak cik nak RM200.00 mak cik paiigkah apa? Pangkah 461 ah. pasal i u  v. - ' • • 

kata dia. Jadi. mak cik tak pangkahlah saya. tapi saya tak ^ ̂  
lanyalah dia - dah kalau mak cik pangkah 46. dah mak c.k nak dah pit.s RMM I . _ 
Cik Awang iangan potong, minla maal. minla ampun. In. poht.k wang. tapi lah bay lay 

w ai: 1 jC j an H n a k bed wang" l,u cara kern pen yang dilakukan oleh parti 46 duln. Sckarang 1 an, 

46 tak dok dah cimia saya sebutkan ni scbagai satu liputan sejaiah. 

Yang Herhonnal Da.o' Yang Diper.ua. saya suka jnga n.enycn.uh berkenaan dengan sistem 
pendidikan ki.a. Sis.cn, pendidikan ki.a kalau dibua. perband.ngan sava bual jugak 

5 9  



13 Mei  1998 

pcrbandingan lapi lidaklah scdalam sebagainiana yang telah diperkatakan olch Yang Berhormat 
Rhu Rcudaug ladi, dalani sisteni peudidikan kit a hari ini kadaug-kadang kit a tcrlupa dalani 
kurikulum kila sendiri sudah ada disclitkan atau dimcslikaii kepada guru-guru ataupun pendidik-
pcudidik yang dikalakan nilai-nilai niurui. Nilai-uiiai niurui iui sudah jadi teras si.si cm 
peudidikan kila. Unipanianya, dalani peugajaran kira-kira ataupun kila kata uialemalik. kila 
sebul salu tpaka dcngan sendirinya pendidik ilu akan uiengaitkan salu siapa satu. C uba kila 
sebni siapa yang salu ataupun kila kailkan secara lidak langsung - Allah s.w.t. satu saja. lapi 
dari segi pelaksanaan di runiah dan scbagainya ilu kila lidak harus perlikaikau lagi sebab 
kadang-kadang peudidikan bukan saja kila bnat secara lornial di sekolah, lelapi juga di sekolah 
saya pasti benda ilu lelahpun dilaksanakau olch guru-guru. 

Dan sislcni peudidikan di negeri kila ini bauyak bersilalkan l o c a l i t y  berdasarkan kepada 
Malaysia sendiri. Jusleru ilu marilah kila bersama-sama nieinberi perhalian agar sekiranya ada 
lagi kelouggarau-kelonggaran dalani penibinaan akhlak alaupun kegialan sosial yang berlaku 
dalani negara kila, marilah kila sama-sania nieniperbaiki. janganlah kata orang Terenggauu lok 
ke pihak kcrajaan saja'. I'mpanianya, saya bcri conloh sclalu, sebab saya beri conloh ni kena 
alas kepata saya, unipanianya ada salu kelika dulu bila ada salu orang bual salah kebelulannya, 
saya miula inaallah ni saya lerpaksa sebullah, yang bual salah tu orang in meniang saya pasli dia 
tak sokong saya - dia niengaku dia lak pangkah saya - jadi bila berlaku kesaiahan lu. dia kata 
pergi juuipa wakil rakyallah. Bila saya kaia. ini bukan masalah wakil rakyai. ini masalah kila 
bersania niaka pihak yang bertanggungjawab, orang-orang yang berkenaan dalani kawasan tu 
pun. dia kata wakil rakyai ad akan, wakil rakyai bual apa. Seolah-olah dia nak melcpaskan 
tangan bahawa benda ilu langgungjawab bersania. Pada hal saya lidak pilih sama ada dia lu 
orang PAS ke? UMNO ke? orang DAP ke? Orang apapun selelah saya nienjadi wakil rakyai. 
saya adalah bertanggungjawab kepada rakyai dalani kawasan saya. Saya lidak ada pilihan, saya 
lak bual pilih orang PAS begini. dak begini. Orang PAS niari niinla banluan persekolahan di 
runiah saya, kalau saya beri banluan kepada orang Barisan RM 100.00. orang PAS pun saya beri 
KM 100.00 juga. Sebab saya telah dianianahkan oleli Allah s.w.t. supaya kila uienjalankan 
lugas seadil-adil yang niungkin. 

Jadi, marilah kila sama-sania sekali lagi bersania-sania berganding bahu agar apa-apa kelemahan 
alaupun kelouggarau-kelonggaran yang ada ilu sama-sania kila baiki. Janganlah kila likir kila 
kila menyalahkan pihak kcrajaan saja. 

Sekian, walbillahi laulik walhidavah. wassalamnalaikuui warahmatullahi wabarokaluh. 

YANO BI'RflORMAP DAK)' YANO DIPHRTUA: Sila. Wakil Alur I.imbal. 

YANG BHRIIORMAT 1-NC1K YAHAYA BIN AI.l (Wakil Alur I.imbal): Assalamualaikum 
warhamtullahi wabarokaluh. Yang Berhornial Dato' Yang Dipertua, Ahli-ahli Yang Berhorniai. 
Ketiia-kctua Jabalan, scmua penierhali yang dihorniati sekalian. 

Alhahnidulillah, perlaina-perlanianya saya bersyukur kepada Allah s.w.t. dan niengucapkan 
terinia kasih kepada Dalo' Yang Diperlua, kerana meniberi laluan kejiada saya miluk lurul 
uiengambil bahagian mcmbahaskan Tit ah l-capan Sultan pada hari kelniarin. Perkara yang 
perl am a saya nak sebulkan Dalo' Yang Dipertua. soal berjimal cermal dalani suasana ekononii 
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kila yang semakiu hcrai ataupim dengan istilah Hxco kila scbui ladi, masih bcluni maatap. 
Walaupun pada periugkal awal dulu pikak kerajaan meramalkan soal ckonomi kita ini tidak 
nicngambil masa hanya uicrupakan niasalah senienlara tapi uampaknya semakin berlaruian, lebih 
daripada cnam bill an sekaraug ni. Keinudian, walaupun bauyak usaha-usaha pihak kerajaan, 
Menleri Kewaugan sendiri dua liga kali bcnlang di Parlinien, nauipaknya masih belum pulih. 
Keadaan nilai ringgil kila semakin jaiuh, harga baraug uiakin naik, sahain pun jatuh kepada 
orang beniiaganya. Cum a yang nienjadi sualu t'okus sekaraug ni yang diminlak oleh pihak 
kerajaan ialah penekanan kepada rakyat untuk bcrkorban. Sehingga sekaraug ni niiutak barang-
barang kemas, gelang alau apa pun uiintak dilaburkan. .ladi ini mcuunjukkaii bahawa kila 
sekaraug ni berada di satu keadaan yaug sangat kritikal. 

Maka oleh kerana ilu saya berseluju saugallah dengan scruan pihak kerajaan supaya rakyat kena 
ikat pcrul sikil dengan niasalah yang kila hadapi. Saya tak berapa binibang sangat dengan orang 
ramai Dato' Yang Dipertua, sebab kalau dia nak berjoli pun rnemang dia lak dok pi lis. Yaug 
saya lebih binibang dan me rasa sangsi ialah di pihak kerajaan sendiri sebab dia yang pegaug 
anianah duil rakyat sain a ada daripada royal ti niinyak. hasil cnkai dan sebagainya bagaimana 
mereka buat coutoh dalani berjiniat cermat. Jaugan nanti orang kata eakap tak serupa bikin. 
Sebab ilu saya ada tanya dalani soalau saya pada pagi lak dam nak jawab, berhubuug dengan 
sualu komitmen pihak kerajaan sendiri untuk mengiirangkan pemberian ataupun elaun-elaun 
yang mereka nikmati selama ini. Saya bercakap ni sebenaruya bukau kerana rasa dengki, lak 
dok beuda-beuda macam tu. (uiua saya sebutkan ladi kalau kita bercakap biar kita kata ada 
coutoh yang lebih suugguh sikil. Walaupun ada peruntukan kita tak berapa lahap sangat uak 
claim umpamauya, sebagai uieraikan kesusuhan rakyat yang lebih berat dibaiuliugkan dengan 
kita yang sudah bauyak kenuidahan. Barangkali kerajaan rasa berpuas hati dengan potongan 3 
atau 5'/( ilu. 

Dan perkara ini saya tertarik dengan satu kisah yang terkenal, dalani coutoh kepinipinau Islam 
yang berlaku pada /.am an Saidina Omar iaitu Oabeuor tu uamanya, kalau lidak silap saya - Uniru 
bin An'as. Dimana riugkas ceritauya dia telah dibawa kepada satu perbicaraan umum 
berhubuug dengan perasaan tidak puas hati rakyat kepada bebcrapa tingkah lakunya di hadapan 
Saidina Omar sendiri. Pertamanya, ialah ceritauya setiap hari dia masuk lewat, masuk kerja -
kita kata masuk pejaballah. Yang keduanya, sehari dalani seniinggu dia tidak masuk, lak 
nampak muka langsuug. Yang kctiganya dia lakboh jumpa orang pada sebelah malum. Jadi, 
Dato' Yang Dipertua, kalau kila kata /.anian kila benda-benda macam ni benda biasalah, ictapi 
rupauya Oabeuor ini, I'mm bin An'as ini sebenaruya seorang yang hebat, yang meugkagunikan. 
Dia dengan penuh rasa rendah diri telah meinberikan peujelasan kerana rakyat tidak puas hati . 
Saidina Omar sendiri bawak keniuka orang ramai, dia memberikan jawapan satu persalu yang 
mengkagumkan orang ramai pada waktu ilu. Dalani kes pertama dia kata sebab dia mari 
lewatnya setiap hari semata-mata kerana bantu orang puan dia kisar gandum. Dan apabila 
ditanya Saidina Omar, bukankah dia diberi clauu. kila kata mndah eakap ialah pembantu rum ah. 
dia mengatakan tidak sampai hati nak guna claim ilu kerana ramai lagi rakyatnya yang masih 
luiskin. Dan bila ditanya lagi dalani kes kedua. dia meugalakan dia cunia ada baju sehelai saja. 
Tak nampak muka satu hari tu kerana nak basub baju tu jugak. Keniudian kctiga tu, saya lakut 
masa kecederaan ui saya lak payah cerita. 
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Jadi, ringkasnya Uiiiru bin Aii'as ini kual pada dia jaga amanah rakyatnya daii gauibarau dia 
macam lu sckali schingga Pcgawai Baiiumal kaia, dia ui layak lerima /akal. Jadi, oleh kerana ilu 
Dalo' Yang Dipcrtua, apa yaug saya nak sampaikan mesej di sini bukanlah saya nak suruh 
Mcntcri Bcsar alaiipmi lixco-exco kiln ni pakai baju sehelai ataupuu lakboh ada pembantu 
rum ah, lidak. Cimia kita kata nak ambil ccrila roh ini biarlah kita kala apabila kita menjadi 
pcmimpin, biarlah kila ambil sain perasaan langgungjawab yaug lebih bersungguh dalaru suasana 
kcnielesclan, kegawalan ckonomi yang sedang kila hadapi sckarang ini. Kalau kila kala lakboh 
ambil semua pun roh daripada ccrila ini, jangan kila lolak scniuauya. 

Pcrkara yang kcdua, saya sebui Dato' Yang Dipcrlna ialah mcngcnai masalah perumahan rakyal 
icrulamanya rninah kos rcndah yang jugak dililah olch Tuanku Ai Sullan snpaya pihak kerajaau 
hendaklah nieningkaikan prcslasi dalam pcrkara ini. Walaupun ada l.xco sebul tadi, lapi saya 
yakiu dia jawabpun ilia lidak bcrapa pnas hali dcngan prcslasi kcrajaan, dcngan bantuan daripada 
pihak pemaju swasla unluk mcmbina rum ah yang bctul-bclul mencukupi kcpcrluan rakyal yang 
scbcnarnya. Jadi, dalam pcrkara ini kila bcrcakap soal kuanlili scjauh manakah kcrajaan bcnar-
benar koniitcd dalam mcmbangun dan jugak mcmbina rumah-rumah kos rcndah yang mana 
bilangan pcnduduk kila ni semakin be rl am bah. Jangan kcrajaan menjadikan masalah kegawalan 
ckonomi sckarang scbagai alasan unluk lidak mclclakkan pcrkara ini sebagai sualu kculamaan. 

Yang keduanya ialah mekanismc yang digunakan supaya pengagihannya, rumah-runiah yang 
iclah siap dibina ini dibagikan dcngan penuh kcadilan. Saya dalam sidang-sidang sebclum pada 
ini. saya 1'ikir saya aniara yang banyak bcrcakap bcrhubung dcngan soal perumahan ini. Kila 
selalu mengingatkan rakyal, kita sclalu mcngingalkan pihak kcrajaan bahawa soal-soal kcpcrluan 
hidup rakyal sama ada isu kemiskinan, pendidikan dan bcgilu jugak soal perumahan ini jangan 
dipolilikkan uanli lainbal laun kcrakusan kila ilu akan diperlihatkan olch Allah s.w.l. dalam 
kchidupan kila pulak. Saya ada lerima ad nan dan bual siasalau sendiri pcrkara scumpama ini, 
coulohnya dalam pembahagian rum ah di Pekan Bukil Payung. Diniana ada kes kcrana alas kes 
dianggap scbagai salu kcsalahan alau dosa kcrana dia orang PAS, namanya digugurkau scbagai 
orang yang layak mcmiliki rum ah tcrscbul. Sedangkan hamba Allah ni sudah lerima sural 
tawaran dan sudah bayar wang deposit scbanyak RM2.500 dan bayaran pindah milik scbanyak 
RM600 kepada Pcrbadanan Mcmajukan Iklisad Ncgcri Terengganu. Saya ada suratnya. Pihak 
kcrajaan boleh memberi apa saja alasan unluk mcnjelaskau pcrkara ini. lclapi kila lahu. siapa 
di belakang yang mclakukan kcrja kotor scumpama ni. Saya lahu ada orang menjadikan 
kawasan perumahan barn scbagai projek politik mcrcka. Saya dak sangkalah, dulu dalam masa 
/.aman ABIM dulu. saya nampak bagus lapi bila masuk I'MNO pcraugai lidak bcrapa jurus. 
Dalam saal-saal kila menghadapi kegawalan ckonomi biarlah kcrja dan lindak-tanduk kita jurus 
sikil supaya ada kcberkalannya dalam kila nak menyclcsaikan scsuatu masalah dcngan kcadilan 
yang kila lunjukkan. 

Dalo' Yang Dipcrtua, pcrkara yang sctcrusnya yang saya nak sebutkan ialah bcrhubung dcngan 
masalah air. Walaupun ncgcri kila ini belum lagi menghadapi masalah kegawalan air yang 
mcrunciug scbagaimana yang dihadapi di Lent bah Kclang lclapi kerajaau lidak boleh 
mcmandang ringan masalah ini daripada scgi pcrsiapan jangka panjangnya. Masalah kila ni, 
apabila kila sebul saiu-salu masalah yaug dilimbulkan kegawalan. ckonomi, air dan 
scumpamanya sclalu kila lepek - ini bcrhubung dcngan laklor luaran, ini bcrhubung dcngan 
faktor semula jadi. Jarang kila nak sebnt pcrkara ini scbagai salu pcringalau daripada Allah 
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s.w.t. ataupun scbagai suaiu bala daripada /VI1 ah s.w.t. di atas keleniahan-kclemahan kita, 
kcmungkaran-keuiungkaran kila. kcangkuhan sikap dan cakap-cakap kita dan seumpamanya. 
Kadang-kadang baik oraug bukan Islam pulak, saya ada teringat sain kes lanah runtuh di Gcnting 
Highland dulu ada Pengcrusi dia di situ scbut, dia kata itu Tuhan Allah punya kerja. Makna 
Icbih bagus oraug niacani ni. walaupun dia orang bukan Islam tapi dia balik pada Tuhan. Tapi 
kila selalu scbut, ini niasalah luaran, ini laklor yang di luar daripada kawalau kila dan 
seumpani anya. 

Dalo' Yang Dipcrtua. apa yang sava nak tckan di siui ialah tanggungjawab kcrajaan bukan saja 
nicnibckalkan air, tctapi yang tidak kuraug pcntingnya ialah nicmpastikan bekalan air kita itu 
niestilah berkualiti, bersih dan seumpamanya. Saya banyak torima aduan daripada orang rauiai 
nicngcuai pcrkara ini iaitu air kita ni. bukan saya kata scmua .sekali ni, air kita ni setengah-
sctcngah tempat banyak lagi hak kilning, banyak lagi hak bcrkarat dan scumpanianya. Paling 
akhir saya terinia ialah daripada penduduk kawasan Dungun yang meuggunakan Ioji air di Bukit 
Bank. Kcrana pengguna-pcngguna di l.oji Bukit Batik ni. saya likir ni niasalah lama dah orang 
kanipung tcrima air dalam kcadaau masin. Kita boleh tunjuk contoh dan Jabatan Bekalan Air 
sendiri pun ntemang ada keluar ileitis air hanya sesuai unliik mcmbasuh dan jugak bukan scsuai 
untuk minum, itu maksud sayanva. Jadi, olch kcrana itu apa yang uiendukacitakan saya ialah 
kes ini sudah lama sampai kepada pi hak yang bcrtanggungjawab tctapi tiada tindakan yang 
benar-benar konkrit telah diambil. Saya ada dengar ccrita. niasalah yang berlaku kcrana pihak 
kcrajaan tcrlaln nak jaga kepentingan pelabur-pelabur yang mcmbnka industri mercka dari 
bcrtindak sewajarnya mcnyclcsaikan niasalah ini Yang menjadi pcrcakapan orang rauiai 
sckarang ialah bagaimana kcrajaan boleh mcluluskan permit gali pasir sebegilu banyak, sudah 
duduk check, lebih kuraug 14 buah mcsiu scdi.il pasir ni daripada muara Kuala Paka hinggalah 
kc Durian Mcntangau tempat pant air ni schingga pant air di Durian Meutangau sckarang ni 
bukan scdut air sungai dah, scdul air lain dah - masin. Pengguna-pcngguna air yang 
meuggunakan 

YANG BliRMORMAT DATO HAJI ABDUL RASIIID BIN NOAH (Wakil Scbcrang Takir): 
Dalo' Yang Dipcrtua, Yang Bcrhormat Alur Li tubal ni dah tukar kawasan ke? Saya uanipak dia 
bcrcakap  ha l  Dungun  sa ja ,  d ia  bc r tukar  kawasan  kc  n iaeam n iana?  Ke  dah  bua t  p r e p a r a t i o n  
untuk sekali lagi Dalo' Yang Dipcrtua, di Dungun. 

YANG Bl-RIlORMAT LNC1K YA11AYA BIN AM (Wakil Alur Limbal): fnsya Allah, kita 
tidak bcrtanggungjawab di kawasan kita saja, kita bcrtanggungjawab kepada apa saja 
perkentbangan di lercngganti ni. Scbab itu orang bubuh di Terengganu. Jadi, Dato' Yang 
Dipcrtua, niasalah yang berlaku ni saya bint bang. Dulu saya bcrcakap bcuda ni, katanya ada 
tindakan, bcrheuti sckcjap scdut pasir ni. Selepas tu air moleklah. Apabila sanibung balik scdnt 
pasir ni air masin pulak - kawasan Paka, kawasan Kcrtih. di Felda dua, tiga ni ntemang tcrima 
air masin soknto. Ada Jabatan Bekalan Air jauji mulai scmbilan haribulan lima air dak masin, 
tapi saya check, selepas subuh tadi saya check lagi scbab tu saya kata saya bukan nak jaga 
kawasan Alur l.imba saja - saya check lagi, dia kata masin lagi. 

YANG. BKRHORMAT MU1.1A TLNGKU PUTHRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Telcnioug): Yang Bcrhormat rasa di Paka kc selepas subuh tadi? 
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YANG BKRHORMAT KNCIK YAHAYA BIN All (Wakil Alur Linibal): Ya, kita ada 
kemudahan. kila ada telclonkau? 

YANG BKRHORMAT MULIA TKNGKU PUTKRA BIN TKNGKU AWANG (AA'nkil 
Tclcn iong) :  Yang  Bcrhormat Alur Limbat ni, icrlalu angkuh dcngan statemenluya dan dcngan 
andaian-andaianuya keraua kila inempunyai program. Program unluk meugatasi tnasalah air ui 
bukan program bual hari ini esok selesai. Tanya soalau dan insya Allah kila akan jawab, jangan 
andaian dcngan lidak ada tindakan. Kila inempunyai program unluk kesejahteraan rakyal Negeri 
Terengganu. 

YANG BKRHORMAT KNCIK YAHAYA BIN All (Wakil Alur Linibal): Terima kasih, 
saudara saya ni, kawan saya lama sebenarnya daripada ITM lagi. Tapi saya lidak lahu macam 
mana dia ccpal sangai berasa hati sclalu. Bolch jadi 

YANG BKRHORMAT MULIA TKNGKU PUTKRA BIN TKNGKU AWANG (Wakil 
Tclcniong): Sebab Yang Bcrhormat tidak bcrtauggungjawab. Kila mcncrima anugcrah yang 
paling berjaya di Terengganu sistem pengurusan air unluk 199N, 1997 dan bauyak lagi. Yang 
Bcrhormat patut lahu, jangan hak yang masalah, memang ada masalah dimana-mana sekalipun. 

YANG BKRHORMAT 11AJI IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertna, kalau 
berasa anugcrah bolch macam ni, orang lukang beri anugcrah In lidak lahu jugak. Iladiah lak 
lepat lu. 

YANG BKRHORMAT MULIA KNGKU BIJAYA SURA (Wakil Paka): Dato' Yang Dipertna. 
saya duduk Paka, dak minimi air masin pun. 

YANG BKRHORMAT 1IAJI MOII1) ABDUL WAHID BIN IIAJI KNDUT (Wakil Wakal 
Mempelam): Di Paka. dak dengar Dato' Yang Dipertna, di Kijal bukan main seksa uak bolch 
air, air hak ada dahlah sikit. bual sirani padang golf. 

YANG BKRHORMAT HAH IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertna, takut 
Wakil Paka ni, dia mandi lain milium lain sebab dia dak berasa (KKTAWA) 

YANG BKRHORMAT KNCIK YAHAYA BIN All (Wakil Alur Linibal): Saya nak jawab gjtn 
gok Dalo' Yang Dipertna. takut masa tu dak duduk kawasan Paka dak. 

YANG BKRHORMAT MULIA TKNGKU PUTKRA BIN TKNGKU AWANG (Wakil 
Tclcniong): Dato' Yang Dipertna, sebab ilulah Ahli Yang Bcrhormat Alur Limbat ui kalah di 
Paka, sebab dia cakap tak scrupa yang sebenarnya. 

YANG BKRHORMAT KNCIK YAHAYA BIN All (Wakil Alur Limbat): Dato' Yang 
Dipertna, kita bcrcakap di Dcwan ni bukan kila nak bcrgurau Dato' Yang Dipertna. Kita 
bercakap bcrdasarkan kepada fakta. saya cabar ADUN Tclcniong adakah dia bolch mcuafikan 
ada bukti daripada Jabalan Bekalan Air bahawa air pada waktu dikeluarkan sural itu tidak sesuai 
diminuni, adakah kc dak? Jangan cakap merambang 
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YANG BliRI FORMAT MUI.IA THNGKU PUTHRA BIN THNGKU AWANG (Wakil 
Tclcmong): Saya lidak menalikan. masalah yang saya katakan kila ada program unluk 
menyclesaikan masalah ini. Jangau mcmbual tohmahan bahavva kila lidak bcrlanggungjawab. 
ITnluk meugaiasi scgara yang ditanya oleh Yang Berhorniai, vang scgcra dan jaugka panjaug kila 
ada dan dah sclcsai scbagaimana kila kalakan. Dan 

YANG BHRHORMAT liNGIK YAHAYA BIN Al l (Wakil Alur I.imbat): Saya dak kala pihak 
kerajaan lidak bcrlanggungjawab Dalo' Yang Diperlua, saya ingat boleh check rakantan. 
Bahkan saya neap teriina kasih pegawai-pegawai kerajaan. Jabalau Bckalan Air yaug 
bcrsungguh. Mcmang dia ada usaha. dia hanlar nun langki-iangki kc kampung-kampung tapi 
saya check dak cukup. Nak kabarnva mcmang air masin sungguh. langki air in dihanlar di 
kampung-kampung, tapi dak cukup. Saya kabar masalah ni. masalah saya bereakap benda 
ni daripada tahun lepas lagi, scbab in saya ulang balik supaya mudah-mudahan diambil tindakan 
scgcra. Jangan tidak nak bcla dua liga orang, orang-orang yang terlibal dengan projek pasir dan 
seumpamanya rakyai jadi maugsa. Takut-takut begitu, kalau tak dak Alhamdulillah. 

YANG BliRI IORM AT MUI.IA THNGKU PUTIiRA BIN TliNGKU AWANG (Wakil 
Tclcmong): lusya Allah, saya akan jawablah. Tapi andaian macam lu kila takboh. Bela orang 
lu, nak bcla orang ni - lohmahan yang tidak bcrlanggungjawab. 

YANG BliRIlORMAT liNGIK YAIIAYA BIN Al.i (Wakil Alur I.imbat): Dalo' Yang 
Diperlua. saya banyak nak bereakap bah air ni tapi saya bimbang kawan saya bcrasa hati 
banyak, lak apalah saya rai kc dia. 

YANG BliRIIORMAT DAK)' 1IAII MAMAT GIIA/.AI.Iili BIN ABDl'I RAHMAN (Wakil 
Laugkap): Dato' Yang Diperlua, air lak cukup pokok banyak mali sekarang. Pokok durian, 
pokok duku. dokong banyak mati. Ahli Yang Berhorniai daripada Batu Buruk pun kabar saya 
jugak daripada bulan satu sampai kc bulan lima ni kemarau pokok durian banyak mati, cuba 
eakap hal lu sikit. 

YANG BliRI IORM AT liNGIK YAIIAYA BIN AI.l (Wakil Alur I.imbat): Kita tak eakap air 
dak cukup, kila eakap air hak ada ni. hak dah boleh nak pakai. Scbab lu JBA sebut in, air ni 
scsuai untuk mandi dan basuk saja. 

YANG BF.RHORMAT DAK)' HAJI MAMAT GHAZAI.FF BIN ABDUl. RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Dah bagus. Dalo' Yang Diperlua, dia royal begilu. Kalau dia dak royal, kan orang 
minumkan jadi masalah pitlak, itu dari stratcgi dipanggilkan tadbir. Tuhan duduk di aras 
mcntadbirkan hal chwal makhluk dia. Jadi kila di sini pun cuba tadbir jugak masalah hal chwal 
kila ni. Mana ada utasa takdak masalah, pada satu-satu ntasa adalah masalah lapi kila tadbir. 
Tapi jangan buat andaian pasal korck sungai ambil pasir. nak bcla beberapa orang ni. ini dia 
panggil slanted punya ueapan. lak comcl Dato' Yang Diperlua. ucapan macam tu. 

YANG BHRHORMAT li.NGIK YAHAYA BIN AI.l (Wakil Alur I.imbat): Insya Allah, kita 
doakan masalah ini tidak akan berterusau dan tindakan-tiudakan yang begilu bersungguh-
sungguh akan dibuat. 
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Seterusnya Dalo' Yang Diperlua, saya nak scnluh sikil dalani masa yang sangai lerbatas iui 
kebinibangan kila bcrsama berhubung dcugan kcs-kcs gcjala sosial dalani masyarakal 
Icrulauianya di kalangan generasi niuda ataupun reniaja termasnk di kalangan pclajar-pelajar 
sckolah. Scbnllah apa saja isunya sania ada ubal baluk, pcnyalahgunaan dadah. pergaulau 
bebas, siuipau kondoniuya, simpan bahan lucahnya dan scbagaiuya sudah menjadi perkara biasa 
sckaraiig ini. Dari satu siidul saya berseluju untuk niengatakau bnkan niasauya sekarang ini kila 
nicnuding jari kcpada pihak lertcniu dalani meletakkan kesalahan alan punca mcngapa 
bcrlakunya perkara ini. sama ada niereka scbagai pemerinlah alau kerajaan, atau pemimpin 
masyarakal. alau ibu bapak, alau anggoia masyarakal keseluruhaunya semuanva 
bertauggungjawab. Sebagaimana aval yang discbui -

S e l i a p  d a r i p a d a  k a m u  a d a l ( d i  p c n g e m b a l a ,  v a k n i  p e m i m p i n  d a n  s e t i u p  o r a n g  a k a n  d i i a n v a  

sejanh manakah laiiggungjawab kcpada rakval alau kepimpinannya. Walaupun kila tidak 
menafikan perauan dan laiiggungjawab yang perlu dimaiukan oleh pihak-pihak lain, telapi 
kerajaan niempunyai sualu tanggungjawab yang lersendiri yang tidak bolch dilakukan oleh pihak 
lain. Apa yang perlu dilakukan oleh pihak kerajaan ialah yang boleh dilaksauakan sekarang, 
kena laksanakan sekarang dan yang beluui lagi dapal dilaksauakan, meslilah ada usaha yang 
brsungguh-sungguh supaya perkara itn dalani kemampuan dan biarlah ada Jramc-work dcugan 
izin, yang jelas dan diusaha sungguh-sungguh di dalani nielaksanakaunya. Rakyat harus dididik 
di dalani suasana kelslaman yang bersih dan pada masa yang sama ditutup ruang-ruang yang 
niembangkilkan eila-cila hidup bebas, berseronok, bermewah, melakukan kemungkaran dan 
scbagaiuya. Apa niaknauya kila bereakap berdegai-degar, kila ada jaguh pendidikan kila yang 
hebal bereakap soal masa depan uuimah dan sebagainya lelapi media massa kila, TV, radio, 
sural khabar kila bersikap hipokril. Kila nienganjurkan budaya nicrosakkan dan pemimpin lebih 
suka bereakap soal pembaugunan kebendaan sahaja dari mcngingatkan rakyal alas lujuan dan 
matlaniat apa dijadikan oleh Allah s.w.t. Ini bclum lagi niasuk kcpada perkara-perkara yang 
lelah dibineangkan oleh saudara saya daripada Rhu Rendang ladi. 

Fendek kala Dalo' Yang Diperlua, harus ada tindakan seeara bersepadu dari semua sudut dan 
bukan seeara doable .standard dcugan izin, barulah kila boleh teugok kesan dan barulah kila 
boleh kala sebagaimana Allah s.w.i. menyebul -

Apabila kila berazam dan membual persiapan sungguh-sungguh unluk nienangani persoalan 
gcjala sosial kila ni barn kila berlawakal kcpada Allah s.w.l. 

Sehubungan dengan ini, saya lerlarik dan mengueapkan lahniah kcpada pihak kerajaan vang 
lelah berusaha menibanguukau sumber mauusia sehingga berjaya niengeluarkan graduan pcrlama 
TAT I baru-baru ini. Apa yang kila harapkan luereka akan menjadi pekerja yang mahir yang 
niempunyai kualiti mengikul aeuan kila. Walaupun kursus yang diadakan sebahagian dengan 
kerjasama pihak Swiizerlaud dan United Kingdom lidak berniakna kila lerikal sepennh dengan 
eorak pendidikan niereka. Kila lidak mahu alas kerjasama ini pelajar-pelajar kila lidak 
uienipunyai kualili dalani soal pendidikan Islam. Saya ada terima aduan daripada ibu bapak 
yang mcnghantar anak niereka ke TAT I, yang mcrasa biuibang dengan akhlak niereka keraua 
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kalanya kurang dibcri pcrhatian dalani soal pcndidikan agama keraua lumpuan terlalu diberikan 
kcpada soal keniahiran. Tctapi kalau sudak diambil tindakan. saya nicngucapkan syabas kcrana 
pcnubuhaii TATI masih barn scnang kila nak adjust kalau ada apa-apa. Pcmibuhan TATI 
iiii 

YANG BHRHORMAT DAK)' DR. ABDUL I.ATI1T BIN AWANG (Wakil Bukil Payung): 
Pcujclasan, Yang Bcrhormal Dato'. Jadi. saya lerini a kasih ban yak, bcrilahu balik kcpada oraug 
yang beitauya Yang Bcrhormal lahu siapa dia dua tahun lepas pun sania, kurikulum pcndidikan 
again a Islam lelahpun kila laksauakan di sampiug nicmberi kuliah-kuliah agama tain bah an untuk 
nieuibeutuk akhlak dan sahsiah supaya keniahiran di kcpala pun ada. langau pun ada dan insya 
Allah di hati pun dapat, insya Allah itu yang kita b.uat sckarang. 

YANG BHRHORMAT LN("IK YAIIAYA BIN Al l (Wakil Alur I.imbat): Tcrinia kasih. 
Iiulah vaug saya scbul ladi, kalau sudah diambil tindakan. Pcnubuhan TATI ini, Dalo' Yang 
Dipcrlua, adalah perancangan kita sendiri yang scpatutnya kitalah yang niencorakkan pelajar-
pclajar ini. Apa yang kita inahu Dato' Yang Dipcrlua, supaya pcndidikan kita tidak terpisah 
antara nicnicnuhi kcpcrluan negeri dalani soal lenaga kcrja dan pad a tnasa yang sania utcnicnuhi 
kcpcrluan dan tanggungjawab utcrcka kcpada Allah s.w.t. Olch itu kita nierasa baugga kalau 
hasil keluaran TATI ini dan jugak institusi-iiistitiisi IPT yang ditubuhkau di negeri kita ini adalah 
terdiri daripada pcniuda-pemuda kila yang lincah dan nienguasai keniahiran mcrcka dan pada 
tnasa yang sania mcrcka nicinpunyai akhlak yang tinggi dan menjadi kcrja mcrcka scbagai satu 
ibadah hasil daripada pcndidikan Islam mcugikul acuan yang kila kendalikau. 

Jadi oleh kcrana niasa yang tidak mengizinkan, saya sctakat itu sajalah - Assalamualaikum 
warahniatullahi wabarokatuh. 

YANG BHRHORMAT DATO' YANG. D1PHRTUA: Ahli-ahli Yang Bcrhormal sekalian. saya 
tangguh Dcwan dan akan disanibung scmula jam 2.30 pctang. 

DliWAN DITANGGUIIKAN PADA PlIKUI. 1.00THNGAII MARL 

6 7  



13 Mei  1998 

pi ii.nil ~> 10 PHTANC' 

YANG BHRHORMAT DATO' YANCi DIPKRTHA: Mesyuaral disambung JW 
Ahli-ahli Yaug Berhormat yang ingin mengsnibil bahagjau uienibuha, k . 

Yang Berhorniat Wakil leluk l'asu. 

YANG BLRHORMAl' UAH ISMAIL BIN I1AJ1 MAM AT (Wakil Teluk Pa,.,-. 

Assalaimialaikum warahniatullahi wabarokaluh. 

v,, -.• V, - 3 

asuswsft a » i-rcrc.': -as: 

akan dapat keredaan Allah dan hcrolch kejayaan. 

I!ila nicnyebul kccdaa,, Allah s.w.b ,uaka ke.cdaau Allahilu 
niensyaralkau denga,, syaval ada be,kail ia.lu d.syaralka,, degan udanya ,akwa. 

depan kita ada salu ayal firman Allahutaala -

yJTV AjO') ^ 

XSMiWSKSJKflSrSw. -
Mu'ay. bill Jabal kepada Rasulullah s.a.w.. Mi, ay beikala -

,Sm p a k a h  fertdtwa iJk? Laid Ras,.lnllah s.a.w. bcrsabda -

^ * 
' ' ' 

s a m  «*»*-»• 

dan uieugikhlaskan pcngabadiau dm < y« didapati dari awal 
lidak dibcrikan penumpuan kepada pen.biuaan msan duuaua Utah 15. Raja mi, didapa 
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wuka sural lagi harapaii Baginda A1 Sullan supaya pcnnmpuan kcrajaan kcpada pembinaan insan 
itn dilitik bcralkan. 

Olek ilu amai scsuai sckalilah kila berbicara pada hari ini terbadap pcrkara tcrscbut. Apabiia 
disebut insan maka ia icrbagi kcpada liga unsur yaiig pcnling. Mauusia terdiri daripada akal. 
inbiih badan alau jasmani scrta hati. Maka .sudah icutu liga unsur ini perlu dilarbiahkan, dididik 
supaya nicugcluarkau insan yang bclul-bclul bcrguna kcpada Allah Taala, kcpada masyarakal, 
ncgara dan individu-individunya scndiri. Oleh ilu larbiah akal ialah deugaii nicuolak scgala 
bcntuk sirik dan melclakkau di dalainnya akidah yang bcgilu iailu nicngcsakan Allah dalaui apa-
apa bcntuk kchidupan ini. Bcgilu juga larbiah kcpada lubuh badan, jasmani ialah dcngan didikan 
syariat Islainiah dcngan niclctakkan syariat Allah scbagai arah pandu dalani hidup dcngan 
nicnolak scgala benluk pcrundangan yang lain daripada Islam, larbiah kcpada hati ialah dcngan 
lncngosongkan jiwa dari akhlak-akhiak mazmiimah, akhlak terkcji yang dianggap najis dan 
mcngh ias i  d i r i  dcngan  akh lak -akh iak  m a h m u d u h .  

Olch ilu pcrlu disarankan kcpada kcrajaan supaya mcngadakan tiga pcrkara, dcngan liga pcrkara 
ini diharapkan dapat mcncapai apa vaug dikchcdaki olch Allah s.w.l. Yang pcrtama ialah 
kcrajaan hcudaklah mcrangka suatu sukalau tanibahan icrhadap larbiah Islainiah alau pcndidikan 
Islam walaupun kila sudah ad a pcndidikan ncgara. Tclapi pcnekauan yang bcgilu serins pcrlu 
dibcrikan lcrulania kila sebuah negeri yang bcruama negeri Darul Iman - tempal kcimanan. 
Maka alangkah scsuai dan palutnya olch kcrana kila ramai daripada kalaugan oraug beragama 
yang menicrintah negeri ini supaya ada suatu wadah yang bolch dirujuk oleh semua negeri yang 
lain. 

Yang kedua, harapan jugak agar kcrajaan dapat mem program kan program masyarakal yang 
dapal mcnolak dan mcnghindarkan rakyal daripada program-program lagha alaupun program 
yang lidak mendatangkan lacdah malahan mcudatangkan beban kcpada masyarakal dan ncgara. 
Dan ini scpcrli mana finnan Allah Taala, di anlara orang-oraug yang bcrjaya -

M c r c k a  l e n i a n g  l e r l u u l a p  p c r k a r a  l a g l i t i ,  pcrkara yang meiaiaiKan mereka linggal atau mcreka 
mcmbclakangi. 

Saranan kcliga kcpada kcrajaan supaya adanya penubuhan badan H i  s h a h  alau badan kawalan 
yang bcrtolak dari pclaksanaan hukum syarial Islainiah uutuk mcncnlukau kcadilau dari semua 
pihak akan bcrkualkuasa di negeri ini. Scgala-galanya lidak akan tercapai kalau ianya lidak ada 
hasrat unluk mcncgakkan hukum Allah atau syariat Allah di muka bumi ini. 

Pcrkara kedua, suka sava menyentuh tcntang kegawatan ckonomi yang mcmbcri kesan kcpada 
semua pcrkara dan memaug kila pun tcrasa. Scmasa saya di bilik rchal kclika niakan lerdcngar 
di hujung-hujung telinga tcrasa benar sikil kuih lahuu ni. Jadi inilah salu conloh dan olch kcrana 
itulah bila menyebut pcrkara ini kadang-kadang kila bolch berlepas di ri, saya lak kalalah 
kcrajaan berlepas diri, saya kala din" saya scndirilah - boleh jadi kila katakan yang kegawalan 

S e s u n g g u h n y a  b e r j o v a l a h  o l e l i  o r a n g - o r a n g  y a n g  b e n  m a n .  Disebut ciri beriman -
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ekononii bcrpunca dari luar. Tetapi kita pernahkah kita b c m a d i a . s a b a h , hitting diri kila terutania 
diri kita iui kerajaan supaya kita hidup scbagai budaya yang memeriksa diri bukaa melihat 
kcpada iaktor-iakior ltiaran saja. Dimaiia budaya memeriksa diri dianggap satu pcrkara yang 
baik dan uieneapai keredaan Allah s.w.t. Sabda Rasulullah s.a.w. -

A p a h i l a  A l l a h  m e n g k e h e n d a k i  s e s e o r a n g  h a m b a  i t u  h o i k ,  l a  a k a n  h e n  yang pertamanya 
kefahainan dalam a gam a. Keduanya. Dia akan melilial keaiban dirinya sendiri. Oleh itu adalah 
penting kila niengclakkan diri kila dari cm pal pcrkara, yang enipat pcrkara ini ntcntbinasakan 
scmua orang. Scjarah telah nienipamerkan bahawa cm pat pcrkara ini jugak niembinasakan 
scorang yang pcrnah bcribadat kcpada Allah, NO,000 tahun nicngikul sclcngah talsir iaitu A/.azil. 
Dint ana pcrasaau ini kalau kita bolch hindari, kita dan kerajaan maka insya Allah, bautuan Allah 
akan dekat dengan kita. iaitu yang pcrtama - takbur, yang kedua - wujud, yang kctiga - riak dan 
yang keenipal - sum ah. 

Suka saya mcnghuraikan pcrkara takbur ini - takril takbur' itu ialah mcmaudang dirinya 
mclcbihi orang lain, yang sitat kescmpunraan tcrutanianya mcmaudang rcmch temch risalah 
Islam. Saya suka menyebut di siui scbagai suatu pcringatan untuk diri saya jugak dimana Allah 
Taala bcrfirmau dalam hadis Qurdsi -

,  > '  s " "  

S i f a i  k e t i n g g i a n  i t u  p a k a i a n  a t a s K n  d a n  . s i f a t  k e h e s a r a n  i t u  p a k a i a u  b a w a l i K u ,  b a i t i n g  s i a p i i  

menentang dua si fat mi akan Aku hancurkan. Oleh itu perlulah kita mcnghiudarkan si J at ini. 

Dan silat yang kedua silat "wujud'. Sebeluni saya menyentuh 'wujud', suka saya menyentuh 
pcrkara "takbur' supaya kita bcrsih dari sifat-sifal ini tc rut am a oraug-orang yang akan 
mclaksanakan program-program daripada jabatan-jabalan kerajaan. Saya suka menyentuh dalam 
pcrkara Jabatan Pcndidikan yang mana kita masing-masing jabatan ada pcrkara yang dipanggil 
rujukan dan rujukan kita kebanyakaunya ialah Jabatan Pcndidikan yang kita harap Jabatan 
Pcndidikan akan menjadi tonggak kcpada kcharmonian scmua masyarakat. Oleh itu saya harap 
Kctua Jabatan dan pegawai-pegawainya hcudaklah bcrsilat tawaduk, bcrsifat tcrbuka, dada 
tcrbuka dan merendah diri. adalah tidak luak kalau kita merendah diri kcrana sesiapa yang 
merendah diri Allah akan angkat diri. Dimana sabda Rasulullah s.a.w. -

i ^ 
S e . s i a p a  v a n g  m e r e n d a h  d i r i ,  A l l a h  a n g k a t  d m .  \  

Dan kcrana itnlah dalam pcrkara kedua saya akan menyebut bahawa silat yang perlu dijauhi 
ialah "wujud'. "Wujud' ini satu pcrasaau bahawa kita saja yang lebih daripada orang lain dan 
di sana Allah Taala -
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M a k a  j a n g a n  k a n m  b e r s d i  d i r i  k a n m  s e d a n g k a n  d i r i  A l l a h  l e b i h  l a l m  s e s / a p a k a h  y a n g  l e b i h  
b e r l a k w a .  

Dan si Hit ketiga ialah riak' - buat kerja iiiiluk menunjuk-uunjukkau dan yang kccmpai ^ sum ah' 
memperihaikan kcbaikan diri kita sendiri. 

Oieh iln cm pat perkara ini diauggap sirik kcci! yang pcrlu dijauhi oleh sent u a orang tcrutama 
kita niemcriutah negeri ini Icbih kcpada merujuk kepada hukuni Allah barulah Allah Taala 
ruemberi bantuan kepada kita. Alhamdnlillah, kita dianugerahkan Allah Taala dcngau geografi 
Ncgcri Tercngganu yaug am at baik sckali daripada pandanganuya bukit-bukau dan gunung-
ganang serta tan ah pant ah masing-masing utempunyai keistimcwaau yang mana gnnang-ganang, 
bukit bnkau itu tempat aliran snngai-siingai yang bolch dihasilkan tcrnakau dan tan ah pam ah 
nntnk sawah-sawah dan pcrtanian. Sttka saya sebut di sini, knrniaan ini perlu disyukuri dengan 
kita beilikir merancang snatn pcrtanian yang menibcri manlaat kepada scluruh rakyat negeri ini. 
Dalam perkara mcliiaskan padi di daerah Hesut dan Setiu, danjuga insya Allah di daerah-dacrah 
saya harap melalni Jabatan Pcrtanian dapat niengusahakan dengan sesnugguh-snuggnhnya 
perkara pcrtanian ini tcrutama sawah padi. Kerana ahli ckonomi nicranialkan hari ini Asia 
tcrutama Asia Tcnggara ntcngalaini keruntuhan atau kcjatuhau nilai-uilai ringgit atau nilai mala 
wang. Tetapi diratnalkan jugak sedikil masa lagi bnkau jalnh nilai, barang takdak yang 
dipanggil inllasi'. Apabila inllasi berlakn lebih snsah lagi daripada nilai jatuh. Dan untuk 
mcmbtiat pcrsiapan inilah ntannsia perlu kepada ntakan niaka scktor pcrtanian tcrutama padi 
perlu dianibil kira dalam mcughadapi inllasi yang bakal muncul. bolch jadi pada hari-hari yang 
kcniuka. 

Scmua perkara yang disebut tadi. yang kita bieara tadi tidak akan tcrlaksaua dengan jayanya 
kalau tidak adauya kcadilan. Tidak saya mcnuduh kcadilan itu kcadilan pengurusan atau 
keadilan pentadbiran sahaja tetapi kescimbangan yang telah Allah Taala lctak pada a/.ali lagi 
telah kita nodai iaitu dimana Allah Taala berfirman -

\ s ^ \ LrA. 

— ^ 
J a n g a n  s c k a l t - k a h  k a n m  w a h a i  m a n n s i a ,  m e l a m p a u i  h a  I  a s  n e r a c a  l i m b a n g a n  d a n  d i r i k a n  n e r a c a  
limbangan dengan kcadilan dan jangan kanm mcngiirangkan neraca limbangan. Ulainak 
Upasirim menalsirkan neraca limbangan ini ialah tnelaksanakan dengan httkunt Allah s.w.t. 
Oleh itu bila ianva dinodai niaka berlakulah kekurangan. sebagaimana disabdakan oleh 
Rasulullah s.a.w. \ 

J .  \ y v ) \ \ 

T i d a k  m e r e k a  i t n  m e n g u r a n g K a n  n e r a c a  d a n  l i m b a n g a n  K e c u a b  m e r e k a  d i b a l a k a n  d e n g a n  

kekeringan, kekonlangan atau kemarau dan kezaliman pemerinlah. Oleh itu saya salah satu 
anggola Dewan ini, saya rasa lidak dapat duduk diani kalau saya tidak bercakap dan meuibcri 
peringatan kepada kerajaan yang Allah Taala kuruia kepada mereka memcrinlah. Cumanya 
harapan saya agar sania-sama dalam hati masing-masing mcrenung dan bercita-cita untuk 
merujuk kepada al-Quran dan Sunnah Rasulullah s.a.w. 
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Kenapalah perasaan ini tcrlalu kcsal dan pilu, hoick jadilah jawapan dari Lxco bahagian Again a 
lerhadap soalan cadangan mclaksanakan dan mcntadbir undang-undang jenayah Islam ilu begitu 
riugkas dan kabur inilah niemilukan saya. Scolah-olah mcnandakan ada pennasalahan kepada 
beliau yang sengaja discnibnnyikan bagi menjaga bcbcrapa kepenlingan yang lain. Olch ilu 
scbagai scorang Alili Dewan dan seorang kawan, yang mana 

YANG BHRHORMAT DAK)' HAJI ABDUL RASIIII) BIN NGA11 (Wakil Scbcraug Fakir): e 

Yang Berhormal Dalo' Yang Dipcriua, mencelah - buruk sangka ni lak baik, Dalo' Yang 
Dipertua. Anggap-anggapan pun lak baik scbeuarnya. Dalo' Yang Dipcriua, lidak sesuai dcngan 
aval-ayal yang dibaca ladi, Dalo' Yang Dipcriua. 

YANG BHRHORMAT IIAJI ISMAIL BIN HAJI MAM AT (Wakil Tcluk Pasu): Yang 
Bcrhornial Dalo' Yang Dipcriua, Icrinia kasih kepada Yang Berhormal Dalo' Rashid Ngah yang 
incuibcri pcringalan kepada saya. Olch kcrana saya kala scolah-olah, saya lidak torture saya 
kata in sebab kita manusia ni, kalau lidak Alhaiudnlillah. Saya kala kalau ada masalah, saya 
rasa niacani ada masalah - saya rasa bolch jawab csoklah, insya Allah. 

Tctapi iugallah kila scbagai scorang insan kila diperlauggungjawabkan unluk mcugulainakan 
kepenlingan again a niclcbihi dari kcpcntingan-kcpenlingau yang lain. Kalaupuu ada lerasa apa 
yang saya scbul ini ineinang inenjadi labial kila sesaina incuibcri pcringalan bnkan saja luau-luan 
dari pihak kcrajaan. jugak kanii dari pihak-pihak pcnibangkang. 

Wassalaniualaikum warahmalullahi wabarokaluh. 

YANG BHRHORMAT DATO' YANG D1PHRTI 'A: Sila Wakil Tcpoh. 

YANG BI-RIIORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tcpoh): 
Assalamualaikuni warahmalullahi wabarokaluh. Alhanidulillahi rabbi alanii wabihi nastain. 
Yang saya hormali Yang Berhormal Dalo' Yang Dipcriua, Ahli-ahli Yang Berhormal sctcrusnya 
Kclua-kclua Jabatan dan luan-luan dan puan-puan sckalian. 

Bagi bcrsaina-sama dalam Til ah Ucapan Tuanku A1 Sultan, suka saya menyenluh bcbcrapa 
perkara yang bcrkailan dcngan Tilah Ucapan icrsebut unluk diambil pcrhatian dan pcrtimbangan 
daripada pihak kcrajaan dan mereka yang icrlibal bagi kepenlingan rakyal Ncgeri Tcreugganu 
khususnya dan Malaysia amnya. Di antara perkara yang discnluh di dalaui Titah Ucapan A1 
Sultan ialah berhubung dengan pcnibaugunan insaniah yang pcrlu dibcri penckanan di sanipiiig 
pembanguuan sosial dan ckonomi. Walaupun perkara ini baraugkali discbul namun ianya lelap 
mcrupakan perkara pcnling bagi sesebuah ncgara. Salu hakikal yang mcsli diakui bahawa usaha-
usaha yang dijalanlan olch pihak kcrajaan bagi mengimbaugi di antara keniajuan pcnibaugunan 
insan dcngan pcnibaugunan iixikal ini menauipakkan sualu kegagalan. Apa yang kita dapati 
bahawa sama-sama niaju, pcnibaugunan sosial inaju. pcnibaugunan keruniuhan akhlak pun maju 
juga - sama-sama uaik. Ini salu kejayaan yang diperolchi olch pihak kcrajaan scudiri kcrana 
mcnianglah scpcrii mana kila scdia makluni bahawa kcrajaan niesti dipcrlanggungjawabkan apa-
apa saja usaha-usaha yang dilakukan di ncgeri ini kcrana anianah telah diberikan kepada mereka 
unluk uicmbawa rakyal ke mana yang harusnya dihala-luju. Kalau kcrajaan beuar-benar ingin 
nicnipasiikan rakyal Ncgeri Terengganu ini nieujadi rakyal vang nicnipunyai kcpcribadian yang 
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mulia, kcpcribadian yang tinggi maka sndah tentulah program-program yang mcrupa pcudidikan 
rakyat bertcraskan kcpada Islam dilipal gandakan. Dan program-program yang bolch mcmbawa 
keruntuhan keperibadian rakyat hcndaklah dibasniikan. 

Dato' Yang Dipcrtua, scsnngguhuya kalau lihat apa yang discbnl dalani Tit ah Ucapan Tuauktt /VI 
Sultan menckankan soal pcudidikan. Kita tidak menalikan bahawa kcrajaan tclah banyak 
uienycdiakan pusat-pusat pcngajian sama ada di pcriugakl prasckolah. di peringkat rcudah, 
nienengah schinggalah kc peringkat yang lebih tinggi. Tclapi nampaknya usaha-tisaha ini 
kcbanyakannya ditumpnkan kcpada pcncapaian kcluittsan akadcinik laupa kita melihat kcpada 
kcsungguhan mcmbcnitik kcpcribadian dan akhlak di kalangan para pel ajar dan di kalangan 
rcmaja. Jadi, olch kcrana itnlah apabila kcadaan ini bcrlaku kcsannya ialah gcjala sosial, 
keruntuhan akhlak yang lahir daripada sisicm pcudidikan yang tidak mcnientiugkan didikan 
again a yang bcrasaskan kcpada tauhid scbagaimana yang dikchcndaki olch AJIah s.w.t. Yang 
Maha Mcngctahui tcrhadap kcperluan makhluknya. 

Dato' Yang Dipcriua, schubiingan dengan itu kesan yang begitu ketara pada hari ini akibat 
daripada program-program maksiat yang discdiakan atau lahir daripada pusat-pusat hiburau yang 
sciuakin tumbuh. dan juga pesta-pesta yang mcinbcri kesan uegatil yang dilibat sama dan yang 
digalakkan sama olch pihak kcrajaan. Perlantanya. kalau kita lihat pada hari ini, pada buian ini 
Pesta Pantai diadakan sccara besar-besaran scdangkan dalani masa yang sama kita dapati bahawa 
kcrajaan meinperkeualkan Wawasan SMIAT unluk mclahirkan manusia yang bertakwa, manusia 
bcriluiu dan bcrdaya saiug tclapi Wawasan yang sihat ini mclahirkan manusia yang tidak sihat. 
Wawasan saja yang SIIIAT tclapi manusia tidak sihat. Maksud saya tidak sihat ni, tidak 
bertakwa, tidak bcrilmu dengan ilntu scbagai ilmu - ilniu yang dikatakan ilmii yakni ilmu yang 
bolch nicnianlaatkan unluk diri dan juga niasvarakat, sclerusnya unluk mcmbiua ncgari ini 
negcri ini scbagai scbuah negeri yang dircdai olch Allah s.w.t. Sesuai dengan pauggilan negcri 
ini Darul Iman'. jadi kita semua sekali niemang bersctuju negcri ini nama "Darttl Iman' 
scbagai mcwarisi scjarah negcri ini. Tclapi kalau negcri saja scbagai ~ Darul Iman' tidak ada 
gun a kalau kcrajaan dan rakyatuya tidak berinian. 

Dato' Yang Dipcriua, schiibungan dengan ini saya 

YANG BKRHORMAT DATO' 1IAJI MAM AT GHAZAI.HL BIN ABDUI. RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Dato' Yang Dipcriua. pcnjelasan - Ada kc maksud Yang Berhorntal itu rakyat 
Negcri Tercngganu ni tcrdiri daripada orang yang tidak berinian atan kuraug berinian? Saya tak 
laham daripada ucapan tadi. 

YANG BHRIIORMAT HA.II ABU BAKAR BIN ABDUI,IAII (Wakil Tcpoh): Ada yang 
berinian dan ada vang tidak berinian. Dato' Yang Dipcrtua. 

Dato' Yang Dipcrtua. schubiingan dengan ini saya nicncadaugkan supaya pihak kcrajaan 
n ien i t i k -bc ra tkan  pcud id ikan  Is lam da lan i  suasana  yang  ada  pada  har i  i n i  dan  un tuk  s u r v i v a l  

ummah ataupun rakyat di masa yang akan dataug. Kcrana kalaulah kita tidak mengambil berat 
soal pcudidikan Islam di semua bidang kehidupan masyarakat pclajar, masyarakat belia dan 
niasvarakat dewasa di negcri ini sudah tcnlulah apa yang akan terjadi di masa yang akan datang. 
iniiah pcrlu kita mengambil pcrhatian daripada awal-awal lagi. Olch kcrana kita yakin dan 
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pereaya bahawa apabila akhlak di kalangan rakyal rosak. jaluh berudunt maka inilah akibalnya 
ekonomi kita pun jatuh berudimi juga kerana berpunca daripada kcnianusiaan itu scndiri. Kalau 
lidak dibina dengan akhlak yang niulia maka natijah daripada inipun dia akau uicnibawa kcpada 
siiaiii keadaau yang lidak baik. 

Yang Bcrhomiat Dale' Yang Dipertua, sclain daripada itn saya mcncadangkau juga di lenipal-
icinpat rekreasi yang nienjadi destinasi pelancongan bnkan saja dalani negeri mahupnn luar 
negeri snpaya diadakan kavvalan-kawalan dan peiaUiran-peraturan bagi memastikan bahawa 
icnipal-lcnipal rekreasi ini lidak disalah gnnakan dan dinbah nienjadi lenipal-tempat yang boleh 
nierebaknya gejala sosial yang perln dibendnng dari sekarang ini. 

Yang Berhormat Dato' Yang Diperlna, selain daripada itn saya ingin menekankau juga dalani 
perkara yang berhubtuig deugan keadaan sosial. Kalau kita lihai walaupun kerajaan barangkali 
menyalakan nnink menegakkan sebnah kerajaan adil letapi keadilan yang sebenarnya adalah 
diukur nielalni neraca al-Quran dan sunn ah Nabi s.a.w. Kalau kila lihai dalam soal 
pembahagian bantnan keniiskinan kepada rakyal, walanpun barangkali saya timbulkan dalani 
Dewan ini dan diperjelaskan oleh pihak kerajaan telapi inasih didapali bahawa ramai di kalangan 
rakyal kila yang lidak nianipu, yang lidak niendapat hak yang scwajarnya. Walaupun beberapa 
alasan dikeniukakan oleh pihak kerajaan, unipanianya diskriniinasi polilik niasih wujud dalani 
soal pembahagian, pengagihau kekayaan leruiamanya di kalangan niasyarakal di luar bandar. 

Yang Bcrhomiat Dato' Yang Dipertua, selain daripada itu saya ingin uyalakan juga dalani soal 
pembahagian duil hari raya dulu - yang tadi soalan saya lidak senipat dijawab - kila dapali 
bahawa pembahagiannya banyak berlaku penvelewengan walaupun kila dapali ada salu syaral 
yang dikenakau oleh pihak kerajaan untuk sesiapa yang layak niendapat duil hari raya pada hari 
raya yang lain, letapi dari segi pembahagiannya tidaklah menepati dengan sasaran. Kila dapali 
bahawa ada di kalangan incrcka yang layak mendapal leiapi lidak dibcri kelulusan. 

YANG BHRIIORMAT DATO' HA.II AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Daio' 
Yaug Diperlna, penjelasan - Saya barn deugar hari ni, kerajaan bagi duil raya kepada rakyal. 
Saya lak dengar lagi, hari ni barn saya deugar - kalau hari raya Cina dibagi ang-pow. hari raya 
puasa ni dibagi duil raya. Minla penjelasan, Dato' Yang Diperlna. 

YANG BHRIIORMAT IIA.II ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Yang 
Berhonual Dalo' Yang Dipertua, bnkan duil (tug-paw ni, duil tinluk persiapan menghadapi hari 
raya yang diberikan oleh Jabalan Hal Lhwal Agama Terengganu. 

YANG BLRHORMAT DATO' HA.II AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Itu 
zakat, Dalo' Yang Diperlna, bukan duil raya. 

YANG BHRI IORMAT HA.II ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Zakat pun duil 
jugak. 

YANC. BHRI IORMAT DATO' HA.II AZIZ (<' IBRAHIM BIN AWANO (Wakil Sura): Ialah, 
lapi duil raya dengan zakat ni lain. Duit raya ni Yang Berhormat, hari raya hak bndak-budak 
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inari bagi seriuggil, dua ringgil, m duil rayalah Hi orang panggil. 

YANG BLRIIORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Duil unluk 
rayalah walaupun duil in zakal. 

YANG BLRIIORMAT DATO' 11 All AZIZ (</• IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Kalau 
dak lahu tu, kala dak 1 aim sudahlali. 

YANG BLRIIORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Yang 
Bcrhonnai Date' Yang Dipcrtua, sclain daripada itu saya ingin ickankan juga masalah yang 
dihadapi olch peneroka I elda. Walaupun barangkali saya nicnyatakan dalam ucapau yang lain 
telapi perkara ini lnasih bcluni niendapal pcnyclesaian yang scwajarnya. Iailu mcuyeuluh soal 
harla pesaka dari tanah niilik yang diberikan kepada peneroka I elda apabila seorang peneroka 
uieninggal dunia maka harla pesakanya. Ian ah yang diniiliki itu diberi kepada waris yang 
seorang saja lidak kepada yang lain. Sedangkan nieugikul hukuni syarak bahawa seniua waris 
herhak nienerima harla pesaka ini. Jadi, kila harap supaya perkara ini dipinda olch pihak 
kerajaan kcraua dengan pindaau ini lidaklah merugikan pihak kerajaau dan jugak pihak 
peneroka. 

Sclain daripada iin khususnya sava nienekaukan perniasalahan yang dihadapi olch peneroka 
1 elda Belara yang nienibangkilkan soal hulang yang ditanggung oleh nicreka sclama ini. 
Mereka uiembuat aduan kepada saya, hulaug-hulang lidak lahu junilah. Jadi niereka mahu 
pihak kerajaan cam pur tangan dalam soal ini supaya peneroka Felda lidaklah menanggung beban 
hulang sehinggalah selepas daripada uiali pun masih tanggung hulang. Jadi oleh kerana ilu kila 
niengharapkan suatu pcnyclesaian dibual bagi niengalasi masalah ini. 

Dalo' Yang Diperlua, yang akhir sckali saya ingin menycnluh soal perniasalahan yang berlaku 
di 

YANG BLRIIORMAT DATO' HAJI MAMAT G.IIAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Laugkap): Dalo' Yang Diperlua, saya bukan mcnggauggu kerana saya nak bagi peujelasan nanli 
supaya saya lidak kcliru. Yang Berhormal mcngalakan ladi tanah milik peneroka lidak 
dibagikan mengikul faruid, ilu niaksud Yang Berhormal? Ataupun ada - itu lidak bcrapa jelas. 
lanah niilik alaupun dia menjadi peneroka dia uieninggal, haknya ilu diberikan kepada satu 
orang saja alaupun tanah yang sudah diberi niilik kepada dia dipindahkan kepada satu orang 
saja, lidak mengikul fa raid. Miulak dijelaskan. 

YANG BLRIIORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Ya, lanah ini 
hakuiilik, kemudiau apabila dia niati hanya seorang saja waris yang boleh inenerinianya. 
Sedangkan nicngikut hukuni syaraknya seniua waris berhak nienerima penibahagiau harla 
pesaka. 

Yang Berhormal Dalo' Yang Dipertua, yang akhir sekali saya ingin menycnluh soal 
perniasalahan yang berlaku di kalangan pekeija-pekerja Kilang Rapan Metro Pacific Sdn. Blid. 
Kekecohan berlaku di antara pekerja dengan syarikat kilang tersebul. Banyak atau ramai di 
kalangan pekcrja-pckcrja yang telah dianibil tindakan Icrmasuk peinbuaugau kerja. 
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pcngganlungan kerja, penahanan claim, pangkat dan sebagainya. Jadi pcrkara scpcrli ini 
walaupun kcrajaan dalani niasa yang sania menggalakkan pclabnran dari luar negeri tclapi 
pekcrja-pekcrja icmpalan khususnya rakyat Tcrcngganu ini mestilah juga dianibil perhatiau unluk 
kcadilan mcrcka. Jadi, olch kcrana ilu kila minta kerjasama daripada pihak kcrajaan supaya 
mcnangani niasalah ini, janganlah pcrbalahan di antara pekerja dan Persaluan Pckerja-Pckerja 
Perkayuan ini tcrus nicnems dcngan pihak syarikal iaitu Kilang Papan Metro Pacific Sdn. Bhd. 

Jadi. itulah harapan saya dan saya sckaii lagi nicngncapkan bcrbanyak leriiua kasih kcpada "Vang 
Bcrhonnat Dalo' Yang Dipcrtna. Walbillahi taul'ik wassalamualaikuni warahniaiullahi 
wabarokatnh. 

YAN(J BFR1 lORMAT DATO' YANG DIPFRTUA: Ya, saya jcnipm Wakil Raman Abang. 
Sila -

YANC. BHRHORMAT HAJ1 SliAl'lH BIN DAI ID (Wakil Rantau Abang): Assalannialaikum 
warahniaiullahi wabarokatnh. 

Yang Mulia Dalo' Yang Dipcrtna. Ahli-ahli Yang Bcrhomiat, saya rasa icrkilan sckiranya tidak 
sania-sama dalani 111 cm bah ask an Tilah Ueapau Di Raja yang bcrlakn pada pagi scmalani. 
Kcrana dalani Tilah ini ada pcrkara yang nicnarik pcrhalian saya. Walaupun pcrkara ini tclah 
discntuh bcbcrapa oraug sania ada pihak kcrajaan ataupuu pcmbangkang iaitu incngenai tcnlang 
pcnckanan kcniajuan rohani dan jasniani. Saya rasa pihak kcrajaan ncgcri di bawah pi in pi nail 
Yang Am at Bcrhormai Mcntcri Bcsar telahpun bcrjaya nicncrapkan nilai-nilai nturni kcpada 
masyarakat Ncgcri Tcrcngganu. Scbcnarnya saya hidup dua /aman - scbcluni merdcka dan 
lcpas merdcka. Pada tahun 1957, pada niasa ilu saya dapati sckolah agama hanya scbuah saja di 
Kuala Tcrcngganu iaitu Xainal Abidin. Sckolah Inggcris Sultan Sulaiman dan juga Ciraniinar 
School. Tapi pada tahun 195X, seinua dacrah tclah diwujtidkau sckolah-sckolah agama di 
Dungun, Kcmaman, Marang, I lulu Tcrcngganu, Bcsul. Jadi, di sini bahawa lcpas saja merdcka 
uampaknya kcniajuan agama ini iclah dianibil berat dan scrta mcrta tclah mcuubuhkan iustitusi 
agama ini. Dcngan ini mcnibcri pcluang yang lebih bcsar kepada rakval Ncgcri lcrcngganu 
unluk mcncari ilmu pcngclahuan tcnlang agama Islam. Kcrana ini mcnepati dengan tuututan 
agama Islam sendiri kcrana nicnuntut ilmu pengctahuan ilu nierupakan suatu yang wajib kcpada 
orang Islam. 

Kcniudian pada pcringkatnya, sckarang ini sckolah agama pendek kata bcgilu banyak sckaii dan 
kcmuncaknya daripada sistcm sckolah agama Tcrcngganu ini lahirlab apa yang kita kalakan 
KUSZA iaitu Kolcj Agama Sulian Xainal Abidin. Inilah kemuneak sisicm pendidikan agauia 
Ncgcri Tcreuggauu yang dipclopori olch kcrajaan Barisan Nasional. Barangkali sahabal saya 
Wakil Manir. nicniang bcrsama dcngan saya. barangkali Wakil lepoh jugak scmpat sipi-sipi 
sudali lentil tclah dapal mcnikinati bcrsama-sama bclajar di Sckolah /ainal Abidin ini. Pada 
niasa ilu penuntutnya tidak begitu raniai. hanya junilahnya lak lebih daripada 200 orang. Itulah 
kcniajuan agama. Jadi, asas itulah maka scbahagiannya ada antara kila yang mcududuki Dcwan 
ini pun daripada pendidikan Sckolah Agama /ainal Abidin. 

Kemuneak daripada sistcm pendidikan agama ini. Kcrajaan Pusai jugak olch kcrana melihat 
begitu banyak penuntul-penuntut agama Iclah bcrsclcrak di scluruh uegara Iclah mcnubuhkan 
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IJuiversiti Kebaugsaan Malaysia dan diwujudkan satu lakulii Islam. Sebenarnya lakulli Islam ini 
asasiiya daripada Kolej Islam seudiri. Ini menunjukkan bahawa kerajaau Barisan Nasional 
meniang pcka tcrhadap pendidikan again a ini. Jadi, kita tidak boleh nicngatakau kcrajaan lidak 
niengambil berat tentang pendidikan agania, saya rasa itu luduhan yaiig lidak lepat. 

Kalau kila lengok pnla perkara lain, sekarang ini pertunibuhan masjid-masjid, sckarang ini di 
seluruh Negeri Terengganu bilangan masjid lak kurang daripada 480 bnah masjid. suraunya 
beribu-ribu. Tetapi sayanguya walaupun masjid begitu banyak tetapi masih ada juga di kalaugan 
kila cuba mendirikan masjid-masjid yang lain untuk mendirikan Juniaat. Ini salu perkara yang 
inenycdihkan. Sedangkan dalani Islam kila bolch mendirikan niasjid yang lain sekiranya masjid 
itn lidak dapal menampung jemaah. Tetapi saya rasa masjid kila di Negeri Terengganu meniang 
besar masih lagi mampu iiiiiuk menampung jemaah-jemaah sembahyang Jumaat kila. Ini 
barangkali saya rasa ada perkara lain 

YANG BKRHORMAT HA.II WAN ABDUL MUTTA1.IB BIN l-MBONG (Wakil Balu Buruk): 
Penjeiasan, Dalo' Yang Diperlua - Salah ke diri niasjid? 

YANG BHRHORMAT HAJI SIIAI II! BIN DAUD (Wakil Ranlau Abang): Memang lidak 
salah, lelapi kita memang ada aluran dan peralurannva. Kila boleh di ri niasjid seberapa banyak 
yang boleh lelapi kila nieslilah ikut pcraluran yang lelah digariskan oleh Talwa sendiri. Kerana 
niengikul Negeri Terengganu sendiri Falwa Mufti - kila boleh mendirikan niasjid jarak niasjid 
sekurang-kuraug sain balu. lelapi ada masjid-masjid yang didirikan kurang daripada salu balu. 
Ini menjadi masalah. iujuan sebenarnya kila bual falwa ini supaya kita umat Islam di negeri ini 
bersalu padu, lidak limbul masalah. Jadi. di aniara punea-punca perpecahan yang ada sekarang 
ini sedikil sebanyak berpuncajugak daripada pembangkang. Ini pendapal saya. 

Kemudian ada jugak lagi nienyalakan kila meniang kerajaau negeri telahpun niengambil bcral 
sangal tenlang masalah kemiskinan. Mengikul laporau Pejabal Kebajikan Masyarakat Daerah 
Dungun saja bautuan yang kila berikan kepada penerima kebajikan masyarakat Daerah Dungun 
saja nienyamai sebuah Negeri Melaka. Makna banyaknya kila beri bautuan kepada orang susah. 
Tapi vang 

YANG BHRIIORMAT IIAJI IIARUN BIN TAIH (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato* Yang 
Diperlua. penjeiasan - Ke orang Melaka lakdak niiskin, yang takdak ramai lerima - lakdak 
orang niiskin? 

YANG BF.RHORMAT HAJI SI IA1 11; BIN DAUD (Wakil Ranlau Abang): .... mcnuujukkan 
banyaknya kerajaau beri kepada orang niiskin di daerah Dungun saja. 1 ltiuya di sini, uiana-
mana ada lerdapal orang-orang niiskin dengan tidak mengira kumpulan mana. asal niiskin kita 
beri. Kemudian. saya rasa dukacita jugalah ada lohmahan alau luduhan kila tidak memberi 
kepada parti-parti pembangkang. Sebenarnya ada sebab lak beri. Kadangkalanva begini - parti 
pembangkang ni dia berasa kadang-kadang takbur. sonibong. Maksud saya begini - kita beri 
kepada A, katalah UMNO, kadang-kadang kila beri kepada B - PAS, UMNO tak dapal. Apa 
beudamu, mil masuk UMNO saja bautuan lak dapat. Jadi, ini dapal koniplain daripada orang 
UMNO sendiri. Jadi niahu lidak niahu keadilan, memang dalani keadilan kila maknanva kila 
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beri yang hampir dulu, orang sokong kila bcri dulu - idi biasa, ilu adil. Kalau kila ada aaak 
kita. takkan kila beri anak orang dulu. Unfair, adil. 

YANG BHRIIORMAT IIAll 1IARUN BIN TAIB ("Wakil Maiiir): 'Ring Berhormat Dalo' Yang 
Diperlua, Wakil Ranlau Abang ni. barangkali terlupa orang sokong boleh dulu, orang bangkang 
bolch keniudian, dia lerlupa. .langan kita mengalasi si Tat Allah s.w.t. - Tuhan dia beri belaka. 
orang kalir pun beri, orang Islam pun beri, lakdak dulu - keniudian. Jadi, maknanya orang 
UMNO ni dia berlagak soinbong pada Tuhan lagi. 

YANG BHRIIORMAT 1IA.I1 SHA1TH BIN DAIJD (Wakil Ranlau Abang): Sebab in kita, orang 
kerajaan kalau kita bual jalan raya, scniua orang PAS boleh lain. Sekarang kita bual jambalan 
ni, seutua orang PAS kita tidak sekat. 

YANG BHRIIORMAT IIAJ1 I IARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Pasal dia ambil pitis belaka, 
dengan orang PAS pun dia ambil pitis gok. Orang lain ikut tu kena 50 sen belaka. 

YANG BliRHORMAT I1A.II SIIA1 II- BIN DAUD (Wakil Ranlau Abang): Yang ilu pasal nak 
bayar, ilu soal lain. Kalau tak nak bavar lain ikut sana - jauh. 1 ni adil. apa erli adil -

K i t a  l e l a k  s u a t i t  p a d a  t e m p a t n y a .  Kalau dia tak sokong kita. tak beri tak apa. Adil, saya rasa 
adil. 

Keniudian niasalah Lelda, saya pun ingat jugak sebab saya ni hidup lama. Dulu lahun 69, Lelda 
Jerangau, kita cuba kenipenlah penduduk-peududuk sekilar Jerangau tu supaya pindah ke I'elda -
tak ada orang nak pindah. Kerana ada penghasul-penghasut mengatakan bahawa kalau awak 
pindah ke rancangan l elda ini awak tidak akan dapat apa, cuma dia beri RM69.00 pada niasa 
ilu. Maka orang-orang I em pat an Jerangau tak pindah. Akhirnya apa jadi, akhirnya kita 
hanyalah nienjadi tukang tikani tandan. orang lain lauke. kila tikani tandan. Inilah akibat 
daripada dakyah-dakyah yang dibual oleh parti penibangkang - saya sedih. 

Keniudian kita dalam Tit ah Ucapan senialani ada uienyatakan Baginda Sultan telah liiemohon 
supaya kita menckaukan niasalah pertanian, ini saya rasa wajar kita bual. Alhanidulillah, 
kerajaan Negeri Terengganu sendiri telahpun bual, walaupun perkara ini tidak disahkan cuma itu 
hanya untuk diperingatkan lagi, kerajaan telahpun nienganibil perjalanan vang dahulu daripada 
ini. Saya masih ingat lagi. niasa lahun 60-an, niasa aruah Dalo' Ibrahim Fikri dulu, kita nak 
ambil nak ganti penulupau Bukil Besi. Pada niasa itu tak salah sayalah kalau ada diiit pun cuma 
sekilar RM5(),0()0 ataupun RM5l)0,()0() saja nak bual ladang di Sungai long. Tetapi dengan 
kesungguhan kerajaan negeri pada niasa ilu, dengan hasrat supaya nak niemberi pekerjaan 
kepada pekerja-pekerja Bukil Besi, Alhanidulillah dengan berkal kesungguhan akhirnya Ladang 
Sungai Tong berkeuibang begitu rupa sehingga sekarang ini kita dapali bukan hanya dapat 
nienampung pekerja-pekerja Bukil Besi tetapi telah niemberi basil pulaugan yang besar kepada 
kerajaan Negeri Terengganu sendiri. Dengan itu. sekarang ini pulak kerajaan negeri telah 
meuubuhkan di bawali Perbadanan Meniajukan Iktisad Negeri Terengganu (PMINT), 
menubuhkan Ladang Rakyat yang berjalan dengan baik. Keniudian Kumpulan I.adang-ladang 
dan baru-haru ini saya dapal laporan bahawa pihak ladang-ladang ini niendapat keuntungan yang 
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besar sehinggakau l acking Rakyat, saya kira lelah mendapat keuuluiigan RM12 jula. Salu 
kcjayaau yang besar. Kita palui beri pujian kcpada pihak PM1NT kcrana lelah berjaya di dalain 
peugurusaii pertauiannya. 

Kemudian, saya memang berasa sinipali dengan apa yang diucapkan oleh sahabat-sahabal saya 
Wakil leluk Pasu. I)ia kata, kita ni scbagai orang Islam scharusnya kita jangan ada perasaan 
takbur, perasaan wujud, perasaan riak, perasaan sutnab - itu meinang ajaran Islam. Tetapi apa 
yang diamalkan selengah daripada kita sebalikuya. Kcrana saya lihat apa yang dibuat oleh parti 
pembaugkang sekarang ini, kalan cerantah-cerauiah inereka secara besar-besaran. Ini saya rasa 
sania ada nak kategorikan scbagai riak' ataupuu ia dia 'wujud', atan sum ah. Kalan 'riak' 
boleh kata jugak nak memperlihatkan manusia, itu ada lujuau lain, tujuan politik. Sebab itulah 
kita lihat sauipai sekarang pun nanipaknya Parti PAS tnasih lagi tidak dapat nak memeriiitah 
negeri ini kcrana keniuiigkinan ada pcrasaau-pcrasaan 'wujud'. jjerasaan 'suniuah', perasaan 
takbur' dalani diri, sebab itulah nak buanglah silat tersebut. Sebab itulah orang UMNO. 

Baiisan Nasional dia tidak ada silat takbur'. kalan kita buat perjumpaan hanya dua tiga saja 
sebuah ruinah, itu saja sikit-sikit - tak rantai. lak tunjuk orang. Ini lebih berkesan. Icbih 
berjaya. lak kata orang puiak in. kita cum a beritahu kita saja. Sebab itulah saya rasa, kena 
ikutlah orang UMNO. Dan kalau boleh saya rasa, saya sent semua kalau boleh orang PAS ni 
niasuk UMNO semua. 

Sekian, terima kasih. 

YAN(i BI-.RIIORMAI DAIO' YANO DIPHRTUA: Terima kasih. Ahli-ahli Yang Bcrhonnat 
sekalian. saya tangguhkan Dcwan dan disambnug balik jam 3.50. 

1)1-WAN DPI AN'G( Hill KAN PA DA PUKUI. 3.25 Pl-TANO 
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Pl'KUl. 3.50 Pi-TANG 

YANG BERIIORMAT DATO* YANO DIPl-R'PUA: Mcsyuarat disambung seniula dan saya 
jcniput Yang Berhorniat Wakil Wakal Mempelani. 

YANG BHRIIORMAT 1IA.II MOIID ABDUL WAIIII) BIN HAJI I-NDUT (Wakil Wakal 
Mempelani): Bisniillahi rahniani rahhiin. Assalaimialaikuni warahmalullahi taala wabarokatuh. 

Yang Bcrhorniai Dalo' Yang Dipertua Dcwau, Ahli-ahli Yang Bcrhorniai, pegawai-pegawai 
kcrajaan, para pcnicrhati yang saya hormati dan saya kasihi sckalian. Perlania-pcitauia saya 
syukur kepada Allah s.w.i. kcrana saya dapal berpeluang unluk nieuyatakan dan bercakap scdikit 
sebanyak. Mengucap tcrima kasih kepada Dalo' Yang Dipertua dan pada satu hari ladi kita tclah 
mendcngnr ramai di kalangan Ahli-ahli Yang Bcrhorniai lelahpun nicniberi pandangan da lam 
membahaskan Tilah Ucapan Tuanku A1 Sultan senialani. Dan saya iusya Allah, akan 
niengantbil niasa yang scdikit untuk nicnibcrikan pandangan saya tcnlang bcberapa perkara yang 
saya rasa pcrlu dibcri bcberapa ulasan. 

Yang pert am a Dato' Yang Dipertua, saya perhatikan di ntuka sural dua bila nieuyentuh masalah 
kegawatan. disebutkan bahawa lakior-laktor luaranlah yang incnyebabkan berlakunya krisis yang 
tersebut yang lidak dapat dikawal oleh negara. Yang Berhorniat Dato' Yang Dipertua, lakta iui 
bagi saya am at uicngelirukan dan perlu diberi penjelasan yang lebih teliti. Oleh kerana sebeluni 
daripada ini pun Dalo' Yang Dipertua, pihak kcrajaan senantiasa ntenanani dalant peniikiran 
rakyal bahawa asas-asas ekonouii kita kukuh, fundamental kita kukuh. pertunibuhan ekononii 
sebeluni ini tunibuh dengan kadar lebih daripada tt'/f selahun sclania lapan taliun bcrlurul-tunit. 
Pelabur asing dan dana asing dataug mencurah-eurah, pasaran sahani naik dengan cepat dan 
iudeks sahani di BSKI. menceeah lebih daripada angka seribu cuipat ratus mala, bank-bank kita 
kukuh dan dikatakan stabil. l'ersoalannya sekaraug Dato' Yang Dipertua, kenapa scnario 
ekononii nierudum dan dikejutkan dengan kegawatan yang meniberi kesan ketara kepada 
pertunibuhan ekononii. Kenapa bila kila kata asas ekononii kita kukuh. fundamental kita kukuh 
letapi lidak nianipu dan lidak ada daya lahan untuk uienangkis apa lagi untuk nak kawal taktor-
laktor daripada luaran. 

I'erdaua Mentcri, saya ingat lagi bila berlaku krisis ekononii yang niula-ninia sckali kata George 
Soros, spekulalor wang yang incnyebabkan antaranya puuca kegawatan ekononii. ianpa dia 
seudiri lidak mengakui yang dia scndiripitn boros, sekaraug teugah duduk buat rum ah besar di 
Putra Java. Hnani bulan meugambil niasa unluk nak niengatakan kepada Soros tanpa tidak 
duduk dan lucuiberitahu secara lepat, sccara terperinci puuca sebenar yang berlaku kegawatan 
yang kila di Terengganu pun lerasa jugak lerasa jugak panas dan perilnya. letapi bila (jeorgc 
Soros cabar untuk berdebat cli Hong Kong, dia tak be rani walaupun dua-dua pada niasa itu 
bcrada di Hong Kong. Sebcnarnya Dato' Yang Dipertua, pakar-pakar ekonomi tclah nicnibuat 
analisa dan ntenegaskan bahawa kerja spekttlator saja tidak boleh dan tidak nianipu unluk 
niengganggu-gugat ekononii sesebuah negara. Ilakikat sebcnarnya ialah asas ekononii negara 
tidak kukuh. 
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Lkonomi ncgara lunibuh bnkan alas asas produktivili yaiig linggi tapi alas asas sebab modal 
asing dan buruh asing, di samping hutaug asing yaug icrus meningkal. Ncgara meughadapi 
masalah delisit akaun scniasa yaug sangat linggi, sama linggi deugan ncgara Mexico yang 
bankrap pada lahuii 1994. Nilai mala vvang kiia jaluh schiugga ke paras 45 hingga 50$, indeks 
sahani jaluh dari scribn cnipal rains mala kepada paras kurang daripada cnam rains mala 
mcnycbabkau lcbili daripada senibilan rains bilion ringgil Malaysia hilang di pasaran s*iham. 
cnkup uuluk dua lahun pcngclnarau ncgara. Lkonomi ncgara lunibnh berganlnng kepada hulang 
dan dana asing. Ilulang Inar sckior svvasla meningkal 80$. hnlang kerajaan meningkal 32$. 
hulang bank dalam negeri meningkal 30$ . Lkonomi vang berteraskan hnlang dalam sisiem 
kapitalis yang nieugamalkan riba dan interest lermasuk Negeri Terengganu yaug dijangkakan 
pada lahun  Neger i  Terengganu  akan  dapa l  RM9 ju ta  dar ipada  pe labnran  da lam bank ,  da lam f i x e d  
d e p o s i t .  

Selain daripada itu kedndukan kcwangan yang saya sebnlkan ladi, iaktor lain ialah ri/.ab 
anlarabaugsa ncgara yang rendah berbauding dengan Singapura dan juga polilik vvang dan rasuah 
yang makin kctara dan leruk dalam ncgara dan dalam negeri yang lelah banyak dikupaskau oleh 
Ahli daripada Rhu Rendang ladi. Jadi kemelul dan kegawalan serin krisis ekonomi sekarang 
sebenarnya lelah menjadi crisis of confident deugan i/in Dalo' Yang Diperiua. Krisis keyakinan 
dimana sekarang ini pclabur asing dah bnal lari dana. Dalam bnlan l ebruari, pada bulau 
Februari yang lepas bnkan saja pelabnr asing, bnkan saja rakyai asing lapi rakval Malaysia 
sendiri. rakyai lempalan sendiri lelah bnal lari keluar duil kerana tidak yakin kepada sistem 
kcwangan yang ada. Dalam keadaan ini pun kepimpinan ncgara sibnk unluk menyelanialkaii 
syarikal-syariikat anak-beranak dan syarikal-syarikal kanin kerabai, dan syarikal-syarikal yang 
ada kepentingan dengan parli penierinlah. yang leuat walaupun lerpaksa gnna tabling dan duil 
rakyai. 

YANG BHRHORMAT DATO' 11AJI MAMAT GI1AZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
l.angkap): Dalo' Yang Diperiua, pcnjclasau. Dia sebul sum be r makluamt in. ini sum be r pakar 
ekonomi dalam ncgara ke alaupun di sural khabar dan majalah asing, Dalo' Yang Diperiua. 

YANG BLRIIORMAT IIA.fi MOHD ABDUL WAHID BIN IIAJI LNDUT (Wakil Wakal 
Mem pel am): Dalo' Yang Diperiua, laporan yang saya kemukakan ni ialah laporau yang boleh 
disahihkau dan laporau yang diteriuia daripada laporan-laporan vang dilerbiikan dari masa ke 
semasa oleh pihak kerajaan sendiri. Dalo' Yang Diperiua. rasuah dan peuyalahguuaan kuasa 
yang bcrlaku di kalaugau ahli polilik lelah menular sampai ke negeri kiia. Schinggakan ada di 
kalangau pegawai di Terengganu ini yang saya difahamkan lelahpun diminlak unluk bersara 
awal. 

Jadi, Dalo' Yang Diperiua. umumnya bila saya lengok dari segi 'Utah Ucapan Tuanku A1 Sulian 
semalam. kejaluhan ringgil dan sclerusnya kemerosotan ekonomi ncgara secara kcseluruhannya 
jugak lelah niemberi semacam sedikil ual'as barn atau menyegarkan seniula sektor pertanian 
khususnya dalam bidang pengeluaran makanan. Semasa kegawalan ekonomi pertengahau lahun 
80-an dulu, pern ah bcrlaku kegawalan ekonomi dan kerajaan pada waktu ini uiemperkeualkan 
Buku Hijau, program Buku Ilijau. Tetapi sekarang ni tidak ada kesungguhan nampaknva dia 
nampaknya dikempen sekadar unluk tanam pokok, lanam sayur secara hidropouik. Walaupun 
kiia lidak naiikan bila bercakap sektor pertanian ini Kerajaan Pusat dan juga Kcrajaau Negeri 
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YANG BHRIIORMAT DATO' IIAJI MAM AT GHAZALFH BIN ABDUL. RAHMAN (Wakil 
Langkap): Date' Yang Dipertua, saya beri penjelasan. Yang saya scbni itu, bukau saya sebui 
sccara  dasar  a tau  sccara  bc rya-ya ,  sebn t  i t u  dengan  i / j n  Dato '  Yang  D iper tua ,  a s  a  h u m o u r  

ataupun sebagai satu joke. Tapi kalan tidak begitu pun Ahli Yang Berhorniat ini patut ingat, 
Ahli Yang Berhorniat daripada Rhu Rendang, dia luenyebut tentang Dasar Pertanian Jepun, 
Jepun support peugeluaran beras dengan nieniberi subsidi kepada pelaui-petani. Telapi di Jepun 
itu pun ada kenipen dan di Korea ada kempeu supaya rakyat niakan nasi kuraug lagi, lebih 
daripada scparuh. Tctapi itu lidak nieujadi salah. Discbutkan ui menjadi satu perkara yaug dah 
nak  d i jad ikan  bahan  yaug  besar -besaran .  I i u  sa ja  Da to '  Yang  D iper tua .  te r i tna  kas ih .  P l e a s e  
be rationallah deugan izin, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERI IORMAT HAM MOI1I) ABDUI. WAHID BIN I IAJI l-.NDUT ("Wakil Wakaf 
Mcnipelam): Jadi, Dato' Yang Dipertua. satu lagi cadangau yaug saya ingiii kentukakau kepada 
pihak kcrajaan negeri ialah supaya difikirkan seinnla unttik mcinbnka secara nieluas permohonan 
un t i i k  buka  tanah- tanah  per tan ian  un t t i k  lauan i  bahan-bahan  in  ak  an  an  supaya  k i ta  leb ih  r a t i o n a l .  
Dan saya  dapa t i  n teug iku t  n iak lun i  ba las  yaug  saya  te r ima bahawa go lougau  pe tan i  y a u g  g e n u i n e  

farmer dengan izin Dato' Yang Dipertua, ntereka ini tidak nieniiliki tauah seudiri yang 
liiencukupi untuk aktiviti pertanian. Mereka lerpaksa teroka tanah kcrajaan dan seteugahnya 
pulak lerpaksa sewa tanah orang. Ini hakikal yang berlaku supaya difikirkan perkara-perkara 
yaug seunipama itu. 

Jadi Dato' Yang Dipertua. satu perkara lagi yang saya nak sentuh sikil ialah berhubung dengan 
bidang pendidikan dan jugak peinbangunan sumher uianusia yang jugak disentuh dalam Titah 
t Icapan Ttiknan /VI Sultan son at am . lailu bcrhnbang tlengan pcltiany. anak Ncj-eri Terenggami 
untuk utenyainbung pelajaran kc univcrsiti niakin sengit. Kerana kita dapati scjak akhir-akhir 
peluaug niereka-utereka yang utendapat kejayaan atau keputusan peperiksaan yang cenierlang 
untuk utenyainbung ke seberang lain baraugkali dah agak tertutiip, walaupun tak rapat tutupnya 
tapi agak terbatas oleh kerana kenielut dan niasalah kevvangan. Jadi, oleh itu usaha ataupun 
ikhtiar kita untuk inerantaikan anak negeri ntclanjutkan pelajaran di pusal-pusat pengajian tinggi 
di negara kita ni jugak agak terbantut. Kerana saya dapati Dato' Yang Dipertua, sentenjak 
penswastaan institusi-institusi pendidikan tinggi di negara kita ini kosuya terlampau tinggi. Dan 
saya difahantkan oleh seorang ayah, seorang ketua keluarga yaug tuana telahpun hantar anak dia 
untuk mengikuti kursus mattiktilasi. Sekarang ini kursus matrikulasi pun banyak yang telah 
difrancaisk&n - untuk kursus matrikulasi saja tiga sent est a bayaran yang dikeuakan 
RM 13,500.00. Itu beliim mengaji betul lagi tu, barn nialrik RM 13,500.00. Dahlah 

YANG BHRI IORMAT DATO' I IAJI ABDUI. RASH ID BIN NGAII (Wakii Seberang Fakir): 
Yang Berhorniat Dato' Yang Dipertua. boleh Yang Berhorniat Wakil Wakaf Menipclant 
mem beri keuyataan dari iuslitusi pengajian swasia mana yang nicngcnakan untuk tiga sciucsta 
RM 13.000.00. 

YANG BHRIIORMAT I IAJI MOIID ABDUI. WAHID BIN HAJI HNDUT (Wakil Wakaf 
Meuipelant): Dato' Yang Dipertua, salah satunya yang saya difahantkan ialah Suiiway, iuslitusi 
pengajian tinggi svvasta bukan hak kerajaau. 
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YANG BKRHORMAT DATO' IIAJI ABDUL. RASIIID BIN NOAH (Wakil Seberang Takir): 
Dato' Yang Dipcrtua, hams jugak difikirkan bahawa mungkin lerdapal di dalain kos yang 
dikenakan itu bclanja niakan. tempal peugiuapau lidak scmata-mata bayaran fees, Dato' Yang 
Dipcrtua. 

YANG BKRHORMAT IIAJI MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI KNDUT ("Wakil Wakaf 
Mcuipclam): Tenjelasan. Dato' Yang Dipcrtua, tak terniasuk bayaran makan, bcianja-bclauja 
lain dan accommodation atatipun peuginapan. Belanja bclajar saja - RM13,500.00. Jadi, 
gambarau yang sava ingiu bcritahu kcpada Dato' Yang Dipcrtua. dengan kcadaan rakyai 
Tcrcnggauu, dengan kos yang begitu tiuggi saya bimbang Dato' Yang Dipcrtua, akhirnya dasar 
ini akan meinecilkan golongan anak Tcrcnggauu untuk nicndapat pcluang yang saksania unluk 
belajar kalau mercka tidak mainpu dan lidak dapat peluang belajar di institusi peugajian tinggi 
awaiu yang barangkaii harganya agak uiurah. 

YANG BKRHORMAT DATO' IIAJI ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Dato' Yang Dipcrtua. adakah Yaug Berhorinat berseluju kalau kita hautar lebih raniai kc 
Suuway Kolej? Adakah Yang Berhorinat memenlingkau Sunway Kolcj daripada kolej-kolcj 
swasta yang lain? 

YANG. BKRIIORMAT IIAJI MOIID ABDUL WAHID BIN IIAJI KNDUT (Wakil Wakaf 
Menipclaut): Dato' Yang Dipcrtua. saya tidak uicmberi gainbaran bahawa kita lit am akan yang 
swasta, tapi kalau tidak ada pilihan 

YANG BKRHORMAT HAJI ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): Yang 
Berhorinat tidak nieinberi gambarau tetapi Yang Berhorinat nienyebut begitu dengan jelas 
disaksikan olch Ahli-ahli dalain Dewan ini. 

YANG BKRHORMAT HAJI MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI KNDUT (Wakil Wakaf 
Mempclam): Dato1 Yang Dipcrtua, saya ingiu nak uicringkaskan uiasa kcrana ada lagi yang 
hendak bercakap. kalau nak jawab bolch jawab csok Dato' Yang Dipcrtua. 

Saya ntcmberi gambarau olch kcrana saya mcmcrhatikan bahawa dalain kcadaan sekarang ni 
dengan kegawatan ckonomiuya, dcugau pcluang pclajarau yang akan diuikmati olch anak-anak 
ucgcri ini, kita bimbang takut wujud semacani ada kasta-kasta pulak di kalangan anak 
Terenggauu. Yang ada duil macani anak-auak Alili Yang Berhormal tu barangkaii tidak 
mcuimbulkau niasalah sangat. 

YANG BKRIIORMAT MULIA TKNGKU PUTKRA BIN TKNGKU AWANG (Wakil 
'Tclemong): Pcnjelasan, Dato' Yang Dipertua, nampaknya Yang Berhorinat Wakal Mempelam 
nak gaduh kc lain dan banyak fakta-fakta yang uielesct dibawak kc dalam Dcwawn ini. 

YANG BKRHORMAT IIAII MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI KNDUT (Wakil Wakaf 
Mempelam): Cuba jelaskan lakta apa yaug melcset? 

YANG BKRIIORMAT MULIA TKNGKU PUTKRA BIN 'TKNGKIJ AWANG. (Wakil 
Tclemong): Yang gaduh sangat In nak kc uiana? 
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YANG BHRHORMAT IIAJI MOIID ABDUI. WAHID BIN HAJI r-NDUT (Wakil Wakal 
Mcmpclani): Saya lak gaduh apa - niasa tcrlalu sunluk yang diheri dan saya liak bcri peluang 
ada lagi yang nak bcrcakap dcngan niasa yang icrhad. 

Daio' Yang Dipemia, ada salu lagi contoh berhubung dcngan pcudidikan. Pihak MARA sebagai 
con I oh, dia membnai semacani syaral. Olch kcrana sckarang dah lidak biasiswa scniua kena 
bual pinjanian. dia bual syaral scorang ayah hanya bolch jamin, saya diiahamkan dua orang anak 
dia saja unluk melanjulkan pelajaran. Tapi di Terengganu ni mcmaug hak lcbih dua anak orang 
ramai, saya sendiri scinbilan orang anak Dalo'. 

YANG BI'RIIORMAT DATO' IIAJI A/I/ (11 IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): 
Pcnjelasau. Dalo* Yang Diperiua. sclahu saya MARA lidak scniua dibalalkan biasiswa, ada 
sclengah-scleugah kursus dia icrus bagi biasiswa. Program-program /warning dcngan Amcrika 
Syarikal dalani bidang-bidang icrlculu dia bagi biasiswa, dak kira yang mampudak manipu 
niasili dilcruskan. Jadi. kcnvalaan Wakil Wakal Mcmpclani lu dak bclul, Dalo' Yaim Diperiua. 

YANG Bl'RlIORMAT IIAJI MOIID ABDUI, WAHID BIN IIAJI 1-NDUT (Wakil Wakal 
M cm pel am): Saya dak sebui biasiswa Dalo' Yang Diperiua, saya scbui pinjanian dan pihak 
MARA hanya incnghadkan bagi scorang penjamin, ayah sebagai penjamin hanya mcnibcnarkan 
dua orang anak saja. Ini yang sava rasakan barangkali akan timbul banyak masalah. Kalau ayah 
scudiri lidak dibenarkan menjamin anak. siajia lagi? lakdak orang nak jamin dalani kcadaan 
situasi yang ada sckarang ini Dalo' Yang Diperiua. 

Dalo' Yang Diperiua. hak akhirnya Dalo" Yang Diperiua - saya tengok-tengok ada jugak 
discnluh berhubung dcngan kakilangan kcrajaan dalani ucapan Tiiah ini dimana discbut bahawa 
kcmclcsclan ckononii 

YANG Bll IORMAT DAIO' IIAJI A/I/ (,, IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dalo' 
Yaiig Diperiua, pcnjelasau - Jadi. Wakil Wakal Mcmpclani ni cakap berkailan dcngan pcrkara-
pcrkara yang dasar kcrajaan, pcrkara-perkara yang pcnling. Kalau kila nak bincang perkara-
pcrkara dasar yang sangal pcnling kepada ucgara. kila kena bincang secara Icralur salu persalu 
jangau bual macam naik rokcl ke bulan. Jadi lak bclul cara bcgiiu. Kila bincang, kalau kala 
kolcj swasia uiahal, apa scbab kolcj swasla mahal? Unluk siapa dia bual kolcj swasla? Banyak 
pcrkara, banyak takior yang perlu dikaji. Jangau bagi sweeping statement bcgiiu Dalo' Yang 
Diperiua. Kalau kila bcrcakap macam lu, orang kala kila ni lidak bcgiiu matang. Saya lak 
be rani kala benda lu bodoh. daklah maal Dalo' Yang Diperiua. 

YANCi BKRHORMAT IIAJI MOIID ABDUI. WAHID BIN IIAJI 1-NDUT (Wakil Wakal 
Mcmpclani): Bolch main pcrkalaan bodoh. bodoh Ic ni Dalo' Yang Diperiua? 

YANG Bl-RHORMAT DATO' YANG DIPHRI UA: Tak bolch. 

YANG Bl-RIIORMAT IIAJI MOIID ABDUI WAHID BIN HAJI l-N.DUT (Wakil Wakal 
Mcmpclani). Dak bolch - Jadi. Dalo' Yang Diperiua, kcmclcsclan ckononii ni menjejas scniua 
pihak. uniuninya icrlibal rakyainya. golongan peniaganya, pctaninya icrniasuklah pegawai 
kcrajaan. Dan saya diiahamkan bahawa saya juga nicngambil kcscnipatau di sini mengucapkan 
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tcrima kasih kcpada pegawai-pegawai, tialam ntacani niana susah pun mcrcka icrus mcnjalaiikan 
khidnial mcrcka dcngan ccmcrlang. Walaupun saya ditahamkan bahawa numgkin tahun ini tidak 
ada kcnaikan barangkali, kcuaikan lahunan gaji. Saya tidak lahu selakal niana di Tcrcnggauu 
ini, kalaulah duit banvak barangkali boleh linibang untuk dibagikan supaya tidak ada sekatan 
alatipttn apa-apa yang inenjejaskan kcnaikan gaji lahunan mcrcka. 

YANG BLRHORMAT DATO' HAJI M AM Al GIIAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Dato' Yang Dipcrtua, ucapan bermotil politik. 

YANG BLRI lORAMT 11AJ1 MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI LNDUT (Wakil Wakal 
Mempclaiu): Saya orang politik. 

YANG BLRHORMAT DATO' HAJI MAMAT GIlAZALLl. BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Bermolif politik. Jadi. kita lahani Dato' Yang Dipcrtua. 

YANG BLRHORMAT HAJI MOIID ABDUL WAHID BIN IIAJI LNDUT (Wakil Wakal 
Mcmpclant): Tcriina kasih. Jadi, Dato' Yang Dipcrtua. oleh kcrana saya dapati bahawa yalah 
hak lcpas-lcpas dah sclain daripada kcnaikan gaji lahunan, ada yang kcnaikan gaji kalau dapat 
kcrja ccmcrlang cara ntcncgak, ada cara mclintang. lahun ini nanipaknya nicnirap scntuauya. 
Jadi, walau bagaimanapun saya harap sunggith-sungguh kalau pihak kcrajaan untuk khususnya di 
Tcrcnggauu ni 

YANG BLRHORMAT LNCIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Dato' Yang Dipcrtua, 
peujelasan. Ini niernpakau satu kcnyataan yang ntetnalukanlah. Ada dalant SSB ntcngalakan 
kcnaikan nicnirap. Jangan bahan rantbang gok kita ni. Dato' Yang Dipcrtua, bukau main-main 
ini serins Dato' Yang Dipcrtua. ladi dia jet pegawai kcrajaan. sckarang dia menjatuhkan 
ntariiah pegawai kcrajaan. Ada nirap, nirap ni - hak nirap balik rinnahlah, Dato' Yang Dipcrtua. 

YANG BLRHORMAT IIAJ1 MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI LNDUT (Wakil Wakal 
Mcmpclant): Dato' Yang Dipcrtua, ada orang yang scnsitil dcngan ucapan saya. Walau 
bagaimanapun saya neap tcrima kasih, Dato' Yang Dipcrtua. 

YANG BLRHORMAT LNCIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Dato' Yang Dipcrtua, 
bukau scnsitil, ini m ant ah tu - minlak tarik balik, nirap-nirap ni benda apa ni. 

YANG BLRIIORMAT HAJI MOIID ABDUL WAHID BIN HAJI LNDUT Wakil Wakal 
Mcmpclant): Jadi, Dato' Yang Dipcrtua, yang akhir sekali Dato' Yang Dipcrtua. saya dapati 
ada satu takta yang tidak bcrapa tcpat dimana dicalatkan di si ni dalant Ucapan Htah iuanku, 
tcrdapat lebih kurang 4,000 kclttarga termiskin pada masa ini di Terengganu. Saya rasa lakla ini 
tidak tcpat. Lakta yang dikcluarkan oleh Dr. Ibrahim Saad, I'imbalan Mcntcri di Jabatan 
Lcrdana Mcntcri kcpada satu perjunipaan, saya scbut dah di sidang yang lepas, kepada pegawai-
pegawai kcrajaan sclttruh negeri Sarawak, negeri Sabah, Negeri Icrcngganu. Jumlah di ncgcti 
rcreuggaitu kclttarga termiskin 8,600 orang dan disokong pttlak oleh angka yang dikcluarkan 
oleh Antanah Ikhtiar Malaysia, di Tcrcngganii scbanyak 8,634 kclttarga tcrmiksin bukan 4.000. 
l 'akla ini perlu dipcrbctuli untuk mcmbcri gantbaran yang jelas bahawa rcrengganii masih ramai 
kclttarga ntiskin. 

86 



13 Mei  1998 

Dato Yang Dipcrtua. saya neap terima kasih. Assalamualaikuni warahniatullahi wabarokatuh. 

YANG BI-RIIORMAT DATO' YANG DIPb.RTUA: Wakil Kuala Besut, sila -

YANG BHRIIORMAT DATO' I1AJ1 WAN /AKARIA BIN ABDUI. RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Assalamualaikuni warahmatullahi wabarokatuh. 

Yaug Berhorniai Dato' Yang Dipcrtua, Yang Ainat Bcrhormat Dato' Scri Arnar I)i Raja, fan 
Sii Menleii Bcsar, Ahli-ahli Yang Berhoruiat. Icrlcbih dahulti saya ucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhorniai Dato' Yang Dipcrtua kcraua telah nienibcri keizinan kepada saya untuk 
sama-sama lurut scrta menyampaikan ucapan dan mcral'ak sembah ucapan peugkargaau dan 
junjuug kasih Kcbawah Duli Yang Maha Mulia A1 Sultan kerana menyampaikan Tit ah Ucapan 
Di Raja mengenai dasar-dasar kerajaan pada penibukaau rasmi Dewan seuialam. 

Sukalah saya mengambil kesempatau ini pertama-pertamanya iugin mengucapkan setinggi-tinggi 
tahniah dan syabas kepada kerajaan negeri di bawah pimpinan Yang Am at Berhorniai Dato' Seri 
Menleri Bcsar yang telah memberi perhalian yang serins dari segi melaksauakan program-
program pcnibanguuan dalani bidang rohani, jasmani dan juga pembangunan insan selaras 
dengau wawasan yang digariskan oleh negara kita iaitu Wawasan 2020 dan jugak Wawasan 
SII I AT yang digariskan oleh pihak kerajaan negeri. 

Yang Berhoruiat Dato' Yang Dipcrtua, kita rasa bangga kerana sejak tahuu 1080 lagi kerajaan 
lereugganu telah nierangka program peuibangunan kepada dua lasa. Untuk makluman Yang 
Berhorniai tcrutama sekali di kalaugan pembangkang I'asa Pertama yang bermula pada tahun 
1081 schiuggalah 1005 dan l-asa Kedua 1006 schinggalah 2010. Dalani lasa yang pertama 
penckanan telah diberi oleh pihak kerajaan yang berpaksikan kepada pembangunan insan seperti 
niana yang dibangkitkan oleh Ahli-ahli Yang Berhormat daripada pembangkang - Pcnibanguuan 
lnar dan jugak pembangunan manusia. Tiga pcrkara yang penling ini diberi penckanan oleh 
pihak kerajaan dalani tempoh pembangunan lasa yaug pertama 1081 - 1005. 

Alhamdulillah, kita syukur kepada Allah s.w.l. dalani jangka 15 tahun dari segi pencapaian tclab 
nicucataikan perubahan yang membanggakan kepada kerajaan dan kepada rakyat negeri kita 
sendiri. Umpamanya dalani pembangunan insan dan manusia, laugkah-laugkah yang telah 
diambil dengan penubuhan beberapa agensi kerajaan seperti Yayasan Pembangunan Keluarga 
yang menawarkau program-program khusus seperti TASKA, program Jaya Diri, khidmat 
kaunseliug, pra-perkahwiuan, khidmat kaunseliug kesihatan ibu nieugandung dan sebagainya. 
Di samping itu telah ditubuhkau Yayasan Islam lereuggaiiu, Yayasan Tercngganu, Maliaad 
Tahfiz, Kolej Sultan Agama Sultan Zainal Abidin, seperti vang disebut oleh Yang Berhormat 
wakil daripada Rautau Abaug. Dan kita menubuhkan pertubuhan kebajikan seperti Kebajikan 
Aiak-anak Yatini dan sebagainya. 

Jadi, Dato' Yang Dipcrtua, program-program di bawah YPK. Yayasan Islam, Yayasan 
lcrengganu semuauya berperauau seeara bersambung mengikut umur dari peringkat bayi 
schinggalah kepada peringkat dewasa. Dato' Yang Dipcrtua, jadi ini seniua adalah liierupakan 
peuibangunan manusia. 
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Sebagai coiitoh sedikil dalam masa yang singkat ini - dalam Pembangnnan I.uar Bandar Yang 
Berhormai Dalo' Yang Dipcrlua, kila lihat apa yaug kita nikmati hari ini adalah hasil daripada 
pcrancangan dan pclaksanaan yang dibuat oleh pihak kerajaan dalani lasa yang pertania dulu. 
Yang Bcrhorniat Dalo' Yang Dipcrina. projek-projek ekouonii, projck-projek kcniudahan asas 
scrta program yang saya sebulkan tadi boleh dijadikan asas untuk uicmperlingkalkan prcslasi 
dalani l asa yang kcdua yang kila bcrada masa kini supaya arus pembangnnan ini terns kcncang 
sclama 15 lahun akan datang, 15 lahun sctcru.snya. Bagi mcnghadapi lasa yang kcdua 
pembangnnan Negeri Tcrengganu kila akan mcnghadapi lebib banyak cabaran daripada apa yang 
lelah dihadapi oleh kcrajaan, oleh rakyat dan oleh kila seudiri sebagai peniimpin dalam lasa yang 
kcdua ini. 

Dalani kouieks ini, saya rasa Negeri Terengganu lelah nienibina wawasan pembanguuannya 
yang lebih khusus seperli niana jugak di pcringkal negara dengan mcmbeniuk salu wawasan iailu 
Wawasan SI HAT. Saya rasa Wawasan SIHAT inilah pihak pembangkang lak laham sebab 
i ml ah dia bangkitkan ladi terulania sekali wakil daripada lepoh, wakil daripada Tcluk Pasu dan 
sebagaiuya. Wawasan S1IIAT merupakan jambaian ke alal barn ini. Saya rasa Ahli-ahli Yang 
Berhormai laham lentang misi Wawasan SIHA'l ini lerulama sekali dari segi kcrajaan, ahli-ahli 
daripada kcrajaan meniahanii misi Wawasan SIIIAT. Yang Berhormai Dalo' Yang Dipertua, 
lalsafah yang memandu Wawasan SI 11 AT ialah pembangnnan tazkiah melipuli pelbagai dinicnsi 
yang nieuiberi pengikiiralan kepada kuasa dan keesaan llahi kepada perauau manusia sebagai 
K a l i  [ a h  d i  mnka  bnmi  in i  yang  ber i i ndak  mewu judkau  kead i lan  da lan i  usaha  mencapa i  a l - J a l a h  

alaupun kejayaan di dunia dan di akhiral. Ilulah I'alsafahnya. 

Kalau kila laham lentang falsalah Wawasan SIIIAT ini saya rasa apa yang dibangkilkan oleh 
Yang Bcrhorniat daripada 'lepoh dan Teluk Pasu ladi, lidak akan I ini bill - banyak inenyebnl 
lenlaug kcrajaan lidak buat ilu, kcrajaan lidak bual ini dan banyak nicmbual maksial dan 
sebagaiuya. Inilah hasrat kcrajaan dan cita-cila ini bcrjalan, cita-cita ini dilaksanakau oleh pihak 
kerajaan menerusi berbagai-bagai program, melalui berbagai-bagai agensi dan jabatau kcrajaan. 
Kalau kita niemahami nicngenai Wawasan SI 11 AT, saya rasa kila dapat meujalankan usaha-usaha 
kila selari dan selaras lak kira ianya pembangkang, lak kira ianva daripada kerajaan dan 
sebagaiuya untuk kita mcnibanguukan rakyat dari segi rohani, jasmaninya dan selerusnya dari 
segi ekononiinya. Kalau kila bergandingan di dalam kita meujalankan usaha untuk kita 
membangunkan negeri kila ini insya Allah, saya rasa Negeri lerengganu akan bcrada lebih 
maju lagi di tahun-tahun akan datang. Tapi kalau keadaan dan masalah yang kita hadapi 
sekarang seperti niana yang ditinibulkan oleh wakil daripada Permaisuri sekejap ladi, wakil 
daripada Jabi pada pagi tadi iaitu masih ada lagi kila dekat kampung dimana sembahyangnya 
berasingan, masih lagi dilahap ini. Kalau masih lagi ditahap ini saya rasa kita lidak akan cepat 
mencapai apa yang dicita-citakan di dalam Wawasan Sill AT ini. 

Orang kampung memanglah pemikirannya eukup sensilil dan oleh kerana kita sebagai peniimpin 
pergi ke kampung meracuni pemikiran mereka maka berlakulah seperti niana yang dikatakan 
ladi. Apa yang dirancangkan oleh kerajaan dan akan dilaksanakau oleh jabatan dan agensi 
kerajaan melalui pegawai-pegawai kita cukup susah sebab masalah yang ada di hadapan kila. 
Masalah inilah perlu diselesaikan. Maka saya mcmang bersetuju supaya kita mempercepalkau, 
menyelesaikan masalah perpaduan ummah dalam negeri kita ini. Dan Jawataukuasa yang telah 
diperselujui di suatu kolika lain di dalam Dcwan ini pcrlulah digerakkan dan mesyuaral perlnlah 

88 



13 Mei  1998 

dipertingkatkan agar pemahaman dan saling uiengainbil lindakan ini akan mcmpercepaikan 
dalani uicnibaugunkan masyarakat kila ini. 

Yang Beihormat i)ato Yang Dipertua, dalani las a yang kedua peuibangunan Negeri Tcrcngganu 
lima tor as mama yang nienjadi paksi kepada pcmbangunan kerajaan. Dalani tasa yang pertama 
ladi tiga leras pembangnuan insan. peuibangunan nianusia dan penibangunan prasaraua. Tetapi 
di dalani fasa kedua vang akan kila lalui di niasa akan datang ini lima leras yang nienjadi paksi. 
Seperli niana jugak lasa yang perlama iailu peuibangunan insan, peuibangunan prasarana, 
penibangunan sumber nianusia, peuibangunan bandar dan penibangunan ekonomi. Inilah 
Hunpuau yang akan diberi oleh pihak kerajaan dalani kila terns nienuju ke arah yang lebih oinju 
di tahiin-tahun yang akan dalang. 

Dale' Yang Dipertua, dalani kila inenibangun nianusia kerajaan berhasrai mewujudkau budaya 
iIni 11 hi el alui budaya membaea. Ini lelahpun dijelaskan <ileh Yang Auiat Beihormat Tan Sri 
Menteri Besar dimana-niana ucapan beliau. Mclalui penubuhan pusat-pusal pra-sekolah yang 
lerancang dan bersepadu serla peningkalan keniudahau perpusatakaan bukan saja di periugkal 
negeri malah di periugkal daerah sampailah ke periugkal kaiupung-kainpuug. Kerajaan juga 
akan nienggabuugkan ilmii-ilmu duniawi dan ukhrawi kepada pel ajar-pel ajar sekolah lueialui 
sisicni pendidikau negeri yang lebih senipurna dan pusal binibangan yang lebih lerancang dan 
bersepadu. Begitulah juga lelah nieningkaikan bidang pendidikau teknologi dan teknologi 
uiakluniat seperti penibelajaran dan pendedahan kepada pelajar-pelajar kila dan jugak kila 
niendedahkan kepada pelajar-pelajar dan belia-belia kila niengenai dengan multimedia dan 
perisian komputer seperti niana yang discbui oleh Yang Berhornial Ahli Majlis Mesyuaral 
Kerajaan Negeri sekejap ladi. Ini saya kira selaras dengan apa yang dititah oleh Duli Yang 
Maha Mulia Iuauku. Jadi, kalau lidak diambil eakna dan lidak ingin ambil tahu tenlang apa 
yang dibual, apa yang dirancang oleh kerajaan maka lerbangkillah seperti niana dibangkitkan di 
dalani Dewan ini pada setiap kali Dewan bersidaug. Dalo' Yang Dipertua. 

Oleh yang demikian, kita mengharapkan bahawa kila Ahli-ahli Yang Berhornial selain daripada 
pihak kerajaan malah daripada pihak pembaugkang juga meslilah mengambil berat iciitang 
perkenibangan yang sedang dibual oleh pihak kerajaan hari ini supaya kila tidak memesougkaii 
takyal. Apa yang dibual oleh kerajaan ialah uuluk kila nak menibangunkan rakyat, itu hasrat 
kerajaan. Dan kalaulah kila memberi penerangan yang ucgat if dan sebagainya, saya rasa rakyal 
tidak akan cepat kila banguukan. 

Yang Berhornial Dalo' Yang Dipertua, Duli Yang Maha Mulia Tuanku juga menyebul lentaug 
seklor perlanian yang perlu diberi penekanan kerana salah salu daripada strategi uutuk 
nienangani krisis ekonomi semasa ialah dengan mengurangkan import bahan niakanan. Seperti 
niana yang kita makluni, kerajaan telah nieugimporl niakanan lebih daripada RM130 jula 
seiahuu dan ini merupakan salu angka yang besar. dan ini merugikan kila. Kila sedar bahawa 
seklor perlanian merupakan salu seklor yang banyak menghadapi niasalah seperli kekurangau 
tenaga, harga yang lidak menentu, tahap pelaburan yang rendah dan penghijrahan para belia kita 
ke seklor industri yang menyebabkan kekurangau leuaga dan tidak ada pelani-petani kita yang 
uiuda yang boleh nienyambuug kerja-kerja perlanian. apa yang telah dilakukan oleh orang-orang 
dewasa. Oleh yang demikian, seklor perlanian lidak begitu nieyakinkan terulania sekali di 
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kalangan auak-aaak niuda. Oleh itu sektor pcrtauian perlulah dipermodeu, tidak lagi kita 
nieuuinpukan secara tradisi. Jadi, untuk meuiodcnkan sektoi pertauian ini saya rasa ialah 
penggunaan jentera. kita kena perlingkatkan pengguuaan jentera kepada sektor pertauian iui. 
Kita lihat hari ini tcmtania sekali di Besut, pctani-petani yang mengerjakan sawah di sawah-
sawah padi di daerah Besut hila sanipai musiin meiiaiiani padi. ninsini nieuuai padi niasalahnya 
ialah tidak cukup jentera - jentera ntembajak, jentera ntenuai dan scbagainya. Kadang-kadang 
be rebut-rebut yang di setengah-setengah tempat terpaksa dibiarkan tidak ditanani pada waktu 
yang saiua. Oleh yang demikian, penekanan perlulah diberi kepada penantbahkau kejenteraan di 
periugkat ladang-ladang iui sania ada di sawah padi ataupun yang lain-lain. Walaupun pihak 
Peladang telah mengainbil bahagian yang saiua Peladang jugak nicmpunyai Pusat Mekanisasi 
dari segi kejenteraan itu telapi ianya tidak niencukupi. Kerana Peladang merupakan satu 
pertubuhan yang dianggotai petani-petani yang susah dan sebagainya. Walaupun kita dapat 
gabungkan tenaga niereka untuk kita nak meuanibahkan jentera ini tetapi oleh kerana niereka 
daripada golongau yang susah niaka niereka tidak dapat niengeluarkan modal untuk ntcnibeli 
jentera tersebut. Oleh itu kita niengharapkan supaya kerajaan jugak sama-sama meniberi 
pertolongan, meniberi bantuan dalam kita nak meuanibahkan kejenteraan ini kepada golongau-
golongan petani khususnya yang terlibat dengan tananian secara besar-besaran seperti man a 
dilakukan di daerah-daerah seperti Besut, daerah Setiu dan sebagainya. 

Jadi apabila kita memodenkan sektor pertauian ini maka kita boleh buat bidang pertauian dengan 
lcbih besar lagi. dengan lebih luas lagi dan barnlah kita pergi ke arah konicrsil. Jadi. kalau kita 
niengharapkan individu petani melaksanakanuya, saya rasa kita tidak dapat mengkonieisilaiskuu 
kita puuva pertauian. 'Petapi kalau kita buat secara berkclonipok yang besar di bawah niana-
niana agensi ataupun di bawah liiana-maua pertubuhan yang ada kailan dengan petani sepeiti 
Pertubuhan Peladang dan sebagainya. maka kita yakin program ini akan dapat kita jalan. Dan 
untuk kita meuanibahkan pengelnaran makanan bagi rakyat Negeri Perengganu khususnya akan 
dapat kita atasi dalam niasa yang agak singkal. 

Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, saya suka meuganibil kesempalan ini niengucapkan 
tahniah dan lerima kasih khususnya kepada KETARA kerana telah memainkan perauan yang 
pentiug untuk meniajukau bidang pertauian di saniping Jabatan Pertauian dan sebagainya di 
daerah Besut. Di saniping meniajukau bidang pertauian di daerah Besut, pihak KP/IARA juga 
telah nielaksanakan satu projek yang besar iaitu uiembcuteug nnika kuala Sungai Besut dengan 
melibatkan perbelaujaan yang begitu besar iaitu sebanyak RM25 juta tidak termasuk RMb juta 
untuk keuiudahan pendaratau ikan di Konipleks I.KIM. ladi disebutkau oleh Wakil Wakal 
Mempelani, kerajaan kuraug meniberi tumpuan kepada keuiudahan nelayan iui. lapi ini telah 
nienibuktikan bahawasanya kerajaan telah menibelanjakan peruntukau yang begitu besar RM25 
juta untuk membina pelabuhan perikanan di Kuala Besut dan meiubina jeti yang baik untuk 
niendaratkan ikan nelavan di Kuala Besut itu sendiri. Memaug beuar masih ada lagi nelayan 
yang tidak masuk ke Kuala Besut, masih ada lagi beberapa bnah motobot meudarat ikan di To' 
Bali. Ini adalah kerana pada waktu pembiuaan dahulu tauke-tauke ini telah membina keuiudahan 
di To' Bali secara persendirian maka dia tidak mahu lagi liuggal, pasal dia buat sendiri, dia 
belanja sendiri maka lambal sedikit niereka mahu pindah ke Kuala Besut. 

YANG BHRHORMAT 11AJI MOI1D ABDUL WAHID BIN I1AJI LNDUT (Wakil Wakal 
Mempelani): Peujelasan, Dato' Yang Dipertua. Saya sebutkau kes di Kuala Besut kerana saya 
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pergi seudiri tnelawat dan didapali air uniara sungai terlanipau cclck dan bol tidak boleh masuk, 
innggu air pasang barn boich masuk. Orang pakat lari belaka. 

YANG BLRHORMAT DAK)' IIAII WAN /AKARIA BIN ABDHI. RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Dalo' Yang Dipcrlua, dalam masa kila nienibina bcnteng pihak KHTARA lei ah 
meuggali uinka kuala yang berkenaan. Kalau dia pergi selahnn vang lain, dua tahun vang lain 
uiemang bctul. eelek. Tapi kalau masa kini. saya rasa tidak tinibul lagi celek. Saya akui 
kecctekau yang ada leiapi di sebelah hulu sedikil iailu di alas jambalan, bukan di alas jaiubatau 
itu lidak. di sebelah alas hulu sungai kepada jaiubatau. Ini tidak diainbil tindakan oleh pihak 
KI.TARA pasal dia tidak termasuk dalam projek. Oleh yang demikian. saya meugharapkan 
kepada kerajaau supaya mengambi! tindakan ini. Walaupuu peruntukaunya tidak begitu banyak 
telapi kalau kita ambil tindakan dari masa ke seiuasa insya Allah, masalah yang boleh 
mencetekkan .seperti yang disebutkan oleh Yang Berhorinat Wakil Wakal' Mem pel am tadi tidak 
akau berlaku lagi dan nelayan-nelayan akan masuk dengan niudah nieudaratkan ikau inereka. 
Dan apa yang lelah terbukli pada masa yang lain pendaratan ikau di Kuala Besut yang terbesar 
sekali, yang terbanyak sekali di Negeri Terengganu akan kentbali balik pada masa-masa yang 
akan datang. Jadi, saya nicngharapkan kepada kerajaau supaya dapal meniperuntukkan 
peruntukan uutuk kita meuggali di sebelah atas. Kalau tidak apa yang tclah diambil tindakan 
oleh pihak KI-TARA ini akan teriimbus balik dan ianya akan menjadi cetck sanipailah kepada 
inuka kuala. 

YANG BLRHORMAT DAK)' HAJ1 MAM Ah GIIAZAI.LH BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Dato' Yang Dipertua, biar engineer tengokkan benda iii. 

YANG BLRHORMAT DAK)' HAJI WAN ZAKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Tcrima kasih. Yang Berhorniat. Yang Berhorinat Dato' Yang Dipertua, saya lihat dari 
segi kawasan-kavvasan paya di Negeri Terengganu ui banyak. Kalau kila berjalan daripada 
Saujana sanipailah kepada Penarik, begitu luas kawasan paya yang boleh diubah. ditukar kepada 
sawah padi. Dan kita harap pihak kerajaau negeri uiemberi tunipuan di kawasan yang berkenaan 
iaitu Baruh Peniiaisuri supaya kita dapal niengeluarkan hasil padi. Walaupun saya rasa projek 
ini ada dirancangkau di bavvah KLTARA, tapi untuk KLTARA melaksanakau dengan segera 
saya rasa dia ada prograni-program tertentu. ada perancangan-perancangan lertentu. Telapi 
kerajaau negeri jugak niestilah nieiuaiukan perauan uutuk kita niemperbaiki sawah padi yang 
berkenaan yang beribu-ribu ekar ini yang boleh nienambahkan pengcluaran padi/beras kepada 
Negeri Terengganu dan kita lidak lagi niengiinport, tuenibeli betas daripada negeri-negeri yang 
lain untuk niencukupi rakyal Negeri Terengganu. 

Dato' Yang Dipertua. menibangunkan sektor perkhidmalan lerutania dalam menggalakkan sektor 
pelancongan, nierupakan sektor peuting dalam penibaugunan ekononii negeri seperti niana yang 
dititah oleh Duli Yang Maha Mulia Tuanku. Kedalangau pelancong ke Terengganu telah 
nieningkat dari setahun ke setahun. Dalam tahun 1997 lebih daripada satu juta pelancong datang 
ke 'Terengganu. Kita ucapkan tahuiah kepada kerajaau yang telah melaksanakau program 
Tahun Melawat Terengganu. Peningkatan ini meneerniinkan bahawa potensi pembangunan 
industri pelancongan nienipiuiyai masa depan yang amal cerah bagi negeri kita ini. Kita boleh 
tingkatkan lagi kedalangau pelancong ke Terengganu kerana kita menipunyai keindahan semula 
jadi. Namun begitu kita perlu pertahankan nilai-nilai niurni. Apabila pelancong raniai datang 
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kc Tcrengganu, uicreka datang nielawat, mereka datang berehat dan sebagainya. letapi apa 
yang kurang hari ini, apa yang disungnl oleh pclancong-pclancong daripada luar ialah kila tidak 
ada produk pclancoug. Maskud saya produknya ialah dari segi hasil-hasil kraltangan, 
kerjatangan tidak ada. Kalau pclancoug pcrgi kc Pulau Perhcntian. dia singgah ke Kuala Bcsut 
umpamanya, dia datang kc Pulau Redang singgah kc Kuala lcrcugganu tidak ada kedai 
kraltangan. Yang banyak di Tcrengganu ini ialah kedai-kc-dai kopi tidak seperti ntana kita pcrgi 
kc tempat lain banyak hasil-hasil kral yang dijual kepada pclancong-pelancong. Dan pclancoug 
hari ini dia bcrsungut tidak ada tempat nak bcli-bclah benda-benda yang kecil .souvenir dan 
sebagainya. Oleh yang dcinikiau. saya rasa pihak kcrajaan pcrlu nicrancang ini. Kalau kita 
boleh bual industri sccara besar-besarau, membuat itn, mcmbuat ini - apakah kita tidak boleh 
orgam.sekm suatu tempat yang boleh kita kduarkan produk-produk ini bagi nicmcnuhi kehendak 
pclancoug tcrutamanya sckali yang datang daripada luar ncgara. Jadi, barulah nicreka suka. 
nicrcka bcriuinat datang sini lcbih-lcbih lagi kalau kita sediakan barang-barang, produk-produk 
yang lebih nnuah yang boleh pclancoug bawa balik kc negeri dan ncgara nicrcka sebagai 
kenangan kepada nicrcka. 

YANO BLRIlORMAT DATO' YANG DIPHRTUA: Yang Bcrhormat 

YANG BHRIIORMAT DATO' 11AJ1 MAMAT GlIAZALLli BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
I .angkap): Dato' Yang Dipertua, orang Bcsut duduk buat apa yang lak bual benda ni. 

YANG BLRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Yang Bcrhormat, saya rasa masa dah 
cukup. 

YANG BLRI IORMAT DATO' 11A JI WAN '/.AKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Bcsut): Saya dah cukup Dato? 

YANG BLRI IORMAT DATO' YANG D1PLRTUA: Ya, sebenarnya panjang dah saya bcri. 

YANG BLRIIORMAT DATO' HAJI WAN /AKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Bcsut): Saya nak jawab, orang Bcsut duduk bual apa ? 

YANG BLRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Tak apa dia dah tahu dah. 

YANG BLRHORMAT DATO' IIAJ1 WAN /AKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Bcsut): Saya ueapkan terima kasih kepada Yang Bcrhormat yang bcrtanya, Dato' Yang 
Dipertua iaitu orang Bcsut duduk buat apa? Saya nak tauya balik, orang Setiu duduk buat apa? 
Jawatankuasa Pclancongan Ncgcri buat apa? Patutlah nicmikirkan pcrkara ini, orang Bcsut, 
orang Sctiu dan Jawatankuasa yang berkenaan di pcringkat negeri kita pakat tikir dan kita 
mclaksanakan itn. Dan saya rasa insya Allah, akan dapat mengcluarkan produk ini dengau lebih 
baik lagi. 

Cunia Yang Berhorniat Dato' Yang Dipertua, saya nak sawbung scdikit lagi satu dua niinit. 
Pasal saya tcringat tadi apa yang discbut oleh wakil daripada Rhu Rendang. Saya duduk eakap-
cakap hal Kuala Bcsut, jadi lak tcringat nak scbut yang ni. Sebab dalam ucapan Wakil Rhu 
Rendang tadi uienyebut dalam segi politik vvang UMNO saja yang kena. Saya rasa PAS lebih 
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lama dalam politik wang lii. Politik wang dalani PAS berbcza dengan UMNO. Kalau UMNO 
discbul ladi, pcmimpin bagi wang nntuk bertandingdi Bahagian letapi dalam PAS. dia kutip duit 
rakvai - kasihan rakyal. Sekali-kali ceramah salu kctika loloh ui gelaug . apa semua ni -
dah miskin. miskin lagi. llak yang dapal bant nan am pun derma kepada PAS. Lebih pada 
politik wang lagi. dckat pilihan raya lagi teruk. Politik waug dalam PAS, Dato' Yaug Dipertua. 

Dah dia kata banyak buat projek memba/ir. disebutkau projek membazii. Apa dia membazir? 
Satu ketika yang lain PAS menyebui dalam ceramahnya, buat jambatau Kuala lercugganu 
membazir 

YANG BLRHORMAT 11A.II WAN ABDUL MUT'l Al.IB BIN I'M BON (i (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yaug Dipertua, penjelasan. Ni tak lahu istilah langsuug bercakap ni. Dak tahu istilah 
'politik wang'. Adakah minta derma politik wang, bodoh dak oh lain. 

YANG BLRHORMAT DATO' HAJI WAN /.AKAR1A BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Politik wanglah tu. dah duit tak waug? 

YANG BLRHORMAT LNCIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Dato' Yang Dipertua. 
penjelasan. Saya miuiak Wakil Batu Buruk, menarik balik perkataan bodoh sebenlax tadi. 
Kalau tidak dia bodoh jugak. 

YANG BLRHORMAT DATO* 11AJI WAN ZAKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Membazir perkataan membazii senang sebut. Kerajaan buat jambatau dulu sebut 
mcniba/ir. kerajaan mcuiba/irkan wang beratus-ralus jnta buat jambatau 

YANG BLRHORMAT HAJI WAN ABDUL MUT'lALIB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, saya dan Wakil Kuala Besut iui bcrada dalam Dewan dan saya 
bertanggungjawab apa yaug saya kata. Tapi bukan saya kata memba/ir, saya kata kerajaan tidak 
tahu memberi keutamaan di dalam membina jambatau itu. Itu perkataan saya di Dewan iui. 

YANG BLRHORMAT DATO' HAJI WAN ZAKARIA BIN ABDUL RAHMAN (Wakil Kuala 
Besut): Memang, hak kerajaan buat tu dah keutamaan. Sekarang ni berapa kesenangan yang 
didapati. Yang pcrtamanya, kereta yang sebut membazir tulah yang uaik dulunya. Bcgitulah 
projek-projek lain. Kerajaan memang begitu leliti meraucang sebelum melaksanakau sesuatu. 
Memang belullah, yang nak bercakap memang senang. 

Terima kasih Dato" Yang Dipertua, assalamualaikum warhamatullahi wabarokatuh. 

YANG BLRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Saya jemput Yang Berhormat Wakil 

Manir. 

YANG BLRHORMAT HAJI IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato' Yang 
Dipertua, Yang Am at Berhormat Mentcri Besar, Ahli-ahli Dewan, Pegawai-pegawai Ktiajaan, 
peinerhati dan hadirin dan hadirat sekalian - Assalamualaikum warhamtullahi wabarokatuh. 
Pertaina-pertanianya saya meugucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Dato Yang 
Dipertua kcraua mcnibcri pcluaug kepada saya untuk berkongsi pandangan. pendapal dalam 
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111 euibah ask an Ucapan Til ah yang disampaikan olch Duli Yang Maha Mulia Sultan pada hari 
scnialani. 

Ada beberapa perkara yang niuiigkin yang dapal saya sebm di sini tapi saya iugiu merujuk 
kepada ucapan Duli Yang Maha Mulia antara lainuya uicngalakan adalah penting kcrajaan 
melihat kcmbali ada prcslasi program-program pembanguuau sebelum ini untuk dijadikau 
tcladan dan penunjuk bagi mcnyambuug projck pcuibangunau. Yang Berhormal Dato' Yang 
Dipcrtua, hari ini 13 haribulan Mci lahuu 1998 nicnycbabkan saya teriugat pada 13 haribulau 
Mci lahuu 1969. llasil daripada peristiwa 13 Mci tahun 1969. bcbcrapa perkara barn 
ditonjolkan di dalaui negara kita ini disebabkan hasil daripada kajiau yang dibual di antara 
sebab-scbab yang berlaku peristiwa yang menyayatkan hati orang-orang Islam dau rakyat 
Malaysia pada niasa itu ialah perbc/aan yang terlalu tinggi di antara orang-orang Melayu deugan 
orang-orang bukan Melayu khususuya dalam dua bidaug ataupun dua sektor yang penting iaitu di 
bidaug peudidikan dan penibelajaran tinggi dan jugak di bidang ekononii. Yang lahir selepas 
daripada itu satu dasar ekononii yang dikenali dengan DHB iaitu Dasar l-kouomi Baru dan di 
peringkat pengajian tinggi pula diwujudkan kuota untuk orang-orang Melayu sehiugga orang-
orang Melayu dapat nienyaingi orang-orang bukan Melayu di dalani peudidikan dan 
penibelajaran tinggi. 

Yang Berhorinat Dato' Yang Dipcrtua, bila kita nieneliti, analisa kembali peristiwa itu dan 
mallanial yang hendak dicapai nienjelang tahun 1990 unipanianya uiaka Yang Berhorinat Dato' 
Yang Dipcrtua, kajian-kajian iiienunjukkan bahawa kita tidak berjaya, kita tidak berhasil. Jadi, 
oleh kerana itu. satu Majlis yang dipanggil Majlis 1'erundingan Hkouomi Negara ditubuhkan 
oleh pihak Kcrajaan Malaysia untuk mengunipul pandangau-pandangan dan pendapat-peudapat 
semua pihak bagainiana cara yang terbaik untuk nieugatasi perniasalahan ekononii yang akan 
berlaku di dalani negara kita. Pandangan-pandangan banyak diberi, di antaranya parti-parti 
polilik juga dikehendaki mcmbcri pandangau dan pendapal. Yang Berhormal Dato' Yang 
Dipertua, sebelum daripada taniatnya tenipoh perkhidniatan Majlis Pertindingan I kononii 
Negara. sebelum daripada resolusi dikeniukakan secara rasmi uiaka Yang Antat Berhorinat 
Perdana Menteri Malaysia telah niengisytiharkan bahawa kcrajaan tidak terikat dengan 
pandangan-pandangan dan pendapat-peudapat yang dibcrikan, Yang Berhorinat Dato' Yang 
Dipertua. 

Oleh kerana itu, Yang Berhorinat Dato' Yang Dipertua, kerajaan niengisytiharkan sebagai ganti 
daripada cadangan dan pandangau yang dikeniukakan oleh MAPKN uiaka kerajaan 
niengisytiharkan Wawasau 2020 yang selalu saya sebut ialah dua kosong dua kosong. Saya 
sebut dua kosong dua kosong, saya masih merasakan bahawa wawasau itu akan nieughasilkan 
natijah kosong iaitu tidak berjaya. Saya berkata itu pada beberapa ketika pada peringkat awalan 
Wawasau dua kosong dua kosong itu dilancarkan tapi sebelum daripada kita pergi atau kita 
nienjangkau tahun 2020 maka sudah uanipak kesan-kesannya. tanda-tanda bahawa meniang 
wawasau itu dua kosong dua kosong tidak 2020, Yang Berhorinat Dato' Yang Dipertua. Bila 
kita nieneliti segala peraneaugan yang telah dijalankan oleh kerajaan, bagi saya - maafkau saya 
kalau saya silap dan tolong legur saya kalatt saya tidak betul - saya mendapali bahawa 
ketidakjayaan, bukan saya kata gagal, tapi ketidakjayaan dalani banyak perkara. Yang pertain a 
dalani perkara again a, dalam perkara againa jelas, kalau kita ada matlauiat bagainiana UMNO 
selalu niclaung-laungkan - maat Dato' Yang Dipertua, kerana saya terpaksa sebut UMNO sebab 
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ilia jadi kerajaan yang memcrintah bersama-sama dengau Barisan Nasioual - UMNO selalu 
nienyebui perjuaugannya unliik mempertahankan agama tapi liari ini tclah nyata dengau jelas 
pada kila belapa bertanibah perisliwa-peristiwa murtad di kalaugan orang-orang Islam, di 
kalangan oraug-oraug Melavu sendiri. Angka-angka yang dilunjukkan bahawa terlalii banyak 
berlaku kenturtadan di zaman-zaman mutakhir iui di bawah peuiadbiran, di bawah pemeriuiahan 
dan di bawah naungan kerajaan Barisan Nasioual yang berteraskan UMNO Barn, Yang 
Berhormat Data' Yang Diperiua. Itu kegagalan dari sudut agama, maka sudah jelas kerajaan 
yang ada pada hari ini tidak dapat mempertahankan agama. Agama rakyat tidak dapal 
dipertahankan. 

Yang kedua Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, di bidang politik sekali lagi saya 
mengatakan bahawa saai-saal mutakhir ini menunjukkan bahawa pint pi nan Barisan Nasioual 
telah menghadapi satu kegagalan di bidang politik di dalam mempertahankan uegara Malaysia ini 
bahawa teras pemerintahannva dipimpin oleh orang-orang Melayu supaya menjadi semakin kuat 
maka adalah tidak berjaya. Perkara ini adalah diakui sendiri oleh pemiuipiu tertinggi UMNO di 
dalam ucapan-ucapannya. Maka oleh kerana itu. maka UMNO terpaksa bertolak ansur. 
bertolaransi mentberikan banyak lagi kerusi-kerusi tambahan di dalam kawasan-kawasan 
Parlinien hatta dalam kawasan-kawasan pilihan raya yang mana majoritinya penguudi orang 
Islam, orang Melayu - UMNO kerana setiakawannya berjaya ataupun sanggup mclepaskan 
kawasan itu kepada kawannya. Oleh kerana itu Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, jelas di 
dalam mempertahnakan keuUthan politik yang dipegang oleh orang-orang Melayu dalam uegara 
kita sendiri terhakis dari seniasa ke semasa. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, ini sebagai 
renungan. 

Yang ketiga, yang dilaung-latingkan oleh pimpinan Barisan Nasional vang berteraskan UMNO 
bahawa Malaysia menjadi eontoh (erutama sekali dalam pembangunan ekonomiuya di dalam 
uegara yang dipanggil sebagai bahasa diploniatiknva iaitu Ytegara-ncgara uiembangun' atan 
negara-negara sedang inenibangun yang mana tidak diistilahkan dalam negara-uegara 
membauguu. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, di bidang ekonomi jelas ucapan yang 
disampaikan oleh Dtili Yang Maha Mulia /\1 Sultan kelmarin dan jugak ucapau-ucapan 
pemimpin utama negara bahawa kita Malaysia hari ini balik kepada sualu zaman yang lcbih 
leruk daripada 15 ataupun 20 tahun yang lain. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, sekali 
lagi tidak berjaya, sekali lagi gagal maka itu wajar ucapan Duli Yang Maha Mulia AJ Sultan itu 
dikaji dan ditelili deugan baik 

Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, bila kita bercakap soal kemelesetan ekonomi ataupun 
kegawatan ekonomi pada hari ini maka kita tidak boleh mengelak diri daripada hakikat dan 
kenyataan yang sebenaruya. Walaupnn di dalam ucapan itu mengatakan bahawa ini adalah 
pengaruh daripada luar, unsiir daripada luar tetapi Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. bagi 
saya kita tidak boleh menalikan adanya uusttr-unsur daripada dalam. Dan kita juga tidak nal'i 
juga unsur dari luar tetapi unsur dalaman. Bila kita kaji unsur dalaman punca kepada 
kemelesetan atau kegawatan ekonomi kita pada hari ini ialah berpunea daripada turunnya mala 
wang kita iaitu nilai ringgit. Apakah sebab-sebabnya nilai mala waug kita lurun? Maka itu satu 
perkara yang patut kila bicarakan dan kita mencari sebab-sebabnya. Bagi saya Yang Berhormat 
Dato' Yang Dipertua. orang yang meugaji sekolah poudok. vang tidak meugaji ekonomi secara 
formal tapi kita membuat kajian dan aualisa bahawa punca dari dalam itu besar. 
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Yang pertama, kalau saya nak baca sejarah Yang Berhonnal Dato" Yang Dipertua, kes ruata 
wang ni ada satu cerita deugau maaf Dato' Yang Dipertua, Yang Berhormat Wakil daripada 
Paka ninngkin dia ingat ccrita ni scbab dia banyak eerita - ini kes ntata wang - sebab apa niata 
wang diwujudkan, senitia kita tahu, kita ahli politik, kila bcrcakap tentang ckonomi. Kisah 
ntata wang - ada tiga orang ptileri raja, seoraug raja ada tiga orang anak, seorang raja /.aman 
dahulu - tiga orang anak peretnpuan. Ini bagaimana nak meuetapkau niata wang - Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, raja ini bertauya kepada anak-auaknya yaug tiga orang - kamu 
kakak suiting, kamu nak ikut Utah ayahanda ataupun nak ikut tuah siapa? Anak yang kedua, dia 
tauya kamu nak ikut tuah siapa? Dan begitulali anak yang ketiga. Anak yang pertama kata 
auakanda mahu ikut tuah ayahanda, maka dikahwinilah deugan anak raja jttga dan dibcri 
keistimewaan-keistimewaan dan dia hidup dalam bahagia. Anak yang kedua, begitu juga nak 
ikut tuah ayahanda, maka dikahvvinkan dengan orang-orang baugsawan, orang besar dan orang 
kaya. Sementara anak yang ketiga, yang bongsu mengatakau auakanda ingin mengikul Utah 
isteri ayahanda. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, dengan izin - maka ayahandanya, raja 
itu dengan rasa kecewa terhadap anaknya yang ketiga, lain mencari seorang pemuda yang 
kerjauya mencari kayti api saja, Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, kais pagi aiakan pagi 
dan dikahwinkan dengan anak perentpuannya yang bongsu itu, Yang Berhormat Dato' Yaug 
Dipertua. Setelah perkahwitiau tidak lama diarahkan berpindah, tidak lagi tinggal di istana. 
Maka sianak tnuda yang kerjauya kais pagi niakan pagi dengan mencari kayti api itu pun 
meugajak isterinya, puteri raja itu berpindah ke suatu kawasan. Kalau kita eakap orang 
Terengganu, di I lulu Dangau, muugkiu Yang Berhormat Wakil Setiu tahu Dangau itu - Wakil 
Langkap, ntaal'. Kalau sahabal saya Wakil Telemong lagi dia tahu. 

Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, ringkas ceritanya, ayahnya - raja itu oleh sebab dia 
terlalu kasihau kepada anaknya walaupun dengan marah beri juga bekal sebesar jari kelengkeng 
seketul etnas kepada anaknya. Yang Berhormat Dato' Y'ang Dipertua. anaknya tnengambil 
bekal itu ntembawa bersama-satna dengan suaminya. l'ada suatu hari ringkas ccrita Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, kehabisan bekal, kais pagi niakan pagi tak dapat, eari kayu api 
tak dapat hari itu, hari petangnya hujan. Tak ada ntakanan, bekalan 

YANG BHRIIORMAT HNCIK OTIIMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Dato' Yang Dipertua, 
saya dengar cerita Yang Berhormat Manir niacatn To' Selampit, macam hikayat seribu satu 
malam, saya ingat kita lebih berjejak di bttnti nyatalah. Terima kasih. 

YANG BF.RHORMAT IIAJ1 IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato' Yang 
Dipertua, nak berpijak ni. Dia kapal terbang, dia berjalan di udara dulu lepas lu barn dia 
landing, dia ada cara jugak. 

Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, pada suatu hari tak ada bekalan, habis bcras, habis 
minyak dan sebagainya. Sisuami beritahu kepada isteri dia. adinda hari ini barangkali kila tak 
ada ntakanan sebab kekanda tak dapat mencari kayu api dan tak dapat uutuk dijual dan tidak ada 
duit. Isterinya ntenghadiahkan kepadanya etnas, seketul etnas sebesar ini kepada suaminya 
- nah kekanda am bill ah etnas ini dan pergi kedai, bclilah barang-barang yaug kekanda pcrlu 
daripada etnas ini. Maka lain suami bawa etnas itu ke kedai 
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YANG BLRHORMAT DATO' 11A JI AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): 
Penjelasan, Dato' Yang Dipertua. meugikul Peraturan Dewan kita lamat bahas sesi Dcwan pukul 
5.00 icpat. Jadi, cent a pun cerita lama Dato' Yang Dipcriua, saya cadangkan kita tarn at di sini 
saja. 

YANG BLRHORMAI DATO' YANG DIPLRTUA: Terima kasih, saya pun sedar sebcnaruya 
cum a nak tunggu dia berpijak ke bumi saja. 

YANG BLRHORMAT HAJI HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Sckaraug nak berpijak, sumh 
saya duduk ke, suruh saya bercakap? 

YANG BLRIIORMAT DATO' HAJI MAM AT GIIAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Takut berpijak esok nampaknya. 

YANG BLRIIORMAT IIA.II HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Lsok boleh, insya Allah. 

YANG BLRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Yang Am at Berhormat Dato' Seri 
Meiitcri Besar, Ahli-ahli Yang Berhormat ineniandang kepada niasa sidaug Dewan lelah 
berakhir, jadi saya tangguh Dewan dan akan disainbung semula pada jam 9.30 besok deugan 
jadual meujawab soalan-soalau kemudian gulungan ataupun jawapan daripada pihak kerajaan. 
Sekarang saya langguhkan Dewan. Terima kasih. 

YANG BHRIIORMAT IIA.II HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Saya boleh sambung gok 
esok.' Saya dak sudah lagi, tak bet til Dato' Yang Dipcriua. Kalau besok potoug ucapan saya tak 
sainpai lagi. 

YANG BLRHORMAI DATO' IIAJI MAM AT GIIAZALLb BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
I.angkap): Dato' Yang Dipertua, tak payah pijak-pijak, tak apa dah. Biar gantung gitu. 

YANG BLRHORMAI IIA.II HARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertua, takut 
dah tu. Kalau beraui beri. 

YANC» BL.RHORMAI DATO' YANG DIPLRTUA: Tak apa, ineniandang kepada pcrmintaan 
Yang Berhormat, saya deugan kuasa yang ada insya Allah, saya beri. Lima miuit cukup? Ya, 
lima minil, terima kasih. 

DLWAN DITANGGUHKAN PADA PUKUL 5.00 PI-TANG. 
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2. Solan-soalan Yang Telah Diberi [ Muka 102] 
Notis 
- Soalan Lisan 

3. Usui Yang Telah Diberi Notis [ Muka 121] 

Usui  Men/unjung Kasih Kebawah 
Dul i  Yang Maha Mu/ ia Sul tan 

[ sambungan perbahasan ] 

4. Usui Menangguhkan Persidangan Dewan [ Muka 138] 

[ BERSAMBUNG ] 





14 Mei  1998 

DEWAN UNDANGAN NEGERI MULA BERSIDANG PADA PUKUL 9.30 
PAGI 

IIADIR 

YANG BHRIIORMAT YANG DIPI-RTUA 
Dafo' Haji Abdul Rahman bin Mohd. 
DPMT..ASM..PJK.,BI B. 

YANG AM AT BHRIIORMAT MliNTIiRI BI-SAR THRT'NGGANU 
Dalo' Scri Amar Di Raja (Tan Sri Haji Wan Mokhiar bin Ahmad), 
SSM'i.,PSM. ,SPMT.. I) A..DPM.I..KMN...IP.,PJK. 
WAKII CUKAI 

Yang Bcrhormat Dalo' Ilaji Abdul R;ishid bin Ngah. 
SPMT., I )SM'I. ..KSM., PJ(, PPN., P.I K. 
WAKII. SPBI RANG TAKIR 

Yang Bcrhormal Dalo' Dr. Mohd Yusol bin Ilaji Mohd Noor. 
SPM I .,DSSA..JMN.,PP T..KMN. 
WAKII. KAMPUNCi RAJA 

Yang Bcrhormal Dalo' Haji Mamal (iha/alcc bin Abdul Rahman, 
DSMT.,DPMT.,KMN ..PJK. 
WAKII. I.ANGKAP 

Vang Bcrhormal Dalo' Haji Azi/ (ci Ibrahim bin Awang, 
DPM I..AMN..PJK. 
WAKII. SURA 

Yang Bcrhormal I ncik Ahmad bin Said. ASM..PJK. 
WAKII. KIJAI. 

Yang Bcrhormal Mulia Icngku Pulcra bin i'cngku Awang, 
WAKII THI.PMONG 

Yang Bcrhormal Dalo' Dr. Abdul l.atilT bin Awang. 
DI'M l'.,KMN.,PKT..PJK. 
WAKII BUKJ'I PAYUNG 
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Yang Berhonnat Lucik Wong l oon Mcng, 
WAKII. BANDAR 

Yang Berhornial Lncik Othnian bin Dand, P.IC. 
WAKII. AJII. 

Yang Berhornial Dalo' Ilaji Wan /akaria bin Abdul Rahman, 
I)PMT.,ASM.,PJ('.,PJK.,PPN. 
WAKII. KUALA BLSUT 

Yang Berhornial Dalo' Ilaji Muda bin Mamal. 
DPMT.,PJK.,PPN. 
WAKII. PLNGKAl.AN BL RANGAN 

Yang Berhornial Dr. Abdul Wahab bin Ngah, SMT. 
WAKII. BATH RAKIT 

Yang Berhornial Ilaji llarun bin Hassan. 
AMT..AMN..PJK. 
WAKII. AIR Pin III 

Yang Berhornial Dalo' Ilaji Mohamad (</ Abu Bakar bin Ali, 
DPMT., AMN., PJK. 
WAKII. KHMASIK 

Yang Berhonnat Ilaji Awang bin Abdul Jabar, 
ASM.,SMT., AMN.,PJK. 
WAKII. Bl I KIT BliSI 

Yang Berhornial Haji ldris bin Manial, PJK. 
WAKII. IF.RTTII 

Yang Berhornial Lneik Mohd Jidin bin Shafee, 
WAKII. PLRMAISURI 

Yang Berhornial Haji Mohamad bin Abu Bakar, 
WAKII. Bl J KIT TUNGGAI. 

Yang Berhornial Haji Shalie bin Hand, PJK. 
WAKII. RANTAU A BAND 

Yang Berhornial lineik I.uknian bin Muda, PJK. 
WAKII. JABI 

Yang Berhornial Ilaji Ibrahim bin Yusol", 
WAKII. KUAI.A BL.RANO 
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Yang Berhornial Tuan Yaakub bin Abdul Kadir, 
WAKII IiULU BHSUT 

Yang Berhornial Ilaji Ilarnn bin Taib. 
WAKII. MAN Ik 

Yang Berhornial Ilaji Wan Abdul Muiialib bin I-.m bong, 
WAKII. BATH BURUK 

Yang Berhornial Haji Abu Bakar bin Abdullah, 
WAKII. THPOI I 

Yang Berhornial Ilaji Ismail bin Ilaji Manial, 
WAKII. TBI .UK PAS 11 

I IDAK IIADIR 

Yang Berhornial Mulia hngku Bijaya Sura (Dalo* Syed Omar bin Muhaniad), 
L)SMT.,DPMT.,AMN..1MC.,1MK.,BI B. 
WAKII. PAKA 

Yang Berhornial Ilaji Abdul Hadi bin Haji Awang, 
WAKII. RIIU RHNDANO 

Yang Berhornial Ilaji Mohd Abdul Wahid bin Ilaji I ndia. 
WAKII. WAKAb MliMPll.AM 

Yang Berhornial Bncik Yahaya bin Ali. 
WAKII AI.UR I.IMBAT 

100 



14 Mei  1998 

1IADIR MEMRIT 1ASAL XIII(3) UNDANG-UNDANG BAGI DIRJ 
KE RAJ A AN TERENGGANU (BAB YANG PERTAMA) 

YANG BHRIIORM AT SHTIAl >SAI1A KHRAJAAN 
Daio' riaji Baharuddin bin Ismail, 
DPMT.,ASM.,1UC.,P.FK. 

YANG BI'RI IORM AT PHNASII I AT UNDANG-UNDANG N1-GHR1 
Riicik Ah. Karim bin Abd. Rahman 

YANG BHRHORMAT PHGAWAI KBWANGAN NHGER1 
Dalo' Senaia Mnda (I)alo' Ilaji Ma/Jan ((/ Mohd Nanri bin Hashim). 
DPMT.,ASM.,KMN.,PJ(:.,IMK.,BI.B. 

SliTIAUSAIIA D1WAN UNDANGAN NHGHRI 
l-ncik Osman bin Mnda, 1MK. 

0 
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PUKUL 9.30 PAGT 

YANG BhRHORMAl DA'IO' YAN(i DIPHRTUA: Assalamualaiknni warahniatullahi 
wabarokatuh. Sekarang si dang disambung scniula dan suka saya niaklunikan bahavva dalam 
nicujempui Ahli-ahli Yang Bcrhormal uutuk nicngcniukakan soalan, saya akan nicmaklumkan 
scdikil pcrubahan. Dimaua pada hari kclmarin empal orang Alili-ahli Yang Hcrhorinat lidak 
scnipal dibcri jawapan kepada soalau-soalaunya dan soalan-soalan tnereka ada pada hari in:'. 
Jadi, saya akan mulakan - ini unluk perhatian Ahli-ahli pihak kcrajaan - saya nmlakan dcugan 
menjenipul Yang Hcrhorinat llaji Ilarnn Hassan, kcimulian llaji Shalle Hand, llaji Ismail 
Mam at, kcimulian llaji Abu Bakar Abdullah. Sclcpas iiu saya akan balik incnurut susunan asal 
dcngan saya akan nicnjcnipul I'uan Yaakub, Yang Bcrhornial Ibrahim Yusol, Yang Bcrhormal 
Haji Wan Mullalib, Mohd Jidin dan llaji Idris Mauial. 

Jadi, saya jcniput Yang Bcrhormal Ilarun Hassan. Wakil Air Puiih nicngcniukakan soalan. 

YANG BLRIIORMAT HAJI HARUN BIN HASSAN (Wakil Air Puiih): Bismillahi rahmani 
rahhini. lcrinia kasih. Dato' Yang Dipcrlua. Soalan yang pcrlama -

Nyatakan biLangan pekerja asing di Negeri Terengganu tahun 1998, 1997 dan 
1996 dalam sektor: 

a. Perladangan 

b. Pembinaan 

c. Lain-lain sektor 

YANCi BPRIIORMAT DAK)' YANC. DIPMRTUA: Yang akhir sckali. 

YANG BHRHORMAT DATO' IIA.II ABDUI. RASH ID BIN NOAH (Wakil Seberang Fakir): 
Assalamualaiktitii warahmalullahi wabarokatuh. Yang Bcrhormal Dato' Yang Dipertua, Ahli-
ahli Yang Bcrhormal, tuan-tuan dan puau-puau yang dihorniati sekalian. 

Pada nienjawab soalan vang pcrlama Wakil Air Puiih, sukalah saya mcngatakau bahawa jawapan 
yang dikehendaki bagi seklor perladangan. pembinaan dan lain-lain sektor bolchlah didapati 
dcngan Icbih jelas daripada jawapan kepada soalan bcrinlis nombor satu daripada Yang 
Bcrhormal Wakil Batu Bunik, Dato' Yang Dipcrlua. 

YANG BLRIIORMAi DR. ABDUL WAIIAB BIN NGAH (Wakil Batu Rakil): Soalan 
tamhahan, Dalo' Yang Dipertua - Sckiranya bilangan yang sebegitu banyak daripada sektor 
ladang dikcluarkan daripada Negeri Terengganu, bagainianakah Icrjcjasnya ekoiioini ataiipun 
pcrolchan negeri daripada perladangan? 

YANG BHRHORMAT DATO' IIA.II ABDUL RASHID BIN NGAH (Wakil Seberang Takir): 
Yang Bcrhormal Dalo Yang Dipcrlua. pihak pengurusan kebauyakan ladang mcngalakan 

102 



14 Mei  1998 

bah aw a mcrcka sangal-sangal berganiung buruh asing untuk kcrja-kcrja di ladang mcrcka. Jika 
sekiranya kila keluarkau mcrcka lenlulah terjejas. hrtinya sebahagian besar kcrja-kcrja di 
ladang lidak dapal dijaiankan dan berikmnya tcnlulah hasilnya berkurangan. Dalo' Yang 
Dipcrlua. 

YAN(i H1 • RIIORMAT 11AJ1 1IARUN BIN TAIB (Wakil Manir): Dalo' Yang Dipcrlua, soalan 
lantbahan - Apakah sebab-scbab yang mcngatakan bahawa pcngusaha-pcngusaha ladaug ilu 
sangat nicmcrlukan kcpada icnaga-tcnaga asing? Apakah Ncgcri Icrcnggann mcnghadapi krisis 
Icnaga buruh? 

YANG BLRI IORMAT DATO' IIA.I1 ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Bcrhornial Dalo' Yang Dipcrlua, pcrkara ini bukanlah salu Icnomcna vang baiu. masalah 
ini scbcnarnya iclah lama bcrsania-sania dcngan kila. Ini discbabkan aniara lain Yang 
Bcrhornial Dalo' Yang Dipcrlua ialah kccngganan alau kcbcralan pckcrja-pckcrja Icmpalan 
unluk nicnjalaukan kcrja-kcrja yang dijaiankan olch buruh asing ini, Dalo Yang Dipcrlua. 
Sclain daripada pcrkara-pcrkara biasalah yang kalau ditanya apakah scbabnya kcbcralan, 
Icnlulah ada alasan-alasan yang akan dibcrikan olch pckcrja-pckcrja icmpalan ini, Dalo Yang 
I )ipcrlua. 

YANG BLRI IORMAT 11 A.I 1 WAN ABDUI. MUTTAI.IB BIN LMBONG (Wakil Balu Buruk): 
Dalo' Yang Dipcrlua, soalan tambahan - Di dalani kerajaan mcnycdiakan kajian kcmungkinan 
unluk pcrladangan. lidakkah dianibil kira kcdaiangan buruh-buruh asing ini akan nicnimbulkan 
masalah sanipingan yang bcrpanjangan? 

YANG BLRIIORMAT DAK)' I1A.II ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Bcrhornial Dalo' Yang Dipcrlua. dianibil kira scniuanya. Tapi jangan kila nalikan bahawa 
scklor-scklor lain juga berkembang nialah lebih ccpal daripada seklor pcrladangan. Jadi. 
pckcrja-pckcrja icmpalan ada pilihan yang lebih luas daripada hanya bckcrja di ladang 10 alau 
15 lahun yang lain. Jadi, adalah lojik bagi mcrcka bckcrja di Icnipal yang lebih haik daripada di 
ladang unluk mcndapal pcndapalan yang lebih linggi daripada di ladang. Dalo' Yang Dipcrlua. 

YANG BIRI IORMAT 11A JI IIARUN BIN HASSAN (Wakil Air Pulih): Yang Bcrhornial 
Dalo' Yang Dipcrlua, soalan nonibor liga -

Bi lakah projek lebuhraya Jabur - Kuala Terengganu akan dimulakan. Brlakah 

pula projek itu dijadualkan siap sepenuhnya. Syarikat mana yang akan 

melaksanakan projek itu dan berapakah kos keseluruhannya. 

YANG BLRI IORMAT MUI.IA I'LNGKU PUTLRA BIN TLNGKU AWAN(J (Wakil 
Telcmong): Assalaniualaikuni vvarahnialullahi wabarokaluh. Yang Bcrhornial Dalo Yang 
Dipcrlua, Ahli-ahli Yang Bcrhornial, menjawab kcpada soalan yang kcliga Yang Bcrhornial 
ingin nicngelahni pcrkeinbangan nicngcnai projek Lebuhraya Panlai limur. 
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Scmalam saya lelahpun meujawab soalan yang sania niengenai kemajuan setakat ini daripada 
Yang Berhormat Wakil Manir dan tambahan vang saya ingin jawab pada hari ini niengenai 
berapakah kos keseluruhau dan jangka masa mcnyiapkan projck ini. Jangka masa pembinaan 
projck ini ialah tiga sctcngaii tahun dan anggaran kos kesclunihannya dalam kira-kira RM3 
bilion. Terima kasih. 

YANC. BHRIIORMAT H A JI IIARUN BIN HASSAN (Wakil Air Putih): Terima kasih. Dato' 
Yang Dipertua. 

YAN(i BHRIIORMA'I DAK)' YANC. D1PHRTUA: Saya jenipul Wakil Ranian Abang. Titan 
llaji Shalic Daud. 

YANC. BHRIIORMAT IIAJI S11AMI- BIN DAHD (Wakil Ranian Abang): Assalamualaikuni 
warahnialullahi wabarokalnh. Dato' Yang Dipertua. soalan nonibor satn -

Bagaimanakah cara kerajaan mengatasi masalah tanah-tanah terbiar di negen 

ini sama ada tanah-tanah terbiar tersebut milikan individu/syarikat dan 
mitikan kerajaan sendiri. 

YANC) BHRIIORMAT DATO' IIAJI AZIZ (<i IBRAHIM BIN AWANC. (Wakil Sura): Dalo* 
Yang Dipertua, lauah terbiar hanya nielibalkan tanah-tanah yang lelah dibcrimilik kepada orang 
raniai. lauah-tanah kerajaan tidak dikategorikan sebagai tanah terbiar. 

Badan-badan kerajaan seperti M-.I.CRA dan RISDA nienibantn nicniajnkan tanah-tanah pctaui 
dengan tanaman kelapa sawit dan getah melalui program pemnlihan dan tanaman seniula. Bagi 
tanah-tanah sawah I.enibaga l'ertubnhan Beladang bersama dengan Pertubuhan Peladang 
Kawasan nienibantn nienyediakan keinudahan bagi menibantn petani-petani dengan lanah-lanah 
mereka. Jabatan Pertanian Negeri menggalakkan petani-petani niengusahakan tanah-tanah 
terbiar dengan pelbagai jenis lanainan niengikul kesesuaian tanah. 

Di bawah Program lananiaa Sentang, Kerajaan Negeri juga melalui Jabatan Perhutauan 
nienyediakan iuseutil dalam bcutnk anak benih kepada pemilik-pemilik tanah terbiar yang ingin 
niengusahakan tanah-tanah mereka dengan tanaman sentang. Jabatan juga akan nienibantn 
dalam bentuk bantuau anak benih dengan nilaian RM500.00 seekar kepada para peserta. 
Sehingga kini seluas 4,000 ekar dan nielibalkan 1,500 peserta lelahpun didaltar itnlttk menyertai 
program ini. Tcrima kasih. 

YANC. BHRIIORMAT IIAJI SHAl-Ii: BIN DAUD (Wakil Ranian Abang): Dato' Yang 
Dipertua, soalan nonibor dua -
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Pada tahun 60-an pihak kerajaan teLah banyak membuka tanah secara 

berkelompok/pinggir untuk diberikan kepada penduduk/masyarakat setempat 

mengusahakan secara kelompok dan rancangan ini mendapat kejayaan. 

Oleh itu, adakah pihak kerajaan bercadang untuk membuka semula rancangan 

pembukaan tanah berkelompok/pinggir sepertimana sebelum ini. 

YANG Hl-RIIORMAT DAK)' IIAJI ABDUL RASIIID KIN NGAII (Wakil Seberang fakir): 
Yang Kcrhonnal Dalo' Yang Dipertua, pihak kerajaan niasih bcluni niennlnp rancangan 
pembukaan tanah biasa, tanah berkelompok. Pembukaan tanah rancangan berkelompok di 
daerah-daerah adalah bergautung kepada cadangan yang dikemukakan oleh Jawatankuasa lanah 
Berkelompok Daerah pada satu-satu ntasa tertenln. 

Manakala pembukaan rancangan lanah pinggir pula Yang Kerhormat Dato' Yang Dipertua, pada 
masa ini kila lidak bercadang dibuka barn, dimaua yang lama yang telah menjelaskan bayaran 
CAC at an belum jelas sella tiada pentaju oleh agensi, Pentadbir Tanah dibeuar pohou kepada 
pihak berknasa negeri untuk tukar status kepada tanah kelontpok biasa. Setakat ini belum ada 
sntupun rancangan tanah pinggir yang tiada pemaju oleh agensi yang dipohon untuk ditukar 
kepada rancangan kelompok biasa. Dalo' Yang Dipertua. 

YANG BliRIIORMAT IIAJI SIIAl'Ib. BIN DAUD (Wakil Rantau Abang): Terima kasih. 
Dato' Yang Dipertua. 

YANG BKRHORMAT DAK)' YANG DIPLRTUA: Saya jempul Ilaji Ismail Mantat, Wakil 
Teluk Pasu mengemukakan soalan. 

YANG BF.RHORMAT IIAJI ISMAIL BIN IIAJI MAM AT (Wakil Teluk Pasu): 
Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhormal Dato' Yang Dipertua, soalan 
nombor satu -

Si la nyatakan berapa buah sekolah yang telah dibekalkan dengan internet 

YANG BFR1 IORMAT DATO' IIAJI ABDUL RASH ID BIN NGAII (Wakil Scberang Takir): 
Yang Berhormal Dato' Yang Dipertua. sekolah-sekolah yang mempunyai kemudahan internet 
mengikut pecahan daerah seperti yang dikehendaki oleh Yang Berhormat leluk Pasu ialah: 

mengikut pecahan daerah. 

Kuala Terengganu 
Besut 
Setiu 
Kent am an 

11 buah sekolah 
2 buah 
2 buah 
1 buah 
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Maraug 
Duugun 
Hulu Terengganu 

Dato' Yang Dipertua. Terima kasih. 

YANG BHRHORMAT IIA.II ISMAII BIN IIA.1I MAMAT (Wakil Teluk Pasu): Soalau 
lambahau, Dato1 Yang Dipertua - Adakah pcmbckalan ini diutamakau sekolah-sekolah 

mcnengah sahaja alaupun ianva bentuk nienyeluiuh.' 

YANG BHRIIORMAI DATO1 IIA.II ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhorniat Dato1 Yang Dipertua, saya pohon diulang tidak jelas bagi saya. Dato Yang 

Dipertua. 

YANG BHRIIORMAI 11 All ISMAIL BIN I1AJI MAMAT (Wakil Teluk Pasu): Adakah 
keutamaan pembekalati iuternct ini hauya kepada sekolah-sekolah mcnengah sahaja. tidak kepada 

sekolah reudah? 

YANG BFRllORMAT DATO1 1IAJ1 ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhorniat Dato1 Yang Dipertua. ada beberapa laktor yang menjadt asas peuyed.aan 
internet ini. Yang pert ant a. jumlah komputer yang sedia ada di sekolah itu dan yang kedua 
kemungkinan vvujudnya kelab alaupun Kelas Komputer di sekolah itu dan taktor-Iaktor lain yang 
mendoronii dibcri kemudahan internet. Keadaan sekarang menuujukkan bahawa interne 
merupakan kemudahan tambahan yang lebih asasnya kemudahan komputer »tu sendm dimana 
jumlah komputer di sekolah-sekolah pun tidak sama banyak. Dato1 Yang Dipertua. ^I'lUj1^ 
kepada apa yang dapat disediakan oleh kerajaan dan ditambah dengan usaha-nsaha 11B(» dan 
juga sumbaiigan-sumbangan daripada pihak-pihak lertentu. Yang Berhormat Dato ding 

Dipertua. 

YANG BHRIIORMAI IIA.II ISMAII. BIN IIA.II MAMAT (Wakil Teluk Pasu): Dato Yang 
Dipertua, soalau tambahan. Saya nak mendapal kepastian adakah setakat ini ada juga sekolah 

rendah dibekalkan dengan komputer atau internet ini? 

YANG, B1R1IORMA! DATO1 1IA.U ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhormat Dato1 Yang Dipertua. saya memerlukan nolis untuk meujawab soalau tin, l ato 

Yang Dipertua. 

YAN<! Hl'RHORMAT TIAJI ISMAII. BIN 1IA.II MAMAT (Wakil Teluk Pasu): Tcrinia kasih. 

YAW. Bl-RHORMAT DATO' YAW. Dll'l-RTUA: Tcrinia kasih. Sclepas ini saya 
mcnjcmpul llafi Ah., Baku, bin Abdullah, saya akan jonput TTiau Yaakub keimidum icrus 
mcngiknl snsnnan yang scdia ada. Ini akan dapal maklunian kepada pihak vaug menjawab. 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat llaji Abu Bakar bin Abdullah. Wakil icpoh. 

YANG BHRIIORMAI IIA.II ABU BAKAR BIN ABDUI.AII (Wakil Tcpoh): Assalamualaikum 
warahntatullahi wabarokatuh. Yang Berhormat Dato1 Yang Dipertua. soalau pertain a -

1 buah 
1 buah 

Bel urn ada lagi. 
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Adakah benar kerajaan bercadang menempatkan loji najis yang akan 

dikendalikan oleh Indah Water (IWK) di Bukit Seraya, Sungai Mas Tepob, 

Kuala Terengganu. 

YANG BHRHORMAT HNOIK AHMAD BIN SAID (Wakil Kijal): Assalamualaikum 
warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhonnal Dato' Yang Dipertua, lidak beuar. Icrima 
kasih. 

YANG BHRHORMAT HAJ1 ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Yang 
Berhormal Dato' Yang Dipertua, soalan kedua -

Nyatakan nama enam buah syarikat dari Kanada dan Jerman yang dikatakan 

berminat mengadakan usahasama dengan syarikat tefnpatan untuk melabur da lam 

industri automatic, petrokimia dan kimia di Negeri Terengganu. Berapakah 

jumlah pelaburan dan imbangan ekuiti dalam pelaburan tersebut. 

YANG BHRHORMAT DATO' IIAJl MAM AT GHAZALHH BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
l.augkap): Tcriuta kasih. Dato' Yang Dipertua. Alili Yang Berhonnal yang berkenaan 
bertanyakau nam a enant buah syarikat daripada Kanada dan Jerman yang dikatakan benninal 
mengadakan usahasama dengan syarikat lempatan untuk melabur dalam industri automatil, 
petrokimia dan kiinia di Negeri Terengganu dan berapa jumlah pelaburan yang terlibat. 

Bagi meujawab soalan ini Yang Berhonnal Dalo' Yang Dipertua. sukalah saya memaklumkan 
kepada Ahli Yang Berhormat dan Dewan ini bahawa sehingga ini tiada syarikat dari Kanada 
yang berminat mengadakan usahasama dengan syarikat lempatan untuk melabur dalam industri 
automatil, petrokimia dan kimia di Negeri Terengganu. Bagaimanapun lerdapal sehingga ini 
dua buah syarikat daripada Jerman yang lelah mendapal kelulusan yang diberikan oleh Mill 
iaitu untuk menubuhkan syarikat mereka di Negeri Terengganu, pertama SGI. Carbon GMBH 
lelah diluluskan bagi mengelnarkan graphite electrode dengan jumlah pelaburan RM506 jula di 
kawasan perindustrian d'eluk Kaloug, Kent ant an. Projek ini dimiliki 100U pelabur Jerman dan 
sekarang di dalam peraneangan. 

Sain kelulusan lagi lelah diberi pada l ebruari 1998 iaitu kepada Gebr Knaul bagi mengelnarkan 
plasterboard dengan anggaran jumlah pelaburan RM101 juta di kawasan perindustrian leluk 
Kaloug juga, iaitu berasaskan sisa buangan daripada kilang dioxide. Projek ini adalah 
merupakan usahasama pelabur asing Jerman 51'/ dan pelabur lempatan 49'/( dan kini sedang 
dalam peraneangan aktil. 

Di samping itu, Dato' Yang Dipertua, lerdapal dua lagi pelabur Jerman iaitu Bayer AG dan 
Degussa AG ada menunjukkan tninat untuk melabur di dalam industri kimia dan petrokimia di 
Negeri Terengganu dan mereka sedang berunding dengan rakan-rakan daripada lempatan untuk 
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niclaksanakan projek ini. Ini berdasarkan lawatau dan tinjauan yang dibual olch kcdua-dua 
pelabur tersebut ke Negeri Terengganu beberapa kali sudah. Bayer AG dijangka akan melalnir 
di dalam industri kimia iaim bagi ntcngeluarkan polyttreihane iailu bahan bagi kegunaan industri 
aulouialil', elekirik dan eleklronik, peinbungkusan dan lain-lain dengan anggaran pelaburail 
Auierika Syarikat - US Dollars 250 jnla. Dcgussa AG pula berminat iintnk melabur di dalam 
induslri petrokimia mengeluarkan berbagai prodnk bagi kegunaan industri tekstil, niakanan 
haiwan dan alani sckitar sepcrti hydrogen peroxide, sodium cyanide dan scbagainya. Anggaran 
pelaburan adalah RM200 jnla. Kcdua-dua syarikat bagaimanapun belum lagi mendapat 
kclulusau daripada MI DA. 

Sekiau, Dato' Yang Dipertua. Tcrima kasih. 

YANG BliRI IORMAT IIAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tcpoh): Soalan 
tambahan, Dato' Yang Dipertua - Kcnapa syarikat dari Kanada ini tidak jadi untuk meugadakan 
usahasama? 

YANG BLRIIORMAT DATO' IIAII MAMAT GIIAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Tcrima kasih, Dato' Yang Dipertua. Sebenaruya saya sendiri pun tidak sedar 
bahawa ada syarikat daripada Kanada yang pernah nienyatakan initial mereka untuk niclabur di 
Neger i  Terengganu .  Te tap i  saya  suka  n ienya takan ,  bc rdasarkan  kepada  keadaan  r a t i o n a l i z a t i o n  

policies ncgara-ncgara di dunia, negara-negara perindustrian dunia pada inasa ini didapati 
bahawa negara Jernian mcrupakan sebuah negara yang sangat aktil untuk merasionalisasi dasar 
perindustrian mereka bagi niclabur di negara-negera luar daripada beuua Hropah dan daripada 
negara mereka sendiri. Iusya Allah, niudah-niudahan kita boleh nieneroka negara-negara lain 
scperti Kanada jugak pada mas a yang akan dalang. Tcrima kasih. Dato' Yang Dipertua. 

YANG BLRIIORMA'l DAK) YANG DIPLRTUA: Sekarang saya jeniput Yang Bcrhonnat 
luan Yaakub bin Abd. Kadir bagi niengemukakau soalan. 

YANG BliRHORMA'I THAN YAAKUB BIN ABD. KADIR (Wakil I lulu Besut): Yang 
Berhonuat Dato' Yang Dipertua. soalan pertama -

Apakah Langkah persediaan yang telah diambil oleh pihak kerajaan Negeri 

Terengganu dalam usaha mengatasi kekurangan bekalan air di Negeri 

Terengganu? 

YANG BHRHORMAT MULIA I'LNGKU PUTLRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
l'elemoug): Yang Berhormal Dato' Yang Dipertua, pihak Jabatan Bekalan Air telah mengambil 
beberapa langkah jangka pendek dan jangka paujang bagi mengatasi masalah kekurangan bekalan 
air di negeri ini. Persediaan untuk mengatasi kekurangan bekalan air boleh dihuraikan dalam 
dua pcrspcktil iailu dari suniber air mentah dan juga proses rawatan air termasuk agihan air 
bersih. 
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Langkah-langkah jaugka paujang adalah pertama Air Mentah - I saha-usaha iclah dianibil uniiik 
niengatasi kckuraiigan bekalan air di negeri ini walaupun secara aniuya sutuber bckalan ait 
uicntah di negeri ini lidak nienghadapi niasalah. Di antaranya ialah pihak kerajaau telah 
melantik Jurutera Peruudiug bagi mengkaji keselurnhan snniber air terniasuk kawasau tadahan. 
sungai, lasik dan lain-lain lagi bagi lenipoh kegunaan air dari tahnn 2000 sehingga tahun 2050. 
Kajian snniber air ini dijangka siap pada pertengahau tahun 1090. Ilasil dari kajian ini akan 
digunakan sepeuuhnya untuk nieraucang penibangunan snniber air di Negeri lerengganu. 

Dato' Yang Dipertua, niasalah snniber air mentah yang sedang dihadapi olch Jabatan ini ialah 
keniasukan air niasin di tenipat penganibilan air ataupun intake di Sungai Paka, Dnngun. 
Tindakan segera telah dianibil untuk niengatasi niasalah ini dcugan menibina sebnah enipangau 
rendah di sungai tersebut. Projck ini dijangka akan dilaksanakan pada awal tahun 1000. 
Dengan siapnya entpangau rendah tersebut niasalah keniasukan air niasin di Sungai Paka bolch 
diatasi dan bekalan air mentah dapat dibekalkan dengan kuantiti yang banyak. 

Bekalan Air Bersih - di bavvah Raneangan Malaysia Ketujuh, kerajaan telah uieluluskau 6 projek 
barn dengan auggaran kos projek sebanyak RM362.60 juta. Projek-projek yang diniaksudkan 
ialah Projek Bekalan Air Kuala lerengganu Periugkat 3. Dnngun Peringkat 2, Besut, Setiu 
Peringkat 2, llnlu Terenggauu dan Tasik Kenyir. Pembiayaan kos projek adalah dari snniber 
Pinjanian Pusat. 

Keseniua projek-projek di alas akan nielibatkan penibinaan beberapa koinponen projek seperli 
penibinaan loji petnbersihan air, tangki air, runiah pani dan paip-paip utania. Dalam tempoh 
Raneangan Malaysia Ketujuh hauya penibinaan loji petnbersihan air dan kerja-kerja yang 
berkaitan sahaja dilaksanakan untuk Projek Bekalan Air Kuala Terenggauu Peringkat 3, Dnngun 
Peringkat 2, Besut dan Tasik Kenyir. 

Manakala langkah jaugka pendek untuk niengatasi kckurangan bekalan air di negeri ini adalah 
bagi tempoh yang terdekat. usaha-usaha telah dianibil oleh Jabatan Bekalan Ait dengan 
melaksanakan projek membaikpulih loji air dan projek menaiktaral sisteni retikulasi di seliuuh 
negeri. Auggaran kos projek ini adalah sebanyak RMS0 juta dengan dibiayai secara 40'/< dari 
snniber Pinjanian Pusat dan 51 '/< dari snniber Pinjanian Bank Penibangunan Asia. 

Projek nienibaikpulih loji air nielibatkan daerali Mulu lerengganu dan Kuala lerengganu diniana 
loji air Kuala Berang dan Bukil Losong akan dipertingkatkan keupayaan pengeluaran air daii 2 
juta gelen sehari kepada 3 juta gelen sehari di Loji Kuala Berang dan dari 1.5 juta gelen sehari 
kepada 3 juta gelen sehari di Loji Bukil Losong. Di samping itu. pihak Jabatan juga telah dan 
sedang melaksanakan projek menaiktaral sisteni retikulasi di seluruh negeri di bawah program 
niengawal kehilangan air dengan melaksanakan projek mengganti paip-paip lama yang telah 
bocor dan sentiasa bertnasalah kepada jenis paip-paip yang bermutu tinggi seperti paip mild 

s t e e l ,  d u c t i l e  i r o n  dan h i g h  d e n s i t y  p o l y e t h y l e n e .  

Di bawah program-program ini ia dijangkakan akan nielibatkan sepanjang 133 kilotnetet paip 
barn akan dipasang dan juga akan nielibatkan penibinaan 3 buah tangki air barn yaiig akan dibina 
di seluruh negeri. Keselurnhan skim-skim ini dijangka dibina dan akan siap pada akhir tahun 
1000. Tcriuia kasih. Dato' Yang Dipertua. 
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YANG BKRHORMAT DR. ABDUL WAHAB BIN NGAJI (Wakil Batu Rakil): Soalaii 
tambahan. Date' Yang Diperlua - Adakah kerajaan bcrcadaug unluk membekalkan air bagi 
lujuan perlaniau sclain daripada memperlimbangkan dengau teliti keperluan air unluk tujuan 
demostik dan induslri? 

YANG BKRHORMAT MUi.IA TLNGKU PUTKRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Tclemong): Dalo' Yang Diperlua, scbenarnya kerajaan bercadang sekiranya scktor perlanian 
nienghadapi niasalah dari segi bekalau pengairan. Terinia kasih. 

YANG BKRHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI IB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Soalan lanibahan, Dalo' Yang Diperlua. Pennasalahan air di Sungai Paka, lidakkah kerajaan 
lerlikir bahawa ianya sualu pennasalahan lokasi kerana pentbangnnan eli persekilaran tidak dapal 
lagi inengizinkan lokasi yang ada. 

YANG BKRHORMAT MUI.IA TLNGKU PUTliRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Teleniong): Dalo' Yang Diperlua. saya bercadang unluk menjawab soalan iui dalam 
penggulungan Til ah Ucapan Di Raja, walau bagainiauapun saya lelah bangkil sedikil ladi soal di 
Paka. Tela pi secara keseluruhan niasalah pembangunau ada peugambilan pasir dan sebagaiuya 
berada di dalam kawalan pihak kerajaan. 

YANG BKRHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTAKIB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Soalan lanibahan. Dalo' Yang Diperlua nieugenai pennasalahan air. Kila seuiua lahn bahawa 
takungan air di Tasik Kenyir dan inelebihi - l idakkah kerajaan negeri bercadang unluk 
niengadakan sisieni GRID alaupun peugagihan bersanibung menggunakan air dari Tasik Kenyir? 

YANG BKRHORMAT MUI.IA TLNGKU PUIIiRA BIN TLNGKU AWANG (Wakil 
Teleniong): Dalo' Yang Diperlua, sebagainiana yang saya nyalakan niasalah bekalau air dan 
suniber air di negeri kila iui buat niasa iui beluni nienghadapi niasalah. Walau bagainiauapun, 
sumber bekalau air Tasik Kenyir akan merupakan suniber kila yang lerbesar dan sekiranya 
perlu, sebagainiana saya kalakan ladi menggunakan suniber iui sebagai sania ada penggunaan 
dalam negeri dan luar negeri. Terinia kasih. 

YANG BKRHORMAT TUAN YAAKUB BIN ABD. KADIR (Wakil IIulu Besut). Torima 
kasih. Dalo' Yang Diperlua. Soalan nonibor dua -

Pencapaian pelajar-pelajar dalam peperiksaan SPM dan STPM di Negeri 

Terengganu telah meningkat dari setahun ke setahun. Apakah persediaan 

kerajaan bagi mempastikan agar pelajar-pelajar yang cemerlang dalam SPM dan 
STPM dapat menjejak kaki ke Institut Pengajian Tinggi (IPT)? 

YANG BKRHORMAT DATO' DR. ABDUL LATILT BIN AWANG (Wakil Bukil Payung): 
Bismillahi rahmani rahhini, assalaniualaikum warahmalullahi wabarokaluh. Yang Berhormal 
Dalo' Yang Diperlua, leiima kasih soalan yang kedua ni. Yang Berhormal bcrlauvakan 
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meugeuai pcrscdiaaii kcrajaan bagi mcnipastikan bahawa pelajar-pelajar lulusau cemerlaug SPM 
dan STPM dapat niasuk ke IP T. Alhamdulillah, soalan pun berlepatan pada hari ini Inioline, 
pelajar-pelajar dapal lahti hari inilah niasuk ke universiti. 

Jadi unluk uienjawab soalan ini, beberapa saluran pelajar-pelajar lulus SPM dan S1PM 
memasuki IPT sania ada IPT leinpatan alaupun luar negeri, swasta ataupun awam. Pertauianya 
melalui tiugkalau enani, kelas-kelas tingkatan cnam lenipat persediaan anak-auak kita raasuk ke 
IPT. Yang keduauya ialah program niatrikulasi. asasi sains, diploma dan juga integrasi ini juga 
banyak diperkenalkan di universili leinpatan. Yang keliga melalui A Level, niatrikulasi dan juga 
foundation oleh universiti-universiti luar uegeri juga dibuat di Malaysia. Yang Kcempat, lerus 
niasuk seperti KUS/A, kolej-kolej swasta, TATI dan sebagainya. Yang kelima, melalui 
program-program latihan coutohnya di Terengganu kila ada IKM (Institul Kemahiran Mara), 
II.P (Institul Latih.au Perindusirian), ll.PP dan juga IKBN di Wakal lapai. Ini juga 
menyediakan tempat kepada pelajar-pelajar lulusan SPM tinluk dilalih kemudian boleh 
nieneruskan pelajarannya kalan dia baik di peringkal diploma dan akhirnya unluk ijazah. 

Bagi Negeri Terengganu, Alhamdulillah dengan kemanipuan yang kila ada kila telahpun 
nienibuat persiapan bukan saja unluk pelajar-pelajar cemerlaug tapi yang kurang sedikit 
centerlang pun unluk keniasukan ke IPT. Pertauianya kita telah ntengadakan KUS/A seperti 
luan-tuan tahu penganibilannya cukup berganda pada tahun ini kerana tekanan keniasukan ke IP I 
leinpatan. Yang kedua untuk bidang-bidaug teknikal, TATI juga sedang menarnbah bilaugan 
penuutut baik dalam bidang diploma dan juga degree atau ijazah. 

Yang ketiga ialah di Terengganu ini sendiri kita telah barn saja menubuhkan Kolej Matrikulasi 
Terengganu. Kolej ini berluugsi dua cara, yang pertama kita inembual usahasama dengan IP I 
tempatan, sebagai conloh UKM, I ISM, DM, UPM mengenai program-program matrikulasi bagi 
pelajar-pelajar yang cemerlaug. Bagi pelajar-pelajar yang kurang cemerlaug, baraugkali yang 
dapat gred salu, gred dua yang lemah sedikit niata pelajaran sains juga berpcluang untuk belajar 
di sini untuk keniasukan ke IPT-1PT tempatan. Ini peluang untuk auak Terengganu. 
specialnynlnh. Yang keempat, di sain ping itu kita ada hubungan dengan ITM, dengan 
mengadakan program dinaniakan pra-sains dan pra-diplonta bagi anak-anak kila yang sedikit 
kurang untuk belajar terns ke ITM. Ini dibuat dengan 11 M dengan Ytyasan Terengganu. 

Dan akhir sekali kita juga ada pelajar-pelajar yang cemerlaug juga tapi kurang cemerlaug untuk 
niasuk lerus ke IPT. Yang ini boleh kita tampung di ILSDL.C - lhSDLC mengendalikan 
kursus-kursus kemahiran TTK'T yakni institusi latihan kemahiran berdasarkan pcrkayuan di 
'Teris di Kuala Beraug. Ini telahpun bermula penganibilannya untuk bidang-bidaug sektor yang 
berasaskan perkavuan. Yang keligauya dalam bidang bitiaan construction dengan iziu ini juga 
sedang berjalan juga di Kuala Berang untuk penganibilan sebanyak 14 kursus. 

Jadi bagi anak-anak Terengganu yang centerlang niasuk lerus ke universiti atau IP I, yang 
kurang sedikit memasuki pusal-pusal yang kita buat unluk akhirnya niasuk balik ke IP1. Jadi 
sekian, terima kasih. 

YANG BHRIIORMA'l DR. ABDUL WAI1AB BIN NGAII (Wakil Batu Rakit): Soalan 
tambahan, Dato' Yang Dipertua Adakah kcrajaan bersedia untuk nienghadapi keniungkinan 
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mereka-mereka yang begini ramai lulus inslitusi pengajian tinggi, anak-anak Terengganu 
mendapal peluang-peluang pekerjaau nanti ataupun manfaatkan diri mereka hasil daripada 
pengajian yang telah mereka perolehi. 

YANG BERHORMAT DATO1 DR. ABDUL LATIFF BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
lerima kasih Yang Berhonnat Batu Rakit, kita kena faham bahawa aset alaupun benda y:uig 
paling utama ialah untuk melatih generasi yang berilmu dan bertakwa. Ini aset utama kepada 
negara dan negeri. Oleh sebab itu, kita ingin memberi peluang seramai mungkin anak-anak 
Terengganu dilatih, diberi ilmu dahulu tentang soal kerja Alhamdulillah, misalnya kalau ada 
peluang di Terengganu, Terengganulah dia. Tetapi kita yakin bahawa anak Terengganu tak 
semuanya ingin bekerja di Terengganu, ada jugak yang mencari pengalaman di Kuala Lumpur, 
di Johor akhirnya dia balik semula berbakti di Terengganu, mencari pengalaman dulu. Jadi 
tentang soal kerja tu kita timbang juga yang paling penting memberi ternpat dulu, dilatih dan 
diberi ilmu. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT TITAN YAAKUB BIN ABD. KADIR (Wakil Hulu Besut): Soalan 
ketiga -

Apakah tindakan yang seharusnya diambiL oleh pihak kerajaan bagi menyekat 

ajaran-ajaran sesat seperti yang terdapat di Hulu Besut dan Marang dari 
terus merebak secara berleluasa? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOF BIN HAJI MOIID NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, berdasarkan perkembangan yang mutakhir dan dilaporkan kepada 
saya malam tadi bahawa tenipat yang disyaki itu telah dibangunkan bangunan yang diragui 
digunakan bagi tujuan pengajaran ilmu yang mungkin berlawanan dengan ajaran Islam. Maka 
tindakan yang akan diambil ialah usaha-usaha ke arah mencari dan mengumpul bahan bukti 
kesalahan untuk memudahkan tindakan ke arah mencegah penyebaran ajaran yang bercanggah 
dengan Islam akan dibuat seberapa segera yang boleh. Dan bangunan yang dibina mengikut 
yang dilaporkan itu berbentuk macam panca persada ternpat seorang raja, murid-murid duduk di 
tingkat bawah. Jadi, bangunan seperti ini diragui mungkin bercanggah dengan ajaran Islam itu 
sendiri. 

YANG BERHORMAT THAN YAAKUB BIN ABD. KADIR (Wakil Hulu Besut): Dato' Yang 
Dipertua, soalan tambahan - Adakah kerajaan berpendapat selain daripada ajaran sesat yang 
berkembang di Hulu Besut dan Marang ui termasuk juga fahaman atau ideologi sekular, 
sosialisme, komunisme dan materialisme untuk dibuat sekatan dan pembanterasan terhadap 
ajaran tersebut. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, yang saya tahu ialah ada pengajaran-pengajaran yang dibuat 
dengan kepentingan untuk mengukuhkau kumpulan yang taksub. Ketaksuban itu memang 
bercanggah dengan Islam, lapi apa yang discbut sebagai sekularisme dan materialisme kalau 
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kedua-dua unsur ini terkawal di bawah prinsip Islam, saya belum berjumpa bahawa 
meugamalkan ajaran-ajaran atau amalan yang berkaitan dengan keduniaan, di bawah naungan 
Islam tidak ada bercanggahan. Saya mungkin merasa kccewa sebenaraya bila disebut olch Yang 
Bcrhormat bahawa matcrialisme dan sekularisme ilu sebagai satu perkara yang bercanggah 
dengan Islam. Yang kita tahu, selagi usaha yang dibual dalam perkara-perkara yang berbentuk 
sekular tapi tunduk kepada ajaran syariat maka ia tidak bercanggah dengan Islam. Sekularisme 
kalau sudah jadi satu fahaman - itu sal ah. Tapi mengamalkan kerja-kerja yang berkaitan dengan 
keduniaan merupakan sebahagiau daripada tuntutan Islam. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, soalau tambahan - Bolehkah Yang Berhonnat memberi rujukau terms of 
reference yang boleh digunakan oleh orang awam bagi membantu, membanteras, menghalang 
dan mengurangkan ajaran sesat di kampung-kampung? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, ingiu memberi satu terms of reference yang mudah iailu ikut 
panduan yang dibuat oleh Quran dan Sunnah. 

YANG BERHORMAT TUAN YAAKUB BIN ABD. KADIR (Wakil Hulu Besut): Ten ma 

kasih, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Saya jempul Yang Bcrhormat Haji 

Ibrahim Yusof, Wakil Kuala Berang. 

YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Yang Berhonnat 
Dato' Yang Dipertua, soalau pertama -

Sejauh manakah perkembangan cadangan membina Landasan Keretapi yang 

menyambung Pantai Barat ke Pantai Timur untuk kemudahan pengangkutan kepada 

nakyat Negeri Terengganu? 

YANG BERHORMAT MULIA TENGKU PUTERA BIN TENGKU AWANG (Wakil 
Telemong): Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, terima kasih kepada Yang Berhormat Wakil 
Kuala Berang yang ingiu tahu soal cadangan pembinaan landasan keretapi yang menghubungkan 
Pantai Barat dengan Pantai Timur. Setakat ini tiada cadangan dibuat untuk membina landasan 
keretapi yang menyambung Pantai Barat dan Pantai Timur khususuya Negeri Terengganu dan 
Pantai Barat. 

YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Yang Berhormat 

Dato' Yang Dipertua, soalan nombor dua -
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Adakah kerajaan masih Lagi berhasrat untuk menjalankan Program Penjualan 

Air Bersih dari Tasik Ken/ir ke Negara Timur Tengah sebagaimana yarig diura-

urakan untuk pelaksanaannya dahutu. Dan adakah Negara Timur Tengah benar-

benar berminat untuk melaksanakannya? Sejauh manakah perkembangan 

peringkat pelaksanaannya setakat ini? 

YANG BERHORMAT MULIA TEN OKI I PUTERA BIN TF.NGKU AWANG (V^altiJ 
Telemong): Dato' Yang Dipertua, kerajaan negeri berhasrat dan berminat untuk menjalankan 
Program Penjualan Air Bersih dari Tasik Kenyir bukan saja ke Negara Timur Tengah malah ke 
mana-mana jua yang dijangkakan boleh membawa keuntungan. Setakat ini pihak pemaju awal 
yang nieucadangkan kepada kerajaan negeri masih berminat dan sedang menguruskan soal 
perjanjian jual beli air berkenaan dengan pihak-pihak yang berkaitan. 

YANG BERHORMAT DR. ABDUL WAHAB BIN NGAH (Wakil Batu Rakit): Soal an 
tambahan, Dato' Yang Dipertua - Adakah kerajaan bercadang untuk menjualkan air ini ke 
pasaran dalam negeri? 

YANG BERHORMAT MULIA TENGKU PUTERA BIN TENGKtJ AWANG (Wakil 
relemong): Insya Allah, jika ada yang boleh menguntuugkan sebagaimana saya kata tadi, kita 
berhasrat. 

YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Soalan 
tambahan, Dato' Yang Dipertua. Soalan tadi tidak dijawab iaitu sejauh manakah perkembangan 
peringkat pelaksanaan setakat ini? 

YANG BERHORMAT MULIA TENGKU PUTERA BIN TENGKU AWANG (Wakil 
Telemong): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, perkembangan setakat ini sebagaimana saya 
kata tadi pihak pemaju awal yang membuat cadangan kepada kerajaan negeri masih 
menguruskan soal perjanjian jual beli dengan pihak yang berkaitan. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT HAJI IBRAHIM BIN YUSOF (Wakil Kuala Berang): Terima kasih, 
Dato' Yang Dipertua. 

YANG BERHORMA'I DATO' YANG DIPERTUA: Terima kasih. Saya jemput Yang 
Berhormat Haji Wan Abdul Muttalib Einbong, Wakil Batu Buruk. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Assalamualaikum - Soalan yang pertama, Dato' Yang Dipertua -

Adakah Negeri Terengganu bercadang mengadakan undang-undang keterangan, 

kontrak, prosedur, pentadbiran pembahagian harta pesaka orang Islam untuk 

pentadbiran Mahkamah Syariah. 
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YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YIJSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato* Yang Dipertua, kerajaan ncgeri memang bercadang untuk memasukkan semua 
undang-undang yang dimaksudkan ke dalam Enakmen Pcntadbiran Hukurn Syarak yang sedang 
digubal penyelarasannya di pcringkat Pusat. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Tambahan Dato' Yang Dipertua - Di peringkat ncgeri selain daripada bcrgantuug kepada Pusat 
Islam, apakah tindakan-tindakan segera yang dilakukan ataupun tidak ada? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YIJSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, di peringkat uegeri telahpun dipersetujui supaya kita bekerjasama 
dengan Pusat dan hasil daripada kerjasama itu akan dibawa balik ke negeri untuk dibentangkan 
ke dalam Dewan ini setelah melalui proses yang dijadualkan. 

YANG BERHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Tambahan Dato' Yang Dipertua - Adakah itu bermakna uegeri hanya menunggu dan tidak ada 
inisiatif sendiri? 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YIJSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, saya dah kabar dah negeri setuju. Itu inisiatif negeri kalau 
sekiranya negeri tak bersetuju bermakna negeri tidak ada inisiatif. Negeri telah mengambil 
inisiatif berbincang bukan saja di peringkat ncgeri tetapi dalam urusan undang-undang Islam ini, 
tidak ada boundary mesti kita lihat apa yang berlaku di negeri yang berdekatan barulah kelihatan 
unsur kelslaman. Kalau kita lihat Islam secara kelompok, maka kita menyempitkan Islam 
sendiri. Inisiatif negeri ialah kita merancang, mengatur, mengusaha dan melihat apa yang dibuat 
oleh uegeri lain. Inisiatif negeri ialah bertiudak dan kita bekerjasama dengan negeri lain. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Tambahan Dato' Yang Dipertua - Tidakkah kerajaan uegeri sedar bahawa bidaug kuasa 
kerajaan negeri adalah mutlak? Tanggungjawab kerajaan negeri juga untuk melaksanakan 
syariah ini adalah hak kerajaan negeri? Dan bukaulah sekadar nak ikut negeri-negeri lain. Dan 
perkara yang terpenting Dato' Yang Dipertua, yang menjadi permasalahan yang berpanjangan 
ialah Undang-Undang Ketcrangan bagi kegunaan di Mahkamah Syariah. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato' Yang Dipertua, saya tidak bermaksud untuk berbahas kerana dispremature beJum 
sampai masanya lagi. Tapi kuasa uegeri dalam urusan Islam, kerajaan negeri sangat 
mengetahuinya tapi bila kita nak menguruskan hal-hal yang berkaitan dengan Islam walaupuu 
kita sedar negeri mempunyai kuasa, jangan kita menyalahgunakan kuasa, mengenepikau 
kedudukan sekitar sehigga mengorbankan masa depan kita. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, tidak timbul soal peugorbanan - peinbicaraau tanpa Enakmen Keterangan, 
tanpa prosedur adalah benda yang tidak teratur. 
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YANG BHRIIORMAT DAK)' DR. MOIID YUSOH BIN UAJI MOIID NOR (Wakil Kampung 
Raja): Dato1 Yang Dipertua, soal lain lapi nauipaknya dah dilarik kc pcrkara yang lain. 

YANG BHRIIORMAI DATO' YANG DIPERTUA: Yang Berhomial 

YANG BERHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN HMBONG (Wakil Bain Buruk): 
Soal an yang kedna, Dalo' Yang Diperlua -

Si la nyatakan kos dan perbelanjaan bagi menyiapkan CARAVAN CAMP di Marang 

dan kos pembinaan jambatan merentangi Sungai Merchang daripada Caravan 
Camp ke Lot 996. 

YANG BHRIIORMAI DATO' IIAJI AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Yang 
Berhormat Dalo Yang Diperlua, kos pcmbinaau Caravan Camp dau jugak camping site di 
Marang ialah sebanyak RM470.6SS.0l). 

YANG BHRIIORMAI IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN HMBONG (Wakil Bain Bimik): 
J ambatau? 

YANG BERHORMAT DAB)' IIAJI AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dalo' 
Yang Diperlua, yang jambalan ni saya rasa Wakil Balu Buruk, dia lidak lahu, dia lidak siasat. 
Kclmarin dia lauva saya Yang Berhomial lahu dak jalan ni? Jadi, hari ini saya nak lanya dia 
balik - dia lahu dekal mana jambatan ni? Tak dengar Dato' Yang Diperlua, dia soal ke dia 
apa? 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPHRTUA: Sila ulang sekali lagi Yang Berhomial dan 
cuba kual sikii. 

YANG BERHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN HMBONG (Wakil Balu Buruk): 
Saya kaia, penghubung jalan iiu nieinerlukan jambaian dan ada jambatan. 

YANG BHRIIORMAI DAK)' IIAJI A/IZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Botul 
dah Dalo' Yang Diperlua. lapi soalan Wakil Balu Buruk ni lak belul. Soalan dia .salah, jadi saya 
lak jawab Dalo' Yang Diperlua. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN HMBONG (Wakil Balu Buruk): 
Soalan salah Dato' Yang Diperlua. mesli ditolak. Namiin demikiau Dato' Yang Diperlua, 
berapa sehiugga hari ini kegunaan Caravan Camp ni. saya nak lahu. 

YANG BHRIIORMAI DATO" IIAJI AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dalo' 
Yaug Diperlua. kita kena minlak notislah pasal dia nielibalkan perangkaan. Dalo' Yang 
Dipertua. Terima kasih. 
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YANG BHRIIORMAT IIATI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN HMBONG (Wakil Batu Bumk): 
Perangkaan - adakah kc tidak? Saya lidak tengok satu pun Caravan di Malaysia ui. 

YANG BliRIIORMAT DATO' HAJ1 AZIZ ({'• IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Ada 
Caravan Dato' Yang Diperiua. di Kuala Lumpur. Kila bual dulu ni untuk cadangan pada masa 
akan datauglah, Dalo' Yang Dipcrtua. Jadi. oleh kcrana ckonomi tidak berapa baik, orang pun 
kurang berjalan dari scgi caravan ini jadi digunakan untuk camping. Untuk camping, ramai 
diguuakan Dato' Yang Dipcrtua. Terima kasih. 

YANG BLRHORMAT 11AII WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN 1MBONG (Wakil Batu Bumk): 
Dato' Yang Dipcrtua, soalan yang kcliga -

Sejak pengumuman Y.A.B. Menteri Besar, Januari 1998 di atas kesediaan 
kerajaan negeri menyerahkan tanah terbiar kepada pengusaha pertanian berapa 

banyak kawasan dan Luas mengikut daerah telah dikenalpasti dan si La 

beritahu prosedur dan syaratnya. 

YANG BLRHORMAT DATO' IIA.II MAM AT GIIAZAI.LL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Yang Bcrhoruial Dato' Yang Dipcrtua, Aliii Yang Bcrhormat itu bcrtanyakau sejak 
penguinuman pada Januari 1998 di atas kesediaan kerajaan negeri menyerah tanah terbiar kepada 
pengusaha pertanian, berapa banyak kawasan dan luas mengikut daerah telah dikenalpasti dan 
sila beritahu prosedur dan syaratnya. Dato' Yang Dipcrtua, saya akan cuba nienjawab soalan ini 
dengan sebaiknya muugkin tidak sepentihnya kerana had batasan masa dalant tempoh soal jawab. 

Dato' Yang Dipcrtua, perlu dijelaskan bahawa kesediaan kerajaan negeri menyerahkan tanah-
tanah terbiar untuk diniajukan oleh usahawau-usahawau dan orang-orang perseorangan bererti 
menyerahkan penggunaan tanah-lanah itu kepada usahawan dan orang perseorangan mengikut 
modelilv-modelily atau modal bahasa Inggerisnya yang tertentu dan tidak semesiinva secaia 
pelupusau terns sebagaintana biasa. Di antara program-program yang telah diatur termasuklah 
pertamanya bagi pertanian dengan mentperkenalkan konsep dan pendekatan barn lamau Industri 
Tani di seutna daerah-daerah di seluruh Negeri Terengganu yang telah dimulakan pada peringkat 
awal ini dengan raucaugan yang pert am a di Rhu lapai, i ait n laman Industri lani Rhu lap.ii. 
Iumlah kawasan yang akan dijadikan laman Industri lani dianggarkan kira-kira 3,000 ekai. Di 
bawah konsep ini kawasan dikenalpasti dan dibangunkan berdasarkan kepada konsep kawasan 
perindustrian dimana akan disediakan dengan keniudahan-kemudahan asas dan juga aii menitis, 
seperti jalan masuk, jalan dalam dan jugak bekalan air. Iauya akan disewakan kepada 
usahawan-usahawan dan orang-orang perseorangan. 

Keduanya tanah padi - kawasan-kawasan yang baru iaitu kawasan skmulcr di Besut, Seliu seluas 
5,000 hektar telah dirancaugkan, dikeniukakan kepada Kerajaan Persekuiuaii untuk dibangunkan 
dan ini termasuklah untuk dibangunkan secara komersil oleh pihak swasta. Dianggarkan RM53 
juta diperlukan bagi menjayakau rancangan ini. 
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Bagi padang ragut Daio' Yang Dipertua, kerajaan negeri telah bersetnju menswastakan 20 
kawasan padaug ragut yang lidak dapat dibangunkau schingga ini oleh .labaiau Perkhidmatau 
llaiwan di seluruh ncgeri mcliputi kawasan seluas 2.314 hektar. Kawasan ini akan dibangunkau 
oleh swasta dengan tanauian kelapa sawil dan diintegrasikan dengan tcrnakan lembu iaitu satu 
peudekatan yang barn. Pent oh on yang berjaya diberi peluang memajak tanah-tanah terscbul 
untuk satu tcmpoh tertentu. Pada tnasa ini lerdapat lebih daripada 10 perniohonan untuk 
liieuyertai rancangan ini. Satu sambutan yang menggalakkan. 

Dato' Yang Dipertua. scterusnya bagi program tanaman limau secara besar-besaran kerajaan 
Ncgeri Tereugganu telah nierangka satu peudekatan dan program barn untuk ntcwujudkan satu 
kawasan I.embah Limau ataiipun dalant bahasa Inggerisnya Citrus Valley mcliputi kawasan 
1,200 hcktai di kawasan Kl-TTNGAII, di kawasan Durian Mcntangau. Dan pada niasa ini 
terdapat 10 perniohonan daripada usahawan-usahawan, satu telahpun diluluskan. 

Dato' Yang Dipertua, scterusnya program temak air kerajaan ncgeri bukan saja bersedia 
mcnyewa alaupun nielupuskan tanah-tanah tetapi jugak kawasan perairan. Bagi lernakan air 
tawar kerajaan ncgeri telah memperuntukkan kawasan seluas 1,800 hektar di Tasik Keuyir 
sebagai zon akuakultur, pihak swasta bcrminat dipelawa menyertai projek ini. Schingga ini satu 
syarikat tern pat an telah menunjukkan kejayaau dalam tcrnakan ikan talapia di Tasik Keuyir. 
Sebuah syarikat berhad yang terkenal telah menyatakan minai untuk mengusahakan lernakan 
ikan dalam sangkal secara besar-besaran di Tasik Keuyir termasuk rancangan memproscs dan 
mcngeksport. 

Selain daripada itu Dato' Yang Dipertua, kerajaan Ncgeri Tereugganu suka nteneroka 
perusahaan yang barn iaitu uiengadakan tukun untuk lobster di perairan pantai Ncgeri 
Tereugganu yang niaua usaha ini telah diteroka oleh Jabatan Perikanan dan telah menunjukkan 
kemajuan. Insya Allah, kalau ada pihak swasta yang bcrminat ntereka boleh diberikau lesen 
untuk menjalankan perusahaan ini. 

Masalah dalam menangani tanah-tanah terbiar ialah kurangnya keyakiuan di pihak pclabur di 
dalam mengusahakan perusahaan pcrtauiau sedangkan pelaburan di dalam bidang pertaniau 
adalah satu pelaburan yang sangat meuguntungkau. Sebagaimana cerita kejayaau yang telah 
dicapai oleh beberapa syarikat tempatan untuk limau madtt sebagai contoh, Syarikat Vibrant 
Sdn. Bhd., untuk tembikai untuk eksporl Syarikat Zat Tani Sdn. Bhd., dan tcrnak air Syarikat 
Zaki Wasadah Sdn. Bhd. 

Sckian. Dato' Yang Dipertua. terima kasih. 

YANG BKRHORMAT I1AJ1 WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN LMBONG (Wakii Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua. soalan tambahan - Bagi mengekalkan pemilikan dan hak-hak individu 
lidakkah kerajaan likir di dalam memajukau tanah-tanah terbiar ini suatu perbadanau seperti 
l elcra sepatutnya ditubuhkan? 

YANG BHRIIORMAI DAK)' UA.I1 MAMAT GIIAZA1.HL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Dato' Yang Dipertua. saya bimbang saya tidak akan dapat jawab dengan tepat kerana 
soalan itu kurang jelas pada saya. 
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YANG BRRHORMAT DAW YANG DIPFRTWA: Say.-, jcmpu. Yang Berhorma, Hncik 
Mohd Jidin, Wakil Pcrmaisuri. 

YANG BliRHOR.MAT FNC.K MOHD JIDIN BIN SHAH! (Wakil Pcm.als»n): 
Asslauuiaiaikum warahmatullahi wabarokatub. Yang Berhorma, Dale, Yang Diperlua, scalar, 

uombor satu -

Setakat in, apakah program dan junlah kes pembrayaan dalan bidang 

pertanian, ternakan dan perikanan yang telah dilaksanakan oleh Kerajaan 

fjegeri dalam .enangani masalah kegauatan ekonomi untuk penduduk desa yang 

berpendapatan sederhana dan iriskin. 

YANG BHR1IORMAP DATO' UAH MAM AT GHAZALFF B.N ABDUL RAHMAN (Wak 
I angkap)- Yang Berhorma, Dal,,' Yang Dipcrlna. Ahli Yang Berhorma, yang berkenaan mahn 
tahn setakal ini apakah program dan jnmlab kos pembiayaan dalam b.dang perlaman ternakan 
dan perikanan yang ,'lah dilaksanakan oleh Kcrajaan Ncger, dalam nrcnangan. mas.,lab 
kegawalai. ekonomi unlnk pendndnk desa yang berpendapatan sederhana dan katanya nrrskiu. 

B-rrd liter,iavvabnya ».,<>• Yang Diperrua. perrama Kerajaau Negeri lelah melaksaua dan 
eningkalk.., nsaha irnlnk meinban.n golongan peraui, penlernak dan nel.yan nielalu, prog.. -

program yang dilaksanakan oleh jabalan-jabatan dan agensi-agens, s,perl, .1 aba an Per aman 
Negeri. Jabalan Perikanan dan labatan Perkhidn.alai. Ilaiwan serla jabatan-jabalan sokongan 

yang lain seperli .IPS. LAMA. 1 clcra, Risda dau sebagaruya. 

Di autara program-program yang dilaksanakan ialah sal,, Saynr-sayuran melaM program 
kelon.pok rani, program saynr koordinalor. rancangan say,,, komersil dan taman nrdnslrr tan, 

yang lelah saya scbut ladi. 

Bagi bnah-bnahan - rancangan lanah berkelompok d, daerah-daerah, dnsrii, mrklens. d„s»r.-de,«.ir 
Su. Scbagai con,oh Da,,,' Yang DipCna, ka,a„ bo,eh sebn, 
Scmcniak 5 lahun yang lain icrdapal pcuingkalan lanan.au dnku yang ham d. kalaugan rakjai 
Ncgc i Tcrcnggann dan in. akan n.cnjamin pendapalan yang haik bag. men*. •da an. jangka 
masa paujang Di samping mcmpas.ikan ,ana,nan dnkn, pengcluaran 
Negeri Terenggann scbagai bnah lcreugganu tidak akan pup,is pad,, masa aknn dalang. 

Bagi padi - jelapang pad, di K1HARA dan jngak di lnar jelapang padi nsaha-nsaha mcrata tanah, 

meinbaiki pcrparilan dan pint,, air, akliviti agrononu dan sebagaruya. 

Bagi ternakan - menyediakau insentif ternakan unlnk lernak di snngai-sungai dan jngak di lasik-

tasik. 
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Hagi lemakau ayani daging - program di bawah kelolaau Jabatau Perkhidmatan Haiwan Negeri 
be rs am a I'D Pouliry lelah mewujudkan sistem contract fanning dimana pctani-petani mcnyertai 
raneangau payuug dengan hasil pcugeluaran mereka dibeli oleh I'D Poultry secara dijaniin. 

Penycdiaan rizab ragutan teruakau - penteruak-peulernak diberi peluang meugguuakan rumput-
ruuiput di padaug ragut unluk makanan teruakau mereka. 

Raneangau lembu pawah secara koniersil, secara besar-besaran juga teiah dilaksanakan. 
Sehingga iui kerajaau negeri lelah membelanjakan sebanyak RM3 juta uutuk program lembu 
pawah kepada petani-petani diusahakan secara koniersil. I idak lagi dua ekor, satu ekor 
sebagaiinana yaug dikatakan oleh Alili daripada Batu Buruk kelmarin, Dato Yang Diperiua. 

Seterusnya peruntukan yang diberikan bagi raneangau iui pada tahun 1998 adalah seperti berikut 
- Jabatau Pcrtauian - RM5.6 juta, Jabatau Perkhidmatan Ilaiwan - RM2.7 juta dau di bawah 
Pejabat Setiausaha Kerajaau - RM3.0 juta berjumlah lebih kurang RM12.5 juta. Dato" Yang 
Diperiua. 

Selain daripada itu Dato' Yang Diperiua. terdapat jugak usaha yang lain iaitu di bawah 
raneangau tanamau Sentang yang telah dijayakan beriuula pada tahun 1997 dan diteruskau pada 
tahuu iui. Pada tahun lepas peruntukan RM1 juta dan pada tahun iui RM1 juta, insya Allah. 

Di bawah raneangau menibantu nelayan, program yang barn diperkenalkau ialah raneangau 
bersama Amanah Ikhtiar. Amanah Ikhtiar dimana pada tahun iui sebanyak RM810,00().0() telah 
diperuutukkan dan telah dikeluarkan bagi menibantu masyarakat nelayan. Dau selain daripada 
itu uutuk nelayan jugak. 70 tapak tukun telahpun dilaksanakan sejak beberapa tahun dengan 
be 1 anja RM4.4 juta. 

Sekiau. Dato' Yang Diperiua. Teriuia kasih. 

YANG BHRHORMAT HA.I1 ROSLAN BIN AWANG CH1K (Wakil L.adang): Yang Berhoruiat 
Dato' Yang Dipertua, soalan tambahan - Daripada kelerangan yang diberi banvak galakan-
galakan yang telah disambut oleh rakyat Negeri Terengganu dalani usaha-usaha nieugurangkan 
peuginiportan buah-buahan dan sayur-sayuran. Memandangkan bahawa bahan-bahan pertanian 
ini dengan izin ialah nierupakan perishable product, apakah pihak kerajaau telah nienyediakan 
satu kelika nanti uienierlukau storage facilities dengan i/in. Oleh kerana galak-galakan nanti 
takut-takut ianya berlebihan suatu ketika dan ianya menierlukan pula satu change of reaction 

dengan i/in supaya barang-barang ini dapat dipasarkan ataupun dieksportkan. 

YANG BHRHORMAT DATO' 11AJI MAMAT G1 IAZALLL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Terinia kasih, Dato' Yang Dipertua. Saya suka mciijelaskan iaitu bagi pengeluaran 
ikan Kerajaau Negeri telah meuingkatkan kemudahan-kemudahan bilik sejuk dan mengikut 
laporan yang dapat kepada saya. pada masa ini cukup kcmudabau-keniudahau uutuk menampung 
tangkapau pendaratan ikan oleh nelayan-nelayan di Negeri lerenggauu. Ini program yang telah 
kita tingkatkau senienjak dua tahun yang lain oleh kerajaau dan jugak oleh pihak swasta, iaitu 
bilik-bilik sejuk yang didirikan oleh pihak swasta sendiri yang digalakkan oleh kerajaau. 
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Bagi sayur-sayttran, buah-buahan sebagaintaua yang diniaksudkan olch Ahli Yang Berhormat, 
insya Allah tidak bcrapa lama lagi sebuah bilik sejuk akan dapat beroperasi yang maua tclah 
didirikan di Kuala Tereugganu. Telapi Dato' Yang Dipertua. yaug lebih pouting daripada itu, 
daripada pandangan kerajaan ialah soal pasaran dan pcmasaran hasil-hasil pcrtanian yang 
dikcluarkan itu pcrln ditingkatkan lebih bcrsistcntatik dan lebih berkesan lagi supaya bitah-buah 
akan dapat segera dijttal di dalam ticgeri dan di Itiar ncgeri termasuk untuk dieksportkan. 

Terima kasih, Dato' Yang Dipertua. 

YANG BHRlIORMAT DATO* YANG DIP! RTUA: Ahli-ahli Yang Berhormat sekalian, tnasa 
untuk tnenjawab soalan tclah selesai. Dan sebelutn saya tauggtih Dewan, saya jentput Yang 
Berhormat Wakil Manir untuk meinberi ueapan sambungan dalam tnasa, lak lebih daripada lima 
mini). 

YANG BHRHORMAT 11A.II IIARUN BIN TA1B (Wakil Manir): Yang Berhormat Dato1 Yang 
Dipertua, saya neap terima kasihlah Yang Berhorntat Dato' Yang Dipertua bcri saya 
sanibung 

YANG BHRHORMAT DATO' IIA.I1 MAMAT.GIIAZALHH BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Dato' Yang Dipertua, ini sanibung yang semalam. yang tidak dapat landing semalam 
barn uak landing pagi ni? I.ama di udara Dato' Yang Dipertua. 

YANG BI-RIIORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Ya. 

YANG: BT-RIIORMAT DATO' IIAJl A/A/ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Yang 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, semalam kila bersidang kita tain at pttkul 5.00 tepat setelah 
peringatan saya kemukakan kepada Dato' Yang Dipertua. Jadi, cadangan mengi/inkan Wakil 
Manir berucap pada pagi ini atas cadangan di luar tnasa puktil 5.00 dari segi peraturan Dewan 
adalah tidak sah, Dato' Yang Dipertua. Terima kasih. 

YANG BHRHORMAT IIAJI WAN ABDUL MU'ITALIB BIN l-MBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua lhempunyai bidang kuasa dan hak sebagai Yang Dipertua. 

YANG BHRHORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Saya boleh beri 

YANG BHRHORMAT DATO* IIAI1 A/I/, (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 
Yang Dipertua, Yang Dipertua ada hak tapi atas usul semalam, tidak boleh. Itu peraturan Dato' 
Yang Dipertua. 

YANG BHRHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN LMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Usui semalam ialah untuk nielanjutkan. jika ada. Tidak ada usul untuk melanjutkan 

YANG BI-RI IORMAT DATO' YANG DIPLRTUA: Kalakanlah, kalatt tak boleh 

YANG BHRHORMAT DATO' IIAJI A/I/ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato" 
Yang Dipertua 
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YANG BKRHORMAT DATO' YANG DIPRRTUA: Saya ingat tak payah paujanglah, niasa 
lima saya beri. Sila Yang Berhonnat -

YANG BliRHORMAT HAJ1 HARUN BIN TA1B (Wakil Manir): Dato' Yang Diperlua. saya 
pun lapar point rasa tak nak bcrucap, paint utinuni air dulu. Tapi walau bagaimanapun Dato' 
Yang Dipertua, saya neap banyak terinia kasih di atas si fat prihatin dan tanggungjawab Dato' 
Yang Diperlua tcrhadap Dcwan yang mulia ini dan jugak terhadap rakyat ncgcri ini khtisusnya. 

Saya ingin bcrcaka]) bcrkaitan dengan permasalahau kegawatan ckouonii di ncgcri ini yang saya 
kira Yang Bcrhornial Dato' Yang Dipcrtua, boleh moncrinia bahawa punca bcsar ialah daripada 
kcjatuhan nilai ringgit Malaysia, kcjatuhan nilai mata wang. Ilari sentalam saya bawak ccrita, 
tapi kalau saya nak habiskan ccrita itu ntaka niasa yang diberi kepada saya tidak cukup, itu pun 
sudah digauggu Yang Berhonnat Dato' Yang Diperlua. Pokoknya anak bongsu raja ini. 
dibckalkan dengan sekelul cm as yang kecil. Scmasa kchabisan ntodalnya, scketul emas itu 
diberi kepada suanuuya unluk dibawa ke pasar untuk membeli ha rang. Banyak barang yang 
dapat dibeli, boras, ikan koring, lain-lain kepcrluan. Yang mengejutkan, mcuakjub sisnanii itu 
kenapa barang sekocil ini bogitu bcrnilai dan bogitu bcrharga sodangkan barang-barang ini aku 
tidak niongguuakan. Dia kata kepada istcrinya abang banyak punya barang ini dalain hutan 
tempat abang cari kavu api. abang menggunakan untuk monajantkan parang abang sahaja ', 
banyaknya emas. Sehinggakan akhirnya ringkas coritanya cm as pada niasa dulu menjadi mata 
wang. 

Sekarang ini Yang Berhonnat Dato' Yang Dipcrtua, sebagaimana yang kita tahu tanggungjawab 
mengeluarkan mata wang adalah tanggungjawab negara, tanggungjawab kerajaan yang 
diamanahkan kepada Bank Pusat ataupun Bank Negara. Apakah acuan dan kaedah yang dibuat 
oleh Bank Negara unluk mengeluarkan dan mengedarkan mata wang? Yang Berhonnat Dato' 
Yang Dipcrtua, bagi sayanya Bank Malaysia mcmpunyai satu formula atau kaedah bahawa sctiap 
satu ringgit yang diedarkan kepada masyarakat uiaka meslilah mcmpunyai sandaran atau ri/ab 
hanya 80.59 sen sahaja. Jadi, kalau seribu ia hanya adalah RM800.00, ntaknanya sndah 
RM200.00 tidak cukup. Bcgitulah kalau sejuta, RM200,000.00 yang tidak cukup. Itu dalain 
keadaan biasa tapi dalain keadaau-kcadaan yang tertentu Bank Negara terpaksa pula mencetak 
pula wang, walaupun rizabnya tidak cukup. AJkhirnya mata wang kerlas yang dikeluarkan atau 
mata wang yang dikeluarkan bukan bcrsandar kepada ri/.ab yang ada tetapi berdasar kepada 
peuguatkuasa undaug-nndang. Wang ini diperakukan dengan kuatkuasa undang-undang tapi dia 
sebeuarnya ia tidak mcmpunyai sandaran dan ri/ab lagi. Ini menyebabkan mata wang kita terns 
jaluh. Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, sekiranya apa yang saya cakap ini saudara Yang 
Berhonnat Wakil-wakil Kerajaan boleh menyatakan. 

Oleh kerana itu Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, mata wang kita dimasukkan, oleh sebab 
mata wang kita tidak cukup ri/ab, yang tidak cukup sandaran dimasukkan ke pasaran 
anlarabangsa, yang diperniagakan. Mata wang sudah menjadi bahan perniagaan yang sepatutuya 
mata wang tidak menjadi bahan perniagaan tetapi dijadikau bahan perniagaan pada tahun 1972. 
Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, akibat daripada sandaran yang tidak cukup itu, maka 
sesuugguhnya mata wang kita jaluh. Sekarang ini kalau kita punyai sandaran yang dipakai oleh 
Bank Negara. sama ada sandaran itu yang berbentuk emas yang berbentuk Dolar Amerika atau 
Yen Jcpun ataupun Pound Starling maka sebeuarnya sctiap orang pada hari ini mungkiu orang 
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yang memiliki sat 11 jtila ringgit yang nak pergi kc Bank Negara, nak tukar RM satu juta dan dia 
nak niintak cmas atau dia nak inintak wang asing mungkin dia tidak dapat kerana rizab itu 
scbenarnya tidak ada, Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. Jadi, olch kerana itu kerajaan 
berhampas pulas untuk mengatasi ntasalah kejatuhan nilai mata wang ini. 

Apakah laueangan yang sebcnar? Pcrdana Menteri soring kali bila ditanya, saya pun tidak tahu 
kenapa sebenarnya nilai mala wang kita itu jatuh dan bagaimana cara untuk mengatasinya. 
Sainpai hari ini liada jawapan, Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. Akibatnva Dato' Yang 
Dipertua, secara bahasa diplomasinya institusi-institusi kewangan terpaksa ditutup lelapi 
diguuakan pcnggabungan, Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. Asas kenapa institusi-institusi 
kewangan terpaksa digabuugkan dalam istilah manja yang diguuakan atau terpaksa ditutup 
dengan istilah yang lain. Kerana Yang Berhormat Dato" Yang Dipertua, sistem riba yang 
dipakai oleh pihak negara berdasarkan sistent kewangan adalah menyebabkan permasalahan yang 
besar. Keuyataan yang dibuat oleh Timbalan Perdana Menteri di Singapura, menyalakan di 
Malaysia ini bank-bank terpaksa mengeluarkan piujaman kepada para usahawan sebanyak 
RM4W bilion. Tetapi para usahawan yang 

YANG BKRHORMAT DATO' I1AJI A/1/. (<> IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): 
Penjelasan, Dato' Yang Dipertua. masa sudah cukup. Tinggal lagi dua second. Jadi. maksud 
Yang Berhormat Wakil Manir ni, kita cetak wang ni macam masa Jepun dulu? Maksud begitn? 
Wang pisang, hak kita btial wan tu. 

YANG BliRI IORMAT 11AJ1 HARI IN BIN TAIB (Wakil Manir ): Yang Berhormat Dato' Yang 
Dipertua, dalam perkara ini saya suruh rujuklah, saya dah beritahu kelmarin, kalau saya tak 
betul tolong betulkan. Mengikut kajian yang saya buat, dieetak sekarang ini tidak bersandarkan 
kepada rizab. Saya ada duit Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, dalam keadaan kita 
menghadapi kejatuhan nilai mata wang Yang Berhormat Dato1 Yang Dipertua, dan dalam 
kerajaan mengeluh tidak ada rizab, rizab kita tidak cukup telapi wang kertas sepuluh ringgit 
dieetak lagi. Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, ini sebagai langkah-langkah dan tindakan 
yang boleh menyulilkan lagi, Yang Berhormat Dalo* Yang Dipertua. 

Jadi, kalau saya bersyarah panjang lagi Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. oleh sebab itu 
akhirnya Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, sekali lagi sava mengucap terima kasih dan 
saya tadi leringat kepada Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. suugutan daripada rumusan 
daripada ini, sungutan daripada orang-orang Melayu macam mana dia kata kalau sekiianya 
UMNO tak merintah Malaysia, orang Melayu dak jadi macam ni. Kalau UMNO dak merintah 
Malaysia, ekonomi dak meleset macam ni. Orang bersungut - kalau UMNO dak merintah 
Malaysia ni. politik orang Melayu dak jadi macam ni 

YANG BKRHORMAT DATO' 11A JI MAMAT GHA/AI.LL BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Dato' Yang Dipertua, bukan orang berungut, Yang Berhormat lu kata, Dato' Yang 
Dipertua. 

YANG BliRI IORMAT IIA.II IIARUN BIN TAIB (Wakil Manir): assalantualaikuni 
warahmatullahi wabarokatuh. 
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YANG BKRHORMAT DATO' YANG DIPPRTlIA: Alhanidulillah, sudah sclcsai. Saya 
tangguh Dewaii dau akan disambung sciiiula jam 11.00 pagi. 

Dl-WAN DITANGGl IIIKAN PA DA PUKUL 10.40 PAGI. 
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PUKUL 1119 PAG1 

YANG BliRHORMAT DAPO' YANG DIPliRTUA: Ahli-ahli Yang Bcrhormat sekalian, 
Dewan disambung scniula dan saya jenipullah pihak kcrajaan yang liicnibcri jawapan kcpada 
soalan-soalan yang dibangkit senialam. Saya jeniput -

YANG BliRIIORMAT I-NCIK OTHMAN BITS' DAUD (Wakil AjiI): Bismillahi rahniani 
rah hi in. Yang Bcrhormat Palo" Yang Dipertua. Ahli-ahli Yang Berhonnat, tuan-luau, puau-
puan sckalian. 

Assalamualaikum warahmalullahi wabarokatuh. Terlcbih dahulu saya ambil kesenipatan ini 
niengucap icrima kasih bauyak kcpada Ahli-ahli Yang Bcrhormat yang telah membangkitkan 
bcbcrapa pcrkara mcngcuai dcngan keniajuan sukan, kcgiatan bclia khususuya dalam usaha kita 
tmtnk mclahirkan masyarakat yang kita ingini sepcrti at ail a dalam Wawasan S1HA1 Kcrajaan 
Ncgcri Terengganu. Cuma scbcluni itn saya rasa clok saya buat kcuyataan di sini kcbanyakau 
yang dibangkitkan tcrutamanya Ahli-ahli Yang Bcrhormat pcmbangkang mcngeuai dcngan 
khnsnsnya pcmba/iran yang dibuat olch kcrajaan mcngadakan kcnitidahan-kcmudahau sukan 
tidak tepat malah jauh daripada bcnar. Kcrana apa yang nicnjadi kcuyataan Date' Yang 
Dipertua, ialah uicncrusi usaha-usaha yang kcrajaan buat khnsnsnya dalam bidang sukan ini, kita 
dapat lihat bahawa nuida mudi kita, bclia-bclia kita telahpuu mendapat mani'aal yang besar yang 
mana tcrdapat atlit-atlil dari Tcrcngganu telah mcngharumkau nania bukan saja Ncgcri 
Tcrengganu malah Malaysia ini. Dan kelmarin kita mendapat bcrila di peringkal MSSM, dua 
oraug atlit dari Terenggauu telah mcinenangi acara 100 meter lclaki dan pcrcnipuan dcngan 
rckod barn kejohauan. Dan ini merupakau satu scjarah kcpada Ncgcri Tcrengganu scjak adanya 
Ncgcri Tcrengganu ini dan scjak adanya kejohauan MSSM. Dan kita 

YANG BliRIlORMAT I1AJ1 ROSl.AN BIN AWANG CHIK (Wakil I.adang): Pcnjelasan -
Bila Tcrengganu tak dak? 

YANG Bl-RlIORMAT HNC1K (HUMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Ya? 

YANG BliRI I ORAM T I1AJI ROSl.AN BIN AWANG ("1IIK (Wakil I.adang): Pcnjelasan -
Bila Ncgcri Tcrcngganu tak dak? 

YANG BliRI IORMAT liNCIK O'TIIMAN BIN DAUD (Wakil Ajil): Itu saya tidak ada 
scjarahlah, cuma saya nak katakan scjak adanya Ncgcri Tcrcngganu inilah kali pcrlama Ncgcri 
'Tcrcngganu mcmcnangi pingat cmas acara sprinting ini di pcriugkat kebangsaan. Dan kita dua-
dua iaitu Nazniizain iaitn acara 100 meter lclaki dcngan rckod 10.7 saat dan juga Nik Nor Azura 
ini atlit pcrcnipuan juga rckod barn kejohauan MSSM. 

Dan hasil-hasil daripada kegiatau-kegiatan sukan yang kita buat ini walaupun kita mcmpunyai 
kemudahan inlrastruktur sukan yang jauh tidak ntcncukupi, jauh kctinggalan bcrbanding dengau 
ncgeri-negcri lain dan kita tidaklah mahu nicndcugar nasihat Yang Bcrhormat pcmbangkang 
untuk kita tidak mcngadakan kemudahan sukan ini malah insya Allah, apabila kegawatan 
ckonoini kita ini dialasi atanpun bcrakhir kita akan mcngadakan lobih bauyak lagi kemudahan-
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kcniudahau. Kerana kita yakin dan percaya niencrusi kegialan sukan inilah kita akan dapal 
meucapai Wawasau SII1AT yang telah diilhamkan olch Yang Am at Berhorniat Menteri Bcsar. 

Yang Berhorniat Dalo' Yang Dipcrtua. saya juga ingin maklumkan di sini, saya bercakap iui 
agak Icrgopoh-gapah kerana nak cepat. iaitu sukan sekarang bukan lagi nienjadi sain kegialan 
biasa letapi dalani banyak hal ia adalah niernpakan salu industri besar-besarau. Malah keniajuan 
dalam bidang sukan iui adalah sclaras, selari dengan keniajuan sesebuah negara. Kalaii kita 
niclihat uegara-negara maju dalani dunia, liiereka jugak akan maju dalani bidang sukan. Dan 
sekarang iui sukan bukan sekadar rekreasi letapi sukan jnga boleb nienjadi salu punca alaupun 
suniber kerana lerdapat proiesional-prolesional yang terdiri daripada ahli-ahli sukan iui dan 
liiereka boleh nienipunyai pendapalan yang liuggi hasil daripada penglibatan dalani sukan. 

Seterusuya para hadirin. dengan eara bersukan iui juga dapat mclahirkau manusia yang lebih 
balance dalam segala segi dan nicreka yang inukanya sentiasa niasaui, niuram, ada saja yang 
tidak kena dan segala-galanya. lapi dengan bersukan iui kila boleh nielahirkan niasyarakal yang 
saya bercakap dalani Dewan yang lain iaitu yang sentiasa lersenyuni. Kila nak nielahirkan 
niasyarakal senyuni iui kerana senyiun iui adalah suruhan .luujuugan Besar kila, Nabi 
Muhanunad s.a.w. sebagainiana sabdanya -

' «" • -
kJ> v j) v_3 ^ 

Senyuni kila kepada sahabat kita, saudara kita adalah .sedekah dan mendapal ganjaran pahala 

dan Allah s.w.t. 

.ladi, Ahli-ahli Yang Berhormai sekalian, di sebuah negara, luar pada Terengganu, luar daripada 
Malaysia dia niengadakan salu kelab iaitu Kelab Senyuni - Laughing Club dengan i'/in. Di 
India, Laughing Club iui dianggotai oleh orang-orang profesional dan liiereka berjumpa 
semiuggu sekali badi ketavva. Iui salu beuda niiingkin kepada kila di Terengganu agak barn 
letapi saya rasa kita boleh praktikkau iui walaupun tidak sanipai niemibuhkan kelab lapi galakan 
oraug kita menyertai sukan. Saya tcrima kasih kepada Yang Berhormai Manir terutamanya, 
saya diTahamkan nienganjurkan pertandingan sukan bola di Kawasan Manir beberapa bulan yang 
lain walaupun iui lidak menyokong u.saha kerajaau letapi sekuraug-kurangnya nienuujukkan salu 
arah gerakan yang cukup baik meniciiuhi niasa lapang niuda-nuuli kita. 

Yang Berhormat Dalo' Yang Dipertua, dalam usaha kerajaau untuk nielahirkan usahawan-
usahawan di Terengganu, lerlalu banyak yang kila bual. Berbagai-bagai tabling diwujudkaii dan 
pada akhir bulan tiga yang lain Yang Amat Berhormai Meuleri Besar telah melancarkan Tabling 
Pembangunan Usahawau Periugkat Negeri yang niernpakan salu-satunya yang dilancarkan oleh 
kerajaau negeri dalani Malaysia ini. Dan kila lelah mendapal permohonan yang banyak daripada 
usahawan-usahawan Negeri Terengganu yang menceburi berbagai-bagai bidang ketisahawauan. 
Meuerusi Jabalan Belia dan Sukan juga kila ada Tabuiig likonomi Belia, kila ada Tabling SHI T, 
Small Entrepreneur Financing l and, yang kila di Terengganu niernpakan Tabling SI T P vaug 
paling berjaya di peringkal negara - kita paling berjaya. Tabling SBl'F ini ialah satu tabling 
periugkat federal, Persekutuan kita di Terengganu yang paling berjaya. Jadi, kita akan teruskau 
usaha-usaha iui. Dalo' Yang Diperlua. 
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Begitu juga mcngenai dengan usaha-usaha di bawah Rakan Muda, apa persoalau yang 
ditimbulkan oleh Wakil Permaisuri tidak sempat dijawab tadi. yang berlanya mcngenai 
bagaimaua usaha kerajaan untuk niengadakan perancangaii supaya muda-mudi, bclia-bclia kita 
ini mcmeuuhi masa lapang dengan bcrlacdah dau beiguiia. Dan kursus-kursus serta sciuinai-
seminar, perjumpaan-perjumpaan, majlis-majlis pcncraugan yang kita btiat Dato' Yang Dipertua, 
terlalu banyak sehingga dalani kcadaan terteutu kita tidak inempuuyai cukup peserta terhadap 
majlis-majlis yang kita aujurkan tadi. Maka sebab itn kita agak selective terhadap majlis-majlis 
ini supaya kita tidak memba/jrkan tenaga dan wang ringgil. 

Perkara-perkara lain yang kita jalankan bagi mcncapai hasral kerajaan bagi ntelahirkau 
masyarakat yang bahagia, niasyarakat yang berakhlak nitilia dan bertakwa khususnya ialah yang 
dibuat oleh berbagai-bagai agensi kerajaan yang ditubuhkan oleh kerajaan negeri dan juga 
kerajaan Persekutuan. 

Dato' Yang Dipertna, itu saja dan saya neap terinia kasih kepada Ahli-ahli Yang Berhorinal dan 
sava miutak kerjasama Ahli-ahli Yang Berhormal untuk dapat nienolong kerajaan kita 
niengadakan usaha-usaha bagi meniajukau muda-mudi dan masyarakat kita ini. Yang paling 
akhir kita lanearkan Dato' Yang Dipertua, ialah Briged Muda. Briged Muda ini yang pcrlama 
kita di Terengganu dan saya suka maklumkan kita dapat pujian dan penghargaau daripada Yang 
Berhormal Menteri Pertahanan Malaysia sendiri. Bagaimana rnereka memuji dau Menteri Belia 
dan Sukan, Tan Sri Muhyiddin juga memuji, ini satu langkah yang baik kerana muda-mudi tadi 
kita jemput masuk dalani Briged Muda, kita menanam seniangal patriolik, patriotisme, daya 
tahan, daya juaug dau disiplin yang tinggi. Kerana manusia yang disiplin saja Date' Yang 
Dipertua, yang iusya Allah boleh meiuacu Negeri Terengganu ini ke arah kejayaan dan 
mcncapai Wawasan 2020. insya Allah. 

Sekian, assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Terima kasih. 

YANG BHRMORMAl DATO' YANG DIPTRTUA: Saya jemput lagi -

YANG BHRHORMAT DATO' DR. ABDOI. I.ATI1T BIN AWANG (Wakil Bukit Payuiig): 
Bisniillahi rahmani rahhini, assalanmalaikuni warahmatullahi wabarokatuh. Yang Berhorniat 
Dato' Yang Dipertua, Yang Berhormal Ahli-ahli Dew an, tuau-tuan, puan-puan sekalian. 

Dalani menggulung perbahasan kali ini i/inkan saya inenyentuh empat perkara yang dibangkit 
oleh Ahli Dewau sentalam. Pertamanya mengeuai sistem pendidikan ini banyak diseutuh oleh 
wakil-wakil yang berucap semalam terutama daripada Wakil Rhu Rendang niengenai sistem 
pendidikan yang ada di Malaysia. Tidaklah lepat dikatakan bahawa sistem pendidikan yang ada 
di Malaysia ini yang tidak langsung ada perubahan sejak dari /aman dulit lagi. Kita lihat banyak 
negara di Asia ini pun banyak telah dibuat reformasi pendidikan. Scbagai contoh Jepuu bual dia 
punya reformasi pada tahun 84, Korea Selatan 85, China S5, India 8b, Bangladesh 87. Pakistan 
88, Thailand 88. Dan sebelum itu suatu perisytiharan pendidikan Islam telah diadakan di Mekah 
Mukkaramah pada tahun 7b dan ini telah meujadi dasar kepada penibentnkan lalsafah pendidikan 
di Malaysia yang telah dimaktubkan pada tahun 88. Dengan berdasarkan falsafah ini maka 
sistem pendidikan digubal dan Alhanululillah hari ini diiniplemeiit dari masa ke semasa. Dengan 
sebab itu sistem pendidikan yang ada pada hari ini adalah hasil daripada pembentukau lalsalah 
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yang bcrtunjangkan kcpada Ikrak bismirabika laziqalat yakni baca dulu. Ini lelahpuu ada dan 
basil daripada sistem ini, ini kila sekarang dan kila dapati kcbanyakan negara Islam belum lagi 
melaksauakan pcrisytiharkan Mckah pada tahnn 76 dulu sclain daripada kila di Malaysia. 

Yang keduanya secara lingkas juga 

YANC, BERHORMAT I1A.I1 HARUN BIN TA1B (Wakil Manir): Dato' Yang Dipertua, 
penjelasan - Apakah kerajaan scdar bahawa di bawah sislcui pel ajar a a yang berjalan di negara 
ini lahir rakyat ataupun generasi muda yang terlibai di dalam penyalahgunaan dadah begitu 
ramai, dalam gcjala bohsia dan bohjan, pembuangan bayi. gejala riddah? Ini adalah lahir di 
bawah sislem pendidikan dan pembelajarau yang ada. Apakah kerajaan scdar ini berlaku dan 
apakah daya usaha yang dilakukan olch kerajaan untuk mcmbaikpulih si stem pembelajarau dan 
peudidkau yang ada? 

YANG BERHORMAT DAFO' DR. ABDUL I.ATIFF BIN AWANG (Wakil Bukil Payung): 
Yang Berhonnat Dato' Yang Dipertua, sislem pendidikan telah dimulai sejak zaman-zainau 
dulu, zamau Kalilah, zaman Muawiyah - zantan peiuerintahan Kalilah Untar Abdul Aziz sebagai 
contoh terkenal dengan .social jus/icenyn itu, kentudian zaman Kalilah Abasiah. zaman 
Ribainakmur, zaman Kaliiah Ilarun Al-Rashid terkenal dengan zaman ilmu. Zaman iiupun ada 
pencuri, ada orang bual jahat - ini lidak melanibangkan bahawa sistem pendidikan itu gagal. 
Kalau sistem pendididkan kita hari ini, kita bual, implement ada orang mencuri, ada orang hisap 
dadah, ada orang barangkali berkhalwat. kita lihal peratusan daripada jumlah nisbah peududuk 
dengan yang melakukan kegiatan maksiat ini. Untuk uiembuat sweeping statement nicnyatakau 
bahawa adanya orang hisap dadah, adanya orang pergi bual jahat sebab itu sistem gagal. Saya 
ingat ini satu kenyataan yang sangat tidak tepat. Kita lihal juga hasil positiT daripada sistem ladi. 
Apakah selama ini Malaysia tidak melahirkan 

YANG BHR1IORMAT IIAJI WAN ABDUI. MUTTAI.IB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua 

YANG Bl'Rl IORMAT DATO' DR. ABDUI. LATIII- BIN AWANG (Wakil Bukil 
Payung): suatu generasi yang berkctrampilau. 

YANB BHRIIORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN EMBONG (Wakil Batu 
Buruk): saya miuta penjelasan sedikit. Dato' Yang Dipertua, bukan soal begitu, soal kila 
katakan bahawa ini adalah eiri-ciri kegagalan lalsafah dan dasar pendidikan itu. Dan 
sebagaimana dijelaskan oleh Datin Peduka Zaleha Ismail, hari Selasa di Alur Selar dengan izin 
Dato' Yang Dipertua - dia berkata sekarang ini kenaikan kanak-kanak yang tidak niendengar 
kata-kala ibu bapa, kenaikanuya 32 peratus. Ini bcrmakua pendidikan yang ada pada hari ini tak 
dapal uiembimbing, membeniuk generasi muda ini. 

YANG BLRHORMAl" DATO' DR. ABDUL L AT IFF BIN AWANG (Wakil Bukil Payung): 
Saya beritahu ladi. bilaugan yang telah berjaya dilatih, akhlaknya niulia. yang ketrampilan 
barangkali lebih ramai daripada niereka yang lerjebak dalam kes-kes dadah, ubai batuk dan 
sebagainya. Kes naik. ntemang naik, lapi kalau kila lihal dari segi perlumbuhan peududuk 
seramai 3 atan 4 peratus setahun tii Malaysia hari ini berbanding dengan niereka yang berada di 
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sckolah, berbauding nicrcka yang berada di universili dan bcrbanding dengan niereka yang 
berada dalaui pusat-pusal serenti. Cuba kila lihat dari segi ilu. Dan untiik mcnyatakan ini. pada 
kescluruhannya sisteni itu gagal, saya ingai lidak betul. Sistein ilu gagal tidak bctul, kalau 
maksud gagal bahawa kesemua sekali di Malaysia 

YANG BLRI lORMAl 11AJI WAN ABDUL MUTIAI.1B BIN JIM BONG (Wakil Batu Buruk): 
Maksudnya kenaikan disobedient dengan i/in Dato' Yang Dipertua, the disobedient niakuanya 
kanak-kanak yang lidak meniatuhi, lidak inendeugar kata-kata ibu bapa kenaikan 32 pcralus. 
Bukanlah dibandingkan kelahiran dan sebagainya. Ini keadaan. tenomena yang ada pada hari ini. 

YANG BLR1IORMAT DATO' DR. ABDUL I.ATIFF BIN AWANG (Wakil Bukit Payuug): 
Angka kila lidak nali. Sekarang ini kila kena iugal, pendidikan unluk inendidik bukau hanya 
lei letak kepada sisteni sekolah lelapi tcrletak juga kepada sisteni kekeluargaan. Banyak benda 
yang kila kena iugal. Kalau hanya lelak pada sekolah, ada oraiig euri gagal sekolah. apa kala -
ada curi sisteni kelnarga. Ilnpun kila boleh lelak di situ. Oleh sebab itulah keuyataau kila hari 
ini uutuk nienyatakan bahawa sisteni pendidikan terns nielangkah pcrubahan dan relormasi dari 
niasa ke seinasa unluk nielahirkan generasi yang bervvawasan. berakhlak dan akhirnya berlakwa 
kepada Allah s.w.t. Jadi. ilu yang saya nak sebui yang pert am a sekali. 

Yang kedua wakil daripada Aim Linibal, dia lak dak di sini uiiula loloug sarupaikan kepada dia 
mengeuai ruin ah awarn kos reudah Bukil Payung, dia niasuk Bukil Payung sikil lasal saya uiasuk 
Alur Linibat, jadi Pengerusi Penyelaras. Jadi lerbaliklah barangkali. Yang saya nak berilahu 
ialah fakla yang ada di langan dia lak bctul. Fakla sebenarnya ialah di Bukil Payung ada 156 
huah runiah kos rendah. yang nieniohon 789 oraiig, yang dipanggil teniuduga 663 orang, yang 
boleh dilimbang yakui yang layak dipertimbang 509 orang. Keimidian lerdapat 4 orang telah 
diberi sural nienyatakan dia tu berjaya, disiasal seniula unluk nieusahihkan bukti-bukti yang 
lerdapat dalam borang. Dan satu daripada empat ini ditarik balik kerana pennohonan ini 
telahpun niendapal runiah di lenipat lain. Ini yang ada di dalam rekod kita. Yang tiga lagi 
niasili 

YANG BLRHORMAT IIA.I1 WAN ABDUL MUTTAL1B BIN P.MBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua 

YANG BLRHORMAT DATO' DR. ABDUL I.ATIFF BIN AWANG (Wakil Bukit 
Payung): ininta niaal saya nak perhabis dulu. Ada euipal orang disiasal, yang sam 
dah tarik balik, tiga lagi, satu diberi anak kunci yang dua lagi niasih beluni diberi kunei 
lermasuk barangkali yang telah dilaporkan oleh Yang Berhorniat Wakil Alur lumbal. Ini yang 
bctul. 

YANG BLRHORMAT 1IA.I1 WAN ABDUL MUTTALIB BIN EM BONG (Wakil Batu Buruk): 
Saya oleh kerana Dato' Yang Dipertua, tadi dicadangkau oleh hxco supaya nicmberitahu 
saudara Yahaya oleh kerana dia tidak ada, tapi saya sendiri tengok sural kelmarinnya dia yang 
diluluskan, telahpun niembayar bayaran tiba-tiba ditarik balik. Ada panggil, ucapan-ucapiui 
yang saya tidak mahu dedahkan di sini. Jika sekiranya maklumat yang diberi oleh Yang 
Berhorniat Fxeo tadi, bukanlah kerana dia telah ditawarkan runiah di tempat lain - adakah 
pcrtinibangau seniula akan dilakukau? 
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YANG BERHORMAT DAK)' DR. ABDUL EAT IFF BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
Saya nak jelaskan di siiii bahawa ada cmpai orang ladi tu, yang ditarik balik ialah rnereka, 
peniohon yang mendapal rum ah tempat lain. Tapi yang dimaksudkan oleh Wakil Alur Limbat 
iui ialah peniohon yang lidak dapat rum ah tcmpal lain tapi beluni dapat kunci. Ada dua orang 
lagi yang beluni dapat kunci walaupuu telah diberi sural kata berjaya kerana siasatan laujut 
masih berlaku. Dan saya aniat teriiua kasih kepada pihak PMINT dan Jawataukuasa kerana 
ruuiah Bukit Payung ini tidak kira parti politik. dia beri bclaka. Kalau saya orang UMNO sudah 
tcntu saya nak orang saya belaka letapi nieniandangkan bahawa kctegasau yang ada pada PMINT 
mcreka beri seniua. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, penjelasan. Ialah ini kenyataan yang dibuat secara kerajaan. kenyataan 
yang lak dibuat secara kerajaan borang pun lak diberi melainkan melalui UMNO. Dan orang ni 
pun kata, saya nienang bukan banyak sangat saya nak pindah seniua peugundi-penguudi ni mari 
sini. Ini ucapan-ucapan yang dibuat jadi meuiburukkan kila. Saya harap perkara-perkara yang 
seumpaiua ini tidak dilinibulkan oleh rakyat kerana nicngganibarkan kesedihan wakil itu sendiri. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. ABDUL I.ATIFF BIN AWANG (Wakil Bukit Payung): 
lerinia kasih. saya sebenarnya kalau ikut tekanan daripada cawangan-cawaugan kilalah, 
barangkali paint beri kepada orang UMNO yalah. pasal subsidi tu banyak tiap-tiap runt ah. 
sepatutnya tu. Tapi oleh kerana saya ingat PMINT ni dia dan pihak kerajaan prihatin terhadap 
kesemua rakyat dia beri belakalah. Dan saya tak yakin borang ni pun nak pilih-pilih jugak. 
Kalau borang nak pilih, niaksud orang parti lain tak botch uicsti boleh satu parti saja. Tapi saya 
ingat, barangkali statement tak betullah. Yang betulnya, ada yang boleh dan ada yang tak boleh. 
Itu yang paling betul saya kira. Jadi, tolong beritahu kepada saudara kila Yang Berhormat yang 
tak datang pada hari ini. 

Yang ketiga niasalah di Metro Paeilic, AJhanidulillah masalah lelahpun dalani perhatian pihak 
Jabatau Perhubungan Perindustrian dan akan dapat diselesai dalani masa yang segeralah. 
Masalahnya perubahan dari segi peiigantbilalihan pentadbiran di kilang itu. Saya diberitahu 
sekarang proses-proses untuk perbincangan di autara pekerja dengan majikan sedang berlaku. 
Mudah-niudahan ini dapat diselesaikan dalani niasa yang siugkat. 

Yang terakhir sekali Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua ialah syarat pinjanian MARA. 
Kelmarin Yang Berhormat Wakil Wakat Mempelani 111 em beritahu dan ingin saya mem beritahu 
bahawa MARA syarat dia sania diilu jugaklah nutiik dapat pinjanian, perlamanya buniiputera, 
yang kedua peudapatan kcluarga tidak lebih RM2,0()().0() scbulan, dapat offer tawaran kc 
universiti atau IPT. Pinjanian, penjauiin boleh jami 11 maksinitmi dua orang. Kalau raniai sangat 
lakut dak dan nak bayar. Hanya seorang saja yakni ibu atau bapa untuk jadi penjamiu, 
peudapatan penjauiin tidak kurang dari RM5()0.()() dan nilaian pinjanian yang diberi kalau 
berjaya RM4,09().()() hinggalah RM4,36t).()0 berasas kursus yang dianibil di peringkat universiti. 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTAI.IB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato Yang Dipertua, yang diluahkan semalaiu dan yang dipohon senioga kelouggaran dan pihak 
kerajaan melalui Dewan ini ataupun melalui Exco yang berkenaan, dipohon kelouggaran supaya 
ibu bapa dapat nienjamin walaupun lebih daripada dua orang. Kerana jika sekiranya tak dapat 
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dijainin olch ibu bapa dalam keadaan begin! siapa yang niahu nienjamin. Ada oleh kerana lidak 
ada j ami nan ini langsuug anaknya yang tak dapat nicnyambung pelajaran dan pin jam an, iiu 
soalnya. 

YANG BI-RHORMAT DAK)' DR. ABDU1. I.ATIPT BIN AWANG (Wakil Bukil Payung): 
Inilah yang saya katakan sisiem peudidikan kila hari ini telahpun berjaya sehingga tern pat di 
unversili lak cukup. Orang berebnt nak masuk belaka, MRSM kila, sekolah nicncngah sains 
kila. berebnt belaka nak uiasuk ini menuujnkkan Alhamdulillah mendapat sanibntan yang baik. 
Tenlang pinjman niaklum sajalah dnil lak berapa nak cukup. jadi barangkali sumber-sumber lain 
daripada MARA niasih ada lagi. 

YANG BDRHORMAT DAK)' YANG DIPHRTUA: Ada lagi? Ya, sila -

YANG BHRHORMAT MUI.1A Tl.NGKU PUTIiRA BIN TDNGKIJ AWANG (Wakil 
Telemong): Terinia kasih, Dalo' Yang Dipertua. Saya juga ingin lurul berocap unluk 
meuggultiug Titah Ucapan Di Raja dan khnsusnya saya ingin nienjawab kepada perkara yang 
dibaugkitkan oleh Alur Limbal niengenai masalah air yang khnsusnya berlaku di sekilar Paka 
dan Kerlih. 

Dalo' Yang Dipertua dan Ahli-alili Yang Berhorniat. seinua kila tahu pada mas a sekaraug ini 
negara kila sedang nienghadapi masalah kemarau yang panjang dan di beberapa ncgeri di 
Malaysia ini lei ah juga meiigalami masalah yang beral di segi bekalan air ini. Kita lei ah 
niemperjelaskan sania ada di media dan di dalain Dewan ini sendiri bahawa di negeri kila ini 
lidak nienghadapi masalah bekalan. Yang kebelnlan kila nienghadapi masalah sedikil di Sungai 
Paka ini adalah soal apa yang berlaku keniasukan air masin yang lebih daripada laul ke dalain 
sungai berkenaan menyebabkau intake kila yang berada di Bukil Bank lebih kurang 4 kilomeler 
daripada kuala sungai nienyedui air masin berkenaan. 

Ahli-alili Yang Berhorniat, apa yang sebenaruya pihak Jabalan Bekalan Air telahpun sama ada 
kila nierancang uutuk meugalasi masalah ini dengan jangan panjang dan jangka peudek dan 
segera. kila juga sebenaruya telah memberi lahanian yang niemaugnya dilerima rakyal sekilar. 
Apa yang saya bimbang melalui lohniahan dan juga hujah yaug dibaugkitkan oleh Aim I.imbai 
ini seolah-olah ingin nienaitgguk di air yang keruh, ingin mengguiiakan isu sebagai modal polilik 
dan ingin meniutar-belilkan keadaan. Jadi penjelasan saya, Dato' Yang Dipertua, dalam salu-
satu ketika mungkin kila bangkitkan 20 perkara tetapi unluk menyelesaikan saiu perkara 
mungkin kila lidak boleh selesaikan dalam jangka masa yang singkal, dalam jangka masa 20 
tahun lak boleh selesaikan, kemungkinan. 

Jadi. Yang Berhormal Dalo' Yang Dipertua, punca berlakunya di Sungai Paka ini adalah akibat 
daripada kemarau yang mengakibalkan sungai kering dan cetek. Laiigkah segera yang kila 
lakukan di segi lnar daripada Jabalan Bekalan Air ialah dengan menasihalkan Jabalan Ilutan 
uutuk menguraugkan tebangan pokok-pokok lerutamanya di kawasan tadahan di llulu Paka. 
Yang kedua, kila menasihalkan Jabalan Pengairan dan Saliran uutuk inembual kajian segera dan 
kajian telah dipuluskan bahawa pelesen-pelesen pasir yang berada di sekilar Sungai Paka itu 
perlu kila kurangkan. Sekaraug ini kila lelah menarik balik lesen-lesen berkenaan dan kita 
beuarkan setakat yang ada sekaraug ini - X pelcsen. Dan kila anggarkan dengan mendapau pasir 
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yang dibawa olch Sungai Faka lebih kurang 200.000 tail sctahun ntaka dengan syaral-syaral yang 
kctat kita kenakan kepada pelesen-peleseu ini mituk mengeluarkan pasir-pasir bcrkcuaau supaya 
ia lidak nicnjadikan kcadaaan sungai itu scuiakin dalani dan nicniudahkan lagi air inasin 
bertakungdi dalani sungai bcrkcuaau. Dato' Yang Dipcrtua. dalani kcdaaan ini kita lidak bolch 
mcnyckal saina sckali industri pcngcluaran pasir ini kcrana industri ini sangat nnistahak kepada 
penibangtinan industri sekilar yang telahpun kerajaan nicinpunyai koniitnien deugan pihak-pihak 
tcrtentu untuk inenyiapkan kerja-kcrja mereka. 

Jadi. untuk uicugatasi masalah di scgi jabatan pula kita telahpun nienyedari apabila kemasukau 
air niasin ini bcrlcbihan dan kualiti air itu telah agak mcmbahayakau kepada pengguna dari scgi 
untuk liiiuuinan, kita telah nienasihatkan dengan segera mengcluarkan notis kepada penduduk 
sekilar bahawa air yang kita keluarkan nielalui paip .labatan pada inasa ini sehingga kita beri 
notis scinula, hanyalah sesuai untuk penggunaan sclain daripada niinuniau, niandi dan 
sebagaiuya. Jadi untuk nicngatasi masalah air luiutunan kita telah mengarahkan segera bekalan-
bekalan air bcrsih dibawa olch lori-lori jabatan dan bantuan JKR. Dan Alhantdulillah. sctakat 
ini kita tidak nicneriina aduan inengenai bekalan ini dari pihak pengguna di kawasan vang 
sekilar. 

Dato' Yang Dipcrtua. bagi inengatasi untuk jangka paujang supaya bekalan air scntiasa tidak 
terganggu, insya AJlah, pihak jabatan telah uicnibuat pcrancangan diinaua kita akan nienibina 
sebagaimana saya nyatakan dalani jawapau saya tadi. kita akan nienibina segera salu empangan 
rendah (low level river barrage) dengan i/jn, di sungai bcrkcuaau dan kerja-kcrja ineuanani 
cerucuk besi untuk incrintangi sungai ini telahpun berniula pada bulan ini. Ini adalah untuk kita 
uicugatasi keinasukan air niasin yang saya kalakan tadi supaya ia tidak nicngganggu intake kita 
di Bukit Bank. 

Dato' Yang Dipcrtua, kita juga dalani jangka paujang dalani nicncntukan peugedaran ataupun air 
di kawasan Faka ini juga kita telah niemasang paip yang it I ant a daripada Kemanian yang kita 
khususkan daripada tangki Bukil llariniau Menangis di Keniasik. Insya Allah, kedua-dtia ini 
kita akan dapat nicngatasi dalani masa yang singkal untuk nieniastikan bekalan air bcrsih dapal 
kita keluarkan dan hasilkan kepada penduduk sekilar Faka. 

I'utuk jangka yang dikatakan olch Yang Berhornia! berkciiaan dimana kita lebih mania kepada 
industri. bekalan air kita kepada industri. Scbenarnya Dato' Yang Dipcrtua, kita nieuipunyai 
rancangan bcrsama pihak Felronas dimana kita akan incngasiugkan untuk jangka paujang bagi 
penggunaan air bagi pengguna dan juga penggunaan industri. Froses ini dalani peringkat 
perbincangau dan jika dii/iukan, kita insya Allah dalani tenipoh 3 tahun akan dataug kita akan 
ineinbekalkan air kepada pihak industri dengan scduian kita bawa dari Sungai Dungun dan boleh 
ineiivbekalkan sekilar 50,000 meter padu air sehari berbanding deugan bekalan kita bawak di 
sekitar Faka sekarang ini 6.000 meter padu sehari. 6.001) meter padu sehari ini adalah untuk 
bekalan pengguna demostik dan juga industri. Insya Allah, kerajaan jangkakan dalani tenipoh 
penyiapan kerja-kcrja ini insva Allah, industri di kawasan Faka sekitarnya juga penggunaan 
demostik di sekitar kawasan berkeuaan akan dapat kita atasi dengan segera. 

Sckian jawapau saya Dato' Yang Dipcrtua. Walbillahi taul'ik walhidavah wassaiautualnikuin 
warhaintullahi wabarokatuh. 
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YANG BLRHORMAT DATO' YANG. DIPHRTUA: Saya jcmput lagi, sekiranya ada. 

YANG. BLRHORMAT DAK)' IIA.II A/I/, (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): 
Assalamualaikum warhamlullahi wabarokatuh. Yang Bcrhorniat Dalo' Yuig Diperlua, dalani 
pcrbahasan yang berjalan selama tiga hari ini ada di aniara wakil-wakil daripada Kuala Besul, 
Bukil Tunggal tclah mcnycnluh dengan pcmbangunan pelaucongan di Ncgeri Tcrengganu. Jadi, 
saya mengambil pcluang scbcrapa ringkas yang boleh nicnibual scdikit pandangan dalani 
pcrbahasan ini. 

Yang Berhonnal Dalo' Yang Diperlua, sebagainiana yang kila kclahui dan niakhuni bahawa 
industri pelaucongan Malaysia telah berkembaug begitu pesat sejak tahun 1990. Ini bcrdasarkan 
data-dala alaupun perangkaan yang dikcluarkau olch Kcrajaan Malaysia. Sebagai salu eotiloh, 
berbanding Dalo' Yang Diperlua, bagi lahun 1990 kedatangan pclancong ke uegara Malaysia 7.4 
juta orang. lahun 1994. iaiui seniasa ini diadakan kenipcn lahun Melawat Malaysia, niaal 
Dalo' Yang Diperlua, K9 - 4 juia bila dikempen Tahun Melawat Malaysia 1990 ineningkal 
ham pi r sekali ganda 7.4 jula. Dan seterusnya ineningkal dari sclahun ke setahun. Dari segi 
pendapalan pula Dalo' Yang Diperlua. dia juga lerus ineningkal - 19SN niisalnya peudapalan dari 
sekior ini RM2 bilion, lahun 1990 - RM4.5 bilion, sehingga tahun 1996 jumlah pendapalan 
seklor ini RM10.3 bilion. Jadi, sudah lenlu industri pelaucongan ini induslri penyuinbaug iilama 
serla pemaugkin kepada ekonomi negara. 

Dan oleh kerana iiu tidak salah kcrajaan Negeri Tcrengganu .sendiri mengambil beberapa 
langkah dan pendekatan bagi memajukan seklor pelaucongan di negeri ini. Dan ini juga Dato' 
Yang Diperlua, selain dari iudikalor jumlah kelibaan pclancong dan pendapalan kila juga dapat 
lihai iudikalor pasaran-pasaran ulama ertinya daripada niana pclancong-pelancong ini dalaug. 
Ada data dia Dalo' Yang Diperlua, niisalnya daripada I'niled Kingdom, daripada Asia sendiri, 
daripada Asean, daripada Taiwan, Jepnn. Korea, Thailand, Indonesia dan sebagainya. Oleh 
kerana keadaan ekonomi gawat scdikil pada inasa ini jumlah ilu pada saal ini kurang scbab 
jumlah peraius pelancong-pelancong ini daripada negara-ncgara Asean. Jadi, masalah ekonomi 
yang melanda Malaysia ini. with due respect dengan i/jn Dalo' Yang Diperlua. paudangan-
paudaugaii daripada wakil peuibangkang, masalah ekonomi ini bukan hanya berlaku di negara 
kila. Ia juga pada mulanva berlaku di negara-negara lain di Asean ini. Yang perlamanya 
berlaku pada bulan Julai. kalau lak silap saya pada 2 haribulan Julai, berlaku di Thailand lebih 
dahulu. l.epas iiu di Indonesia, lepas ilu di Malaysia dan jugak berlaku di negara l'ilipina, jugak 
berlaku di Soulh Korea. Dan salu kclika berlaku di I long Kong yang kila kenal sebagai pusal 
ekonomi dan juga pusal kewangan aniarabangsa di Timur Jauh. Jadi 

YANG BLRHORMAT 11A.I1 WAN ABDUL Ml THAI .IB BIN MM BONG (Wakil Balu Buruk): 
Dalo' Yang Diperlua. boleh pcnjelasan sikil - Peraius Asian touries dengan luar Asian punya 
tonnes, berapa? 

YANG BHRIIORM AT DAK)' HAJ1 A/1/, (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dalo' 
Yang Diperlua, saya lak dapal nak kira di sinilah. dalauya ada. Jadi, akau dalang ini kila supaya 
Wakil Balu Buruk 
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YANG BMRHORMAT 11 All WAN ABDUI. MUTTALIB BIN MMBONG (Wakil Bain Buriik): 
Saya nak peratus saja - tenln Yang Berhormat Mxco tahu kerana dia kata pelancong ni daripada 
Asean pun ada, luar Ascan pun ada. Unluk uicnjustilikasi jawapan itu mesti dia tahu pcratusnya 
bukan saya nak bilangan angka - bukan. 

YANG BMRHORMAT DAK)' HAJI AZIZ (« IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 
Yang Dipcrtua, ada Dato' Yang Dipcrlua tapi panjang scbcnar sekalinya. kira ni niakan niasa. 
bukan lak dak. .ladi. kcgavvalan ckouonii itu tadi saya l'ikir bolch kila buat pcrbandingan - isu 
atau I'aktor yang bcrlaku di ncgara kita ini dibanding I'aktor kcgawatan yang bcrlaku di Thailand, 
yang bcrlaku di Indonesia, yang bcrlaku jugak di negara-negara yang lain supaya kita bolch bcri 
pandangan itu lebih rasional. lebih dapat ditcrinia. Saya tak katalah maknanya pandangan 
daripada wakil-wakil kclmarin tak bctul, itu pandangan ntcreka. 

Selain daripada itu Dato' Yang Dipcrtua, indikator lain ialah dari scgi pcrbelanjaan pclawat dan 
jugak dari scgi aspek penawaran hotel dan biiik, aspek taburan agensi pclancongan, aspek Mid-
Dim meeting, exhibition dan scbagainya, aspek penggunaan tenaga dalant sektor pclancongan 
dan jugak pclaburan-pelaburan daripada pihak swasta dalani sektor ini. Ini dari scgi indikator 
yang menunjukkan bahawa industri pclancongan ini nierupakan satu industri yang bcrpolensi 
besar yang inenjadi penyuntbang utaina kepada ekonomi ncgara. 

Selain daripada itu, Dato' Yang Dipcrtua 

YANG Bi-RI IORMA1 IIAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN MM BONG (Wakil Batu Buruk): 
Pcnjclasan sikil, Dato' Yang Dipcrtua - ekonomi ncgara kc ekonomi negeri? Dan yang 
keduanya Dato' Yang Dipcrtua, saya ingin pcnjclasan, kalaulah duit Sterling daripada cmpat 
ringgit aaik cuaxn ringgit dua pnluh sen sckarang - kenapa pelancong-pclancong daripada 
L.ropah, daripada Anicrika bcrkurangan juga? Sedang dia bolch belanja lebih di sini dan 
mengauibil kcscmpatan kalaulah infraslruktur pclancongan kita inunasabah. 

YANG BMRHORMAT DAK)' HAJI AZIZ (ft IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato" 
Yang Dipcrtua, banyak sebab sebenarnya. Walaupun kita kata dalant suasana ekonomi sckarang 
ini scpatutnya pelancong-pclancong ini lebih ramai dalang kc tcmpat kita sebab wang dia lebih 
besar dan wang kila lebih kccil. lapi kila kena ingat, ada i'aktor-I'aktor lain yang luetiyebabkan 
mercka ini kurang datang kc ncgara kila. Saya tak uakiah membcri panjang lebar dari scgi ni. 
sebab saya tidaklah bolch nak jawab impromtu begini. 

YANG BMRHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN MM BONG (Wakil Balu Buruk): 
Yang incnycbabkan dia orang tak mari I'aktor apa - I'aktor lain? 

YANG BMRHORMAT DAK)' IIAJI AZIZ (a IBRAHIM BIN AWANG (Wakil Sura): Dato' 
Yang Dipcrtua, ada laktor-taktor lain - i'aktor lain itu ialah proniosi, dari scgi promosi. dari scgi 
pcniasaran. dari scgi jerebu dan dari scgi pcrtandingan kita jugak dengan negara-negara lain. 
Kita bcrlanding dengan Thailand, kita bcrtanding dengan Indonesia, jadi nak dijawab ini Dato' 
Yang Dipcrtua, dia panjang - saya tak bolch nak bagi jawapan impromtu secara sckali gus 
begini, ada banyak iaklor-faktor yang menyebabkan ntcreka ini kurang datang. 
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Dalo' Yang Dipcrlua, sclain daripada itu dari segi ntailaniai kerajaan ncgeri. saya bercakap iadi 
dari segi federal, dari segi kcscluruhaii dan dari segi dalam ncgeri jugak kita bermallanial 
unluk uieucapai junilah kedaiangan pelaueong yang lebih nicniugkat. Dalam tahun 1996 
misalnya hampir sain juta. dalani tahun 1997 kita jangka di anlara 1.25 juta hingga kepada 1.5 
juta orang pelaueong. Sebab itu kita kempeu Tahun Mclawat Terengganu. ini dari segi straiegi 
peuiasaran dan jugak dari segi aktiviti unluk inenarik niereka. Sclain daripada itu, Dato' Yang 
Dipcrlua, kita mencadangkan dan kita telahpun buat dari niasa kc sentasa untuk menipelbagaikan 
produk-produk pelancongan. Ini strategi-stralegi pelancongan yang kita nak buat Dato' Yang 
Dipcrlua iaitu menipelbagaikan produk pelancongan perkhidmalan barn yang meniberi minat 
yang lebih bcsar kepada pelaueong luar dan dalam negeri scpcrti - eontoh agro-tourisme yang 
sedang kita buat, eco-tonrisme. youth tourisme, edu-tourisme iaitu pendidikan dan pelancongan, 
culture and historical tourisme, dengan i/.in Dato' Yang Dipcrlua, medical tourisme, sport 

tourisme, adventure tourisme. Sclain daripada itu kita ken a buat promosi dan pemasaran dalani 
dan luar negeri scpcrti kern pen Tahun Mclawat Terengganu dan jugak pemasaran-pemasaran 
yang dibuat oleh negara kita di luar negara dan sebagainya. 

Dan akhir sekali Dato' Yang Dipcrlua, kita juga akan nienyediakan inliastruktur ini yang discbul 
oleh wakil-wakil kita, perlu ada jeli pelancongan dan sebagainya. Dan akhir sekali perlu juga 
kepada penglibatan niasyarakal tempaian dan peningkatan dari segi kcniudahan peugangkutan 
scpcrti lapangan tcrbang Kl.IA, lebuhrava. lapangau tcrbang baru Kuala Terengganu dan 
sebagainya. 

Jadi, Dato' Yang Dipcrlua, saya neap terinia kasih kepada pandangan-pandangan yang 
dikemukakan oleh wakil-wakil dalam perbahasan tiga hari ini dan saya begitu posit if bahawa kita 
mcmpuuyai potensi besar dari scgi pcinbangunan sektor pelancongan di Negeri Terengganu kita 
ini. Sckian, terinia kasih Assalamnalaikum warahmalullahi wabarokatuh. 

YANC. BLRIlORMAT DATO' YANC. DIPLRTUA: Sila, ada lagi -

YANG BF.RHORMAT DATO' IIAJ1 MAM AT C'.HA/AI .IT" BIN ABDUL RAHMAN (Wakil 
Langkap): Yang Berhorniat Dato' Yang Dipcrlua, saya niengucapkan terinia kasih kepada Ahli 
Yang Berhorniat daripada Permaisuri, Rhu Reudang, Bukil Tunggal. Kuala Bcsut. Teluk Basil, 
Tepoh dan jugak Wakaf Menipelani, dan mungkin Ahli-ahli Yang Berhorniat yang lain jugak 
yang telah nicmbangkitkan perkara-perkara dan nicuiberikan pandangan. pendapat. cadaugan 
yang nienyentuh portfolio saya iaitu petroleum, industri dan jugak pcrtaniau meliputi subscktor 
ternakan, perikanan dan sebagainya. Saya dengan seberapa daya saya cuba menjawab 
persoalan-persoalan ini sanibil niemberikan penjelasan, penerangan, makluinal kepada Dewan, 
kepada Ahli Yang Berhorniat dan jugak kepada rakyal Negeri Terengganu icnlang kedudukau 
prestasi dan jugak perkara-perkara niasalah, isu nienyentuh perkara-perkara ini pada masa ini. 

Dalo' Yang Dipertua. pert am a sekali nienyentuh sektor petroleum - perlulah diketahui bahawa 
niengikul anggaran pada lahun 1998. anggaran niinyak ri/.ab negara adalah scbanvak 3.8 bilion 
long. Daripada junilah ini 2.6 bilion long atau 69'/ tcrdapat di pcrairau Terengganu. Daripada 
629,000 long schari yang akan dikeluarkan, Terengganu akan mengelnarkan 400,000 tongsehari 
iaitu 63 nienjadikan Terengganu ncgeri pengeluar u lain a niinyak di negara ini. Walaupun 
harga niinyak di pnsaran dunia telah jaluh kcrana terdapat pengeluaran berlebihan di peringkat 
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dunia, kejatuhan ini lidaklah nicnjejaskau basil minyak, revenue atau hasil ntinyak negara dan ini 
jugak bennakna bahawa royalii minvak bagi Ncgcri Terengganu jugak dijangkakan lidak begitn 
terjejas iail 11 dianggarkan pada lahun ini Terengganu uiencrima sckilar lebih kurang RM400 juia. 

Bagi gas pulak Dalo' Yang Dipertua, rizab gas negara bagi lahun 1998 pula ialah 81 irilion kaki 
padu alau 81 irilion simulant cubic Jeei. daripada ini 38.9 irilion kaki padu alau 489r icrdapal di 
Terengganu. Pada lahun ini 2.000 juta kaki padu akau dikcluarkan di Terengganu daripada 
5.000 juia kaki padu yang akan dikcluarkan di seluruh negara. 

Selain daripada iiu. Dalo' Yang Dipertua, beberapa projek lain juga akau dilaksanakan di Ncgcri 
lereuggauu di dalam sektor ini. Pcrlaina projek ammonia, yang kedua projek acid-acvtic, yang 
kcliga projek VCM, yang kceuipal projek aromatic. Seniua projek-projek ini, kccuali projek 
aromatic yang akan beroperasi pada lahun 2000, akan beroperasi pada lahun 1999 yakni pada 
tahun depan. Projek-projek multi-billion ringgit Malaysia ini sudah tenlulah akan nicnyaksikan 
pelabnran dalani ckonomi Ncgcri lerenggauu secara lebih besar-besaran vang akan 
mcnyunibangkan kepada pertunibuhan ckonomi dan peluang-pehiang pcrniagaan, pekerjaau 
kepada rakval ncgcri. 

Untuk makluman Dcwan ini. Pcironas saja schingga ini telah melabur RM37.2 bilion di 
lerenggauu lidak lermasuk pelabnran oleh P.PMI dan lain-lain pelabnr-pclabur asing dan 
kcrnjaan ucgeri scrla agensi-ageusinya di dalani liicnycdiakan kcmudahan-kcniudahan 
inlrastuktur. 

Projek-projek petroleum dan gas, Dalo' Yang Dipertua, euam projek pcmcrosesan gas ataupun 
GPP telahpuu dilaksanakan di Ncgcri Terengganu sebagaiinana kila sedia maklum schingga ini. 
Ini telah niemberi asas kepada pelaksanaan projek ethalena dan polvetlialena yang pertania 
pcriugkat satu di Ncgcri lerenggauu yang lelah beroperasi 1995. Pcrkembangan projek-projek 
petrochemical di lerenggauu lerus ditcroka di bawah pclan iuduk pciubangunan petrokimia 
negara olch Pcironas. Pertania projek ethalena dan propilena yang kedua, yang ladi vang 
perl am a, sekarang yang kedua - dijangka akan dilaksanakan dan beroperasi pada tahun 2001. 
Projek ethalena-oxide. projek ethalena-glecal akan beroperasi jngak pada lahun 2001. Selain 
daripada itu, projek terbilan ethalena akan bcrsania-sania dilaksanakan dengan kedua-dua yang 
telah saya sebulkan yang akan beroperasi pada tahun 2001 jngak. 

Projek-projek ini apakah maknanya. Dalo' Yang Dipertua - projek-projek ini. keliga-tiga projek 
ladi adalah merupakan projek usahasama di anlara Pcironas dan Syarikal Amerika - Union 
( arbidc ( operation sebuah syarikal yang lerulung di dunia ini dalani bidaug petrokimia dan 
yang akan merupakan pelabnran daripada negara Amerika Syarikal yang terbesar di Malaysia. 
Alhamdulillah, Dalo' Yang Dipertua projek pelabnran Amerika Syarikat vang terbesar di negara 
ini akan dilcmpatkan di Negeri Terengganu dengan pelabnran berjumlah kira-kiranya RM4.27 
bilion. Saya membangkitkau perkara ini Dalo' Yang Dipertua, kadang-kadaug kila nieiuandang 
negeri lain mcudapal projek besar kila terlupa bahawa kila pun mendapat saham kila yang sama 
jugak. 

Dalo' Yang Dipertua, bilangan lenaga kerja yang akan diperlukan tenlulah lidak kurang bagi 
mcujayakan projek-projek ini. lenaga kerja binaan sahaja yang akan diperlukan, dianggarkan 
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scram ai 17,000 orang kemuncakuya pada pcrteugahan lahun 1999 iaitu pada lahun akau dataug. 
Dan ini merupakan peluang dan cabarau kcpada rakyai Negcri lerengganu untuk menyerlai di 
dalam kegiatau ini. Semeutara itn Dale' Yang Dipertua, saya perlu mcmpcrjelaskan iaitu tcuaga 
kerja di dalam berbagai-bagai opcrasi petroleum di Kertih. Tenaga pekcrja telap pada masa mi 
adalah seperti bcrikut, iaitu untuk jelaskan isu tentaug penycrtaan rakyat Negcri Terengganu di 
dalam berbagai-bagai kegiatau opcrasi minyak dan gas di Negeri Terengganu - Petronas 
mempunyai 3,642 orang pekcrja dan kakitangan, KPMI mempunyai 1,098 jumlahnya 4,556 
orang. Daripada jumlah ini Petronas saja menggunakau 55'/ pekcrja anak-anak lerengganu, 
lebih daripada separuh. Sudah tcntulah lidak semua pekcrja-pekerja dalam Petronas dan DPMI 
di Negeri Terengganu ini merupakan rakyat Negeri lerengganu. 

Petronas juga melaporkan mereka akau melaksanakan dua projek sokougan di lerengganu dalam 
jangka masa pendck ini. Yang pertama, inenambah kapasiti 1LPP - Institut I.atihan Perusahaau 
Perindustrian - daripada 550 orang pelatih kcpada 1.000 pelalih. Yang kedua, Dato' "Nang 
Dipertua, Petronas akau membangun sebuah bandar bcrsepadu di Dunguu. Oleh keiana 
pertumbuhan perindusliran di kawasan Kertih. Paka dan Dungun akan meuingkatkan tahap 
ckouomi dan tahap hidup yang akan ntcwujudkan perminlaau untuk jenis perumahan yang lebih 
berkualiti. Berdasarkan taktor satu rum ah untuk satu pekcrja, dianggarkan bahawa pada lahun 
2005 akau kekurangan kira-kira 13,000 unit rumah. Maka itulah rancangan ini diambil daya 
usaha oleh Petronas yang akan bermula pada suku ketiga tahun ini dan akan siap pada lahun 
2000 peringkat yang pertama yang akan mengandungi rumah komersil 35,000 unit, kemudahan 
industri, rekreasi dan sekolah-sekolah dan kemudahau-kemudahan sokongau yang lain. 

Dato' Yang Dipertua. berganjak saya kcpada scktor perindustrian - sumbangan sektor 
perkilangan kcpada KDNK Negeri pada 97 masih lagi menduduki tempat kedua tertinggi, iaitu 
15.9$ deugan pertumbuhan pada kadar 15'/ . Adalah jelas bahawa dalam jangka panjang bila 
mana perlombongan dan petroleum akan menjadi kurang penting kepada ckouomi lerengganu 
maka sektor perindustrian akan menganibil tempat tcrpenting ini. Oleh itn. lerengganu perlu 
berusaha bersungguh-sungguh untuk luempertingkatkan lagi pertumbuhan sektor perindustrian 
ini. lusya Allah, usaha-usaha ini akan mcmberi hasii yang diharapkau memandangkan Negeri 
Terengganu akan terns menjadi tumpuau pelabur-pelabur kebclakangan ini. 

Projek-projek yang diluluskan oleh Mill pada tahun ini. pada 1008 sehingga Mac. scbanyak 158 
projek telah diluluskan bagi negara ini deugan modal pelaburau RM 10.27 bilion. Daripada ini 
sahaiii Negeri lerengganu ialah 11 projek deugan modal RM5.5 biliou yang merupakan 53.9$ . 

Dato' Yang Dipertua. saya ineniang lidak berkesempatan untuk menggulung semuanya oleh 
keraua itn Dato' Yang Dipertua, saya ntemohon i/in dapat saya meuyampaikan teks 
peuggulungan saya ini kepada Dato Yang Dipertua, bagi peijalanan Dato' Yang Dipertua, 
mungkin hendak diedarkan kepada ahli-ahli. lerima kasih, Dato laug Dipeitua. 
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USUL MKNANGGI IIKAN PLRSI DAN G AN DEWAN RERANA 
KEMANGKATAN DI M YANG MAHA MI ILIA AL SULTAN 

YANG AMAT BLRIIORMAT DATO' SI-RI IAN SRI MLNTKRI BLSAR: Yang Berhormal 
Dalo' Yang Dipcrlua, saya suka mcnibawa sain usnl yang bcrbuuyi -

Bahawa Dewan Undangan Negen yang bersidang pada hari ini berseiuju 

menga i i i b i l  K k .  I ' P T A P A N  m e n a n g g u h k a n  p e r s i d a n g a u n v a  m e n u r u t  F a s t / I  3 3  ( 2 )  
Petal l ira it-Pent t a ran dan PeriiiUih-Pcrinlah Tel op Dewan Undangan Nepen 

lerengganu kerana kemangkatan Dub Yang Maha Mnlia Al Sultan pada 

pap/ mi (14 Mei 1 (M)B) kira-kira jam 10.15 papi di Hospital Mount Plizabelli, 
Smpapura dan merakamkan ucapan takz.iah serin mendoakan semoga Allah 
nienciiciiri rahniatNya ke alas roll Alinarhuni Baginda. 

AI-IA71HAI1. 

YANG BLRIIORMAT DATO' 11AJI ABDUL RASIIID BIN NGAII (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhormal Dalo' Yang Dipcrlua. saya mohon nienyokong usul iiu. 

USUI. INI KLMUDIAN DIIIADAPKAN Kb! PA DA MLSYUARAT DAN 
DIPLRSLTUJUI DLNGAN SI {BUI. AT SUARA. 

USUI. INI D1THRIMA. 

YAN(i BL.RIIORMAl DAIO' YANG DIPLRTUA: Jadi. usul yaug dibual oleh Yang Aliial 
Berhormal Dalo' Mcnleri Bcsar dilcrima scbulal suara dan saya sebagai Yang Dipcrlua Dewan 
Undangan Ncgeri. sella deugan persetnjuan Ahli-ahli Dewan nienangguhkan Dewan ini hillgga 
kc sualu in as a yang akan dibcrilahu kclak. Dan perkara-perkara yang beluni diselesaikan, iasva 
Allah akan dibawa ke persidangan yang akan datang. 

Dan sebeluni saya berundur, saya bagi pihak Dewan Undangan Negeri Tereuggauu 
inelahirkan rasa yang anial dukacila alas kemangkalan Kebawah Duli Yang Maha Mnlia 
luauku dan saya uicminla sekali lagi saina-saina nienibaca Al-Faiihah menghadiahkan 
pahala kepada rohnya scrla mendoakan seiuoga Allah leuipaikan roh Baginda bersania-sama 
deugan syuhadah, solehini, siddikin dalani syurga Januatunain - A1.-TATII1AH. 

Sekian dan Dewan kila dilangguh. 

DEWAN DITANGGUIIKAN PADA PUKUL 12.00 TENGAII IIARI. 
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P E R S I D A N G A N  

PADA HARI SELASA, 30 JUN, 1998 





Hari Selasa 
30 Jun 1998 

KANDUNGAN 

1. Nama Ahli-ahli 

2. Usui Yang Telah Diberi Notis 

[ Muka 139] 

[ Muka 143] 

Usui  Menjunjung Kasih Kebawah 
Dul l  Yang Maha Mul ia Sul tan 

[ sambungan penggulungan ] 

3. Rang Undang-Undang [ Muka 150] 

Enakmen Pentadbiran Hal  Ehwal  Agama 
Is lam (Pindaan) 1998 

4. TANGGUHAN [ Muka 158] 





30 Jun 199. 

DEWAN UIMDAMGAN NEGERI MULA BERSIDANG PADA PUKUL 9 30 
PAG I 

I1AOIK 

YANC. BPRI IORMA'l YANC. D1PI-RTI!A 
Dalo' llaji Abdul Rahman bin Mohd. 
DPMI'., ASM., F.IK., HI. B. 

YANC. AMAT BHR1IORMA! Ml NT1-.R1 BJ-SAR Tl-Rl-NCKiANU 
Dato Scri Aniar Di Raja (Tan Sri llaji Wan Mokhlar bin Ahmad). 
SSMT..PSM..SPM T..DA.,i:>PM.l.,KMN.,JP..PJK. 
WAKIT CUKA1 

Yang Berhonnat Dalo' llaji Abdul Rashid bin Ngah, 
SPMT.,DSMT.,JSM.,PJ( '.,PPN.,P.IK. 
WAKII. SI-:BI:RANO TAKIR 

Yang Bcrhornial Dalo' Dr. Mohd Yusof bin llaji Mohd Noor, 
SPMT.,DSSA..JMN.,PPT..KMN. 
WAKII. KAMPUNC. RAJA 

Yang Berhonnat Mulia Bngku Bijaya Sura (Dato' Syed Omar bin Muhainad). 
DSMT.. I )PMT. .AM N.. PJ(, P.I K., BI ,B. 
WAKII. PAKA 

Yang Berhonnat I)at(.' liaji Asiz (a Ibrahim bin Awaug, 
DPMT. .AMN..P.IK. 
WAKII. SURA 

Yang Bet hoi mat Bncik Alimad bin Said, ASM.,P.IK. 
WAKII. KI.IAI. 

Yang Bcrhornial Mulia lengku Pulcra bin 'lcugku Awang. 
WAKII. THL.RMONG 

Yang Bcrhornial Dalo' Dr. Abdul I.alilTbin Awaug. 
I )PMT.,KM N .,PKT., PJ K. 
WAKII BIT KIT PAY I' N<i 
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Yang Berhorinat Hncik Wong Foon Mcng, 
WAKIl, BANDAR 

Yang Berhormal Hncik Olhnian bin Daud, P.IC. 
WAKII. A.IIL 

Yang Bcrhormat Dato' Ilaji Wan Zakaria bin Abdul Rahman, 
DPMT., ASM., PJ C . PJ K..PPN. 
WAKIl. Kl'AI.A BHSUT 

Yang Berhormal Dato' Ilaji Muda bin Mamal, 
DPMT.,PJK..PPN. 
WAKIL PENGKALAN BHRANGAN 

Yang Berhormal Dr. Abdul Wahab bin Ngah, SMT. 
WAKIL BATH RAKIT 

Yang Berhormal Ilaji Harun bin Hassan, 
AMT..AMN.,PJK. 
WAKII. AIR PI ITU I 

Yang Berhormal Dato' Ilaji Mohamad (<>• Abu Bakar bin Ali. 

DPMT. ,AMN.,PJK. 
WAKIL KEMASIK 

Yang Bcrhormat Ilaji Awang bin Abdul Jabar, 

ASM., SMT., AM N., PJ K. 
WAKIL BHKIT BHSI 

Yang Berhormal Haji Idris bin Mamal, PJK. 
WAKIL JHRTIH 

Yang Bcrhormat Hncik Mohd Julin bin Shafee, 
WAKIl. PBRM/MSURl 

Yang Berhormal Haji Mohamad bin Abu Bakar. 
WAKIL BUKIT TUNGGAL 

Yang Bcrhormat Haji Shalic bin Daud, PJK. 
WAKIL RANTAU ABANG 

Yang Bcrhormat Hncik Lukmau bin Muda, PJK. 
WAKIL JAB I 

Yang Bcrhormat Haji Ibrahim bin Yusof, 
WAKIL KUALA BHRANU. 
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Yang Berhormat Tuau Yaakub bin Abdul Kadir, 
WAKIL HULU BESUT 

Yang Bcrhonnai Ilaji Wan Abdul Mullalib bin Hnibong, 
WA-KI1. BATU BURITK 

Yang Berhormat Ilaji Abdul Iiadi bin Haji Awang, 
WAKIL RHU REN DANG 

Yang Berhormat Haji Molid Abdul Wahid bin Ilaji Hndut, 
WAKIL WAKAL MI! ME HI. AM 

Yang Berhormat I laji Abu Bakar bin Abdullah, 
WAKIL TEFOH 

Yang Berhormat Eucik Yahaya bin Ali. 
WAKIL ALUR LIM BAT 

Y«ug Berhormat Haji Ismail bin Ilaji Mainal, 
WAKH. TF.UJK PASH 

TIDAK IIADIR 

Yang Berhormat Dato' Haji Maniat Ghazalee bin Abd. Rahman. - Dengau Maaf 
DSMT., DPMI'., KM N., IM K. 
WAKIL LANGKAP 

Yang Berhormat Haji Martin bin Taib, - Herman Maal 
WAK.II . IV1 AN 1 
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HAIJIR MENURHT FASAL XIII(3) UNDANG-UNDANG BAG I DIRI 
KERAJAAN TERENGGANU (BAB YANG PERTAMA) 

YANG B1RHORMAT SPT1AUSAI1A KI'RAJ A AN 
Daio' Haji Bahanuidin bin Ismail, 
DPMT.,ASM.,PJ(\,PJK. 

YANG BHRUORMAl PHNASI11AT UNDANG-DNDANG NHGFRl 
I-ncik Ab. Karim bin Abd. Rahman 

YANG BHRHORMAT Pl-GAWAJ KHWANGAN N1GHRI 
Daio' Senara Muda (Daio' Haji Ma/Jan (a Mohd Nanri bin Ilashini), 
DPMT. ,ASM.,KMN.,PJ('.,PJK.,BLB. 

SITIAUSA1IA Di:WAN UNDANGAN NHGF.Rl 
Hncik Osman bin Muda, PJK. 
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PUKUL 9.30 PAGI 

YANG BLRHORMA1 DA'IO' YANG DIP1.RTUA: Assalamualaikuni warahnialullahi 
vvaharokaluh. Yang Anial Berhormat Dato' Seri Tan Sri Menteri Besar Tereugganu, Yang 
Beihormai Ahli-ahli Mesyuaral Kcrajaan Negcri, Ahli-ahli Yang Berhormat, luan-luan dan 
puan-puan yang dihormati sekalian. 

Sidang disauibimg scnmla pada hari ini setelah mesyuaral yang pertauia Peuggal Persidaugan 
Keeinpal Dewau Uudangan Negeri Kesembilau dilaugguh pada 14 Mei 1998, dimaua ada dua 
agenda yang beluni seiesai, iaitn perl am a Usui Yang Diberi Notis dan yang kedua Rang Undaug-
Undaug. Suka saya maklnnikan bahawa Yang Berhormat AhJi Kawasan Langkap dan Yang 
Berhormat /Villi Dewan Uudangan Negeri Kawasan Manir telah lnemaklumkan kepada Dewan, 
dimana mereka tidak dapal hadir pada hari ini oleh sebab-sebab yang lidak dapat dielakkan. 

Sekarang saya jemput pihak kerajaan yang akan membnal gulungan pada pagi ini. 

YANG BHRHORMAT DATO" HAJI ABDUI. RASH1D BIN NGAH (Wakil Seberaug Takir): 
Assalamualaikuni warahnialullahi wabarokatuh. Yang Berhormat Date' Yang Dipertua. Ahli-
ahli Dewan yang dihoruiati, luan-tuan dan puan-puan yang dikasihi sekalian. 

Sebagai peinbawa usul meralakkan sembah juujung kasih kepada Duli Yang Maha Mulia Tuauku 
alas ucapan alau alas Titah Ucapan di Dewan ini. sukalah saya pertania-pertania mengambil 
keseuipatau bagi pihak kerajaan unluk nieugucapkan setinggi-tinggi terima kasih kepada Ahli-
ahli Yang Berhormat yang telah mengambil bahagiau di dalam membahas Titah Ucapan. Saya 
mengambil peluang mimic meuyatakan beberapa perkara Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua. 

Perkara yang pertauia berhubung deugau perkara yang dibangkit oleh Yang Berhormat Ahli 
Dewan Uudangan Negeri Rhu Rendang berhubung dengan program-program niengurangkan 
jumlah keluarga termiskin alau deugau perkataan lain mengeluarkan mereka daripada garis 
kemiskinan. Unluk ini, secara ringkas biarlah saya meuyatakan bahawa kerajaan negeri telah 
menubuhkau satu jawatankuasa yang dipanggil Jawalankuasa Pembasmian Kemiskinan Periugkat 
Negeri yang dipengerusikau sendiri oleh Yang Amat Berhormat Menteri Besar. Unit Perancang 
Fkonomi Negeri (UPI-N) dilantik sebagai ageusi penyelaras dan Urusetia kepada Jawatankuasa 
ini. Jawatankuasa ini menurunkan beberapa kuasa dan meugarahkau utusan daripada masa ke 
masa kepada Jawatankuasa PPR'I Periugkat Daerah yang telah ditubuhkan dan dipengerusikau 
oleh Pegawai Daerah masing-masing. 

Antara cadangan atau program-program yang akan dilaksanakan, telah dilaksanakan ialah 
memasukkan sebilaugan daripada kumpulan ini. kumpulan yang termiskin ini di bawah Skim 
Amanah Ikhtiar. Dan di periugkat negeri, dengan nienggunakan peruntukan-peruutukan 
kerajaan negeri. skim yang hampir sarna dijalankan oleh Yayasan Pembangunan Keluarga di 
bawah Skim Jaya Diri. Sebahagian daripada saham ILLCRA akan diperuntukkau kepada 
golongan ini, dicampur dengan program-program peningkalan ekonomi kampung melalui 
Jabatan Pertanian dan jabatan-jabatan yang ada hubungau denganuya selain daripada 
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meinperkuat dan meratakan program pembangunan masyarakal setcnipat. Dan dalam hal ini 
termasuk juga Yang Berhorniat Date' Yang Dipertua, sebahagian saham FKLDA. 

Mulah di antara pcrkara-perkara atau program-program yang telah dialur dan akan ditambah 
program-program barn dari sain masa ke satu masa. Tapi program-program ini akan mengambil 
masa nntnk mcmpcrlibalkan kejayaaunya. Kila berharap dengan kerjasama scmua pihak 
program-program yang baik ini akan dapat, kalau lidak mcmbasmikan keseluruhannya sekuraug-
knraugnya meugurangkan jumlah mereka di dalam kumpulan ini, knmpulan rakyal lermiskin ini. 

Dato' Yang Dipertua, Ahli Dewan Undangan Ncgcri yang sama - Rhu Rcudang menyebut secara 
khusns bahawa kerajaan negcri lidak mempnnyai sikap icrbuka, pemimpin-pemimpinnya tidak 
boleh ditegur, bila ditegur mndah mclcnting. Kila boleh berlanya kepada Yang Berhorniat yang 
berkenaan dan sahabat-sahabatnya, apakah peuglibatan atau penyertaan mereka selama ini di 
dalam Dewan Undangan Negeri ini dengan :neuyebut banyak hal, dengan kecaman dan 
sebagaiuya bukankah dapat disebut sebagai teguran kepada kerajaan khususnya kepada 
pemimpin-pemimpinnya. Tapi kadang-kadaug kita jugak rasa kurang senang dengan kaedah 
sahabal-sahabat kita daripada parti penibangkaug menegur. Kita deugar kadang-kadaug teguran 
itu walauptin pada hakikalnya baik. niatuya baik letapi terlalu kasar, tidak berhikmah, tiada 
tatatertib. Sedaugkan kita sedia maklum, di dalam tatatertib kehidupan kita sebagai seoraug 
Islam terutamanya waktu meuunaikau ibadat terteutu, ada kaedah-kaedah terteutu bita kita 
menegur seseorang. Kita ambil conloh, uiisalnya menegur seoraug Imam di dalam sembahyang, 
kila tidak peruah serekah. Jadi, kalau kita pakai kaedah yang digunakan oleh sahabat-sahabat 
kita daripada parti pembangkang untuk menegur Imam dalam sembahyang, saya rasa makrnum 
akan ditiuggalkan oleh Imam, Dato' Yang Dipertua. Kerajaan negeri, pemimpin-pemimpinnya 
terbuka, sedia menerima teguran asalkan teguran itu baik, teguran itu membina dan dilujukan 
untuk kebaikan bersama. 

Dato' Yang Dipertua, Wakil Rakyal yang sama juga ada menyebut bahawa kerajaan negeri yang 
telah dikurniakan sumber tabii, maksudnya saya rasa ialah hasil daripada petroleum - hasil itu 
telah ditumpahkan kepada perkara-perkara yang tidak nienguntungkan, Dato' Yang Dipertua. 
Berkali-kali sudah Yang Amat Berhorniat Meuteri Besar selaku Ketua Kerajaan Negeri bukan 
saja di Dewan ini malah di luar Dewan, telah menyebut sebahagian besar daripada hasil kerajaan 
Negeri Terengganu. teutulah hasil daripada petroleum telah digunakan untuk pendidikan dan hal-
hal yang lain yang baik. Kalau ada perkara-perkara yang dapat disifatkan tidak baik oleh 
pembangkang khususnya Alili Dewan Undangan Negeri Rhu Rendang, saya rasa peratusnya 
terlalu sedikil - kalaulah ada perkara-perkara yang disebutkan itu. 

Dato' Yang Dipertua, selaku Pengerusi Jawatankuasa Pendidikan dan Pembangunan Manusia, 
saya mengambil kesempatan untuk nieugucapkan selinggi-tinggi terima kasih kepada beberapa 
orang Alili Dewan Undangan Negeri yang mengambil bahagian di dalam perbahasan, yang 
meuumpukan perhatian kepada pendidikan dan mengaitkan pendidikan dengan masalah sosial 
atau peuyakit sosial yang dihadapi muda-mudi kita sekarang. Untuk mengatakan sistem 
pendidikan kita tidak berjaya atau gagal Dato' Yang Dipertua, saya rasa tidak adil - tidak adil 
kepada kerajaan, tidak adil kepada guru-guru, tidak adil kepada guru-guru agarna, tidak adil 
kepada ibu bapak yang mengambil bahagian yang sangat cergas terutama akhir-akhir ini di 
dalam bidang pendidikan. 
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Jumlah yang discbuikan scbagai nicnibawa masalah baik di sekolah ataupun di luar sekolah dari 
segi peratusnya kccil, Dato' Yang Dipertua. Tapi walau bagainianapuu kita lidak berdiam diri, 
sccara khusus sebagai satu coutoh, dapal kirauya saya scbut bahawa Jabataii Pendidikau Negeri 
'I'ereuggaun daripada tahun 1996 uialah lcbih dahulu lagi, sejak tahun 1996 dengan program 
yang khusus memberikan tumpuau kcpada kumpulau-kuntpulan yang disebut kumpulau yaug 
berisiko linggi, anak-anak niuda, pel ajar-pel ajar lelaki dan perempuau yang terlibat dengan 
kerenah-kerenah. dengan masalah-masalah yang di luar dugaan kita pada mulanya, Yang 
Berhoruiat Dato' Yang Dipertua, tapi bila telah kita pelajari dan kita tangaui masalah ini sebaik-
baik dengan sejumlah bautuan kewaugan yaug banyak daripada kerajaau negeri kita merasa 
yakiu bahawa sistem pendidikau kita vang ada boleh lneugatasi at an boleh meuaugani masalah 
ini dengan baik. Apa yang kita himbang di luar sekolah, anak-anak niuda ini yang kita tidak 
jamin telah pulih seratus peratus akan meneruskan, meuyambung kegiatan-kegiatan yang tidak 
baik, Date' Yang Dipertua. Jadi, di sinilak kerjasania daripada semua pihak untuk menolong 
meugatasi masalah ini. Kita akui ada golongan yang kita sifatkan golongan yang berisiko tinggi 
yang terlibat dengan perkara-perkara yang kita seudiri sclama ini tidak berfikir mereka boleh 
melakukan. 

Dato' Yang Dipertua, masalah-masalah penyakit sosial ini sebenarnya masalah yang dihadapi 
oleh anak-anak daripada keluarga yaug beimasalah juga. sebahagian besarnya. Jadi, untuk 
mengatakan sistem pendidikau kita gaga! dengan tidak memberikan perhatian kepada keluarga, 
rasauya tidak adil. Tapi untuk meuyalahkan jabatan-jabatan kerajaau khususuya katakanlah 
Yayasan Peiubaiigunan Keluarga kerana lidak memberi perhatian kepada masalah kekeluargaan 
pun tidak betul. Selama ini. parti kerajaau - UMNO, parti Barisan Nasional dan tidak terlepas 
parti pembangkang PAS dan lain-lain asyik bercakap mengenai hal-hal politik saja, Dato' Yang 
Dipertua, tapi sedikil saugat meuimbulkan atau mengaitkan masalah-masalah sosial ini. Bila 
kerajaau dengan cara berani ntelalui Kemeuterian Perpaduan Negara dan Kebajikan Masyarakat 
mendedahkan perkara yang seumpania ini barulah pihak-pihak tertentu termasuklah pertubuhan-
pertubuhau politik ikut sauia meuibicarakannya. Tetapi malangnya mereka mengambil angle 
yang lain dengan menuduh kerajaau tidak berbual itu, tidak berbuat ini dan sebagainya. Tidak 
nienunjukkan kesediaau untuk bersama-sama bertanggungjawab dan memikul sebarang risiko 
yang dihadapi akibat perbualan yaug seumpania ini. 

Dato' Yang Dipertua, berhubung dengan pendidikau juga Yang Berhoruiat ADUN W'akaf 
Mempelam ada meuyebut masalah yang dihadapi oleh ibtt bapak yang mempunyai anak yang 
masuk ke lustitusi Pendidikau Tinggi lebih daripada dua oraug sedangkau di dalam borang, di 
dalani syarat mengatakan bahawa pada satu masa mereka tidak boleh meujamiu lebih daripada 
dua oraug. Hal ini telahpun kita kemukakan kepada MARA dan kepada badan-badan agensi 
kerajaau yaug mengeluarkau biasiswa dan mereka akan mengkaji masalah ini. Jadi, itu seudiri 
maklumat yang telah disauipaikan kepada Dewan ini oleh Wakil Rakyat yang berkenaan 
nienunjukkan dengan jelas bahawa sebenarnya sistem pendidikau kita saugat berjaya sehingga 
satu keluarga dapat menghantar anakuya lebih daripada dua oraug ke lustitusi Pendidikau 
linggi. Dan kita harap yang sanipai ke pendidikau tinggi ini akan jadi mantisia. Dato1 Yang 
Dipertua. 
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Dato' Yang Dipertua, saya niengucapkau setiuggi-tiuggi lerima kasih alas bcberapa paudangan 
Yang Berhormai ADUN Alur Limbat yaiig meuunjukkan kcsediaan unluk Uirut saiua 
bertanggnngjawab kepada beberapa masalah. Tapi jangaulah, jangaulah diragui kesediaan 
kerajaan, kcsediaan peiniuipin-pcniinipin kerajaau yang nieugaujurkan supaya pada masa ini 
nntnk incnaugani masalah kegawatan ckonoiui, kila disiirnh niengikal pcrut. Kerajaan Iclali 
nienunjnkkau bebcrapa contoh yang baik, eontoh yang baik ini sepatutuya cukup uutuk 
menjanjikan atau untnk meyakiukan rakyat bahawa kerajaan bnkan saliaja uienyern ataupun 
nienyuruh, uiengarahkau rakyat berbnal sesnatn letapi kerajaan sebenarnya terlebih dahulu 
berbnat perkara yang senmpama ini. Saya lidak tahn bila Yang Berhormat yang berkeuaan 
inengalakan bahawa ada pegawai-pegawai yang tabiat atau cara kerjanya yang lidak baik, inasuk 
lewat, lidak niahu jumpa orang wakiu malaui dan sebagainya. Saya lidak lahu, adakah niaksud 
Yang Berhormai yang berkenaan iin lerluju kepada Wakil Rakyai yang tertentu. Kalau Wakil 
Rakyai Barisan Nasional terulaiuauya orang UMNO, lidak ada seorang pun yang lidak boleh 
dilawali waktu malani kecuali kalau terlalu lewat malani, Dale' Yang Dipertua. 

Masalah air uiasin di Paka dan laiu-laiu ini ialah perkara-perkara yang niemang disedari oleh 
kerajaan Dalo' Yang Dipertua, dan langkah-langkah lelah dianibil dari masa ke seniasa. Saya 
sebenarnya Dato' Yang Dipertua, bercadaug untuk membuat berapa respon kepada Yang 
Berhormat Wakil Mauir lentang bcberapa perkara yang disebut dalam ucapannya terutania sekali 
mengenai percelakan wang ataupun meugeluarkan waug atau mala wang currency yang Yang 
Berhormat yang berkeuaan merasa terlalu ragu kepada kemampuan Kerajaan Malaysia. 
Dibiuibangkan Kerajaan Malaysia terns menerus mencetak wang dengan lidak melandaskan atau 
mendasarkan wang yang dicetak itu kepada junilah emas - berat ataupun nilai emas yang ada, 
Kalau emas ini yang dikira saugat Dato' Yang Dipertua, sebagai backing kepada currency niaka 
saya rasa ada dua tiga buah negeri saja di dalam Malaysia ini yang boleh meugeluarkan wang. 
Satu daripadanya, sahih dalam Negeri Tereugganu kita ini kerana ada emas di Lubuk Mandi dan 
baraugkali di Pahang. Hak lain-lain Dato' Yang Dipertua, tidak boleh. Tapi pernah satu ketika 
dahulu seniasa berlaku Peraug Dunia Yang Kedua duln, kalau lidak salah Dato' Yang Dipertua, 
bila rakyat Jerman berlanya kepada Hitler - apakah eagaran wang deutsch mark yang 
dikeluarkan oleh Jerman. Kata Hitler: Our money is hack by our father and mother, tapi kita 
tidak bercadaug nak jadi Hilter pulak, Dato' Yang Dipertua. Cukup, cukup mengatakan bahawa 
unluk memberi keyakinau bahawa mata waug kita cagaraunya atau sandarannya ialah kekuatan 
ekouomi yang ada pada kila. Saya tidak bercadaug mengulas paujang kerana Yang Berhormat 
yang berkeuaan tidak ada di dalam Dewan ini, Dalo' Yang Dipertua. 

Dato' Yang Dipertua, itulah dua liga perkara yang saya rasa patut saya sebui di dalam Dewan 
Uudangan Negeri dan sekali lagi saya meugucapkan terima kasih kepada sahabat-sahabat, AJili-
ahli Dewan Uudangan Negeri termasuklah Ahli Dewan Uudangan Negeri daripada PAS yang 
berhasral sangat unluk meuegur kerajaan, pemimpin-pemimpin kerajaan. Kita bersedia, kita 
terbuka dengan syarat teguran-teguran itu dibuat dengan maksud yang baik, nial yang baik dan 
ada hikmahnya, Dato' Yang Dipertua. Terima kasih. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Terima kasih. Saya jemput Yang Aiuat 
Berhormat Dato' Seri Tan Sri Meuteri Besar. 
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YANG AMAT BKRHORMAT DATO' SERI TAN SRI MliNTERI BHSAR: Assalainualaikum, 
Yang Rerhormal Dalo' Yang Dipertua, Ahli Yang Berhormai sekalian. 

Pcrtania sckali saya ucap lerinia kasih kepada seniua Ahli-ahli Yang Berhorniat yang telah 
njcngambil bahagian dalam membincaugkau usul ini tenipoh hari. Dan saya mcugambil peluaug 
niengncap tcrinia ka.sih kepada barisan penyokong kerajaan yang lciahpnu nicmberi penjelasan 
dan jawapau ban yak pcrkara-perkara yang dibangkitkan oleh pihak pcinbangkang yang seteugah-
setengah tidak bertanggungjawab dan lidak niahn meugaku kenyataan yang terbenlang bias di 
hadapan mcreka denii kepenlingan poliliknya. Setengah-seteugah niengulangi terutauia sckali 
dari segi kegawatan ekononii ini ialah salahkan kepada kerajaan kerana banyak projek-projek 
mega seperti lapangan terbaug, jeli, padang golf dan Iain-lain kcniudahau asas yang lelah dibual 
oleh pihak kerajaan. Mauya dia niengulangi apa yang lelah disuarakan oleh pihak media as in e. 
sebagai salu usaha nutuk uiemburuk peniimpin-peniimpin kila yang begitn niendapal samhutan 
baik dari seluruh dnnia. Oleh iiu saya berharap kepada pihak pembangkang, pertama sckali 
janganlah kila menalikan perkara yang beuar dan meuibual jahil perkara-perkara yang kila tidak 
lahu, kerana Nabi kila pernah berpesan kepada kila: 

Janyaii buat-buat sakil, akhirnya saki) sanyynh. J any an bual-bual jahil, akhirnva /alnl 
.simyyuh. 

Dato' Yang Dipertua, Ahli-ahli Yang Berhormai dari Rhu Reudaug, Wakaf Mempelam, Mauir 
dan sebagainya banyak nienyebul bahawasanya pcnibangnuan seimbaug yang diharapkan oleh 
kerajaan lidak akan lercapai kerana kerajaan lidak mempnuyai sifal terbuka, uiahu menerima 
kriiikan, leguran dan sebagainya. Sebeuaruya perkara yang discbui ini lidak betul kerana kita 
sentiasa menerima pandangan. leguran dan juga niendapal nasihat dari maua-mana, yang niana 
baik, lak kira dari pembangkang dan sebagainya. Tapi sepanjang yang kila lahu, lakdak perkara 
yang kita boleh ambil daripada pembangkang ini. Sebagai salu conloh, dari segi pemecalau 
orang-orang yang lidak meuyokong kerajaan. Kila tidak lakukan sedemikian, seperti Imam -
Bilal. lapi dilakukan oleh pemimpiii PAS di selengah negara yang dikuasainya. Saya tanya 
juga pern ini pi 11 yang uiemeeatuya, kenapa pecat? Kata dia: ni bual kacau ke ambo. Tapi kita 
walaii kacau macaiii niana pun, kila lak pecal. Bahkau lepas tiga kali beri antaran, kalau buat 
jugak barn kila ambil tindakan. Jadi lidaklah benar sebagaimana yang dikatakau oleh pihak 
pembangkang, kila nienieeal oraug taupa menegur dan sebagainya sebagaimana didakwa oleh 
Ahli Yang Berhormai daripada kawasan-kawasan yang saya sebutkau tadi. 

Dua meugeuai politik wang dan Yang Berhormai niengakui sava lelah menyebut, mcnasihat. Ini 
sebeuaruya Dalo' Yang Dipcrlua, selengah-setengah menggunakan duit, duil dia sendiri untuk 
nak uaik. Tapi bagi setengah-selengah ahli pembangkang, dia guna duit, dtiii oraug - duil vang 
men jadi amauah untuk disampaikan kepada oraug, sebagaimana diceritakan oleh ahli PAS 
sendiri terutauia sckali duil-duil pungutau zakat yang patui disampaikan kepada lapan Asnal' tapi 
tidak dibelanjakan, untuk kepenlingan dia. Mana lebih jahal dari segi peugurusan duit ni. Kalau 
UMNO belanja sedikit sebauvak nak uaik, dia belanja duit dia. Tapi PAS, setengah-scleugahnya 
belanja duit siapa? Duit yang mcnjadi auiauah dia, dia tidak sampai kepada amauah. Jadi, kita 
boleh lihat baik buruk dari segi ini. 
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Daujuga Ahli Yang Berhormat telah mengatakan bahawasanya: 

j j ^ y- V' J \ 

Rakyat mciigikui contoh peinimpin. Saya akui - bahawa scbab itulah di i'creiigganu ini dan 
peniiuipiu-peniinipin Barisan diniana-mana juga, lengok lidak ada perkara yaug tidak baik dari 
segi meuegur, carauya beradal sopan dan scbagainya bagaimana disebui oleh Wakil Seberang 
Takir ladi. Tapi cara-cara yaug lelah dibual oleh pihak PAS, niaknanya kita lihat oleh kerana 
pcniinipinuya sedeiuikian, niaka yang bawah pun — curna akhir-akhir ini barulah ditukarkau 
approachnyn bahawa langkah kila ambil pada masa dulu tidak nicuguntungkan kita, baik kita 
bnat approach yang baik, buat baik dan sebagainya. Tapi sebenarnya uiengikut apa yaug kita 
lakukan selama ini. Jadi banyak contoh-coutoh yaug baik yaug kita buat tapi diikut oleh pihak 
pembangkang. Dan Alhamdulillah. Tuhan mcmberi petunjuk kcpada dia uiengikut contoh-
contoh baik yang kita lakukan. Dari segi parti juga, kita main niacaiu-niacam sukau - 7 sebelah 
dan sebagainya daripada dulu, kita dapat kecaman. Ilari ini nieujadi ikutan kepada parti PAS. 
Jadi, sebab itulah saya kata banyak eontoh-eonloh yang baik yang kita lakukan dan nicnjadi 
ikutan kepada pihak parti pembangkang. 

Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, Ahli Berhormat juga dari pihak pembangkang telah 
mengatakan bahawasanya dia terpaksa membuka banyak sekolah kerana sistem pendidikan yang 
dijalankan oleh kerajaan tidak sesuai. Saya nak tanya satu - sekolah-sekolah yaug dibuka tu 
berapa raniai anak daripada pemimpiu PAS yaug hautar ke sekolah tu? Sama ada di Rusila baik, 
dimana-niana juga. Barangkali seratus peratus anak-anak niereka hautar kepada sekolah -
sekolah yang dia kata tidak baik tadi. Sekolah yang dia buka pula adalah terdiri daripada 
kalaugan pengikut-pengikutnya saja dan tidak ada daripada kalangan pemimpiu. Kalau dia 
percaya deugau sistem pendidikan dia mestilah dia hautar. tapi dia tidak hautar. Ini keiiyataan 
yang ada. Cuba tanya kepada dia, berapa orang? Semua hautar ke sekolah-sekolah yang 
dikatakan sistem tidak baik yang dijalankan oleh pihak kerajaan. Jadi, sebab itulah dalam soal 
ini kita hams niengakui keiiyataan ini, kebaikan yang lelah dibual oleh kerajaan menjadi 
tanggungjawab kita. Kita sebar yang baik uutuk sama-sama kita menibantu perkara yang baik. 

Dan satu lagi saya suka nak menarik perhatian, kadaug-kadaug ahli dari pihak pembangkang 
mengatakan bahawa banyak hasil yang kita ambil diguuakan kepada yaug tidak membina. Saya 
berapa kali telah meuyatakan bahawasanya sebahagiau besar hasil yaug kita teriuia, kita 
habiskan kepada pendidikan. Sebagai eontoh Dato' Yang Dipertua, KUSZA yang kita beutuk 
berapa ratus jnta yang kita belanja, TAT I yang kita tubuh lak kuraug daripada RM41 juta kita 
belanja setahuu. Ini lidak termasuk seuibilaii buah sekolah agama bawah kerajaan ncgeri. Kolej 
Pendidikan Sains Islam, satu lagi yang kita buat. Dan akhir-akhir ini sebagai mengatasi iaitu 
oleh kerana terlanipau raniai yang lelah niendapal kejayaan bagaimana nak serapkan dia di 
sekolah-sekolah pengajian tinggi supaya niereka ini berpeluang dan tidak, orang kata tidak 
belajar, hingga kita terpaksa membuka Kolej Yayasan Terengganu di Kuala Ibai bagi 
meuauipnng 41)0 - pradiploma dan juga matrikulasi. Selain dari itu, Kolej Matrikulasi yang kita 
buat di Batu Buruk dan lain-lain lagi yang melibatkan beratus-ratus juta pada tiap-liap tahuu. 
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Hasrat kerajaau selain daripada meniberi pelajaraii lanjutan juga memberi pendidikan dan laiihan 
kepada mereka. Hari ini TESDI'iC lebih daripada 20 kursus yang kita ada di uierata-rata. Dan 
satu bangunan yang kckal sedaiig dibina di Marang. Ini juga nienelan belanja yang begitu 
baiiyak. Apa yang kita nak, scinua ruang untuk belajar, bcrlatih memang dibuka. Scbab itu 
saya katakan sckingga sekarang kita belanja tidak kurang daripada RM1.4 bilion darii segi 
pendidikan selain daripada kita belanjakan duit miuyak ni untuk anak yatini, untuk orang susah 
dan sebagaiuya. Jadi, tidakiah beuar apa yang dikatakau kita nieaibelanjakan duit ini kepada 
sesuatu yang tidak niembina. Sebab itulah dari segi sosial ini, jika dibanding di ternpat-ternpat 
lain kita amat kurang sekali. Semalam ada kenyataan yang uienyatakan di Kelantan uombor dua 
terbanyak dalam seal ini. Dan hari ini saya deugar komen daripada orang ramai, sebab-
sebabnya tidak ada pendidikan agauta yang menyeluruh. 

Jadi, saya suka uienyatakan bahawasanya sekolah-sekolah agania dulu kita ada sekolah pelaug, 
hari ini di sekolah petang pun ada di sekolah kerajaan, selain daripada itu tidak kurang 2.000 
kelas Fardhu Ain yang kita ada di tiap-tiap daerah. Jadi sebab itulah untuk kita sama-sama 
mengetahui soal ini, kita nienghadapi kenyataan, terangkau kenyataan ini sebab kita 
bertanggungjawab kepada Alah s.w.t. pada hari kiarnat kelak. Jadi segala sesuatu yang kita 
lakukan heudaklah kita bertanggungjawab bukan saja kepada manusia juga kepada Allah s.w.t. 
Bagi pihak kerajaau uegeri, iusya Allah, Barisau Nasional akan terns berusaha bagi 
uiempertingkatkan dari segi ilmti pengetahuau, kemahiran, keuiudahan asas yang kita lakukan 
dari dulu sehingga sekarang. 

Jadi, itulah sedikit sebanyak sebagai tambahau kepada apa yang telah dijawab dan diberi 
peujelasan oleh rakan-rakau saya dalam Barisau Nasional. Terima kasih, wassalamualaikuui. 

Usui ini kemudian dihadapkan kepada mesyuarat dan dipersetujui dengan suara 
terbanyak. 

USUI. INI D1THRIMA. 
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RANG UNDANG-UNDANG 

ENAKMEN PENTADBIRAN HAL EHWAL AGAMA ISLAM 
(PINDAAN) 1998 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOOR (Wakil 
Kampuug Raja): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, saya mohon mencadangkan Rang 
Undang-Uutlang bernania Sualu Enakmen bagi meiiiiuda Enaknien Pentadbiran Hal Ehwal 
Again a Islam 1986, dibaca bagi kali yang perl am a. 

YANG BERHORMAT HNCIK MOHD LUKMAN BIN MUDA (Wakil Jabi): Yang Berhormat 
Dato' Yang Dipertua, saya mohon meuyokong cadangan itu. 

RANG UNDANG-UNDANG BERNAMA SUATU ENAKMEN BAGI 
MEMINDA ENAKMEN PENTADBIRAN HAL EHWAL AGAMA ISLAM 
1986, DIBAGA BAGI KALI YANG PER I AM A. 

Bacaan Kali Yaim Kedua 

YANG BERHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOEF BIN HAJI MOHD NOOR (Wakil 
Kampuug Raja): Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, saya mencadangkan supaya Rang 
Euakmcn bagi memiuda Enaknien Pentadbiran Hal Ehwal Againa Islam 1986, dibaca bagi kali 
yang kedua. 

Rang Undang-undang ini bertujuan memiuda Enakmen Pentadbiran Hal Ehwal Agama Islam 
1986 ("Enakmen"). 

2. Fasal 1 mengandungi tajuk riugkas bagi Rang Undang-Undang dan permulaan 
kuatkuasanya. Ia juga meuetapkan tarikh nulla kuatkuasanya seksyen 3. 

3. Fasal 2 bertujuan meniinda seksyen 5 Enaknien bagi menjadikan Pesuruhjaya Hal 
Ehwal Agama sebagai salah seorang ahli Majlis. 

4 Fasal 3 bertujuan memiuda subseksyen 6(1) Enakuien. Dengan piudaau ini maka ahli 
Majlis yang disebut di bawah seksyen 5 (1) (g) Enakmen hendaklah mengosougkan jawalannya 
pada penghabisan tempoh dua tahun dari tarikh perlantikanuya tetapi layak dilantik semula 
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5. Fasal 4 berlujuan memasukkan seksyeu baru 10A ke dalam Enakmen. Di bawah 
seksyeu baru 1 OA, Setiausaha Majlis adalab nieujadi Ketua Pegawai Eksekutif dan pentadbir 
Majlis dan menjalankau tugas-lugas yang dikenakan ke atasnya oleh En akin en at an yang 
dibcrikau kepadauya oleh Yang Dipertua Majlis serta berhak nienghadiri semua mesyuarat 
Majlis. 

6. Fasal 5 berlujuan meminda snbseksyen 11 (4) F.nakmeu berbangkil dari pernnlukan 
seksyeu baru 10A yang dieadangkan. 

7. basal 6 bertujuan in cut asukkan seksyeu baru 14A ke dalam Enakmen unluk 
memberikan kuasa kepada Majlis unluk menubuhkan syarikal. 

8. Fasal 7, 8, 9 dan 11 masiug-masing bertujuan meminda seksyeu 155, 156, 157 dau 162 
Enakmen bagi membolehkan Majlis meugendalikan semua urusan zakat dan fitrah. 

9. Fasal 10 mengadakan pernnlukan kecualiau dan peralihan. 

YANG BERHORMAT ENCIK MOIID LUKMAN BIN MUDA (Wakil Jabi): Yang Bcrhormat 
Date' Yang Dipertua, saya niohou menyokong cadangan ilu. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Rang Enakmen ini lelah mendapat 
sokougau bagi bacaau kali yang kedua. Sekarang saya buka unluk bahasan dan saya jemputlah 
sesiapa yang iugin bercakap. 

YANG BERHORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): 
Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Alhamdulillahi rabbi alami walbihinaslain. 
Yang Berhornial Dale' Yang Dipertua, saya meugucap syukur kepada Allah s.w.t. dan 
berterima kasih kepada Yang Berhornial Dato' Yang Dipertua kerana memberi peluang unluk 
saya mengambil bahagiau dalam perbahasau Rang Undang-lJudang bagi meminda Enakmen 
Peuladbirau Hal Ehwal Agama Islam 1986. 

Yang Berhornial Dato' Yang Dipertua, memandangkan kepada pindaan Enakmen ini hanya 
berligar di sekitar meuukar nam a, menggantikau nama Pesuruhjaya kepada Yang Dipertua dan 
Jabatan kepada Majlis serta iungsi dan lauggungjawab Majlis Agama Islam dan Adat Melayu. 
Walaupun pindaan ini adalah perlu untuk meugemaskinikan peutadbiran agama Islam negeri ini, 
tetapi ianya lidak melibalkan soal prinsip dan keutamaan. Sepanjang sidang Dewan iui saya 
tidak nampak ada usaha-usaha yang dilakukan oleh pihak kerajaan untuk meminda peruntukau-
peruntnkan yang terdapal di dalam Enakmen Peutadbiran Hal Ehwal Agama Islam yang 
bercauggah dengan hukum syarak. Dan lidak ada usaha 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Yang Bcrhormat, sila duduk. Diharap 
perbahasau dalam lingkuugau dan lajuk yang ditentukan saja. 
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YANG BKRHORMAT I1AJ1 ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Dato' Yang 
Dipcrtua, saya menyatakan ini dalam lingkungan perbahasan berhubuiig dengau Rang Uudang-
Undaiig ini yaug mengeuai kuasa Majlis, berhubung dengau kuasa Majlis Agania Islam. 

Dato' Yaug Dipcrtua. sebagaintana kita sedia uiakluin bahawa Allah s.w.t telah berfirman: 

£ V i u. r .J"- 3 

YANG BKRHORMAT DATO' YANG DIPKRTUA: Yang Berhormat, saya berpendapat apa 
yang disebul oleh Yang Berhormat itu telah menyimpaug dari keheudak dan lerkeluar dan 
makstid Rang Knakmen yang dibeutaugkan ini. 

YANG BKRHORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Dato' Yang 
Dipcrtua, ini perbahasan uuiuni bukan dalam Jawatankuasa. Pada lahaman saya. 

YANG BKRHORMAT DATO' YANG DIPKRTUA: Barangkali kita haras balik kepada Fasal 
46(6) yang nienyebut: Tiap-tiap ahli bendaklah menumpukan pandangan kepada peikara yang 
sedang dirtiuding. Jadi, ini maknauya hauyalah beberapa pindaau dalam Knakmen ini. Sda, 

sain bung. 

YANG BKRHORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil Tepoh): Terima kasih. 
Dato' Yang Dipertua, atas tegurau itu. Saya berpendapat bahawa kita dalam perbahasan secara 
nmum berhubung dengau Knakmen ini. Saya iugin bertanya kepada pihak kerajaau, apakah 
boleh kita memperuntukkan undaug-undang pentadbiran untuk meutadbirkan Undang-Uudang 

Islam, sedangkan 

YANG BKRHORMAT DATO' YANG DIPKRTUA: Yang Berhormat, saya rasa Yang 
Berhormat telah taham. Kita bukan bercakap soal umuni Knakmen ini tapi hauya kepada 
beberapa pindaan yang dicadangkau. Itu saja. Jika nak bercakap benda yang macaw ui, saya 
rasa masa lain dan bukan hari ini. Tidak kena mengeua dengau tajuk ia barangkali Yang 
Berhormat Wakil Tepoh telah memada setakat itu. 

YANG BKRHORMAT HAJI ABU BAKAR BIN ABDULLAH (Wakil lepoh): Yaug 
Berhormat Dato' Yang Dipertua, oleh kerana di dalam Knakmen Pentadbirau Agama Islam ada 
nienyebut berhubung dengau fuugsi Majlis Agama jadi saya iugin wenekankau oleh kerana 
pindaan ini melibatkan nama Majlis dan tanggungjawab, kerjaya dan scbagaiuya. Jadi dalam 
soal ini memauglah saya iugin nieuyentuh supaya Majlis ini bertanggungjawab menjalaukan 
fungsiuya bagi mengemaskinikau Undaug-Undaug Pentadbirau Hal Khwal Agama Islam ini. 
Jadi, oleh kerana banyak kelemahan-kelemahan yang kita dapati di dalam Undang-Uudang 
Pentadbirau ini yang secara Iaugsung nieuyentuh soal fuugsi Majlis, Setiausaha dan juga 
Pesuruhjaya serta mereka yang diberi tanggungjawab di dalam melaksauakau tugas yaug 
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diamanahkau ini luaka saya mcugauibil peluaug ini unluk menggesa pihak kcrajaan supaya 
mempastikau bahawa pelaksauaan kepada fungsi-fungsi iui biarlah beiiar-benar mengikuti apa 
yaiig dikehendaki oleh hukuni syarak. Terulaiiiauya kalau kiJa lihal dalam soal prosedur 
niahkauiah sebagaimana yaug 

YANG BERIIORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Yang Berhonnat, tidak ada keua mcugena 
prosedur mahkaiuah ui, haiiya pindaau beberapa fasal saja. Autaranya apa yaug disebut (adi, 
in em in da daripada nam a Jabatan kepada Majlis, pcrlautikan Setiausaha dan sebagainya, iiu saja. 

YANG BERHORMAT I1AJI WAN ABDUL MUTTAIJB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, saya pohon mencelah Dato' Yang Dipertua. Fasal 46(6) iaiah di 
committee stage dimaiia dalaui perbiucangan. Sekaraug iui ialah membincangkaii Enakmeu itu 
sendiri bukaunyaparagraph ke paragraph diniana kita guuakau 46(6). 

YANG BHRHORMAl I)A1()' YANG DIPERTlJA: Teriuia kasih. Tapi barus kita ingat 
bahawa agenda kita sekaraug iui ialah Rang Enakmeu yaug dicadaug beberapa pindaan, yaug 
bersaugkutan deugan nama dari Jabatan kepada Majlis dan jawatan Setiausaha dan sebagainya, 
itu saja. Jadi, sebab itnlah saya harap kepada Yang Berhormat sedaug bercakap sekaraug ini dan 
yaug akan datang juga harus berkisar dalam lingkuugan itu saja tidak meuyimpang keluar. Jadi, 
barangkali Wakil Tepoh tidak ada apa-apa ya? Saya jemput -

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTAIJB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Bismilahi rahmaui rahhim, Assalamualaikum warahmatullahi wabarokatuh. Dato' Yang 
Dipertua, Yang Amat Berhonnat Menteri Besar, Ahli-ahli Yang Berhormat, Ketua-Ketua 
Jabatan dan pemerhati. 

Pertama-pertamanya saya ingin menarik perhatiau Dewan bahawa pembentang Enakmeu oleh 
Wakil Kampung Raja pada hari ini ialah tujuan untuk meminda beberapa peruntukan yaug 
terdahuluuya mempunyai fungsi dan peranau yaug berbeza setelah ianya diubah struktur 
penyusunan pentadbiran. Dato' Yang Dipertua, dalam kita mengemukakau sesuatu Enakmeu 
pindaan yaug seumpama ini pertama-pertamanya saya berpeudapat kita mestilah fahain dan lahu 
apakah perlunya pindaan ini dibuat dan dikemukakau. Apakah lujuaunya? Dan adakah ianya 
akan mencapai hasrat pentadbiran? Dato' Yang Dipertua, Pesuruhjaya Hal Ehwal Agama 
dimasukkan perlantikauuya di bawah Enakmeu ini. Dan begitulah juga Setiausaha yaug 
sekaraug ini hendak nienduduki Majlis yaug ditubuhkan di bawah Enakmeu iui. Jika sekiranya 
satu usaha untuk meudapat kecekapan dan kesenipurnaan pentadbiran maka wajarlah Exco yaug 
membeutang Enakmeu pindaau ini memikirkan bahawa lidakkah suatu Enakmeu khusus perlu 
diadakau bagi meutadbir Majlis dan memperjelaskan kuasa-kuasa Majlis dan tidak dilonggak di 
bawah suatu Enakmeu yaug meucakupi semuauya sania deugan taraf Enakmen 4/55 sebelum kita 
merdeka dulu. Dimaua Inggeris tidak memberi keutamaan kepada kita, seluruh pentadbiran 
oraug Islam itu diletakkan di bawah satu Enakmeu saja. Oleh itu, di dalam usaha kita 
uierealisasikan pentadbiran yang menggambarkan kesenipurnaan pentadbiran Islam itu, libalah 
masanya kita membahagi-bahagikau apa yang Inggeris tiuggalkau sebagai warisau. Oleh itu, 
suatu Enakmeu khas untuk penubuhan Majlis ini perlu diadakau, Dato' Yang Dipertua. 
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Yang kedua. di dalam Enakmen ini juga terdapat kcsalahan-kesalahan jenayah dan sebagainya. 
Dan kesalahan-kesalahan jenayah itu hauyalah berkisar kcpada tidak bcrpuasa, tinggal Jumaat. 
Ini perkara-perkara yang di luar skop pentadbiran. Kila perlu mengadakan Enakmen Jenayah 
Islam. Dan di dalam Enakmen ini juga dijelaskau penubuhan mahkamah dimana peuubuhan 
mahkamah ini memerlukan suatu Enakmen khas yang meujclaskan bidang kuasa mahkamah, 
perlanlikan hakim-hakim dan sebagaiuya. Dan dalam sidang yang terdahulu saya lelah bertanya 
kepada Exco - Exco kaia luuggu Fusat. Macam mana kila mahu lunggu Fusat, sedangkan 
Enakmen Pentadbiran Hal Ehwal Agama Islam Negeri Terengganu perlu dilaksanakan dan 
dijalankan. Di bawah sistem mana? Kita mempunyai Mahkamah Svariah lelapi tidak ada 
peraturau Mahkamah Syariah. Tidak ada Enakmen Keterangan untuk dipakai. Apakah 
penghakiman tanpa prosedur, tanpa Enakmen Keterangan ini suatu peughakiman yang 
sempurna? Oleh itu, meminda 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Yang Berhormal 

YANG BERHORMAT HAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN HMBONG (Wakil Balu Buruk): 
oleh itu meminda perkataan Pesuruhjaya, memberi kuasa Pesuruhjaya menduduki Majlis, 

memberi taral Setiausaha menduduki Majlis tanpa kuasa menguudi dan sebagaiuya ini, tidak 
akau mencapai hasrat dan cita-cita. 

Dato' Yang Dipertua, oleh itu hendaklah kita lihat kepada kesungguhan menyempurnakan 
pentabiran ini dan tidak perlu kila tunggu orang kerana kuasa dan bidang kuasa berada di Dewau 
ini bukannya di Farlimeu. Dan saya percaya serta yakin barisan Exco yang ada pada hari ini 
boleh, berkeupayaan untuk mengemukakan kalaulah mereka berhasrat scdemikian. Lebih-lebih 
lagi dengan kepimpinan Yang Amat Berhormal Mcuteri Besar, takkan Negeri lerengganu yang 
dipimpiu oleh seoraug yang berlatar belakangkan agama ini ketinggalau daripada Sabah dan 
Pulau Finang yang mempunyai Enakmeu-euakmeu lebih lengkap daripada kita. Sepatutnya 
Negeri Terengganu pimpinan yang bertaraf ulamak lebih mendampingi Kelautan dan mempunyai 
banyak Enakmeu-enakmen yang boleh dikemukakan sebagai kerjasama untuk menyempurnakan 
pengabadiau diri kepada Allah s.w.t. 

Jadi, Dato' Yang Dipertua, saya merasakan bahawa Dewan yang mulia ini bila mana diminta 
sesuatu kelulusan sama ada Enakmen asal ataupun pindaan, pcnrbeniaug mengemuka Enakmen 
itu mestilah terlebih dahulu peka mana dia niatlamatnya, apakah hasrat kita? Jangan jadi apa 
yang pernah berlaku ucapan oleh seorang Meuteri, kita tidak boleh melaksauakau syariah kerana 
kita perlu meudahului ekouomi. Bila bergerudum ekouomi, berapa kali bergerudum ekonomi 
niaknanya tidak akau dilaksanakan apa-apa syariah. Kerana kesyumulau Islam itu memerlukan 
dan mewajibkan kita tidak meninggalkau satu bahagian, 

YANG BERHORMAT DATO' HAJI ABDUL RASH ID BIN NGAH (Wakil Seberang Takir): 
Yang Berhormat Dato' Yang Dipertua, berdasarkan apa teguran yang dibuat oleh Yang 
Berhormal kepada Ahli Dewau Undangau Negeri Tepoh maka ukuran yang sama kena beri 
kepada Ahli Dewan Undangau Batu Buruk ni. Dia dah keluar pagar, Dato' Yang Dipertua. 
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YANG BERHORMAT 11 ATI WAN ABDUL MUTTALIB BIN F.MBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, ahli bahasa mungkin dia tidak tahu bukan ahli uiidang-undang. Jadi, ahli 
bahasa meniang tidak bersekata dengau pandaiigaa ahli undang-undang. Saya hanya aiemberi 
contob yang di luar pagar yaug memerlukan dimasukkan ke dalani pagar. Kalaulah tidak ada 
contoh 

YANG BERHORMAT DATO" IIAJI ABDUL RASHID BIN NGAH (Wakil Seberaug Takir): 
Yaug Berhornial Dato' Yang Dipertua, niemasukkan hak luar pagar ni banyak berdohoh lain jadi 
hak da!am pagar dok timbul langsung, Dato' Yaug Dipertua. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Yaug Berhormat Wakil Batu Buruk, 
seperli yaug sauia sebut tadi bahawa adalah dikehendaki segala perbahasau dan perbiucangau 
kita dalam tajuk yaug ditentukan saja. Adapuu soal-soal yaug panjang lebar yang dibangkitkan 
tadi 

YANG BERHORMAT IIAJI WAN ABDUL MUTTALIB BIN EMBONG (Wakil Batu Buruk): 
Dato' Yang Dipertua, dengau peuuh hormat kepada fungsi Speaker. Saya tidak mahu berdebat 
deugan Dato' Speaker. Oleh kerana itu pandaugan Dato' Speaker dan kebetulan saya tak bawak 
Standing Order pada hari ini, saya tawakufkau untuk niasa depan tetapi saya harap bersania-
sama kita teliti dengau seuipurna. Kerana pada pandaugan saya dalani perbahasau nmum ini 
tidak dihadkan seperti mana yang kita bincang dan bahas di peringkat Jawatankuasa. Dengau 
penuh hormat, saya harap kita nilai seniula dan untuk masa depannya. Insya Allah, pada hari ini 
saya patuh kepada arahan Dato' Yang Dipertua dulu sehingga saya dapat kemukakau hujah vaug 
lebih. Wallahualam. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Terima kasih dan insya Alah pandangan-
pandaugan yang diberi akan diperhatikan oleh pihak kerajaan. Sila, kalau ada lagi? Saya faham 
tidak lagi yaug hendak bercakap, sekarang saya buka untuk undian. 

YANG BERHORMAT DATO' DR. IIAJI MOHD YUSOFF BIN MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, boleh saya respou kepada perkara-perkara yang 
dibaugkitkan oleh Adi Yang Berhornial. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Ya, sila -

YANG BERHORMAT DATO* DR. IIAJI MOHD YUSOFF BIN HAII MOHD NOR (Wakil 
Kampung Raja): Dato' Yaug Dipertua, saya ucapkan terima kasih kepada dua Ahli Yang 
Berhormat yaug telah uiengambil bahagian dalani perbiucangau niengenai deugan cadangan 
piudaau Euakmen yang dimaksudkan. Dan terima kasih kepada Alii Yaug Berhornial Batu 
Buruk yang telah menyatakan bahawa Terengganu bernasib baik kerana ada peinimpiu yang 
mengetuai negeri ini yaug dipimpin oleh Meuteri Besar pada niasa ini, yang memberi sat 11 iniej 
yang baik kepada negeri ini. Dan ini suatu pengakuan yaug cuknp berharga dan yang 
sebenarnya uiemaug tidak dapat dinalikan oleh sesiapa pun bahawa Negeri Terengganu bernasib 
baik kerana kita ada pemimpiu yang meujadi Ketua yang terdiri daripada orang yang baik. 
C'lima yang tidak bernasib baik ialah kerana Negeri Terengganu iui ada parti pembangkang yang 
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tidak haik. Di uegeri-negeri lain alau di uegara-negara lain di dunia ini yang mengamalkaa 
sistem demokrasi juga menipiuiyai parti-parti pembangkang. Di autara uegeri-negeri yang 
niempunyai parti pembangkang, memaug ada negeri yang parti pembangkangnya baik, positif 
dan konstruktii. Dan ada ncgara yang parti pembangkangnya sentiasa mengambil sikap 
destructive. Di Negeri Tereugganu ini, hari ini pembangkangnya nama partinya baik tapi 
tingkah lakn adalah memerlukan kepada pembaikan atau islah sebagaimana disebutkan olch 
Yang Am at Berhormat Dato' Menteri Besar, Kelua Pi ni pin an Negeri ini. 

Perkara khtisus yang kita bineangkan pada hari ini adalah khusus uutiik meuyahnt seruan-seruan 
yang disebut sebelum ini bahawa Majlis perlu dikemaskinikan. Langkah ini adalah langkah awal 
dan kalan sekiranya kita perl 11 membuat satu pendekatan yang menyelurtih untuk meminda 
Hnakmeu secara keselurnhan, maka sudah tentu dalam dunia yang global ini kita tidak boleh 
melihat satu kawasan yang khusus taupa melihat negeri-negeri yang lain. Lebih-lebih lagi di 
Malaysia hari ini, kalau sekiranya kedapatan peugurusau Islam atau pengurusan sesebuah Majlis 
Agama yang juga terdapat di uegeri-negeri lain berbeza dengan negeri yang lain maka kita 
jaugan lupa kita ditontou oleh oraug lain. Ditouton oleh orang lain yang menganut agama yang 
berbeza, sebarang kelainau dalam praktis kita, dalam peutadbiran akau melemahkan imej kita 
pada pandangan orang lain. Maka sebab itu kita tidak berkata kita menunggu orang lain, saya 
tidak peruah berkata bahawa kita menunggu tapi kita sedaug bertindak menyelaraskan dengan 
pihak Pusat yang telah diamanahkan untuk menyelaraskan urusan-urusau yang besar yang urusan 
mengemaskinikan struktur peutadbiran yang berkaitau dengan Islam bukan saja Majlis tetaj>i ia 
meliputi juga Jabatau Agama Islam yang merupakan satu jabatan kerajaau. Dan Majlis sebagai 
satu perbadanau yang niempunyai kuasa-kuasa yang terteutu. 

Saya yakin hasil daripada pcrbincaugau yang menyelnruh adalah lebih baik daripada kita hanya 
melihat dengan memperkecilkau skop kita kepada negeri kita saja. Saya yakin pada ntasa akan 
dataug 

YANG BHRHORMAT IIA.II WAN ABDUL MUTTALIB BIN LMBONG (Wakil Batu Ruruk): 
Dato' Yang Dipertua, penjelasan - Adakah Yang Berhormat peruah melihat drat, apa yang 
d i gem bar-gem burk an sebagai Undaug-Undaug Murtad yang diumumkan oleh Menteri di Jabatau 
Perdana Menteri? 

YANG BHRHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wak.il 
Kampung Raja): Dato' Yang Dipertua, sebagaimana yang disebutkan oleh Yuig Berhormat 
Wakil Seberang Takir tadi, Wakil Batu Buruk dia masuk ikut pintu molek dah tapi masuk dalam 
dia lompat pagar, terbit luar Soalan tambahau daripada Yang Berhormat Batu Buruk ui adalah 
soalan yang merupakan soalan telah lompat pagar luar. Jadi tidak ada kena meugena dengan 
raucangan piudaan ini. Sebab itu tak perlu saya memberi jawapan. 

Gadangan supaya Rang Hnakmeu ini dibaca bagi kali yang kedua dihadapkan 
kepada mesyuarat dan dipersctujui dengan suara terbanyak. 
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RANG UN DAN G-UN DANG BFRNAMA SUATU FN ARM FN BAGI 
MFMINDA FNAKMFN PFN'IADBIRAN HAL FHWAL AG AM A ISLAM 
1986, DIBACA BAGI KALI YANG KFDUA. 

I) a lam Jawataukuasa 

YANG BFRHORMAT DATO" YANG DIFFRTUA: Mesyuarat sekaraug nienjadi 
Jawataukuasa. 

RANG UNDANG-UNDANG BFRNAMA SUATU FNAKMFN BAGI 
MFMINDA FNAKMFN PFNTADBIRAN HAL FHWAL AGAMA ISLAM 
1986 TEL All DITIMBANGKAN DARI SATU SFKSYFN KF SATU 
SFKSYEN DAN TELAH DIPERSETUJUI TAN PA PINDAAN DENG AN 
SlIARA TFRBANYAK. 

YANG BHRHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Mesyuarat balik seiuula. 

Bacaan Kali Yaun Ketiaa 

YANG BFRHORMAT DATO' DR. MOHD YUSOFF BIN HAJI MOHD NOR (Wakil 
Kanipung Raja): Yang Berhorniat Dato' Yang Dipertua, saya maklumkan Rang Enaknien iui 
telah ditinibangkau dalaut Jawataukuasa dan telah dipersetnjui dengan tiada pindaau. Saya 
rnohon mencadangkan supaya Rang Fnakmen iui dibaca bagi kali yang ketiga dan diluluskau. 

YANG BFRHORMAT FNCIK MOHD LI J KM AN BIN MUDA (Wakil Jabi): Yang Berhorniat 
Dato' Yang Dipertua, saya uiohon menyokoug eadaugau itu. 

Gadaugan supaya Rang Euaknicu iui dibaca bagi kali yang ketiga dihadapkan 
kepada mesyuarat dan dipersetnjui dengan suara terbauyak. 

RANG UNDANG-UNDANG BFRNAMA SUATU FNAKMFN BAGI 
MFMINDA FNAKMFN PFN'IADBIRAN HAL FHWAL AGAMA ISLAM 
1986, DIBACA BAGI KALI YANG KFTIGA DAN DILULUSKAN. 

YANG BFRHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Rang Fnakmen iui diluluskau dan nienjadi 
Enakmen Bilangan 1 Tahun 1998. 
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TANGGIMAN 

YANG AMAT BHRHORMAT DATO' SERI TAN SRI MENTERI BESAR: Yang Berhormal 
Dalo' Yang Dipertua, saya meucadaugkan supaya Dewau ini dilanggnhkan kepada salu niasa 
yang akan ditelapkan kemudiau. 

YANG BERHORMAT DATO' YANG DIPERTUA: Yang Amal Berhormat Daio' Sen 
Mentcri Besar, Ahli-ahli Yang Berhormal, tuau-tuau, puan-pnan dengan permohonau tanggnhan 
ladi maka saya langguhkan persidangan Dewau ini kepada sualu mas a dan tarikh yang akan 
ditentukan kemudiau. 

DEWAN DITANGGUIIKAN PADA PUKIJE 10.35 PAGE 
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